
Załącznik do protokołu z sesji LIX (stenogram) 

 

 

Informatyk  

Możemy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu. Witam wszystkich serdecznie. Otwieram obrady LIX sesji Rady Gminy Raszyn. 

Pragnę powitać Pana Wójta Andrzeja Zarębę, Panią Wicewójt Panią Katarzynę Dombską. Witam Panią 

Sekretarz Rady Gminy Raszyn Panią Alicję Gadowską. Witam Państwa Radnych, Sołtysów. Witam 

mieszkańców, pracowników gminy Raszyn i wszystkie osoby, które będą śledziły transmisję w trybie online 

i w trybie tekstowym na stronach Facebooków prowadzoną przez "Naszą Strefę". Przechodzimy do pkt 2 - 

stwierdzenie kworum. Pani Olgo proszę o wyświetlenie możliwości potwierdzenia obecności na sesji. Proszę 

Państwa o potwierdzeniu obecności. Jeszcze Pani Radna Teresa Senderowska poprosimy o potwierdzenie. 

Czy Pani jest w programie Zoom obecna? Mamy pełny skład Państwa Radnych, w związku z tym 

stwierdzam ważność obrad sesji. Przechodzimy do pkt 3 - wnioski do porządku obrad, jeżeli są proszę o 

zgłaszanie wniosków do porządku obrad. Nie widzę wniosków i osób zgłaszających się do zabrania głosu, 

przechodzimy do pkt 4 porządku obrad - przyjęcie protokołu z LV sesji Rady Gminy Raszyn. Jak Państwo 

założyli... zauważyli jest inna formuła protokołu. Czy są uwagi do przygotowanego protokołu? Nie widzę. 

Przystąpimy do głosowania przyjęcie protokołu z LV sesji Rady Gminy Raszyn. Przystępujemy do 

głosowania przyjęcie protokołu z LV sesji Rady Gminy Raszyn. Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał? 19 za, 2 osoby wstrzymujące. Protokół został przyjęty. Przechodzimy do pkt 5 porządku obrad - 

wprowadzenie Wójta z bieżącej działalności. Panie Wójcie, proszę bardzo o zabranie głosu. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, Szanowna Rado. Od ostatniej sesji upłynął dość krótki okres czasu, ale w tym czasie 

bardzo intensywnie pracował Urząd Gminy Raszyn, stąd sporo rzeczy, które udało nam się albo w 

najbliższych dniach będziemy finalizować. W związku z tym chciałbym Państwa, tak w skrócie, ponieważ 

dzisiejsza sesja jest sesją dość obfitą w punkty, z związku z tym chciałbym przynajmniej w skrócie 

poinformować Państwa o tych zmianach, które nastąpiły w stosunku do tego, co miało miejsce na sesji 

poprzedniej, w sprawozdaniu, które tam powiedziałem. Chciałem Państwa poinformować, że został 

rozstrzygnięty przetarg na budowę ulicy Miklaszewskiego. Wykonawcą tejże ulicy w pełnym tym zakresie 



od ulicy Starzyńskiego do ulicy Długiej będzie firma Instal-Nika sp.k. i koszt całej inwestycji to 14 

993 700 zł. 5 lat gwarancji oraz 12 miesięcy, jeśli chodzi o termin wykonania tego zadania. Na początku 

przyszłego tygodnia będziemy podpisywać już stosowną umowę z wykonawcą. Jeśli chodzi o budowę 

żłobka, tu też chciałbym Państwa poinformować, że w najbliższą środę, to jest 20... Przepraszam, w 

najbliższy czwartek, to jest 23 czerwca, zostanie podpisana umowa na budowę i wyposażenie żłobka. Firmą 

wykonującą to zadanie będzie Przedsiębiorstwo Usługowo-Produkcyjne TELKA Sp. z o.o. z Białegostoku. 

Cena łączna tego zadania, jeśli chodzi o prace budowlane, to jest 14 450 000 zł, kwota brutto oczywiście. 

Jeśli chodzi o okres realizacji to jest 10 miesięcy. Jest gwarancja i rękojmia 6 lat. Tutaj, tak jak i przy 

poprzednim zadaniu, realizujemy to w rygorach związanych z otrzymanymi środkami zewnętrznymi z 

Funduszu Inwestycji Lokalnych w kwocie 3 000 000 zł oraz 1 242 000 zł, które pozyskaliśmy z 

Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Mazowieckiego. I tutaj oczywiście do ulicy 

Miklaszewskiego, to jest ważna uwaga bo trzeba to chyba przypominać, bo też wykonuje... wykonywać 

będziemy ją w pełnych rygorach Rządowego Funduszu Rozwoju, z którego to uzyskaliśmy dofinansowanie 

5 558 000 zł. To jest gwoli uzupełnienia tego... tej poprzedniej informacji, jeśli chodzi o ulicę 

Miklaszewskiego. Kolejną dużą inwestycją, którą rozpoczynamy i bardzo ważną inwestycją, to jest budowa 

domu komunalnego w Podolszynie Nowym. Zadanie będzie realizowała firma IZOLBUD za kwotę 

9 199 000 zł. Termin realizacji tego zadania to jest 17 miesięcy. Tutaj również mamy znaczne 

dofinansowanie, bo w wysokości około 6 107 000 z Banku Gospodarstwa Krajowego, a konkretnie z 

Departamentu Funduszy Mieszkaniowych tegoż banku. To dofinansowanie początkowo było w granicach 

80% danej kwoty. Końcowe już ofertowe i kwota podpisanej umowy jest wyższa od tej którą planowaliśmy, 

z związku z tym ten udział nasz własny w tym wypadku wzrósł. Tak jak Państwo dobrze wiecie trwa 

budowa... rozbudowa i rekonstrukcja południowej części kompleksu Austerii. Wykonawcą tego zadania jest 

firma TELKA Sp. z o.o. z Białegostoku. Kwota do wykonania jest 13 850 000 zł, czas 18 miesięcy. No tutaj 

również ważna sprawa to jest tu znaczna kwota w wysokości 14,5 miliona zł dotacji w ramach funduszu tzw. 

Funduszy norweskich, czyli mechanizm... czyli Mechanizmu Finansowego Europejskiego Obszaru 

Gospodarczego, bo tam poza Norwegami jeszcze jest... są inne kraje, które w tym biorą udział. W związku z 

tym tutaj to zadanie jest w chwili obecnej realizowane. Bardzo trudny etap, mam nadzieję, że mamy już za 

sobą. To jest... są te etapy, które były na początku związane z pozostawieniem i z rekonstrukcją, odbudową 

tych starych elementów tego kompleksu, wzmocnienie tych starych elementów tego kompleksu. No i teraz 

myślę, że już jesteśmy na etapie, gdzie będziemy odtwarzać pozostałe elementy, ale już z nowych 

materiałów ogólnie dostępnych. Ruszyły prace dość ważne, które chyba również ucieszą mieszkańców jeśli 



chodzi o budowę 5 ulic w gminie Raszyn. To są ulice Wąska, Dolna, Dworkowa z częścią Opaczewskiej, od 

Dworkowej do kanału Opaczewskiego, oraz ulica Rycerska, Poziomkowa. Tutaj realizację tego zadania 

będzie prowadziła firma Fal-Bruk Sp. z o.o.. Pracę mają trwać 15 miesięcy. Łączna kwota do 11 388 570 zł. 

Już widać pierwsze prace, które tutaj w ul. Rycerskiej, w ul. Wąskiej lada moment się rozpoczną, także te 

zadania... niektóre z tych zadań mają szansę być nawet nie tylko rozpoczęte, ale nawet zakończenie w tym... 

zakończone w tym roku kalendarzowym. Jeśli chodzi o kolejne zadanie realizowane, duże zadanie 

realizowane przez firmę IZOLBUD Sp. z o.o. za kwotę 5 685 000, to jest budowa strażnicy. No już budowa 

dobiega końca, mam nadzieję. Już trwają prace wykończeniowe i instalacyjne. Myślę, że tutaj termin 

realizacji tego zadania nie powinien być naruszony. Trwają prace przygotowawcze do realizacji, 

modernizacji parku Raszyńskiego, razem z... dzięki dość znacznej dotacji Fundacji VELUX w wysokości 

ponad 1,5 miliona zł. Prace te są na etapie projektowym. Realizujemy projekty, które przedstawimy firmie 

VELUX do zaakceptowania. Tutaj te wstępne projekty były już przez nią zaakceptowane i modernizacja tego 

terenu będzie polegała głównie na budowie tężni, takich elementów amfiteatru. No wszystko będzie zależało 

od tego, na jaką... jaką kwotą będziemy dysponować, ponieważ tutaj ceny idą bardzo w górę, w związku z 

tym nie wiem na ile tej kwoty, którą posiadamy po prostu wystarczy nam na realizację tego zadanie. 

Dobiegły końca... dobiegła końca budowa ulicy Cichej, Prostej i Łąkowej. Trwają prace już rozliczeniowe, 

także mieszkańcy tych 3 ulic mają już możliwość korzystania z pełnej infrastruktury tychże ulic. Jeśli chodzi 

o taki też ważny element, który dobiegł końca, jest na etapie rozliczeniowym, to jest budowa ścieżek 

rowerowych na terenie gminy Raszyn w ramach programu Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych. Tutaj 

wykonane zostały ostatnie elementy, na które tak długo oczekiwaliśmy, odpowiednich decyzji ZIT-owskich, 

stąd tam ich opóźnienie, ale tę decyzję udało się otrzymać, w związku z tym mamy możliwość... mieliśmy 

możliwość dokończenia tego zadania w terenie. W chwili obecnej będziemy po prostu to zadanie dalej 

rozliczać, dlatego, że jest to w ramach Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych. Mieliśmy na to środki 

pozyskane od Marszałka Województwa Mazowieckiego. Trwają prace przy budowie skweru Witolda 

Pileckiego w Raszynie. Tak jak Państwo już pewnie wiecie to wykonuję to firma AS BUD Albert 

Śpiewakowski. Pełną kwotą tej budowy... naszych... pełne koszty tej budowy to są... to jest 402 000 zł i tutaj 

najprawdopodobniej inwestycja zostanie zakończona w sierpniu. Tutaj będzie miesięczny... miesięczne 

przesunięcie terminu prawdopodobnie z uwagi na to, że pewne elementy są bardzo trudno osiągalne na 

rynku, w związku z tym trzeba dłużej czekać na te elementy. Ten boom budowlany, który jest w tej chwili 

powoduje, że niektóre materiały są po prostu wręcz nieosiągalne. Jeśli chodzi o taki praktycznie już niemalże 

zakończone zadanie, które, które już polega jedynie na odtwarzaniu nawierzchni ostatnich elementów 



samych instalacji, to jest wykonanie kanalizacji sanitarnej w Sękocinie-Las. To jest... Zadanie to wykonuje 

firma ROKOM Sp. z o.o. za kwotę 4 256 000 zł. To zadanie mamy już na etapie prowadzonych rozliczeń i 

odbiorów technicznych. Jeśli chodzi o termin realizacji tego zadania, jest on niezagrożony. Mam nadzieję, że 

tutaj wszystko dalej pójdzie tak samo sprawnie jak do tej pory, co przy budowie ulic przez tę samą firmę. No 

jest rzeczą bardzo miłą, bo nie będę ukrywał, że, przy budowie ulic mieliśmy więcej problemów i czasowych 

i samych wykonawczych. Tutaj chciałbym podkreślić, że na terenie miejscowości Sękocin-Las budowa 

kanalizacji jest dofinansowana w kwocie 2 000 000 zł ze środków Marszałka Województwa Mazowieckiego. 

I właściwie ta inwestycja dobiega końca. Mam nadzieję, że już na następnej sesji będziemy mogli mówić o 

tym, że została w pełni zakończona. Oczywiście trwają dalsze prace przy budowie sieci wodno-

kanalizacyjnej na terenie gminy Raszyn, tych takich odcinków i elementów jest dość dużo. Nie będę tutaj 

Państwu o tym teraz dokładnie wspominał i wymieniał ich. Państwo dobrze mniej więcej wiecie o jakie to 

elementy chodzi. One są już dość znacznie zaawansowane. Tych... Wykonawcami jest firma BGK (BKW) 

Bogdan Tarnowski. Jak również firma Edward Wilczyński. To są dwie firmy, które wykonują w sumie 5 

zadań na terenie naszej gminy związanych z wodą i kanalizacją. Również na ulicy gen. Wybickiego i gen. 

Bema został wprowadzony i są realizowane... jest realizowane zadanie oświetlenia ulicznego, które 

wykonuje firma Energo-Bud za kwotę 180 000 zł. Też dość istotny element, dość długo planowany i 

projektowany, to jest budowa kanalizacji w ulicy Długiej. Ten odcinek, który jest do ulicy Warszawskiej. 

Odcinek dość trudny z uwagi na to, że bardzo niekorzystne są tam warunki ukształtowania terenu. Ten 

odcinek jest... został rozstrzygnięty przetarg. Wykonawca już wszedł na budowę. Jest to firma BKW 

Tarnowski. I ten odcinek ulicy Długiej od ulicy Warszawskiej będzie wykonywany za kwotę 833 000 zł. 

Termin realizacji to jeszcze ten rok. Planujemy zrealizować to do końca listopada 2022 roku. W chwili 

obecnej trwają prace projektowe, szereg prac projektowych. Trwają bardzo no takie intensywne również 

prace związane z uruchamianiem dalszych inwestycji. W międzyczasie uzyskaliśmy 5 000 000 ze środków 

Polskiego Ładu, które możemy wykorzystać na budowę dróg. Tutaj będziemy zatwierdzać te wybrane ulice 

do realizacji, tak, żeby one odpowiadały tym normom, które potrzeba spełnić, żeby mogły być w ramach 

tego programu wybudowane. Te zadania, które Państwo tutaj macie, są to zadania, o których mówię, to są 

zadania najbardziej kosztowne, najbardziej czasochłonne i pracochłonne, wymagające dużo energii ze strony 

pracowników Urzędu Gminy, zwłaszcza tych referatów inwestycyjnych i technicznych. Tutaj moje wyrazy 

uznania dla tych pionów Urzędu Gminy, dlatego że nie będę ukrywał, że bardzo teraz zintensyfikowaliśmy te 

pracy z uwagi na to, że chcieliśmy, aby one wszystkie zostały uruchomione jeszcze przed wakacjami, po to, 

żeby ten okres wakacyjny można było wykorzystać na budowę. Oczywiście realizujemy również pozostałe 



zadania, które są zamieszczone w budżecie gminy na rok 2022. Uruchamiamy te, które dopiero są 

rozpoczynane, m.in. takie... takim zadaniem to jest projekt kuchni i stołówki przy szkole podstawowej w 

Raszynie. To jest również złożony wniosek o dofinansowanie budowy windy w szkole w Raszynie i 

modernizacji przez to odpowiedniej tego budynku, tak żeby bardziej przyjazny osobom niepełnosprawnym i 

osobom, które potrzebują jakiś... mają jakieś ograniczenia ruchowe. Trwają jeszcze prace przygotowawcze, 

jeśli chodzi o kolejne działania, takie jak m.in. zagospodarowanie terenu plac przy ulicy Pruszkowskiej, jak 

również przygotowujemy prace związane z projektem budynku Urzędu Gminy. Jest to takie zadanie, które na 

pewno będzie realizowane już w kolejnej kadencji, w kolejnych latach, ale musimy przystąpić do tego, żeby 

móc realizować to zadanie, czyli do tej sfery projektowej, która jest tutaj bardzo istotna i dość trudna. Jeśli 

chodzi o kolejne zadanie, które mamy w przygotowaniu, to jest budowa świetlicy w Nowych Grocholicach. 

Tutaj rozpoczęliśmy już etap projektowy. Już pierwsze koncepcje były przedstawione tutaj Pani Radnej Ewie 

Surmacz i Panu Przewodniczącemu Panu Sołtysowi Andrzejowi Szelągowi. Sprawdzali, konsultowali to też 

z mieszkańcami i myślę, że mamy już tę koncepcję dopracowaną. I w ramach tej koncepcji będzie powstawał 

dalszy projekt, którego, który mam nadzieję uzyskać jeszcze w tym roku, tak, żebyśmy mogli szukać 

środków z jakiś funduszy na realizację tego zadania w okresie następnym. Tyle tak w skrócie 

najważniejszych rzeczy, które są elementami związanymi z inwestycjami, bo przeważnie to Państwa 

interesuje najbardziej, niemniej w tym czasie tych ostatnich tygodni w naszej gminie działo się dużo 

wydarzeń, zarówno kulturalnych jak i sportowych. Także tutaj odsyłam Państwa do Kuriera Raszyńskiego, 

jak również do Internetu na stronę Urzędu Gminy gdzie o tych zadaniach można przeczytać więcej, w 

związku z tym nie będę już w tej chwili o tym wspominał. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panie Wójcie. Przychodzimy do kolejnego punkt porządku obrad, pkt 6 - uchwała w sprawie zmian 

w budżecie na rok 2022. Poproszę Panią Skarbnik Liliannę Kłos o zreferowanie projektu uchwały. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dzień dobry. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Uchwała w sprawie zmian w budżecie obejmuje zwiększenie zarówno dochodów jak i wydatków o kwotę 

1 441 542 zł, z tym że, na komisji o tym mówiłam, natomiast ci Państwo, którzy nie byli na komisji, to nie 



mają tej wiedzy, że w dochodach zwiększona została kwota subwencji oświatowej o dodatkowe 1432 zł. 

Pismo anulujące poprzednie zwiększenie i wprowadzając tylko nowe, większe o 1432 zł wpłynęło do nas już 

po tym, jak Państwo otrzymaliście materiały, stąd zwiększenie subwencji będzie nie o 707 235 tylko o 708 

667 zł. Natomiast na... w tabeli nr 1 na drugiej stronie macie Państwo zwiększenie odsetek o kwotę była 14 

741, wstawiamy, 13 309. I sama treść uchwały jak dochody i wydatki po zmianach nie ulegają żadnym 

korektom, dochody i wydatki ogółem. I tak, jeśli chodzi o dochody, to wszystkie zwiększenia dotyczą 

dochodów mają... dochodów bieżących, przepraszam, przy czym największa kwota zwiększenia 708 667 zł 

dotyczy części oświatowej subwencji ogólnej. Dodatkowo otrzymaliśmy również rezerwę... kwotę 283 507 

zł. Ja mówię otrzymaliśmy, to będziemy otrzymywali sukcesywnie z rezerwy subwencji ogólnej. 

Wprowadziliśmy również, przyznany gminie nam przez Wojewodę... Przepraszam. Napisane jest przez 

Wojewodę Mazowieckiego w objaśnieniach. Dopiero teraz to przeczytałam. Przez Marszałka Województwa 

Mazowieckiego. Przez Województwo Mazowieckie miało być. Z Województwa Mazowieckiego 

otrzymaliśmy kwotę dotacji łączną 25 259 zł. I to są 3 dotacje. Jedna wpłaci 10 000. Jest w ramach 

Mazowieckiego Instrumentu Aktywizacji Sołectw. I też dofinansowanie zakupów dla OSP ze środków... 

środki na to przeznaczyło Sołectwo Dawidy i to jest dołożenie tych 10 000 do środków, które... którymi 

dysponuje Sołectwo Dawidy w ramach Funduszu Sołeckiego. 13 899 zł to jest dofinansowanie do działań 

edukacyjno-informacyjnych z zakresu programu ochrony środowiska w ramach programu Mazowsze dla 

czystego powietrza. Podobnie jak ostatnia dotacja, też jest z tego programu i dotyczy ona zakupu... 

dofinansowania zakupu dwóch urządzeń do badania wilgotności drewna, stąd dotacja wynosi 1360 zł. 

Dodatkowo zwiększyliśmy o 400 000 zł wpływy jakich oczekujemy z innych gmin, tytułem zwrotu opłat za 

dzieci z terenu tychże gmin, które... to są różne gminy. Największe środki to są gmina Lesznowola i 

Warszawa, ale jest szereg innych również. Za dzieci z ich terenów, które uczęszczają do przedszkoli na 

terenie gminy Raszyn. O 40 800 zł zwiększamy planowane wpływy z odsetek bankowych, tych które 

przekazują nam jednostki budżetowe. To jest 12 jednostek. Szkoły, przedszkola, świetlica, ognisko 

wychowawcze GOPS i centrum sportu. Natomiast i zwiększamy również o 13 309 zł wpływy z odsetek, ale 

już nie bankowych, ale za nieterminowe przekazywanie opłat. Opłat za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi. Natomiast zmniejszamy o 30 000 prognozowane wpływy z tytułu kar i opłat za korzystanie ze 

środowiska. Łącznie to jest 1 441 542 zł. Wydatki budżetu zwiększamy o taką samą kwotę, przy czym o 

nieznaczną kwotę, bo 26 000 zwiększamy planowane wydatki majątkowe. Z tego 10 000 dokładamy. To jest 

kolejna dokładka do zakupu samochodu dla OSP Raszyn na wniosek tegoż OSP. I wprowadzamy nowe 

zadanie pod nazwą projekt przyłącza gazowego i wewnętrznej instalacji gazowej dla budynku mieszkalnego 



przy ul. Niskiej w Raszynie z kwotą 16 000 zł. Pozostała część w kwocie 1 415 542 zł dotyczy wydatków 

bieżących. I tak po kolei o 116 300 zł zwiększamy środki dla Ochotniczej... dla Ochotniczych Straży 

Pożarnych z przeznaczeniem na zakup paliwa oraz na diety dla strażaków. Zakup paliwa no to wynika z tego, 

że stale rosną ceny, a straż wydaje znaczącą część swoich środków na paliwo. Natomiast diety strażaków to 

wzrost wynika z podjętej przez Państwo uchwały w bieżącym roku, gdzie wcześniej była kwota 20 000 za 

godzinę. Teraz jest 30. Przepraszam, powiedziałam 20 000. 20 zł za godzinę. Teraz ta kwota wynosi 32 zł, z 

tym, że... czyli o 60% więcej, ale jednocześnie nie za dokładnie przepracowaną godzinę, bo tamte 20 zł było 

liczone na... no dzielone jak strażak... jak było wykazane, że tu Wójt 30 minut pracował no to wtedy była 

kwota 10 zł, a teraz jest 32 zł za każdą rozpoczętą godzinę. Stąd tak znaczące zwiększenie w ubiegłym roku 

diet. Na diety wydaliśmy 82 000. W tym roku było przeznaczone 90 000. Dokładamy 76 bodajże. 76 300 zł. 

W rozdziale 80101 zwiększamy środki w łącznej kwocie 486 000 zł. Przy czym o 300 000 zł zwiększamy 

środki na zakup energii dla dwóch szkół. Szkoły w Raszynie i szkoły w Ładach. Zespołu Szkolno-

Przedszkolnego w Ładach. Dlatego, że praktycznie przez pierwsze 4 miesiące wydali oni już po 50% planu 

na rok bieżący. Zakładamy, że w okresie wakacyjnym będzie to mniejsza kwota niż w tych kolejnych 4 

miesiącach. Nie będzie to tyle co w pierwszych 4 miesiącach, zwłaszcza, że to był okres zimowych, dlatego 

zwiększamy odpowiednio o... dla szkoły podstawowej w Raszynie o 160 000, dla szkoły podstawowej w 

Ładach o 140 000. I zwiększamy również środki na wynagrodzenia o kwotę 186 000 dla szkoły podstawowej 

w Sękocinie, która przez pierwsze 4 miesiące wydała w § 4010, to nie są wynagrodzenia nauczycieli bo 

wynagrodzenia nauczycieli to nie ma podwyżek, to w zasadzie są zabezpieczone, dla szkoły w Sękocinie są 

na pewno. Wydali połowę tego, ale zwiększamy nie o taką samą część, a mianowicie o 300 000 tylko o 

186 000, dlatego że w tych pierwszych 4 miesiącach tam było odejście na emeryturę pracownika o 

znaczących zarobkach oraz co się wiąże z odprawą emerytalną i jubileuszu. W rozdziale 80104, to są 

przedszkola, zwiększamy wydatki o łączną kwotę 435 000, z tym, że 400 000 jest przeznaczone na wypłaty 

dla innych gmin, za to, że nasze dzieci chodzą do przedszkoli na terenie tych właśnie innych gmin. Też tutaj 

główne wydatki to są nasze dla Lesznowoli i dla Warszawy, aczkolwiek jest szereg innych gmin również ale 

tam tych dzieci uczęszcza znacznie mniej. To jest taka sama kwota zwiększenia po stronie dochodu, jak 

zwiększaliśmy po stronie dochodu... po stronie dochodów jak teraz zwiększamy po stronie wydatków. Tak 

naprawdę to dokładnie wiemy dopiero w ostatnim kwartale ile tych dzieci... ile tych pieniędzy nam potrzeba i 

tak nie zawsze do końca, dlatego, że inne gminy, a zwłaszcza Warszawa, to rozliczenia za rok... za ostatnie 

miesiące roku ubiegłego, właściwie za ostatnie 4 miesiące od września, to przekazuje nam dopiero w 

następnym roku. Dlatego, że tam są dzielnice i zespoły i zanim oni to wszystko pozbierają to trwa. I tak np. 



w ubiegłym roku... w tym roku też wydaliśmy przez pierwsze te 5 miesięcy, bo szósty jeszcze nie minął, to 

wydaliśmy 100 parę tysięcy. 170 chyba. W ubiegłym roku wydaliśmy w tym samym okresie 101 000. Na 

koniec września wydaliśmy... wydaliśmy 400 000. Na koniec listopada wydaliśmy już chyba ze 700. A na 

koniec roku wydaliśmy 1 150 000. Także tak to się kształtuje w zależności od tego ile dzieci gdzie 

uczęszcza. No i o 35 000 zwiększamy środki na wynagrodzenie w przedszkolu nr 2. Przedszkole to dosyć 

długo czekało na te pieniądze i to zwiększenie... i to też jest w § 4010, czyli nie dotyczy nauczycieli, a 

pracowników administracyjnych, pracowników obsługi. To też wynika z odejścia pracownika na emeryturę. I 

to jest na wniosek Pani Dyrektor z przedszkola. O 60 000 zwiększamy środki na zakupy w rozdziale 80113. 

Głównie to są zakupy paliwa. Chodzi o nasze autobusy plus mikrobus, który dowozi dzieci do szkół 

specjalnych i wynikają te zmiany właśnie z szalonego wzrostu cen paliwa. W rozdziale 85407 zwiększamy 

środki dla ogniska wychowawczego i świetlicy środowiskowej, łącznie 88 700 zł, z czego 40 000 jest 

przeznaczone na zakup energii, z czego 20 000 dla ogniska wychowawczego zgodnie z ich wystąpieniem i 

20 000 dla świetlicy środowiskowej, też zgodnie z wystąpieniem świetlicy. Pozostałe 48 700 to są 

zwiększenie środków na wynagrodzenia i pochodne od wynagrodzeń dla świetlicy środowiskowej na 

wniosek Pani Kierownik świetlicy. W rozdziale 90005, czyli to jest ochrona powietrza, o 30 542 zł 

zwiększamy środki z przeznaczeniem na działania edukacyjno-informacyjne z zakresu ochrony powietrza, to 

jest § 4300, oraz na zakup tych mierników wilgotności drewna. I te zwiększenie wydatków wiąże się z 

otrzymanymi środkami, dotacjami z Województwa Mazowieckiego, do których musimy oczywiście dołożyć 

własnej środki w kwocie co najmniej... co najmniej tyle samo. W rozdziale 90095, to jest taka pozostała 

działalność w dziale ochrony środowiska, o 20 000 zwiększamy środki na zakup usług. Na poprzedniej sesji 

też zwiększaliśmy o 12 z przeznaczeniem na konkretne zadanie, o które wystąpiło... wystąpił Referat 

Ochrony Środowiska. Teraz zwiększamy też w takim samym § 4300. Było kolejne wystąpienie Referatu 

Ochrony Środowiska o zakup... o zwiększenie co prawda o 12 000, ale obawiam się, że za tydzień, może za 

miesiąc, będzie kolejny wniosek o zwiększenie. Już dokładamy równo 20 000 zł. Ten wniosek o 12 to było o 

zwiększenie... to były środki, o które prosi Referat przeznaczone na opiekę lekarsko-weterynaryjną nad 

zwierzętami poszkodowanymi w wypadkach drogowych oraz zabiegi kastracji kotów wolno żyjących. 

Umowa była podpisana, ale niestety z tej umowy już niewiele pozostało środków i stąd konieczność 

zwiększenia. Kolejny rozdział to jest 92195, wprowadzamy tu kwotę 22 000 przeznaczoną na remont 

pomieszczeń filii biblioteki w Jaworowej. Zgodnie z wyceną Referatu Inwestycji i Remontów i wnioskiem 

Referatu Inwestycji i Remontów o wprowadzenie tego zadania. W rozdziale 92695 zwiększamy środki o 

97 000 zł na wniosek Pani Dyrektor Centrum Sportu w Raszynie z przeznaczeniem na remonty. Głównie na 



remont dachu, który będzie kosztował 150 000, będzie kosztował. To jest szacunek, bo jeszcze nie ma 

przetargu na remont dachu. Generalnie tam potrzebne są większe pieniądze, ale jednostka pewną część 

środków wygospodarowała z innych paragrafów, jak np. tutaj to pozostało im 13 000 z dodatkowego 

wynagrodzenia rocznego i zmniejszają środki na nagrody konkursowe z 20 000 do 5 000, wobec czego 15 

przenoszą na usługi remontowe i do tego jeszcze 97 proszą, żeby im dołożyć. Czyli łączne zwiększenie 

środków na usługi remontowe jest 125 000. Wcześniej mieli zaplanowane środki na usługi remontowe. 

Część z nich wydali. Ale to w sumie to niewielką część wydali. Natomiast to co zamierzają wykonać to jest 

remont dachu 150 000. Ten remont dachu był planowany w tych środkach, które wcześniej były ujęte, ale... 

ale z uwagi na wzrost cen no niestety to będą potrzebne właśnie pieniądze większe i do tego mają... 

Przepraszam Państwa. Konserwacja nawierzchni płyty boiska głównego. Konserwacja plaży basenowej. To 

są zadania, które zaplanowali wcześniej. Dodatkowe zadania, to jest naprawa obudowy elewacji pod 

korytarzem na pływalni. Naprawa ścian na widowni na pływalni. To pierwsze zadanie wyceniają na 23 000. 

Drugie na 38. Konserwacja murawy sztucznej i naturalnej 15 oraz nieprzewidziane awarie i bieżące serwisy 

35 000. W sumie to jest 110 500. I to są te, których nie planowali wcześniej, plus zwiększenie cen jeśli 

chodzi o remonty, dlatego brakuje im... no brakuje im 125 000, z czego te 97 proszą o zwiększenie kwoty. 

Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Bardzo miałem problemy z połączeniem. Dziękuję bardzo. 15 czerwca odbyła się Komisja Budżetu, 

Inwestycji i Mienia Komunalnego. Poproszę o opinię Pana Przewodniczącego Tadeusza Pawlikowskiego. 

Proszę bardzo. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Witam serdecznie, jeszcze raz wszystkich. Panie Przewodniczący, Komisja Budżetu i Mienia Komunalnego 

zaopiniowała projekt uchwały budżetowej na lata 2022 pozytywnie. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Jeżeli są pytania do Pani Skarbnik, do Pana Wójta. Proszę głos dla 

Pana Radnego Andrzeja Zawistowskiego. Proszę bardzo. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję, witam Państwa serdecznie. Mam tylko jedno pytanie czy prośbę o wyjaśnienie, ponieważ... 

nazwijmy to aktualizacje, tak? Czyli autopoprawki do zmiany w budżecie dostałem 2 minuty przed godziną 

10. Nie miałem czasu się zapoznać. Mam prośbę tylko o wskazanie, które to elementy zostały zmienione, 



tak? Które to są autopoprawki? Ponieważ one w tych materiałach, które dostaliśmy, nie zostały 

wyszczególnione. Po prostu dostaliśmy nową wersję projektu. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

To znaczy tak, jeżeli chodzi... Mogę? Jeżeli chodzi o projekt budżetu to tam tylko została poprawiona data w 

uchwale. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Aha, tylko, tak? 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Bo tam w uchwale budżetowej, w uchwale w sprawie zmian w budżecie, tak. W wyjaśnieniach do uchwały. 

W wyjaśnieniach odnośnie do... w pkt 1 - dochody. Wcześniej mieli Państwo zwiększenie o 707 000. No o te 

1342 zł mniejszą kwotę, jeżeli chodzi o subwencję oświatową i o 1342 zł większą kwotę, jeżeli chodzi o 

subwencję... nie subwencję, tylko pozostałe dochody. Zaraz, zaraz ja zerknę sobie na swoje robocze. Nie o 

1342 ale 1432. I tak, subwencje przedtem... zwiększenie subwencji było o 707 235 zł, teraz jest 708 667 zł. I 

po stronie... na drugiej stronie wpływy z odsetek. Było zwiększenie o 14 741 zł, teraz jest 13 309 zł. I 

odnośnie uchwały to są wszystkie poprawki. Tylko chodzi o tą subwencję. Dlatego, że wcześniej było inne 

pismo, dostaliście Państwo... w budżecie mieliście Państwo, uwzględniałam taką kwotę, jaka była w 

poprzednim piśmie, a w międzyczasie tak naprawdę oficjalnie to to wpłynęło 17 ale wcześniej było przez 

BESSY ściągnięte i dlatego na komisji budżetu od razu... to było tuż przed komisją, i na komisji budżetu 

Państwu to o tym mówiłam. Natomiast do budżetu było wstawione dzisiaj, dlatego że nie wiadomo było co 

jeszcze się może pojawić takiego, co musi być ujęta w budżecie do końca... do końca czerwca, dlatego że to 

się kończy półrocze i są przygotowywane potem sprawozdania i tutaj musi się dane ujęte w budżecie 

powinny się zgadzać z tymi co przysyła Ministerstwo Finansów. Są takie rzeczy, które można wprowadzić 

zarządzeniem Pana Wójta, natomiast, jeżeli chodzi o subwencje, jeżeli chodzi o subwencje to ustawa o 

finansach mówi, że to też może wprowadzić organy wykonawczy ale nie może rozdysponować i organ 

wykonawczy nie może zmienić deficytu budżetu, wyniku budżetu. W związku z tym to jest taki zapis, sobie 

a muzom, który w zasadzie nie wydają uprawnienia, które są niewykonalne i dlatego to musi być zawsze na 

sesji Rady wprowadzane. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Jeszcze dwa małe pytania. Pierwsze bardziej odnosi się do tego, co powiedział Wójt, że ma... jeżeli dobrze 

pamiętam, na dom komunalny otrzymujemy pieniądze z Banku Gospodarstwa Krajowego. Czy to jest 



dotacja czy to jest pożyczka? 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Dotacja.  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dotacja. Bezzwrotna, tak? 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Nie mamy żadnych pożyczek. Mamy tylko obligacje, które są zaciągnięte przed laty, wyemitowane i 

spłacamy. Obecnie wszystkie środki, które otrzymujemy, to są dotacje bezzwrotne albo po prostu... nazywają 

się, bo z funduszy to są środki, ale to nie są pożyczki. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

I jeszcze małe pytanie, bo faktyczne dodajmy duże pieniądze naszym strażakom i słusznie, bo ciężko 

pracują. Ale mam pytanie, jakie jest wykonanie? Ile wydaliśmy do chwili obecnej z tych środków właśnie na 

te pieniądze dla strażaków? 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Na diety wydaliśmy mało, ale dlatego tylko, że do tej pory to złożone były wnioski i wypłacane diety za 

czwarty kwartał. Natomiast za pierwszy kwartał jeszcze wniosków nie otrzymaliśmy. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Aha, czyli jeszcze, jeszcze... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

I nie wiem jaka to będzie kwota, a to tak... to co będzie wypłacane po nowemu no jeszcze... jeszcze nic nie 

płaciliśmy. Natomiast... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ale, ale za... bo za pierwszy kwartał też wypłacamy wg starych zasad.  

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Uchwała była podjęta przez Państwa w marcu? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No właśnie nie pamiętam, nie pamiętam kiedy. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Na pewno w pierwszym kwartale. 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Może ja się włączę, jeśli można. Tutaj środki te już są podliczone i są do wypłaty. Ja mam zestawienia, no 

ale teraz chwilkę to potrwa zanim z referatu to one zostaną ewentualnie tutaj mi dostarczone, ale już 

wyliczenia tych kwot są, one są znacznie znacznie większe od tego, co do tej pory płaciliśmy strażakom, 

niewspółmiernie, ale już te wyliczone środki, zatem pierwszy kwartał również mamy zestawienia. Także, 

jeżeli Państwo jesteście zainteresowani, to my jesteśmy tutaj w stanie w ciągu krótkiego okresu czasu to 

odszukać i Państwu takie informacje podać. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Bo tu bardziej moje pytania dotyczyło informacji, które ja otrzymywałem od strażaków, że za ten rok nie 

dostali jeszcze żadnych pieniędzy. Stąd było moje pytania ale dziękuję serdecznie za odpowiedź. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju to już wszystko? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, tak to wszystko. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Czy jeszcze ktoś chce zabrać głos, zadać pytanie w tym punkcie porządku obrad? Nie 

widzę, przejdziemy do głosowania projektu uchwały z autopoprawkami zgłoszonymi przez Panią Skarbnik. 

Pani Olgo proszę przygotować głosowanie. Przystępujemy do głosowania. Uchwała w sprawie zmian w 

budżecie na rok 2022 z autopoprawkami. Tak? 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Przepraszam Panie Przewodniczący. Chciałam zamknąć okno i już wcisnęłam głosowanie i nieprawidłowe. 

Jeśli można to anulować... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Pani Olgo poproszę zamknąć głosowanie. Jeszcze raz. 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Ja bardzo przepraszam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie ma problemu, proszę bardzo, przechodzimy do głosowania. Uchwała w sprawie zmian w budżecie na 

2022 rok z autopoprawkami. Kto jest za przyjęciem projektu uchwały. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

Pani Ewo, nie widzę Pani głosu. 19 za, 2 głosy wstrzymujące, uchwała została przyjęta. Przychodzimy do pkt 



7 porządku obrad. Uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej gminy Raszyn na lata 

2022-2030 i ponowie poproszę Panie Skarbnik o zreferowanie projektu uchwały. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja chciałbym tutaj dodać... przepraszam, że przerwę, bo odnośnie poprzedniego pytania. Ja w ubiegłym 

tygodniu podpisałem listy wypłat, diet dla OSP poszczególnych i tak dla OSP Falenty jest to kwota 

40 384 zł, dla OSP Raszyn jest to kwota 60 224 zł oraz dla OSP Dawidy jest to kwota 12 672 zł. Te listy do 

wypłat zostały podpisane w ubiegłym tygodniu, także to w gwoli no jeszcze uzupełnienia tych informacji, 

które były podane w poprzednim punkcie. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panie Wójcie za uzupełnienie informacji. Oddaje głos Pani Skarbnik. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

...za pierwszy kwartał, czyli już po tych informacjach, które uzyskałam, usłyszałam przed chwilą, to te 

pieniądze to wystarczą na pierwszy kwartał. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

To teraz mamy... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Teraz mamy wieloletnią prognozę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dokładnie tak. Proszę, głos dla Pani. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Jeżeli chodzi o wieloletnią prognozę, to zmiany w tej prognozie dotyczą w zasadzie tylko roku 2022, to jest 

wprowadzenia, zaktualizowania danych na 2022 rok obejmujących podjętą przez Państwo przed chwilą 

uchwałę i te zmiany obejmują tylko dochody ogółem, dochody bieżące, subwencję ogólną i wpływy z tytułu 

dotacji i środków przeznaczonych na cele bieżące oraz pozostałe dochody bieżące. Dostaliście Państwo nową 

tabelkę wieloletniej prognozy i tam jest tylko też zmiana w 2 kolumnach, w 2 kolumnach na pierwszej 

stronie lecz... Tak. Subwencja ogólna, zamiast kwoty 23 636 967 teraz jest 23 638 399. Pozostałe dochody 

zamiast 59 822 750 są 59 821 318. To jest na skutek tej autopoprawki dotyczącej kwoty subwencji na rok 

2022. Zmiana jest też kwoty wydatków ogółem, wydatków bieżących i wydatków majątkowych. O 

wydatkach bieżących, wydatków na wynagrodzenia i składki były naliczone za rok 2022. Inne zmiany nie 

były wprowadzane. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

I to wszystko. Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Czy są pytania? Nie widzę. Poproszę o opinię jeszcze 

Komisję Inwestycji i Mienia Komunalnego. Pan Radny Tadeusz Pawlikowski. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, komisja budżetu w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej gminy Raszyn 

na lata 2022-2030 zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Nie widzę osób zgłaszających się do dyskusji, przejdziemy do głosowania projektu 

uchwały ponownie z autopoprawkami zgłoszonymi przez Panią Skarbnik. Przystępujemy do głosowania 

uchwały w sprawie zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Raszyn na lata 2022-2030 z 

autopoprawkami. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał? Jeszcze 2 głosy. Pan Radny Grzegorz Janiszewski, Pani Radna Teresa Senderowska. Jeszcze Pan 

Grzegorz. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Dariuszu, nie wiem, jest... trwa ładowanie, chciałem zagłosować, no teraz jestem. Przepraszam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze. Mamy 15 głosów za, 6 głosów wstrzymujących, uchwała została przyjęta. Przed nami pkt 8 

porządku obrad. Jest to raport o stanie gminy Raszyn. Ja pozwolę sobie przytoczyć tylko informację w 

związku z tym punktem i z debatą, która za chwileczkę się odbędzie w ramach pkt 8. I tak, zgodnie z 

art. 28aa Wójt co roku do dnia 31 maja przedstawia Radzie Gminy raport o stanie gminy. W pkt 2 raport 

obejmuje podsumowanie działalności Wójta w roku poprzednim, a w szczególności realizację polityk, 

programów i strategii uchwał Rady Gminy i budżetu obywatelskiego. Rada Gminy może określić w drodze 

uchwały szczegółowe wymogi dotyczące raportu. Rada Gminy rozpatruje raport, o którym mowa w ust. 1, 

podczas sesji, na której podejmowana jest uchwała Rady Gminy w sprawie udzielenia lub nieudzielenia 

absolutorium Wójtowi. Raport rozpatrywany jest w pierwszej kolejności. Nad przedstawionym raportem o 

stanie gminy przeprowadza się debatę. W debacie nad raportem o stanie gminy Radni zabierają głos bez 

ograniczeń czasowych. W debacie nad raportem o stanie gminy mieszkańcy gminy mogą zabierać głos. I w 

przypadku naszej gminy, w związku z podjętą przez Radę Gminy uchwały w dniu 16 września 2021 roku 

może wziąć udział 30 osób. Zgłoszonych do debaty na obecną chwilę zostało 20... momencik, 23 osoby. I 

teraz tak, co do sposobu procedowania, proponuję zachować formułę debaty zeszłorocznej. Minimum czas 



wypowiedzi mieszkańca to jest 7 minut. Sądzę, że jeżeli nastąpi sytuacja, że mieszkaniec będzie chciał 

pewną wypowiedź uzupełnić wszystko, uzupełni w treści. Od dłuższego czasu nie widzę tu problemu. Nie 

będę mieszkańcom w żaden sposób odbierał głosu, żebyśmy tą naszą debatę przeprowadzili w sposób 

merytoryczny i rozsądny. Mam nadzieję, że te moje propozycje do Państwa, które dotrą i będą zrozumiane. I 

teraz oddaję głos jako wniosek formalny, Pan Radny Andrzej Górecki, proszę bardzo. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Szanowni Radni i Szanowny Panie Przewodniczący, ja chciałem wniosek formalny złożyć, 

w związku z już jakby rozpoczętym podpunktem porządku obrad, oto aby nie ograniczać czasu wypowiedzi 

mieszkańcom na tej debacie o stanie gminy Raszyn. Proszę o ten wniosek o przegłosowanie i też nie wiem, 

czy się Pan nie przejęzyczył, bo Pan powiedział przed chwilą Pan minimum 7 minut pozwala mówić. 

Chodziło Panu o maximum chyba, prawda? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Powiedziałem o minimum. Minimum szanowny Panie Radny, powiedziałem minimum, w związku z tym, że 

jak za... podkreśliłem w swojej wypowiedzi, że idąc jakby śladem poprzedniej debacie w zeszłym roku, te 7 

minut czasami nie wystarczyło dla mieszkańca, także sądzę, że no może oczywiście ja wniosek Pana poddam 

pod głosowanie, ale nie będę tutaj odbierał zabierającym osobom głos w debacie. Sądzę, że damy spokojnie 

sobie radę, żebyśmy tą debatę my w sposób merytoryczny przeprowadzili, także nie wiemy... 

 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, ale jeżeli będzie minimum 7, to ci, którzy mają krótsze pytania, nie będą mogli go 

zadać. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No Pan źle sformułował Panie Przewodniczący, to Panu mówię. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No dobrze. Panowie, to nie był mój wniosek jako wniosek do głosowania, to była moja propozycja. Jeżeli 

Panowie twierdzą, że zła była formuła mojej wypowiedzi, to oczywiście nie będę ograniczał wypowiedzi 

czasowych mieszkańców zabierających udział w debacie. Może w ten sposób być? 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, wniosek proszę podać pod głosowanie. Ja tylko stwierdzam, że jesteśmy tutaj 

odpowiedzialnymi mieszkańcami tej gminy i myślę, że nikt nie będzie tutaj nadwyrężał prawda czasu swojej 



wypowiedzi. Także proszę o przegłosowanie o nie... o nieograniczony czas wypowiedzi. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Szanowny Panie Radny, no tutaj z Panem bym się zgodził, też musimy brać pod kątem 

jakby dyskusji w ramach tego punktu porządku obrad. Jeżeli przegłosujemy tą formułę co Pan proponuje, to 

mnie jako Przewodniczącemu Rady, nie będzie dane możliwość odebrania głosu mieszkańcowi, który będzie 

chciał zabrać głos w ciągu np. godzinę czasu i co wtedy? 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Nie zgadzam się z Panem, dlatego, że proszę Pana, Pan także nie może odebrać głosu Radnemu. Tak ustawa 

wskazuje. Także wie Pan, no ja myślę, że nie powinien Pan jak gdyby tu protestować. Proszę o 

przegłosowanie wniosku i wtedy będzie wszystko jasne. Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos dla pani Radnej Sulimy-Markowskiej, proszę bardzo. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo. W mojej opinii jednak warto byłoby dać mieszkańcom raz do 

roku czas, nawet jeżeli on... to będzie więcej niż 7 minut, będzie nawet 10 [niesłyszalne], ponieważ uważam, 

że to jest z punktu widzenia tego, że ktoś się przygotował, przeanalizował raport, chciałby coś powiedzieć, 

jest to nasza odpowiedzialność, żeby po prostu takie osoby wspierać i dać im szansę. Myślę, że to trzeba po 

prostu docenić i nie zabierać tego głosu, więc ja bym przychyliła się do tego, żebyśmy nie ograniczali tego 

czasu. I tutaj wniosek Pana Radnego Góreckiego jak najbardziej podstawny. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Czyli moja deklaracja z mojej strony, że nie będę ograniczał wypowiedzi mieszkańców w debacie nie... 

jakby nie jest dla Państwa jakby zrozumiała. Tak to należy czytać. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Wie Pan co? No właśnie wolałabym... szczerze mówiąc ja oczywiście rozumiem, że Pan będzie tutaj takie 

podejście no jakby stosował, ale co stoi na przeszkodzie, żebyśmy to jakoś tam uregulowali? Być może 

nawet i mieszkańcy... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ja pytam się Pani Mecenas, jak Pani Mecenas widzi to pod kątem prawnym. Dzień dobry, Pani Mecenas. 

Głos dla Pani, proszę bardzo. 



Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Dzień dobry, dzień dobry Państwu. Chciałabym powiedzieć, że przeciwnie, ja dzisiaj uważam, że ustawa nie 

mówi o jakimś ograniczaniu czasu, jest taka możliwość, natomiast z samej jej nie wynika kwestia 

ograniczenia czasu, więc jeżeli nie wprowadzimy takich uregulowań, to ten czas nie jest ograniczony, więc w 

mojej ocenie nie ma potrzeby głosowania nad tego rodzaju wnioskiem. Oczywiście pozostawiam to do 

Państwa uznania, natomiast chciałabym też zwrócić uwagę, że, gdyby rzeczywiście nastąpiła taka sytuacja w 

trakcie, że ktoś wypowiada się znacząco za długo, no to ewentualnie można, myślę w trakcie, zastanowić nad 

tym, czy ewentualnie tego ograniczenia nie wprowadzić, ale to już mówię no to też musi to jakby zachować 

równość, przy czym... przy czym jeżeli to by było znacząco dłuższe myślę, że też wniosek formalny o to, 

żeby zakończyć wypowiedź danego mieszkańca byłby możliwy gdyby był znacząco za długi. Natomiast nie 

widzę potrzeby głosowania za tym, żeby nie ograniczać głosu, skoro ograniczenie nie zostało wprowadzone 

w żaden sposób. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju, moja propozycja jest konkretna. Będę prowadził obrady sesji w sposób czytelny i rzetelny. 

Nie będę ograniczał wypowiedzi mieszkańca, jak zaznaczyłem, i zostajemy przy tej mojej propozycji. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Szanowni Radni, Szanowne Państwo, dotyczy to jak gdyby tutaj mieszkańców ten wniosek, ja tylko muszę 

powiedzieć, że Panie Przewodniczący to Pan praktyczne wprowadził taką bardzo chaotyczną prowadzenie tej 

sesji o stanie z tego punktu o stanie gminy w poprzednich latach i to Pan ograniczał czas. Ja tylko chciałbym 

Państwu przypomnieć, jak jeden z Radnych odliczał sekundy do końca wypowiedzi dr. Rogowskiego. To 

było 3 2 1 0. To było niesmaczne. Pan Przewodniczący Marcinkowski nie zareagował w ogóle na to, dlatego 

mój wniosek dotyczy żeby nie ograniczać czasu. Pani... Pani Prawnik, ja myślę, że to nie jest wniosek, który 

nie możemy poddać pod głosowanie. Ja nie chciałbym się zdawać tutaj no jak gdyby Pana 

Przewodniczącego. Jak Pani powiedziała, możemy przegłosować w każdej chwili jakąś... koniec dyskusji, 

jeżeli chodzi o [niesłyszalne]. Proszę o przegłosowanie, decyzja należy do Pana Przewodniczącego. Bardzo 

dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No wniosek formalny jest jaki jest. Pani Mecenas, no jeżeli ten wniosek przegłosujemy czy kolejny wniosek 

dający możliwych ograniczenia czasowego wypowiedzi Radnego. Jak to wygląda z Pani strony, ze strony 

prawnej. 



Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Tak jak mówię, w mojej ocenie wniosek ten, ten obecny, jakby jest bezprzedmiotowy, bo ten czas nie jest 

ograniczony, natomiast w momencie, kiedy w trakcie będzie się coś wydarzało i by padały odpowiednie 

wnioski formalne, to będziemy na nie odpowiednio reagować. No trudno teraz jakby przewidzieć. Natomiast 

uważam, że jeżeli rzeczywiście jakaś wypowiedź by się znacząco przedłużała i padłby taki wniosek 

formalny, to można jak każdy wniosek formalny ewentualnie przegłosować. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, proszę pozwolić, ja tylko... Panie Przewodniczący, proszę pozwolić, ja tylko 

chciałem powiedzieć, że ja rzeczywiście wycofam wniosek, licząc na to, że Pan Przewodniczący będzie 

sprawnie prowadził. Ja tylko mam pytanie do Pani Prawnik, czy mieszkaniec może ad vocem odpowiedzieć 

panu Wójtowi? Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Zależy to od prowadzącego panie Andrzeju, ustalmy to w ten sposób. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja chciałem prawnika zapytać, czy Pan Prawnik widzi przeszkody? Jeśli może prawne przeszkody? 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Ustawa jest taka i nie mówi, że są jakieś prawne przeszkody, natomiast to wszystko musi też mieć formę 

debaty, więc muszą mieć szansę wypowiedzenia się inni i uważam, że jeżeli dojdzie w opinii przede 

wszystkim Pana Przewodniczącego do tego, że debata będzie właśnie nieczytelna, to wtedy ewentualnie 

trzeba będzie wprowadzić jakieś dalsze zasady. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju, będziemy... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze. Bardzo dziękuję, wycofuję wniosek. Bardzo dziękuję, wycofuję wniosek formalny. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. W związku z tym, mamy już wszystkie jakby kwestie wyjaśnione co do raportu i 

prowadzenia debaty w raporcie o stanie gminy Raszyn, w związku tym przechodzimy do tego pkt 8, o 

którym w tej chwili rozmawiamy. Raport o stanie gminy, podpunkt a - przedstawienia raportu o stanie gminy 

i oddaje głos Panu Wójtowi Andrzejowi Zarębie. Proszę Panie Wójcie. 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Dzień dobry, witam Państwa. Proszę chwileczkę o cierpliwość. Ja postaram się uruchomić tutaj... 

Przepraszam bardzo. Halo? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Już jest uruchomione jak widzimy na stronie, panie Wójcie, proszę bardzo. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak, tak, ja już też mam tutaj. Dziękuję bardzo. Przepraszam za chwilę taką instalacyjną. Bardzo 

przepraszam. Co prawda nie mogę przewijać. Zaraz... O, już. Przepraszam. Szanowni Państwo, rok 2021 to 

rok dość specyficzny, to rok, w którym ciągle byliśmy pod rygorami związanymi z epidemią, znacznie 

ograniczającymi możliwość działania nas jako społeczności, ale również i właściwie wszystkich jednostek 

organizacyjnych gminy Raszyn, ale mimo to staraliśmy się, aby nie zwalniać tempa naszych prac, jeśli 

chodzi o pracę urzędu, jeśli chodzi o pracę jednostek organizacyjnych, zmieniać charakter tej pracy, 

przystosowywać charakter tej pracy do warunków w jakich przyszło nam pracować. Oczywiście najbardziej 

tutaj takimi elementami, które trzeba było... były najtrudniejsze do realizacji, wymagający najwięcej czasu, 

najbardziej pracochłonne, można powiedzieć, że takim frontowymi placówkami stawały się wszystkie 

placówki oświatowe, z uwagi na to, że opieka nad naszymi dziećmi i młodzieżą w tym okresie pandemii i 

połączenie tej opieki z nauką no było elementem niezmiernie trudnym. Właściwie ta praca w tych 

placówkach była wielotorowa, zarówno zdalne nauczanie, również hybrydowe nauczanie, jak i nauczanie 

stacjonarne. Wszystko było realizowane w ramach tych działań. Również urząd pracował w pewnych 

ograniczeniach. Znacznie trudniej było o bezpośrednie kontakty. Również znaczne ograniczenia miały 

wszelkie instytucje kultury i pozostałe jednostki organizacyjne, ale nie... mimo to udało nam się pracować 

pełną parą. I myślę, że nie zwolniliśmy, a nawet w wielu punktach o których tutaj będziemy mówić, 

poczyniliśmy duże... duży postęp, duże zaangażowanie... wykazaliśmy się dużym zaangażowaniem i mamy 

osiągnięcia, którymi możemy się pochwalić. Na pewno dość ważnym i takim miłym było to, że zajęliśmy 

szóste miejsce... Ktoś mi tam wchodzi w..., bardzo przepraszam, ale ktoś ma nie wyłączony... nie wyłączony 

mikrofon, bardzo prosiłbym o wyłączenie. Myślę, że bardzo miłym tutaj osiągnięciem, takim pokazującym 

jak duże... dużo pracy wkładamy w to, żeby nasza gmina była przyjazna dla mieszkańców, jest osiągnięcie 

szóstego miejsca w rankingu gmin pod nazwą "Gmina dobra dla życia". Szóste miejsce spośród 2477 

polskich gmin. To naprawdę bardzo bardzo dobre miejsce, dające właściwie gminie Raszyn tutaj no pole do, 

że tak powiem, jakiegoś zadowolenia, a myślę, że też tym podyktowane jest to, że w ostatnim czasie na 

terenie naszej gminy powstaje wiele nowych budynków mieszkalnych, głównie jednorodzinnych i to daje z 



uwagi na atrakcyjność właśnie tej gminy. Również dostaliśmy w tym roku 2021 tytuł "Gmina Przyjazna 

Środowisku". Ten tytuł został nadany nam przez Wojewodę Mazowieckiego i prezesa Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Bardzo wysokim zaszczytnym miejscem było czwarte 

miejsce w Polsce, jeśli chodzi o gminy nasze... naszą... za nasze zaangażowanie i procentowe zaszczepienie 

mieszkańców naszej gminy przeciwko szczepieniu przeciwko COVID-19. I tak w ramach programu 

"Rosnąca Odporność", gdzie uzyskaliśmy ponad 87% zaszczepienie mieszkańców, uzyskaliśmy nagrodę 1 

miliona złotych. Również dostaliśmy nagrodę w podobnym konkursie również oceniającym zaawansowanie 

szczepień, konkursie "Gmina na Medal", tą nagrodą było 100 000 zł. Świadczy to o pewnej dyscyplinie 

naszych mieszkańców, o takiej mobilizacji, która tutaj jest widoczna i w zrozumieniu tematu, czyli w 

dobrym kontakcie nas jako władzy samorządowej z mieszkańcami, także zachęcenie mieszkańców do 

szczepień w naszej gminie nie było zbyt trudne, co w Polsce jednak w różny sposób było realizowane. Jeśli 

chodzi o dyscyplinę naszych mieszkańców i ich odpowiedzialność, najlepiej również świadczy, że gmina 

Raszyn miała... uzyskała 93%... 93% spisanych mieszkańców w powszechnym spisie ludności, który miał 

miejsce w 2021 roku. Żeby pokazać ogrom prac, jakie realizowaliśmy w roku 2021 roku, najlepiej widać... 

jest to widoczne, jeśli chodzi o realizację różnego rodzaju programów i funduszy zewnętrznych, w ramach, 

których otrzymujemy dofinansowanie ze środków zewnętrznych. Tutaj realizację zadań w ramach tych 

funduszy to jest olbrzymi... olbrzymia kwota, bo generalnie mamy rozpoczętych, w trakcie realizacji, bądź 

jesteśmy tuż po zakończeniu, tak jak w przypadku ścieżek rowerowych, w trakcie rozliczenia funduszy i tak 

w tym ostatnim okresie w roku 2021 realizowaliśmy programy na łączną kwotę 67 415 018 zł. Inaczej 

mówiąc taka kwota środków zewnętrznych wpłynęła w ostatnich latach do budżetu gminy. Ta kwota to 

oczywiście nie tylko w 2021 rok ale i lata poprzednie, ale jakby te programy, tak powiem były 

kontynuowane na łączną tak dużą kwotę. Dzięki takim dofinansowaniom możemy utrzymać w gminie 

Raszyn stosunkowo duży... duże zaangażowanie, jeśli chodzi o wydatki majątkowe, czyli mówiąc inaczej, 

jeśli chodzi o realizację inwestycji. Jeśli chodzi o również pozostałe osiągnięcia, które mieliśmy w gminie 

Raszyn, to możemy się tutaj pochwalić, że OSP Raszyn jako pierwsza jednostka w powiecie oraz dziesiąta w 

województwie mazowieckim, była najczęściej dysponowana do akcji ratowniczo-gaśniczych. Daje to... 

przepraszam bardzo, daje to obraz, że to jest jednostka, która ma... cieszy się dużym zaufaniem i posiada 

bardzo dobre wyszkolenie, można powiedzieć, że niemalże na równi z jednostkami Państwowej Straży 

Pożarnej. Jeśli chodzi o budżet gminy w 2021 roku to dochody wynosiły 182 796 086 zł i 23 gr, zaś wydatki 

159 625 712 zł i 64 gr. Tutaj już wspomniałem o kwocie realizowanych dofinansowań, to jest te 67... ponad 

67 000 000 zł. Dość ciekawą rzeczą i tutaj chyba Państwo też zwrócicie na to uwagę, jest to, że między 



rokiem 2017 a rokiem 2021, czyli między tymi latami, to jest w ciągu tych 5 lat, udało nam się zwiększyć 

dochody budżetu gminy o niebagatelną kwotę ponad 60 000 000 zł, dokładnie 62 000 000 zł. Jest to bardzo 

duża kwota i wymagająca dużej dużej pracy, dużego zaangażowania, gdyż siłą rzeczy, gdybyśmy 

utrzymywali dochody na tak niskim poziomie, jak były w roku 2017, na to na takie wydatki, jak tutaj zostały 

przedstawione, nie bylibyśmy... nie mielibyśmy po prostu tego możliwości realizowania. Jeśli chodzi o 

wydatki, no to wydatki oczywiście również wzrastały. Proszę zobaczyć, że w roku 2017 było 129 000 000, 

prawie 130 000 000 wydatków, przy dochodach zaledwie 120 000 000, czyli prawda ten ten deficyt był 

bardzo duży między między dochodami a wydatkami, a w roku 2021, pomimo tych wszystkich trudności 

wynikających z pandemii i z pewnych różnych zawirowań gospodarczych z tym związanych, to proszę 

zwrócić uwagę, że rok 2021 to dochody ponad 182 000 000 zł przy wydatkach 159 000 000 zł, czyli tak jak 

Państwo widzicie, jest duża nadwyżka budżetowa. Jeśli chodzi o wydatki inwestycyjne, czyli te kolejne 

wydatki, które są wydatkami na realizację poszczególnych inwestycji, to jak Państwo tu widzicie jest... są 

takie pewne wahania. Otóż inwestycje w kolejnych latach, o których tutaj Państwo macie możliwości tego, to 

są inwestycje długoletnie. Tak jest, że nierealizowane one są w jednym roku. Mało tego, polityka gminy jeśli 

chodzi o finanse jest taka, żeby gromadzić pewne środki na to, żeby móc później realizować te większe, 

bardziej kosztowne zadania, które wymagają środków nie tylko z jednego roku, a nawet z kilku lat, w 

związku z tym stąd to magazynowanie tych środków. I tak jak tutaj Państwo widzicie w roku np. 18... w 

2018 wydatki majątkowe były bardzo duże w wyniku 50... około... ponad 57 000 000. Wydatki inwestycyjne, 

w roku 2021 mamy 20 000 000 wydatków inwestycyjnych, ale już w 2022, tak jak Państwo wiecie, to te 

wydatki majątkowe są powyżej 60 000 000 zł. W związku z tym tutaj ten ten taki... pewne... ten okres 

przygotowania inwestycji, realizacji, znów przygotowanie i realizacji, taki trochę sinusoidalny, jest 

konieczny po to właśnie, żeby móc realizować te droższe inwestycje i rok 2022 to jest ten rok, w którym 

wchodzimy właśnie w ten wyższy pułap inwestycji przy przygotowaniach, które były w latach 2020-2021. 

Tutaj jeśli chodzi o wydatki inwestycyjne, tutaj jeszcze raz są dokładnie pokazane i omówione dochody, 

wydatki, wydatki inwestycyjne. Wykonanie budżetu za rok 2021 to dochody zostały wykonane w 105% 

planu. Dochody bieżące to 179 996 779 zł i 58 gr, w tym subwencja, którą otrzymaliśmy to 28 308 373 zł, a 

wpływy z dotacji i funduszy celowych to 38 790 295 zł i 64 gr. Dochody majątkowe, stosunkowo nieduże, 

2 799 306 zł i 65 gr. No wynika to stąd, że gmina nie ma terenów na sprzedaż, nie ma terenów, które by 

mogła, tak powiem, z którego by mogłaby jakby czerpać dochody sprzedając lub przekazując w 

użytkowanie, w związku z tym te dochody majątkowe siłą rzeczy są troszeczkę niższe w naszej gminie niż 

ma to miejsce czasami w gminach nawet ościennych czy sąsiednich, ale wpływy z dotacji i funduszy 



celowych, myślę, że tutaj jest to ten element, który daje nam duże zadowolenie, bo właśnie dzięki temu 

możemy utrzymać odpowiedni poziom inwestycji. Wydatki ogółem, no tak jak już wspomniałem, 

159 625 712 i 64 gr. Tu wykonanie tych tych wydatków ogółem to jest 90,48% planu. Z rozliczeń na wydatki 

bieżące 139 617 396 zł i 66 gr oraz na wydatki majątkowe w wysokości 20 008 315 zł i 98 gr. W wyniku, i to 

jest dość istotne, i to o czym mówiłem, w wyniku tej polityki finansowej, którą gmina stosuje, udało się nam 

wypracować nadwyżkę w wysokości 23 170 373 zł i 59 gr. Tak jak mówiłem, ta nadwyżka jest tutaj bardzo 

istotna. Dzięki niej możemy już kolejne lata... Dzięki niej możemy kolejne kolejne lata mieć większe 

inwestycje niż to co w stosunku do tego co moglibyśmy zrealizować bazując tylko na rocznym budżecie i 

rocznych dochodach. Tutaj oczywiście macie Państwo jeszcze pokazane pewne wykonanie wydatków w 

stosunku do roku poprzedniego, czyli 2020, jak również dość istotne i myślę, że dobrze żebyście Państwo też 

zapoznali się z tym, bo to jest dość istotne, często przez mieszkańców nie... no nie bardzo... nie bardzo 

mieszkańcy mają tę wiedzę, nie bardzo zresztą szukają tej wiedzy, a jest to dość istotne, żeby pokazać, jaki 

właściwie mamy... jak te dochody, jeśli chodzi o ich źródła, są w gminie Raszyn. To nie jest tak, że 

wszystkie gminy mają tak samo. Niektóre te elementy dochodów w jednakowym stopniu stanowią udział 

danej gminy. W naszym przypadku największy udział gminy to jest kwota... stanowi udział w podatku PIT, 

tak jak państwo widzicie to jest... to jest... 50... ponad 50, dokładnie 51 191 000 zł. I tu nawet mamy... 

mieliśmy rok 21 do naszego planu, który, który zakładaliśmy, znacznie więcej udało nam się osiągnąć, to jest 

108% tego planu. Czyli mimo pewnych zmian podatkowych, mimo pandemii ten udział w PIT w 2021 roku 

nie zmalał, a no może jakoś tak astronomiczne, ale wzrósł, co też jest no dobrym... dobrą prognoza. To 

znaczy, że nasze społeczeństwo generalnie jest... większe podatki do budżetu. To jest bardzo istotny element. 

Oczywiście też dość znacznym elementem, jeśli chodzi o dochody gminy, są podatki od nieruchomości. 

Tutaj mieliśmy wpływy z tego tytułu w wysokości 27 722 940 zł. To jest też więcej niż zakładaliśmy 

pierwotnie, gdyż to jest wykonanie w granicach 103,98%, czyli są to elementy dość istotne. Jeśli chodzi o 

opłaty za gospodarkę odpadami komunalnymi tutaj również mieliśmy niewielki wzrost tych... wykonania 

tych opłat. Chociaż nie będę ukrywał, że tak jak Państwo wiecie, są one niższe niż to, które... niż wydatki, 

które w tym zakresie musimy co roku ponieść. No i oczywiście istotnym elementem, chociaż już mniej, że 

tak powiem, my możemy na to wpływać, to są subwencje, które otrzymaliśmy, no to w ubiegłym roku 2021 

otrzymaliśmy subwencję w wysokości 28 308 373 zł. No w ubiegłym roku funkcjonowała jeszcze program 

"Rodzina Plus" w gminie, ja to tylko mówię, że, no bo program nadal oczywiście funkcjonuje, z tym tylko, 

że został przeniesiony do Zakładu Ubezpieczeń Społecznych i on realizuje już wypłatę tych środków. W 

ubiegłym roku z tego tytułu mieliśmy 28 342 550 zł i 6 gr wpływów do budżetu, ale oczywiście te pieniądze 



zostały rozdysponowane wśród rodzin, które pobierają środki z programu "Rodzina 500 Plus". No 

oczywiście tutaj możemy dokładnie... macie Państwo również wyszczególnione wykonanie roczne na 

poszczególne... poszczególne elementy, to jeśli chodzi o wydatki, tutaj również dość istotnym wydatkiem, 

chyba największym tak jak Państwo widzicie, bo przy kwocie 159 625 000 zł wydatków ogółem to wydatki 

na oświatę to stanowią około 50 000 000 zł, czyli można śmiało powiedzieć, że prawie 1/3 wydatków to jest 

oświata i wychowanie. Myślę, że to jest dość istotny element, że tutaj nasze społeczeństwo, gmina Raszyn, 

bardzo duże kwoty przeznacza i inwestuje w jakiś sposób, bo tak trzeba nazwać, w młode pokolenie, po to, 

żeby ono było jak najlepiej przygotowane do dorosłego życia i żeby jak najlepiej w tym dorosłym życiu 

później funkcjonowało. Myślę, że to jest taka bardzo dobra inwestycja, stąd te ponad 50 000 000 zł, które 

wydatkujemy na oświatę i wychowanie. Tutaj jeszcze jest edukacyjna opieka, stąd mówię, że ponad 

50 000 000 zł idzie właśnie na ten element. Pozostałe wydatki wg klasyfikacji, wg to jest poszczególnych... 

poszczególnych grup wydatkowych, macie Państwo wyszczególnione w raporcie. Zachęcam do zapoznania 

się, bo to najlepiej świadczy jakie kierunki działania ma gmina, na co poświęca najwięcej środków w 

realizacji. No i dalszy ciąg oczywiście tutaj też jeszcze tego elementu. Jeśli chodzi o zadłużenie gminy, bo to 

zawsze jest takim dość istotnym elementem często poruszanym jako element dobry lub niedobry, to 

oczywiście w zależności od ujęcia i pewnej... pewnych... uwzględnienia pewnych elementów gospodarczych. 

Oczywiście zadłużenie gminy nie powinno być nigdy zbyt duże z uwagi na to, że gmina powinna być 

przygotowana na różnego rodzaju wahania gospodarcze i żeby nie doprowadziły jej po prostu do 

niewypłacalności. Oczywiście zadłużenie na pewnym poziomie jest potrzebne choćby po to, żeby móc 

realizować pewne długoplanowe inwestycje, większe zadania, bardziej drogie zadania, móc inwestować w 

infrastrukturę. Na to są potrzebne środki i w takim ujęciu na pewno trzeba... gminy muszą się, przynajmniej 

przy tych większych inwestycjach, w jakiś sposób wspomagać kredytami czy emisją obligacji. Nasza gmina 

w ostatnich latach nie brała kredytów ani nie emitowała obligacji, po to właśnie, żeby no to troszeczkę 

trudniejszych czasach gospodarczych, żeby zejść z poziomu zadłużenia. I tak zadłużenie na koniec 2021 roku 

wynosiło 41 540 000 zł. I tak jak Państwo widzicie, kwota deficytu budżetowego w roku 2021 wynosiła 0, 

czyli nastąpiła nadwyżka budżetowa w wysokości 23 170 373 zł. Jak teraz Państwo porównacie kwotę 

zadłużenia do kwoty nadwyżki to praktycznie rzecz biorąc, gdyby gmina Raszyn nie miała tak rzeczywiście 

dużych inwestycji, bogatych inwestycji, nie chciała wydatkować tej kwoty nadwyżki właśnie na inwestycję, 

to spokojnie mogłaby dosłownie w ciągu krótkiego okresu czasu spłacić całe zadłużenie, właściwie mając 

dodatnią... dodatni bilans. Także to zadłużenie, które mamy, jest zadłużenie stosunkowo niedużym w 

porównaniu do tego co tutaj... zadłużenie jest stosunkowo nieduże w porównaniu do budżetu, którym 



dysponujemy. Jeśli chodzi o dofinansowania zewnętrzne, o których tutaj mówiłem i którym chyba należy... i 

tymi elementami na pewno trzeba się chwalić, ponieważ są to elementy bardzo wymagające dużo pracy, 

dużo poświęcenia od pracowników. To jest naprawdę duży wysiłek przygotowanie odpowiednich wniosków, 

projektów, często dużych, bardzo skomplikowanych analiz, żeby uzyskać środki na... z dofinansowania. I tu 

macie Państwo rozbite te 67 przeszło 67 000 000 zł na poszczególne... na poszczególne tutaj grupy, na 

poszczególne projekty. Co najważniejsze te 67 000 000 zł to jest kwota, która zasiliła w sumie inwestycje, 

czyli gdyby, dodając do tego nasz udział własny, dzięki tym... tymi... środkom mogliśmy zrealizować 

inwestycje za kwotę 103 364 792 zł. Zachęcam Państwa do analizy wszystkich tych tutaj podanych 

projektów i które... dzięki którym uzyskaliśmy wnioski. Uzyskaliśmy środki złożonych wniosków, no i w 

tych elementów, które ciągle są, że tak powiem przez nas... nad którymi ciągle pracujemy, dlatego że 

rozliczenie tych wszystkich wniosków i uzyskanych środków to jest ogromna praca jaką musi sprostać urząd, 

pracownicy urzędu w poszczególnych komórek. Jeśli chodzi o tutaj grupę dochodów, jeśli chodzi o podatki i 

opłaty lokalne, również macie Państwo rozpisane to jakiej kwocie one są. Największe oczywiście, tak jak 

tutaj wspomniałem, jeśli chodzi o podatki to tutaj lokalne, to największą grupą są oczywiście jest podatek od 

nieruchomości. Łączna kwota zresztą wszystkich należności z tytułu podatków lokalnych to jest 32 516 721 

zł. W postaci tabelarycznej macie Państwo również wyszczególnione liczbę podatników którą... które 

zalegają z płaceniem podatków, no tak jest, że zawsze znajdą się osoby, które z takich czy innych przyczyn 

zalegają z opłatami. W związku z tym tutaj też przedstawiliśmy Państwu, żebyście mogli dokładnie sobie to 

porównać, jak wygląda to na terenie gminy Raszyn. Również gmina Raszyn cechuje... gminę Raszyn cechuje 

bardzo bogata różnorodność, jeśli chodzi o strukturę różnego rodzaju firm i przedsiębiorstw, które działają na 

terenie gminy Raszyn. Jeśli chodzi o wszystkie wnioski, które np. zostały złożone tylko w 2021 roku to 

wynosiło to 557 wniosków o założenie, zmianę, zmianę z zawieszeniem, zmianę ze wznowieniem, 

zakończenie działalności gospodarczej. Te wszystkie ruchy gospodarcze wykonywane przez naszych 

przedsiębiorców to 557 wniosków, które musieliśmy w 2021 roku rozpatrzyć. Najwięcej oczywiście mamy 

na naszym terenie osób fizycznych, które prowadzą działalność gospodarczą, to jest 3208 osób. Jeśli chodzi 

o spółki prawa handlowego, bo wiele nawet osób takie spółki zakłada, to jest 1259. Spółki prawa 

handlowego z udziałem kapitału zagranicznego, no oczywiście ich jest już mniej bo jest 386. Jeśli chodzi o 

sektor prywatny ogółem to jest 211, bo to są różnego rodzaju też jeszcze działalność innej natury. I osoby 

fizyczne prowadzące działalność gospodarczą, nowo zarejestrowane, to jest 201. To jest też dobry dobry 

dobry symptom, że utrzymuje się dość duża ilości osób, które zakładają nowe firmy na terenie gminy 

Raszyn. Jeśli chodzi o działalność naszego zaś przedsiębiorstwa komunalnego jako Raszyn, które powstało 



po to, żeby realizować zadania związane z dostawą wody i odbiorem ścieków od naszych mieszkańców, 

macie Państwo tutaj dokładną statystyki, jeśli chodzi o ilość wody, którą... która została sprzedana dla 

poszczególnych odbiorców i wartość w złotych. Ogólnie sprzedajemy wody ponad 1 000 000 m³ z podziałem 

oczywiście na poszczególne rodzaje. Najwięcej odbiorców to są gospodarstwa domowe. Jeśli chodzi o 

awaryjność sieci i kanalizacji, to ona jest... nie jest aż tak wielka, ale głównie wynika to stąd, że ta 

infrastruktura wodociągowa i kanalizacyjna jest stosunkowo młoda, zwłaszcza jeśli chodzi o sieć 

kanalizacyjną. Działalność gospodarcza, tutaj już o tym wspominałem. Podatki i opłaty, tutaj macie Państwo 

też rozbite jeśli chodzi o osoby zalegające. Przepraszam, mi się tutaj przeleciało, przepraszam. Powrócę, bo 

przeleciały mi tutaj karty. Tutaj wspominałem o działalności gospodarczej i działalność Przedsiębiorstwa 

Komunalnego EKO-Raszyn, czyli to co wspominałem. Gospodarstwa domowe, to jest tutaj jeśli chodzi o... 

jeśli chodzi znów liczba ścieków odbywający do kanalizacji przyjętych na oczyszczalnie, na oczyszczalnie 

ścieków. To jest kwota w stosunku do roku 20 wzrosła o 7... Przepraszam, tutaj... już tak. Liczba ścieków 

dopływających kanalizacją przyjętych na oczyszczalni ścieków w roku 21 wynosiła 1 809 000 m³ i w 

stosunku do roku 2020 ilość wzrosła o 7,3. Wynika to stąd, że ciągle rozbudowywana jest sieć instalacji... 

sieć kanalizacji sanitarnej, budowane są nowe osiedla i domy. Indywidualni inwestorzy budują również 

domy jednorodzinne, w związku z tym duża ilość tych... stąd ten duży wzrost, jeśli chodzi o ilość tutaj 

ścieków, które zostają po prostu odprowadzone. Tutaj macie Państwo z podziałem te ścieki z podziałem na 

poszczególne grupy użytkowników podano. Oczywiście najwięcej to są użytkownicy indywidualni czyli 

gospodarstwa domowe. Tu dalej również widać, jaka jest gospodarka, jak wygląda gospodarka komunalna, 

odpadami komunalnymi, to zawsze bardzo bardzo interesuje wszystkich i łączny dochód w roku 2021 z 

tytułu opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi czyli tymi naszymi odpadami, które wystawiamy co 

tydzień do odbioru, wyniosła 8 011 012 zł, w tym kwota dochodów otrzymanych to jest 7 980 183 zł. Koszty 

upomnień również niestety tak się zdarza, że musimy w jaki sposób również reagować, o tych, którzy nam 

prostu tych opłat nie wnoszą. No i również koszty odsetek. Tutaj dość istotna, bo tutaj to wskazuje o ilości 

pracy, to jest ilość tytułów wykonawczych, które zostały wydane, to jest 36 i na łączną kwotę 90... ponad 

96 000 zł oraz upomnień, które my wystawiamy, było aż 927 na kwotę 850 000 zł. Jeśli chodzi o ilość 

złożonych deklaracji w systemie opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na terenie gminy Raszyn 

w 2021 roku wynosiła ona 6568 osób, czyli tyle było... 6568 gospodarstw domowych, gdzie przeliczając to 

na mieszkańców systemem objętych było 21 550 osób. Gdyby to porównać do ilości osób zameldowanych 

na terenie gminy Raszyn, tak jak Państwo widzicie, ta kwota niewiele odbiega od kwoty zameldowanych 

mieszkańców na terenie gminy Raszyn. Problemem jest zawsze ten... ta grupa osób, która nie jest 



zameldowana a przebywa na naszym terenie, od której najtrudniej jest ściągnąć stosowne opłaty za odbiór 

tych odpadów komunalnych. Jeśli chodzi o komunalne zasoby mieszkaniowe tutaj gmina Raszyn jest pod 

tym względem dość uboga. Na naszym terenie nie było mieszkań komunalnych, w związku z tym też i te 

ilość tych mieszkań nie jest zbyt duża, którą możemy oferować tym osobom oczekującym, ale tutaj myślę, że 

dość pozytywna jest informacja, to w roku 2021 już uzyskaliśmy niezbędną dokumentację do realizacji 

inwestycji w postaci budowy nowego budynku wielorodzinnego komunalnego w Podolszynie Nowym. I tutaj 

dzięki tej nowej budowie w tym roku uzyskamy... uzyskamy... dzięki tym... dzięki temu... dzięki... 

przepraszam bardzo, dzięki tej nowej budowie uzyskamy 30... około 30 nowych lokali mieszkalnych i 

będziemy mogli w ramach tych nowych lokali mieszkalnych w jakiś sposób przynajmniej zaspokoić te 

największe potrzeby, chociaż oczywiście potrzeby... jest bardzo... są liczne, bardzo duże, gdyż osób 

oczekujących na mieszkania komunalne jest w gminie Raszyn bardzo dużo. Te wszystkie dane odnośnie 

oczekujących, ilości mieszkań, macie Państwo również w raporcie zawarte. Jeśli chodzi o ochronę powietrza 

to gmina Raszyn ostatnimi czasy bardzo dużo uwagi poświęca tej ochronie powietrza. Tutaj my mamy 

oczywiście zamontowany szereg mierników, dokładnie 7 mierników. Jeśli chodzi o badanie powietrza w 

różnych lokalizacjach na terenie gminy Raszyn i w ramach tych... jest w... tych działań są również 

prowadzone działania kontrolne dzięki posiadanemu sprzętowi w postaci drona, w postaci specjalistycznego 

samochodu. Przeprowadzamy kontrole palenisk, przeprowadzamy kontrolę tam, gdzie istnieje podejrzenie, 

że są spalane różnego rodzaju odpady. Oczywiście zachęcam Państwa do zapoznania się z tymi 

informacjami, które są tutaj przedstawiane. Chciałbym tutaj tylko nadmienić, że jest to również duża praca 

urzędu i pracowników gminnych, gdyż w 2020 roku przeprowadziliśmy 87 kontroli posesji, wszędzie tam, 

gdzie istniało podejrzenie właśnie spalania odpadów. Także tutaj duża praca urzędników, bo taka kontrola to 

jest również całe postępowanie, które wielokrotnie przy tych już udokumentowanych naruszeniach idzie na 

drogę sądową, w związku z tym to są naprawdę duże pracochłonne postępowania. Tych postępowań było 87. 

Tu macie Państwo przedstawione różnego rodzaju akcje, które również w raporcie, które miały... były 

ukierunkowane na ochronę środowiska, głównie na ochronę powietrza, jak również jeśli chodzi o różnego 

rodzaju gospodarkę odpadami. Oczywiście ważnym zadaniem, którym zajmuje się gmina Raszyn, to jest 

również opieka nad zwierzętami. Tutaj mamy podpisane porozumienie, jeśli chodzi o schronisko dla 

zwierząt, ze schroniskiem warszawskim na Paluchu. I tutaj różnego rodzaju akcje, które są przeprowadzane i 

programy, które są przeprowadzane w tej... w tym temacie opieki nad zwierzętami. To jest głównie liczba 

zwierząt objętych akcją kastracji i sterylizacji. To są liczba... to jest różnego rodzaju adopcja zwierząt. To 

jest również umieszczanie zwierząt we wspomnianym schronisku dla zwierząt. I to jest również 



przeznaczanie i przekazywanie dużej ilości karmy dla kotów wolno żyjących poprzez wolontariuszy, którzy 

na terenie gminy Raszyn te zadania realizują. Także na naszym terenie jest ok. 6 osób, to jest taka liczba 

zmieniające się, którzy właśnie w sposób taki w ramach wolontariatu, w ramach takiego społecznikostwa, a 

myślę, że z uwagi na miłość do zwierząt wykorzystują te nasze te nasze karmy, żeby, żeby karmić te 

zwierzęta na wolno żyjące. Ważnym elementem, myślę, że już powoli powoli coraz rzadszym na terenie 

gminy Raszyn jest utylizacja azbestu, środka bardzo groźnego jeśli chodzi o kontakt człowieka, 

kancerogennego, który, który bardzo jest szkodliwy i w związku z tym w ramach tych wymiany pokryć 

dachowych staramy się tutaj wspomagać mieszkańców w utylizacji tych... tego azbestu, tych mat 

azbestowych. I na to wydano w 2021 roku wydaliśmy 22 900 złotych w kwotach brutto, ale uzyskaliśmy 

również dofinansowanie z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w 

Warszawie w wysokości 8968 zł, również brutto. Jest to utylizacja azbestu jest ważnym zadaniem, które 

wypełnia gmina. Wydaje mi się, że już powoli z ilości, które jest dostarczane są pokrycia dachowe i 

elementy azbestowe, wynika, że ten azbest już właściwie przestaje funkcjonować na terenie gminy Raszyn. 

Przestaje i jest tych elementów coraz mniej. Jeśli chodzi o transport publiczny, to gmina Raszyn, jako gmina, 

która znajduje się o... u... właśnie na granicy z m.st. Warszawą, gdzie ten transport ZTM-u jest takim 

transportem podstawowym dla naszych mieszkańców, współpracuje z Zarządem Transportu Miejskiego w 

Warszawie, przekazując również środki i w roku 2021 zostały przekazane środki w wysokości 2 813 856 zł 

jako dotacja do przewozów autobusowych ZTM. Również gmina Raszyn dopłaca do biletu metropolitalnego. 

Kwota... koszt w roku 2021 to kwota 227 890 zł. No i w roku 2021 funkcjonowały obydwie linie nasze 

lokalne, linia R1 i R2. Koszty tych linii to 938 976 zł i 86 gr. Przy czym tutaj należy nadmienić, że linia R1 i 

R2 była również dofinansowywana przez... z programu rządowego, jak również linia R2 była 

dofinansowywana również ze środków gminy Michałowice. Również naszym zadaniem gminy była 

konserwacja przystanków ZTM-u czyli tych przystanków na terenie gminy Raszyn, w większości to są wiaty 

przystankowe i na to w ubiegłym roku 2021 wydaliśmy 13 387 zł. Inaczej podsumowując te wszystkie 

elementy, które, które tutaj wymieniłem, które stanowią o transporcie, który jest dofinansowany na terenie 

gminy Raszyn przez... ze środków samorządu, po to, żeby naszym mieszkańcom łatwiej było funkcjonować 

na naszym terenie, łatwiej było kontaktować się z ościennymi gminami, z tym głównie z m.st. Warszawa, to 

na ten cel w roku 2021 wydaliśmy prawie 4 000 000 zł. No koszty te niestety wzrastają z roku na rok i to nie 

tylko z uwagi na rozbudowywanie tych sieci, ale również z uwagi na to, że znacznie wzrasta koszt 

wozokilometra z uwagi na benzynę jak i również eksploatację bazy, czyli eksploatację dla autobusów i 

busów, które na tych liniach funkcjonują. Tutaj również macie Państwo bardziej dokładne informacje, jeśli 



chodzi o bilety metropolitalne i dopłaty, które gmina Raszyn z tego tytułu poniosła... uczyniła koszty, które 

poniosła. Na terenie gminy Raszyn znajduje się szereg placów zabaw, tu Państwo macie wymienione te place 

zabaw. Te place zabaw powstają w sumie jest ich tutaj ich 10. Te place zabaw powstają często z inicjatywy 

mieszkańców, z inicjatywy sołectw. Często również wydatkowane są na ich tworzenie i później 

funkcjonowane środki sołeckie. Tutaj sołectwa biorą w tym... pod tym względem również udział w szeregu 

programach zewnętrznych i również dostają środki zewnętrzne na ten cel, także miejsce do zabaw dla dzieci 

na terenie gminy Raszyn w chwili obecnej to jest 10 takich placów zabaw rekreacyjnych. Plus te, które są 

przy ośrodku sportu, przy różnego rodzaju instytucjach kultury i oświaty. Jeżeli chodzi o zadania własne 

gminy, które musimy wykonywać i są bardzo one istotne, jeśli chodzi o funkcjonowanie gminy, to w roku 

2021 na terenie naszej gminy były... funkcjonowało działania związane z letnim oczyszczaniem 

utwardzonych dróg gminnych z zalegających nieczystości stałych. Głównie to jest piasek, liście, różnego 

rodzaju zanieczyszczenia. Długość dróg, które były objęte tym działaniami to jest 58,336 km i kwota, za 

którą wykonane były te zadania, to jest 95 848,29 zł. 95 848 zł i 29 gr. Kwota brutto. Tutaj chciałem 

nadmienić, że w chwili obecnej koszt takiego działania w tym zakresie wzrósł no niemalże pięciokrotnie, 

czyli obecnie przetargi, które... i konkursy, które otwieramy na wyłonienie operatora, który będzie 

oczyszczał w okresie letnim te drogi, to ofert, tych, które do nas wpływają, to są już powyżej 400 000 zł, 

czyli tutaj mamy... 

wzrost olbrzymi jeśli chodzi o koszty tego letniego utrzymania dróg. W 2021 były również usługi... 

świadczone usługi polegające na zimowym utrzymaniu dróg gminnych kategorii I o łącznej długości 57 

155 m i kategorii II o łącznej długości 59 440 m. Od stycznia do kwietnia 2022 roku koszt tych usług 

wynosił 400... prawie 460 000 brutto. Ja mówię tutaj od stycznia do kwietnia 2022 roku, no bo tak mamy 

rozpisane zakres tych... zimowego utrzymania tych dróg. Od października do grudnia w 2021 roku wyniósł 

on 204 198 zł i 42 gr. Również tutaj no prowadziliśmy różnego rodzaju działania, mające na celu usuwanie 

dzikich wysypisk na terenie gminy Raszyn. Tutaj usunęliśmy 1305 m³ tego rodzaju odpadów. Jak również 

tutaj takie zadanie, które już realizujemy od wielu lat i które ciągle przysparza nam i naszym mieszkańców 

dużo kłopotów, to jest usuwanie z pasa dróg oraz z parkingów wraków samochodów, porzuconych 

pojazdów. W roku 2021 usunęliśmy 6 takich wraków. To wiąże się później z kosztem przetrzymywania 

takiego samochodu do czasu, w którym możemy dokonać już jego utylizacji. Jeszcze oczywiście później 

poniesienie kosztów utylizacji. No ale musimy ponosić te koszty z uwagi na to, że bardzo dużo zwłaszcza 

przyjezdnych mieszkańców kupuje samochody, a później wyjeżdżając z naszego terenu pozostawia je na 

ulicach zdejmując tablice rejestracyjne i tak, żeby nie można było odnaleźć jego pierwotnego właściciela. 



Jeśli chodzi o samo utrzymanie czystości i porządku w gminie Raszyn, to oczywiście tych zadań jest bardzo 

dużo, to jest również... to są przystanki autobusowe, to są wiaty autobusowe, które... na których utrzymujemy 

porządek, to jest również odbiór odpadów z wolnostojących koszy ulicznych. Tutaj te wszystkie zadania 

macie Państwo wyszczególnione, możecie zapoznać się z ich opisem i z tym, w jakim zakresie to jest 

realizowane przez gminę Raszyn. Łącznie w 2021 roku wydatki na utrzymanie porządku na terenie gminy 

Raszyn, czyli tych spraw porządkowych, nie licząc odpadów i odbioru różnego rodzaju nieczystości, to 

koszty wynosiły 526 400 zł i 31 gr. No cóż, muszę powiedzieć, że w tym roku w 2022 niestety koszty te są 

planowane znacznie wyższe z uwagi na wzrost cen, które są oferowane obecnie na rynku. Jeśli chodzi o taką 

dość... ważnym elementem, jeśli chodzi... to są... wpływającym na nasze nasze tutaj standard życia, na jakość 

powietrza życia, to są oczywiście źródła ciepła, które zaopatrują nasze domowy w ciepło i nasze 

nieruchomości. I w roku 2025 na naszym terenie przeprowadziliśmy aktualizację inwentaryzacji źródeł 

ciepła. Tutaj na ten cel uzyskaliśmy wsparcie z Mazowieckiego Instrumentu Wsparcia Ochrony Powietrza 

Mazowsze 2020. I tak jak Państwo widzicie tutaj to jest taka mapa, w taki dość obrazowy sposób widać, jak 

są rozmieszczane te źródła ciepła, czyli te przysłowiowe piece na naszym terenie. No i to świadczy... też 

widać, które tereny naszego... gminy Raszyn są najbardziej intensywnie zabudowane. Tutaj też jest podział 

na różnego rodzaju... te rodzaje tych źródeł ciepła. Tych wszystkich, którzy cenię sobie wiedzę 

proekologiczną zapraszam do tego, żeby zapoznać się z tutaj tym... tą mapą. Jest ona bardzo obrazowa, 

bardzo dokładnie i skrupulatnie wykonana. Ale nasza gmina oczywiście w ostatnim czasie przeżywa boom 

inwestycyjny, głównie chodzi tutaj zabudowę budynków mieszkalnych jednorodzinnych, gdyż do tego mamy 

odpowiednio dopracowane miejscowe plany zagospodarowania przestrzennego, które one w ten sposób 

kierują rozwój naszej gminy, ale z uwagi na to, że gmina jest dość mocno teraz... mocno rozbudowuje się, w 

dużym stopniu powstają nowe budynki mieszkalne. Stąd i obciążanie, jeśli chodzi o pracę wykonywaną w 

Urzędzie Gminy Raszyn, jest bardzo duże. Jeśli chodzi o Referat Urbanistyki i Planowania Przestrzennego, 

to tylko w roku 2021 wydał 120 decyzji o warunkach zabudowy, 55 decyzji o ustaleniu lokalizacji inwestycji 

celu publicznego, 41 decyzji o ustalenie tzw. opłaty planistycznej i 34 różnego rodzaju innych decyzji. I 

proszę zobaczyć, że z uwagi na ten boom inwestycyjny to aż 1000... aż 1500 wypisów i wyrysów z 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego, różnego rodzaju zaświadczeń, dotyczących 

przeznaczenia działek i różnego rodzaju elementów dotyczących obszaru rewitalizacji. Te 1500 elementów, 

które trzeba było wydać jeszcze dodatkowo, to naprawdę duże obciążenie dla pracowników urzędu gminy, 

zwłaszcza Referatu Urbanistyki i Planowania. Oczywiście tutaj z uwagi na boom inwestycyjny, również 

następuje bardzo dużo nowych podziałów i stąd w roku 2021 wydano 150 opinii dotyczących podziału 



nieruchomości. Mówię tutaj o Referacie Planowania Przestrzennego, gdyż samym podziałem później 

zajmuje się Wydział Geodezji Urzędu Gminy Raszyn. Jeśli chodzi o pracę zaś nad nowymi planami i zmianą 

już istniejących, to tutaj urząd i Rada Gminy przygotowała 7 uchwał dotyczących miejscowych planów 

zagospodarowania przestrzennego, a w chwili obecnej toczy się kolejne 20 procedur zmierzających do 

uchwalenia lub zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. Jeśli chodzi o planowanie 

przestrzenne, tutaj macie Państwo wymienione dokładnie jak to ma miejsce, jakie rodzaje zabudowy. Jeśli 

chodzi o wydawanie warunków zabudowy, głównie są to budynki właściwie jednorodzinne. Budynki 

wielorodzinne to jest naprawdę niewielka ilość. Infrastruktura techniczna, tutaj w latach mniej więcej się 

zmienia, ostatni rok w 2021 to też duży wzrost ilości decyzji o ustaleniu lokalizacji inwestycji celu 

publicznego. Tutaj w 21 roku wydaliśmy 55 takich decyzji. Dość istotne, dość ważne, proszę zobaczyć, że 

zabudowa mieszkaniowa jednorodzinna to jest 98 np. w 21 roku, zabudowa usługowa np. 11, zabudowa inna 

9. Także jak widać, jeśli chodzi o warunkach zabudowy no to tutaj prym wiedzie zabudowa mieszkalna 

jednorodzinna. Oczywiście tutaj mówię o warunkach zabudowy, bo się wydaje 98, ale my mamy bardzo... 

gmina Raszyn ma bardzo duże obłożenie miejscowymi planami zagospodarowania przestrzennego, no i tutaj 

te budowy, które się na tych terenach objętych miejscowym planem są realizowane, one już nie muszą być 

zgłaszane do wydania warunków zabudowy, nie są zgłaszane i tutaj już starostwo wydaje odpowiednie 

decyzje pozwolenia na budowę. Jeśli chodzi o gospodarkę gruntami, tak jak wspomniałem, przy dochodach 

majątkowych gmina Raszyn bardzo niewiele, że tak powiem, tutaj obraca, można powiedzieć, gruntami. Nie 

sprzedajemy naszych gruntów z dwóch powodów, ponieważ ich nie mamy za dużo, a po drugie, są one 

potrzebne nam pod nasze własne inwestycje z którymi często sami mamy problem, żeby odpowiednio je 

zlokalizować. I tak w roku 2021 w gminie Raszyn zbyto w drodze przetargu ograniczonego działkę w 

Wypędach za kwotę 186 000 zł i kolejną działkę w Wypędach na kwotę 371 000 zł i również w trybie 

bezprzetargowym nastąpiła sprzedaż na rzecz najemcy lokalu mieszkalnego z udziałem w gruncie za kwotę 

31 076 zł. Tutaj była udzielona 80% dotacja... bonifikata do zakupu zgodnie z uchwałą Rady Gminy. Te 

sprzedaże tych działek, o których wspomniałem, to są sprzedaże działek dla właściwie właścicieli 

sąsiadujących z tymi działkami, bo to są niewielkie działki, które po prostu powstały w wyniku realizacji 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. W 2021 roku zawarto 7 umów dzierżawy jeśli 

chodzi... na... i również jak najmu na nieruchomościach wchodzących w skład zasobu gminy Raszyn i tu to 

są... to dotyczyło działki przy Al. Krakowskiej w Raszynie na rzecz firmy Dom Bianco Sp. z o.o., jak 

również działka przy pływalni w celu ustawienia budki do sprzedaży lodów, jak też wynajem sal lekcyjnych 

do prowadzenia zajęć dodatkowych w szkołach. Tak jak Państwo widzicie, ta gospodarka nasza, jeśli chodzi 



o nasz... nasze mienie jest bardzo niewielka, właściwie taka można powiedzieć symboliczna. W roku 2021 

gmina Raszyn wypłaciła 402 tysiące 31 gr z tytułu... 31 zł i 38 gr z tytułu... tytułem odszkodowania za grunty 

przyjęte na własność gminy Raszyn pod drogi publiczne i poszerzenie już istniejących dróg publicznych. 

Wynika to z samej ustawy o gospodarce nieruchomościami, jak również z ustawy o szczególnych zasadach 

przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych. Ten... te kwoty w roku 2021 one nie są 

tak jeszcze duże. Te 402 000 środków, które wydaliśmy na przejęcie gruntów pod budowę dróg to jest 

jeszcze niewielka kwota, w tym roku na pewno będą znacznie większe, dlatego że realizujemy takie 

inwestycje jak budowa ulicy Miklaszewskiego, gdzie przejęcia gruntów są znacznie większe. Również 

realizowaliśmy... skończyliśmy budowę ścieżek rowerowych w ramach decyzji ZIT-owskich, w związku z 

tym tam również przejęcia gruntów będą większe i w roku 2022 należy spodziewać się, że ta kwota 

wypłaconych odszkodowań będzie znacznie większa. Ilość wydanych wniosków w roku 2021 o nadanie 

numeru porządkowego wynosiło 190, więc tutaj można powiedzieć, że 190 nowych domów, zabudowań 

powstało w roku 2021. Oraz w 2021 roku wójt gminy Raszyn wydał 87 decyzji zatwierdzających podział 

nieruchomości, jak wspominałem, to jest pokłosie no tych zadań inwestycyjnych realizowanych przez 

inwestorów budujących domy jednorodzinne, ale również i realizujących zadania infrastrukturalne jak 

budowa dróg czy budowa różnego rodzaju infrastruktury towarzyszącej do tych budynków. Chciałbym tutaj 

też Państwu zwrócić uwagę, że oczywiście praca Urzędu Gminy to jest praca bardzo różnych dziedzinach. 

Jedną z takich dziedzin to są różnego rodzaju sprawy związane z sprawami osobowymi. Tutaj oczywiście 

również praca Urzędu Stanu Cywilnego. I tutaj przedstawiliśmy Państwu kilka danych z pracy Urzędu Stanu 

Cywilnego po to, żebyście się Państwo mogli zapoznać się, jaka duża ilość zadań jest realizowana przez 

urząd. Często mieszkańcy nie są w stanie, nie wiedzą, że tak dużo można... taką ilość tych zadań urząd 

wykonuje każdego dnia. Tak... tak jeśli chodzi o taką, żeby to szybko Państwo ująć, chciałbym tylko zwrócić 

uwagę, że np. jeśli chodzi o akty urodzenia to wydano 102, małżeństwa 146, zgonów 116, ale jeśli chodzi o 

akty z ksiąg stanu cywilnego 623, wydano odpisów aktu stanu cywilnego, czyli te skrócone odpisy to 

wydano ich 3425. I tak można by było mnożyć różnego rodzaju działania właśnie w tym zakresie, które 

często nie są specjalnie obserwowane przez mieszkańców. Mieszkańcy najczęściej się tym nie interesują i nie 

ma co się dziwić, to jest zrozumiałe, ale jednocześnie urząd musi wykonywać w tym zakresie olbrzymią 

pracę, żeby podołać tym oczekiwaniem tutaj naszego lokalnego środowiska. Jeżeli chodzi o oświatę - 

oświata zawsze wzbudza najwięcej emocji, ponieważ wiadomo, że wiele osób z nas miało, ma dzieci w 

wieku szkolnym, które uczęszczały lub uczęszczają do raszyńskich placówek oświatowych, do szkół, ale 

również i do przedszkoli, i prawda tak już wspominałem, to wydatki ogółem w roku 2021 wynosiły 



50 163 523 zł i 49 gr. Proszę zobaczyć, że to jest olbrzymia kwota. Tutaj to są właściwie wydatki bieżące. 

Tych wydatków majątkowych jest stosunkowo niedużo, bo szkoły nasze raszyńskie nie przeprowadzają 

inwestycji, jeżeli robi inwestycję to... wykonuje inwestycje to robi to Urząd Gminy, a szkoły te środki 

przeznaczają tylko i wyłącznie na funkcjonowanie i realizację programów oświatowych, które są... tyczą się 

bezpośrednio edukacji naszej młodzieży. I ta oświata i wychowanie to jest olbrzymia kwota 48 496 390 zł. 

To jest olbrzymia kwota, którą wydatkujemy co roku na naszych... naszą oświatę. I tak jak Państwo na 

pewno zobaczycie, oczywiście gro to jest subwencja oświatowa, która w tym roku 2021 wynosiła 

23 853 434 zł, ale proszę zobaczyć, że to jest niespełna połowa wydatków, które gmina Raszyn poczyniła w 

roku 2021. Reasumując, można powiedzieć, że do każdej złotówki, która przychodzi w postaci subwencji 

oświatowej do gminy Raszyn, gmina Raszyn, radni gminy Raszyn, samorząd gminy Raszyn dodaje kolejną 

złotówkę, po to, żeby na naszym terenie oświata działała na dobrym poziomie. Także jest to dość istotne i 

tutaj te pieniądze, te 50 000 000 zł no m.in. idzie na to, że w naszych szkołach mamy 2090... w roku 2021 

mieliśmy 2090 uczniów. Najbardziej liczna jest szkoła podstawowa w Raszynie, tu mamy 1202 uczniów, 

szkoła podstawowa w Ładach liczy sobie 500... liczyła sobie 509 uczniów w 2021 roku, a szkoła 

podstawowa w Sękocinie w 2021 roku liczyła 379 uczniów. Jednocześnie tutaj tak jak Państwo widzicie, jest 

tutaj dość duża liczba oddziałów w szkołach, oczywiście największa w szkole podstawowej w Raszynie. Jeśli 

chodzi o zerówki, zerówki były tylko i wyłącznie w szkole podstawowej w Raszynie w 2021 roku. Szkoła 

podstawowa w Sękocinie zerówki nie miała, a Zespół Szkolno-Przedszkolny w Ładach miał sześciolatków w 

oddziale... w oddziale przedszkolnym, w związku z tym też nie było osobnych klas zerowych w szkole. Jeśli 

chodzi zaś o wychowanie przedszkolne no to to wychowanie przedszkolne realizowane jest w 6 placówkach 

przedszkolnych. Na dzień... w 2021 roku w tych placówkach uczyło się, czy też uczęszczało do tych 

placówek, bo są to placówki przedszkolne, 835 uczniów, wychowanków. Taką ilość dzieci naszej gminy 

były w naszych przedszkolach. Tu muszę podkreślić, że w 2021 roku podczas rekrutacji te wszystkie dzieci, 

które miały prawo do opieki przedszkolnej w ramach w ramach publicznej... publicznych przedszkoli zostały 

przyjęte do tych placówek. W tym roku również mam nadzieję, bo tam są jeszcze jakieś pojedyncze osoby, 

też wszystkie dzieci zostaną przyjęte do naszych placówek publicznych przedszkoli. Jak będzie w latach 

następnych, trudno to trochę przewidzieć, dlatego że będziemy mieli tutaj dość duży rozwój terenu, a 

jednocześnie no też trudno przewidzieć, jaki będzie... jak ta demografia będzie się tu przedstawiała, jeśli 

chodzi o nowych mieszkańców, którzy będą wprowadzać się do nowo wybudowanych budynków na terenie 

gminy Raszyn. Jeśli chodzi o placówki niepubliczne, to tutaj również na terenie gminy Raszyn działa ich 

dość dużo bo działa ich aż 8. My oczywiście przekazujemy dotację dla dzieci, które... których rodzice chcą 



posyłać do placówek niepublicznych. Ta dotacja to jest kwota 80% naszych tutaj środków, które 

przeznaczamy na nasze... naszych przedszkolaków, którzy uczęszczają do naszych przedszkoli. Łącznie do 

przedszkoli niepublicznych w naszej gminie chodziło 360 uczniów i przedszkola te posiadały 25 oddziałów. 

Także widać, że gro tutaj wysiłku jeśli chodzi o wychowanie przedszkolne no to spoczywa na placówkach 

publicznych, na naszych gminnych przedszkolach. Tutaj oczywiście macie Państwo również inwestycje 

oświatowe, które były wykonywane. One nie były zbyt duże. Najwięcej tych inwestycji oświatowych w 2021 

roku, jeśli chodzi o placówki oświatowe, ja mówię zrealizowane przez placówki oświatowe, to poczyniła 

szkoła podstawowa w Raszynie. To, to były takie elementy jak montaż balustrad w szkole, remont 

ogrodzenia terenu szkoły, to ono się zmieniło, rzeczywiście szkoła przez to nabrała takiego troszeczkę 

nowego blasku i na pewno estetyka znacznie wzrosła szkoły w wyniku remontu tego ogrodzenia. No i to 

oczywiście wydatkowane były również środki na remont pomieszczeń. Wszystkie placówki czyniły różnego 

rodzaju tutaj remonty w trakcie w trakcie wakacji, aczkolwiek te najważniejsze sprawy inwestycyjne, które 

są jeśli chodzi o oświatę i infrastrukturę oświatową, one są realizowane przez Urząd Gminy Raszyn, przez 

osoby zatrudnione w Urzędzie Gminy Raszyn. Dość istotnym elementem, którym zajmuje się gmina Raszyn, 

który zawsze jest takim wiodącym elementem (???), to jest... to są inwestycje drogowe. W 2021 roku w 

zarządzie gminy było dróg o łącznej długości 135,508 m. Czyli ta ilość dróg, które przeszły pod... są pod 

zarządem gminy wzrosła o 7,349 km w porównaniu do roku 2020. W 20201 roku w ramach bieżącego 

utrzymania dróg gminnych zostały przeprowadzone naprawy dróg na 125 drogach wśród tych, które... wśród 

323 dróg będących w zarządzie gminy, czyli można powiedzieć, że co trzecia, właściwie można powiedzieć, 

że co... powiedzmy druga droga była w jaki sposób naprawiana i była remontowana w 2021 roku. 

Oczywiście najwięcej uwagi zawsze trzeba poświęcić drogom, które mają nieutwardzoną nawierzchnie. 

Znacznie mniej uwagi trzeba poświęcać drogom o nawierzchni z mas bitumicznych czy kostki. Tam 

oczywiście są bieżące naprawy jeśli chodzi o tzw. dziury jak to nazywamy, które powstają, ale są to naprawy 

znacznie mniej można powiedzieć i tańsze i mniej kłopotliwe niż ciągła naprawa w okresie zwłaszcza 

wiosennym i jesiennym tych dróg nieutwardzonych. Jeśli chodzi o inwestycje drogowe, które były robione w 

roku 2021, to były takie inwestycje, które z jednej strony były już zaczynane w roku 2020, część z nich 

skończona w 2021, jak również takie, które były rozpoczęte w 2021 a np. swój koniec one dopiero miały w 

roku 2022 i do takich inwestycji drogowych to jest... należy ul. Olszowa, ul. Waryńskiego, ul. Prosta, ul. 

Cicha, ul. Łąkowa. Te ulice były... budowa tych ulic była realizowana w roku 2021. Tutaj macie Państwo 

pokazane to jak wyglądały te ulice właściwie w trakcie realizacji. Zachęcam do spaceru, przejechania się, 

zobaczenia jak teraz te ulice pięknie wyglądają po już po przebudowie. Jeśli chodzi o prace, to w ramach 



prac Urzędu Gminy wykonujemy szereg projektów budowy dróg i 2021 roku gmina Raszyn podpisała 

umowę na wykonanie projektu kanalizacji deszczowej wraz z obudową nawierzchni. To są projekty na ul. 

Małą, ul. Reja oraz podpisano umowę na wykonanie i budowę ul. Szlacheckiej i Ułańskiej w Dawidach 

Bankowych. Te umowy są realizowane. W 2021 roku w trakcie realizacji znajdowały się projekty również 

innych ulic. Często umowy były już podpisane wcześniej. To były projekty, które były dopiero realizowane, 

są realizowane albo niedawno też już mieliśmy możliwości uzyskania pełnej dokumentacji. I tutaj chciałbym 

wymienić ul. Aksamitną, Rozwojową, Szlachecką, Ułańską, Mikołaja Reja, Jarząbka, Nadrzeczną, 

Miklaszewskiego, Cichą, Prostą, Wiejską, Wąską, Zakole. Tak jak Państwo tutaj widzicie część z tych ulic to 

już ulice, gdzie w 2021 roku były dopiero realizowane, kończone projekty, a już na dzień dzisiejszy mamy 

już zrealizowane te ulice. Do takich ulic właśnie należy ul. Cicha, ul. Prosta. To są ulice... W tej chwili jest 

realizowana ul. Wąska, Miklaszewskiego lada moment się rozpocznie realizacja. Tak jak widać, nie staramy 

się zaraz po zaprojektowaniu danej ulicy uruchamiać środki na jej wykonanie. Oczywiście nie zawsze się to 

udaje, bo tych środków jest zawsze za mało w stosunku do tego, co należałoby zrobić w danej chwili. I w 

roku 2021, tak jak już wspomniałem, to już część dokumentacji została przekazana i już jest w trakcie... w 

trakcie realizacji. Kolejnymi elementami to jest oczywiście oświetlenie uliczne, które było realizowane, 

projektowane i realizowane z 2021 roku. I to jest tutaj macie Państwo dokładny wykaz tych... w raporcie o 

stanie gminy, tych zadań, które zostały w tych ulicach zrealizowane, czyli chodzi o projekty oświetleniowe, 

które zostały zrealizowane w 2021 roku. Również poza samymi projektami udało nam się również 

zrealizować kilka ciągów oświetlenia ulicznego i tak realizowaliśmy oświetlenie w ul. Kwiatów Polnych w 

Dawidach Bankowych, ul. Salomonowską w Dawidach Bankowych i ul. Niezapominajki również w 

Dawidach Bankowych. Na to wydaliśmy 145, około 145 000 zł brutto. Jeśli chodzi o inne działania, to 

podejmujemy szereg działań z tzw. art. 16 jeśli chodzi o ustawy o drogach publicznych. Art. 16 daje 

możliwość, a właściwie no w jakiś sposób nakłania inwestora do realizacji zadania inwestycyjnego, jakim 

jest budowa drogi. Oczywiście art. 16 w swoim zapisie jest bardzo ogólnikowy i oczywiście bardzo ciężko 

zmusić jest inwestora do tego, żeby wybudował on drogę, którą miałyby później przekazać na rzecz gminy, 

jeśli on sam tego nie chce, dlatego że ogólnikowość artykuł powoduje, że nie zawsze gmina ma jakiekolwiek 

możliwości wymóc budowę drogi, ale wielu inwestorów rozumie, że jakby atrakcyjność ich osiedli jest bez 

dojazdu odpowiedniego jest mała i jakby te budynki stają się nieatrakcyjne w momencie, kiedy nie ma 

odpowiedniej drogi, w związku z tym udało nam się w 2021 roku podpisać 7 porozumień właśnie zgodnie z 

art. 16 w ramach których inwestorzy podjęli się projektowania budowy dróg lub fragmentu tych dróg, no a 

później docelowo przekazania tych dróg na rzecz gminy nieodpłatnie. Stąd takie... sam to mówię, ponieważ 



czasami dostaję takie zapytania, czy też nawet interpelację od Radnych, jak to się stało, że została 

wybudowana jakaś droga, której nie było w budżecie gminu. Otóż taka droga została wybudowana dlatego, 

że znalazł się inwestor zewnętrzny, który wybudował ją, że tak powiem i przekazał gminie bezkosztowo, a w 

związku z tym nie musiało być stosownego zapisu budżetowego dla realizacji takiego zadania. I takimi 

zadaniami, o których już wspomniałem, to jest 7... w ramach 7 porozumień jest przebudowa drogi 

Piaseczyńskiej w Słominie. Budowa ul. Logistycznej w Sękocinie Starym, budowa ul. Oleńki w Dawidach 

Bankowych, budowa ul. Zdrojowej, budowa drogi 1KDL i 1KDD w Raszynie oraz ul. Oleńki w Dawidach 

Bankowych etap II. Ulica Oleńki jest podzielona na tam szereg etapów, dwa jakby te końcowe etapy do 

Drogi Hrabskiej są... będą realizowane w ramach tych porozumień z inwestorami. I to są w trakcie realizacji. 

Też mamy takie porozumienia przygotowane, przygotowujemy już dla budowy drogi 2KDL w Wypędach 

oraz budowę ul. Logistycznej w Sękocinie Starym. To jest taki element, który, jakby rozbudowuje w dalszym 

zakresie ul. Logistyczną. Także to są dość ważne, ważne elementy. Myślę, że te porozumienia, które tutaj 

spisujemy dają nam naprawdę duże duże możliwości i duże jakieś takie perspektywy rozwoju dróg w 

terenach, gdzie sami byśmy tej drogi w najbliższym czasie nie budowali z uwagi na jeszcze małą ilość 

zabudowań albo wręcz dlatego, że dopiero te zabudowania powstają. Jeśli chodzi o sieć wodociągową, ona 

oczywiście jest bardzo ważna z uwagi na jakość wody... wód, które mamy gruntowych, w związku z tym na 

terenie gminy Raszyn ciągle rozbudowujemy tą ilość sieci wodociągowej. W 2020 roku gmina Raszyn ze 

środków własnych wybudowała 2,15 km sieci wodociągowej oraz 883 m też sieci wodociągowej, ale w 

ramach porozumienia inwestorskiego czyli gdzie inwestor był zewnętrzny, budował tę sieć i później 

przekazywał ją na rzecz gminy. Ulice, na których zostały wykonane sieci wodociągowe ze środków 

własnych to jest ul. Poziomkowa w miejscowości Rybie, to jest fragment ul. Al. Krakowskiej w 

miejscowości Sękocin Nowy oraz w ramach porozumienia na zastępstwo inwestorskie to były cztery ulice 

bez nazwy oraz sięgacz od ul. Rycerskiej w miejscowości Dawidy Bankowe, sięgacz ulicy Willowej oraz ul. 

Bajowa, Falenty Nowe. Chyba Bajkowa, chyba tutaj się troszeczkę nazwa z tego... chyba Bajkowa ulica, nie 

Bajowa. Rozpoczęto budowę również sieci wodociągowej w ul. Owocowej i Czarnej Olchy w miejscowości 

Laszczki i Falenty Duże, ul. Sokołowskiej i Żwirowej w miejscowości Janki i Puchały w rejonie ul. 

Godebskiego miejscowości Raszyn. To są rozpoczęte zadania, o których tutaj wspominałem przy 

sprawozdaniu, które mówiłem na początku dzisiejszej sesji. Kanalizacja no to oczywiście system 

kanalizacyjny również jest ciągle rozbudowywany. W 2021 roku gmina Raszyn ze środków własnych 

wybudowała 2,205 km sieci kanalizacyjnej oraz 95,5 m też tej sieci ale już w ramach porozumienia na 

zastępstwo inwestorskie. Nie będę Państwu tutaj dokładnie wszystkich elementów może przytaczał, ale jest 



to... są to ulice już rozrzucone bardzo na terenie całej gminy Raszyn, wynika to stąd, że po prostu główną 

sieć wodno-kanalizacyjną my już na terenie gminy mamy i praktycznie rzecz biorąc powstają nowe ulice i 

powstają nowe zabudowania, stąd konieczność ich zaopatrzenia w wodę i odebrania ścieków. W związku z 

tym to bardzo rozrzucony zakres tego... tych zadań, które są realizowane, jeśli chodzi o sieć wodno-

kanalizacyjną. Także jest to dość istotny element. Tutaj jeśli chodzi o prace, takie może, które nie są 

bezpośrednio związane z samym... z samą siecią, ale bardzo istotne to w roku 2021 kończyliśmy taki bardzo 

duży program w ramach porządkowania gospodarki wodno-ściekowej na terenie gminy Raszyn. To był 

program pod nazwą Faza V i w ramach tego programu został... również został wdrożony system informacji 

przestrzennej GIS i model hydrauliczny sieci. W ramach tego programu, który realizowaliśmy, na realizację 

przedmiotowego zakresu tego właśnie zadania gmina poniosła nakłady w wysokości 1 092 000 zł brutto, ale 

one były dofinansowywane ze środków zewnętrznych Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska. Stąd 

tutaj to był ostatni element tego... tej piątej fazy. Zakończyliśmy bardzo duży projekt, projekt, który... 

którego wartość była ok. 30 paru milionów złotych. No prawda realizowany był on przez okres ok. 5 lat, ale 

dzięki niemu udało nam się skanalizować, jeśli chodzi o sieć wodno-kanalizacyjną dużą część naszej gminy, 

bo tak się składa, że ten projekt głównie był projektem, który dotyczył... projektem, który dotyczył właśnie 

sieci kanalizacyjnej. Tutaj jeśli chodzi o wodę było znacznie mniejsza... mniejszy zakres. Jeśli chodzi o inne 

inwestycje, ale takie inwestycje może, które bardziej widać, bo jeżeli jak mówimy o drogach i mówimy o 

sieci wodno-kanalizacyjnej, to są inwestycje zanikające często, gdzie wielu elementów tych inwestycji po 

prostu nie widać, w związku z tym bardzo szybko się o nich zapomina, ale jeśli chodzi o inne inwestycje, 

które były realizowane w roku 2021 to była rewitalizacja kompleksu Austerii w Raszynie, także 

rozpoczęliśmy działania w związku z tym, że pozyskaliśmy również środki na to z Europejskiego Obszaru 

Gospodarczego, tych Funduszy Europejskiego Obszaru Gospodarczego, stąd mogliśmy podjąć się realizacji 

tego zadania czyli rewitalizacji kompleksu Austerii, jego południowej części. Nastąpiła aktualizacja 

dokumentacji projektowej dotyczącej rewitalizacji kompleksu Austerii w Raszynie, gdyż ta poprzednia 

uległa pewnym zmianom z uwagi na uwagi konserwatorów musieliśmy to pozmieniać, ale mamy już pełną 

dokumentację, którą już realizujemy właśnie zatwierdzonymi... zatwierdzoną przez Mazowieckiego 

Konserwatora Zabytków. Jeśli chodzi o Austerię w roku 2021 utworzyliśmy taki niewielki plac zabaw 

również tam, żeby na tym terenie było miejsce bardziej przyjazne dzieciom i młodym mamom. To jest taki 

element w samym końcu tego całego kompleksu Austerii. Ważnym elementem, który... którego realizację 

rozpoczęliśmy w ubiegłym roku, a w tym roku zakończymy, to jest budowa strażnicy OSP w Dawidach. W 

2021 roku udało nam się uzyskać pełną dokumentację projektowo-kosztorysową dla tej przedmiotowej 



strażnicy OSP w Dawidach i rozpocząć budowę strażnicy, o której zresztą już mówiłem podczas mojego 

sprawozdania. Jeśli chodzi o następnym elementem, który realizowaliśmy to było opracowanie dokumentacji 

na budowę budynku socjalno-komunalnego w Podolszynie Nowym wraz z zagospodarowaniem terenu i 

drogą dojazdową. Tutaj chciałbym powiedzieć, że ten element również tą dokumentację posiadamy, a w tym 

roku już rozpoczynamy budowę tutaj tego właśnie budynku socjalno-komunalnego w Podolszynie Nowym. 

W roku 2021 również zrealizowaliśmy budowę boiska sportowego w Falentach. To inwestycja długo 

oczekiwana tam przez mieszkańców, ale no nie będę ukrywał też była bardzo trudna z uwagi na to, że, że 

boiska trawiaste są bardzo wymagającymi terenami, gdzie trzeba dołożyć wiele starań, żeby ona było 

funkcjonalne. Kolejnym elementem to była projekt adaptacji dwóch sal lekcyjnych w szkole podstawowej, 

właściwie w budynku Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Ładach. Ta adaptacja tych dwóch sal lekcyjnych 

była związana z jakby zamierzeniem i chęcią otworzenia dwóch kolejnych oddziałów przedszkola przy tym 

Zespole Szkolno-Przedszkolnym w Ładach. Także to jest to również wymagało odpowiedniej ekspertyzy 

strażackiej, przeciwpożarowej, bezpieczeństwa przeciwpożarowego w związku ze zmianą sposobu 

użytkowania tych sal lekcyjnych o których już tutaj wspomniałem. Cały ten kompleks to również 

przebudowa przebudowa szatni i łazienek, czyli inaczej mówiąc dla można powiedzieć, że niewielkiego 

zwiększenia o dwie sale lekcyjne i wprowadzenia dwóch nowych oddziałów przedszkolnych wymagało to 

dużych zadań... dość dużego zadania inwestycyjnego. Również przeprowadziliśmy w budynku Urzędu 

Gminy Raszyn adaptację z dawnej sali ślubów, gdyż jak Państwo dobrze wiecie, że śluby obecnie odbywają 

się w budynku Austerii, w związku z tym mogliśmy pozwolić sobie, aby tę salę ślubów zaadoptować na 

pomieszczenia biurowe. Dzięki temu powstały nowe pokoje, w których możemy pracować, gdyż nasz urząd 

ma coraz więcej zadań, a budynkiem... jako budynek jest dość sędziwy i możliwości lokalowe tutaj są bardzo 

ograniczone. Kolejnymi, tutaj nie chciałbym Państwa zanudzać wszystkimi zadaniami, które były 

realizowane w ostatnim... jeśli chodzi o inwestycje i remonty. Tych zadań było bardzo dużo. One często były 

zadaniami drobnymi, ale bardzo potrzebnymi do zrealizowania, bo często spotykamy się z różnego rodzaju 

usterkami, przeciekami, stąd konieczność tych modernizacji, tych remontów, które robimy, jak również w 

ramach funduszy sołeckich wykonujemy wiele zadań, które na zebraniach sołeckich są podnoszone i 

uzyskują dofinansowanie ze środków danego sołectwa. Bardzo prosiłbym o zapoznanie się Państwa z tym 

zakresem pracy budowlano-remontowych, które wykonywaliśmy na terenie gminy Raszyn, w tych obiektach 

kubaturowych. Jeśli chodzi o sołectwa, które w naszej gminie bardzo w sposób taki dynamiczny działają, to 

chciałbym tutaj zwrócić uwagę, że w roku 2021 w ramach funduszy sołeckich przeznaczono kwotę 953 926 

zł i 14 gr. W tabelach, które macie Państwo przedstawione, w raporcie gminy, w raporcie o stanie gminy na 



rok 2021 macie Państwo dokładnie przedstawione wysokość tych dotacji, które zostało przyznane, jak 

również porównanie tych kwot do kwot z lat ubiegłych. Jeżeli Państwo dokładnie zobaczycie... tutaj 

przeanalizujecie no to widać, już na pierwszy rzut oka, że te środki znacznie z roku na rok wzrastają. W 

związku z tym sołectwa mają możliwość realizacji coraz większej ilości zadań. Oczywiście w 2021 roku 

obowiązywały restrykcje związane z pandemią COVID-19 stąd działania niektórych sołectw musiały być 

ograniczone. Ja zresztą apelowałem o taką mądrość do sołtysów, żeby nie wydawać za wszelką cenę 

pieniędzy na takie zadania, które nie zawsze może są do końca przemyślane, żeby troszeczkę wstrzymać się, 

dlatego że to nie są pieniądze tracone, jeśli nawet nie wyda się całej kwoty to wróci to z powrotem do 

budżetu, a jeśli jeśli myślę każdy sołtys przypomni później Państwu Radnym, że z roku poprzedniego nie 

wykorzystał taką czy inną kwotę, to też pewnie będą bardziej przychylni do tego, żeby jakoś tam zwiększyć 

kwotę na jakieś zadanie, które jest realizowane w kolejnym roku jako rekompensatę za rok poprzedni. 

Wydaje mi się, że to już jest lepsza forma niż wydawanie pieniędzy za wszelką... na siłę, tylko po to, żeby 

zrealizować środki, które... i wydatkować środki, które ma się w ramach funduszu sołeckiego, ale większość 

Państwa sołtysów, a mogę powiedzieć, że nawet wszyscy, to są osoby doświadczone, wiedzą jak te środki 

należy wydawać. A środki, tak jak już wspomniałem rosną z roku na rok. Macie Państwo możliwość w 

raporcie dokładnie tutaj przeanalizować o ile one wzrastają. Jeśli chodzi o taką politykę programów i 

strategii, to w 2021 roku rozpoczęliśmy prace nad nową strategią rozwoju gminy Raszyn na lata 2022-2030. 

Jest to kolejny dokument, bo poprzedni mieliśmy do roku 20. Teraz planujemy stworzyć nowy dokument, 

myślę tutaj wielka prośba przy okazji tego omówienia raportu, żeby no tutaj przy tworzeniu strategii 

aktywnością wykazali się zarówno mieszkańcy jak i samorządowcy, to wtedy ta strategia będzie lepsza, 

będzie zawierała więcej elementów, które będą nam potrzebne do zrealizowania w tych kolejnych latach, do 

roku 2030. Strategia opracowana jest przy udziale pana prof. Uniwersytetu Wrocławskiego dr hab. Andrzeja 

Raszkowskiego, który jest osobą posiadającą duże doświadczenie w konstruowaniu tego typu dokumentów, 

choć oczywiście udział nasz, mieszkańców jest tutaj najważniejszy i zasadniczy. Również na... w terenie 

gminy Raszyn funkcjonuje szereg dokumentów na które... programowych, dzięki którym funkcjonuje gmina, 

realizowana jest w ramach tych dokumentów polityka rozwojowa gminy Raszyn i macie Państwo tutaj w 

raporcie również wymienione te dokumenty, na których działamy. To są można powiedzieć, że to są 22 

dokumenty i programy strategiczne. One pokazują kierunek działania gminy Raszyn i kierunek jej rozwoju, 

kierunek w jakim powinny działać władze gminy i samorząd gminy, aby w jakiś sposób spełnić oczekiwania 

mieszkańców. Oczywiście tutaj wymienione jest bardzo dużo... duży element, w związku z tym dużo 

elementów takich strategicznych. Bardzo ważnym, czasami może nawet w niektórych dziedzinach 



zasadniczym elementem jest współpraca z organizacjami pozarządowymi. Tych organizacji pozarządowych 

na terenie gminy Raszyn jest bardzo dużo i one realizują bardzo ważne zadania, często wyręczają samorząd 

gminy z realizacji tych zadań, ale samorząd oczywiście gminy na rzecz tych organizacji pozarządowych 

przekazuje odpowiednie dotację, po to, żeby te zadania były w należyty... na należytym poziomie 

zrealizowane. I tak w ramach tej współpracy z organizacjami pozarządowymi gmina Raszyn na działania na 

rzecz rozwoju dyscypliny sportowej jakim jest piłka nożna w 2021 wydatkowała 585 000 zł. Działanie na 

rzecz rozwoju dyscypliny sportowej jaką jest... są szachy to jest 35 000 zł wydatkowanych środków. 

Działania na rzecz rozwoju dyscypliny sportowej podnoszenie ciężarów to jest 60 000 wydatkowanych 

środków. Działanie na rzecz rozwoju dyscypliny sportowej amatorski boks młodzieżowy to jest kwota 

45 000 zł. Oraz działanie na rzecz rozwoju dyscyplin sportowych poprzez organizację obozów sportowych i 

zgrupowań sportowych dla zawodników trenujących w klubach sportowych na terenie gminy Raszyn to są 

wydatkowane kwota 80 000 zł. Takimi ważnymi elementami, które już weszły do kalendarza imprez na 

terenie gminy Raszyn to jest organizacja Biegu Raszyńskiego na terenie gminy Raszyn, gdzie gmina Raszyn 

dofinansowuje to zadanie w wysokości 60 000 zł. Również organizacja Turnieju Bokserskiego Juniorów im. 

Michała Szczepana dofinansowana jest... dofinansowywana jest w kwocie 25 000 zł przez... z budżetu gminy 

Raszyn. Dość dużym takim zadaniem, które również dofinansowujemy to jest działanie na rzecz rozwoju 

dyscypliny sportowej tj. pływanie do którego dofinansowujemy 70... dofinansowujemy kwotą 75 000 zł. 

Państwo pamiętacie, jedna z naszych tutaj mieszkanek miała nawet sposobność wyjazdu na olimpiadę, do 

którego nie doszło, tutaj mówię to z przykrością, ale z uwagi na pewne niedbalstwa i zaniedbania Związku 

Pływackiego. Z związku z tym okazało się, że nasz... niektóre osoby z naszego zespołu po prostu nie zostały 

w odpowiednim czasie zgłoszone. Bardzo przykre, bo już liczyliśmy, że zobaczymy ją na olimpijskim 

basenie. Kolejnymi działaniami, które są dofinansowywane ze środków budżetu gminy Raszyn a realizowane 

przez organizację pozarządową... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Czy tylko ja mam wrażenie, że się Internet zawiesił? 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

nie słychać. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

No właśnie nie słychać Pana Wójta. 
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Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dzień dobry, dzień dobry. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn)  

Gdzie Pan był? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Jeszcze tutaj były próby także przepraszam, że nie byłem obecny, bo byłem w sekretariacie i informatyki, 

także. Próbowaliśmy, że już to wszystko przebiegało we właściwy sposób. Dobrze. Wznawiam Obrady Sesji 

po przerwie. Proszę Państwa o ponowne potwierdzenie obecności w programie e-sesja, żebyśmy mieli dane 

kworum, zgodność obrad, a następnie oddam głos ponownie Wójtowi. Proszę o możliwość potwierdzenia 

obecności na sesji w programie e-sesja. Mam nadzieję, że już nie będzie problemów. Pani Olgo, bo ja nic tu 

u siebie... może odświeżę u siebie. 

Pracownik Biura Rady 

Proszę chwilę o cierpliwości. E-sesja teraz nie działa. 

Wiesław Szustak (Radny Rady Gminy Raszyn)  

No właśnie.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

No ale musiałem, po tak długiej przerwie stwierdzić możliwość obecności Państwa i potwierdzenia 

obecności, żeby ponownie wznowić sesję. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

U mnie działa, więc może nadal jesteś w urzędzie. 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Gminy Raszyn)  

No u mnie też działa. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Taki problem być. Zaraz zobaczę, kto nie jest. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, może ja zacznę mówić, bo do tego de facto nawet nie jest potrzebne kworum, a... 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo, bo Pan... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Później, w tym czasie będzie możliwość może naprawienia e-sesji i jakiś sposób... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze, to głos dla Pana Wójta. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Także ja Państwa przepraszam. Siła Wyższa. Powiem szczerze, że pewnie przez jakiś czas mówiłem i nikt 

mnie nie słyszał. No tak się zdarza. W związku z tym powrócę do, tutaj do raportu o stanie gminy. Tak. 

Powrócę do raportu o stanie gminy i jednym z elementów, który realizowany jest przez gminę, to jest 

oczywiście pomoc społeczna i wsparcie rodzinie. Tutaj to oczywiście forma różnego rodzaju zasiłków. I tutaj 

chciałbym tylko zwrócić Państwa uwagę na taką ważny element, który zresztą, jakby potwierdziły się w roku 

2021, że wypłacono te zasiłki celowe dla 110 osób i w tym było 48 zasiłków celowych specjalnych. I tutaj 

jest element, który chyba nas powinien tutaj w jakiś sposób cieszyć, to znaczy od roku 2015, w którym było 

np. 237 takich zasiłków, to sukcesywnie one spadają do roku 2021, gdzie mamy tylko 110. Wydaje mi się, że 

to dobrze. No to świadczy o tym, że kondycja finansowa naszych rodzin i te trudne sytuacje są w jaki sposób 

lepiej realizowane w rodzinach i jakby to wsparcie już nie jest tak istotne, i często rodziny już po nie nie 

występują z uwagi na to, że ich stan, sytuacja finansowa jest znacznie lepsza niż to było w latach ubiegłych. 

Jeśli chodzi o wypłacenie zasiłków stałych, to mniej więcej w Gminie Raszyn utrzymuje się to mniej więcej 

na poziomie takim jak w 2021 roku. On jest oczywiście najniższy z ostatnich lat, gdyż takich zasiłków 

wypłaciliśmy tylko 45 osobom, ale no powiedzmy, to jest takie wahania w granicach 50 takich zasiłków, 

tutaj od roku 2016 mniej więcej występują. To jest element, który... Jeśli chodzi o pomoc społeczną i 

wsparcie rodziny, inne elementy, to oczywiście gmina Raszyn realizuje dożywianie dzieci i młodzieży w 

szkołach, a także osób, które we własnym staraniem nie są w stanie zapewnić sobie jednego gorącego 

posiłku dziennie i ogółem w 2021 roku z posiłków skorzystało 91 osób. Łączne koszty tego programu to w 

2021 roku wyniosły 104 190 zł. Tutaj otrzymujemy również dotację do tych posiłków z budżetu Państwa. W 

związku z tym w części są finansowane. Ta dotacja to około 40 000 zł. Te posiłki, one miały swoje 

znaczenie, również w czasie pandemii, dlatego że dawały możliwość funkcjonowania niektórym osobom, 

również posiłki były rozłożone do osób nawet wtedy, kiedy stołówki szkolne nie działały, one były 

dowożone, po to, żeby te osoby, głównie dzieci, mogły ten posiłek otrzymać. Większość rodzin chciało, żeby 

te... jakieś zakłócenie. Większość rodzin chciało, żeby te posiłki były dowożone, jeśli chodzi o bezdomność 



na terenie Gminy Raszyn to w ubiegłym roku 2021 tej pomocy udzielono 6 osobom w postaci schronisk. To 

dotyczyło osób, których ostatnie miejsce zameldowania były na terenie Raszyn. Te 6 osób skorzystało ze 

schronisk, które były opłacane ze środków gminy Raszyn. No niestety, to również na naszym terenie zmarło 

parę osób, które były pochowane na koszt gminy. Również musimy tego typu, no czasami takie bolesne, 

trudne sytuacje, ale też rozwiązywać i świadczyć pomoc rodzinom w takim zakresie. Również były na 

terenie gminy realizowane usługi opiekuńcze. One są realizowane w miejscu zamieszkania osoby 

niesamodzielnej. Łączne wydatki na realizację w 2021 roku wyniosły 122 240 zł, razem z programem opieka 

75 plus, i 2021 roku świadczone były na rzecz 23 osób. To również miało swoje znaczenie, jeśli chodzi o 

pandemię i ten trudny okres wyłączenia często całych rodzin z funkcjonowania w normalnym środowisku. 

Również na naszej gminie mamy kilka osób, które są umieszczone, które przebywają w domach pomocy 

społecznej. Mamy 19 takich mieszkańców. Tutaj koszty oczywiście bardzo ros... 

ZERWANE POŁĄCZENIE INTERNETOWE 

PRZERWA TECHNICZNA ZE WZGLĘDU NA BRAK TRANSMISJI 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Musimy uzbroić się w cierpliwość niestety w tym momencie. 

Coś się tutaj. 

Dalej problem wizji. 

Udało się. Proszę Panie Wójcie. Transmisja ruszyła. Głos dla Pana Wójta.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Dziękuję bardzo. Proszę Państwa, kontynuując, że nasza gmina ponosi również koszty pobytu 

naszych mieszkańców w Domu Pomocy Społecznej. Mamy 19 takich mieszkańców. Roczna odpłatność to 

kwota 737 382 zł. No ona jest w niewielkim, bardzo niewielkim stopniu... jeden moment. Coś tu mi jeszcze 

się dzieje na ekranie. Chyba już. Tak już jest chyba dobrze. Tak? Przepraszam, bo mi się coś... Teraz ja 

muszę znaleźć to miejsce jeszcze. O, już mam. Dobrze. Dziękuję. Państwa jeszcze muszę z ekranu. Dobrze. I 

tutaj w wielkim stopniu kwota ta jest pokrywana z odpłatności od rodzin. Właściwie można powiedzieć, że 

tylko w jakimś tam 2-3%owym, z 3%owej wielkości. Reszta to koszty nasze, w związku z tym to jest dość 

poważny koszt. No niestety Domy Pomocy Społecznej są teraz bardzo kosztowne. Stąd też i te koszty nasze 

od tych 19 osób. Jeśli chodzi o inne elementy, to tutaj dość istotne elementy działania gminy, a również 

różnego rodzaju stowarzyszeń i instytucji z terenu gminy Raszyn, które realizowane były. To była pomoc 



żywnościowa z Banku Żywności SOS kierowana do rodzin z terenu naszej gminy, jak również w 2021 roku 

wypłacano zasiłki rodzinne. Tych zasiłków rodzinnych było na kwotę 486 456 zł. Również z tytułu 

urodzenia dziecka 19 osób. W związku z tym wszystkie te elementy, które już nie będę tutaj Państwu 

przytaczał, które są właściwie elementami pomocy społecznej, są w naszej gminie bardzo skrupulatnie 

wypełniane i realizowane. Jeśli chodzi o zasiłki pielęgnacyjne, tutaj mamy dość dużą kwotę, dlatego że 

pobierało te zasiłki pielęgnacyjne, pobiera w naszej gminie około 329 osób, co łączną kwotę daje 850 466 zł. 

Również oczywiście wypłacamy i pomagamy młodym mamom w postaci becikowego, no i oczywiście 

najważniejszego i najdroższego świadczenia w roku 2021, jakim była świadczenie wychowawcze 500 plus. 

Tutaj w tym świadczeniu tych świadczeń 500 plus na dzieci w naszej gminie było 56 430 na łączną kwotę 

28 107 497 zł. No jak widzimy to oświadczenie znaczne. Taka ilość środków na pewno pomogła globalnie 

rodzinom z terenu naszej gminy. No oczywiście różnego rodzaju świadczenia, w tym również z jeśli chodzi o 

kartę dużej rodziny. Także tutaj też mamy, macie Państwo dane, jeśli chodzi o ilość osób korzystających z 

karty dużej rodziny, ilości dzieci i osób dorosłych. Również borykamy się z, nasze rodziny borykają się z 

problemami często finansowymi, które sprawiają, że są do nich kierowane różnego rodzaju dodatki 

mieszkaniowe. Tutaj w ubiegłym roku mieliśmy 12 takich rodzin, którym takiej pomocy udzielaliśmy w 

ramach tego wydatkowaliśmy 25 394 zł. Bardzo ważnym elementem myślę, że dobrze sprawdzającym się, 

takim elementem, który tworzy pewne środowisko w gminie Raszyn. To jest Punkt Konsultacji ds. 

Uzależnień i Przeciwdziałania Przemocy. Może dziwne się wyda, że mówię, że tutaj tworzy pewne 

środowisko, ale spotykają się tam ludzie często doświadczeni różnego rodzaju problemami życiowymi, ale w 

momencie, kiedy są w stanie, już sami uporają się z tymi problemami życiowymi, to często pozostają w tym 

środowisku skupionym obok tego Punktu Konsultacyjnego, żeby świadczyć różnego rodzaju pomoc innym, 

bo myślę, że to jest dobra forma podania ręki drugiej osobie, zwłaszcza jeśli samemu przechodziło się 

podobne sytuacje życiowe. W związku z tym jest to bardzo, bardzo istotny punkt, który prowadzi szereg 

programów profilaktycznych, adresowanych do dzieci młodzieży w szkołach podstawowych placówkach 

opiekuńczych. Także to jest taka rozległa działalność. Również tam oczywiście są świadczone takie 

specjalistyczne, porady psychologiczne i to jest bardzo, bardzo, bardzo ważny element. No oczywiście w 

punkcie tym działa również Komisja ds. Uzależnień i Przeciwdziałania Przemocy. W związku z tym w 

ramach tej komisji są podejmowane różnego rodzaju działania, już takie ukierunkowane na konkretne 

sytuacje, w konkretnych rodzinach. W roku 2021 komisja odbyła 14 posiedzeń i ogółem zaplanowano w 

roku 2021 kwotę 1 303 035 zł na realizację tych zadań, ale wydatkowano w ramach tych zadań 648 128 zł 

95 gr. Wynika to tego, że no pandemia też ograniczyła pewne formy działań, których nie można było 



realizować w czasach takich dużych ograniczeń, ale jednocześnie też zmieniają się potrzeby, jeśli chodzi o to 

środowisko i te działania nie tylko w środowisku, ale też i na zewnątrz jako profilaktyka, no już muszą mieć 

inny wymiar, w związku z tym troszeczkę tutaj obserwujemy działań, złożonych działań zewnętrznych, czyli 

tych profilaktycznych, tych prospołecznych, które są realizowane w ramach tego Punktu Konsultacyjnego i 

w ogóle działania, jeśli chodzi o środki przeznaczane na przeciwdziałanie alkoholizmowi i narkomani. 

Wiadomo, że w czasie pandemii Covid-19, a rok 2021, to rok właściwie objęty w całości tymi 

ograniczeniami. Robiliśmy szereg działań związanych ze stosowaniem reżimu, z ograniczeniami, 

jednocześnie pomocy mieszkańcom, jeśli chodzi o funkcjonowanie w tych trudnych czasach, jak również 

pomoc placówkom oświatowym i wychowawczym, również kulturalnym i sportowym w tym, żeby 

prawidłowo działały i funkcjonowały, jednocześnie pracując z naszymi mieszkańcami. Też w tych trudnych 

czasach oni potrzebowali również pomocy, a może zwłaszcza pomocy właśnie takiej niewerbalnej ze strony 

tych placówek. Szeroko zakrojoną akcją w roku 2021 o dużym zakresie była akcja szczepień. Tutaj 

olbrzymia promocja, która zresztą spotkała się z dużym zrozumieniem ze strony naszych mieszkańców, 

gdzie no wyróżnialiśmy się na tle innych gmin na terenie Polski. Także tutaj dzięki tym zresztą działaniom 

zostaliśmy zauważeni i nasze w dwóch konkursach, które były organizowane przez ministerstwo, w jednym 

"Rosnąca odporność", przyznano nam nagrodę pieniężną w wysokości 1 000 000 zł, zaś w drugim "Gmina 

na medal" przyznano nam nagrodę pieniężną wysokości 100 000. Wszystkie te działania były związane z 

promocją szczepień i ilością zaszczepionych mieszkańców na terenie gminy Raszyn. Ja już tutaj 

wspominałem, tu mieliśmy duże, bardzo dobre wyniki. Pomimo pandemii w 2021 roku w Centrum Sportu 

Raszyn starało się tylko w tych momentach, kiedy tylko troszeczkę obostrzenia, że tak powiem, się 

zmniejszały realizować zadania, po to żeby nasi mieszkańcy, jak również różnego rodzaju instytucje wokół, 

które są wokół Centrum Sportu, istnieją wokół Centrum Sportu, takie kluby sportowe itd. żeby mogły 

odpowiednio działać. Macie Państwo tutaj w raporcie o stanie gminy bardzo szczegółowo opisane te 

wszystkie przedsięwzięcia, które odbywały się na terenie Centrum Sportu Raszyn po to, żeby no ten trudny 

czas w jakiś sposób urozmaicić i zachęcić naszych mieszkańców do aktywności fizycznej. Tutaj oczywiście 

proszę wszystkich chętnych, zapraszam do zapoznania się z tymi imprezami i z tym opisem, który tutaj jest 

jeśli chodzi o działanie Centrum Sportu Raszyn. Macie Państwo również zestawienie z roku 2021, jeśli 

chodzi o liczbę odwiedzających halę i basen w poszczególnych grupach wiekowych, w poszczególnych 

elementach funkcjonowania tych obiektów. Także widać, że pomimo trudnej sytuacji pandemii instytucje te 

działały w ograniczony sposób, z zachowaniem odpowiednich obostrzeń, ale działały dość energicznie. 

Także na innych elementach takich jak boiska, zarówno to duże boisko główne im. Kazimierza Jedynaka 



oraz boczne boiska "Orlik", "Wronik", wszystkie elementy działały, Park Jordanowski i tak dalej. Wszystko 

działało. W pewnych okresach również był czas na to, żeby wykonać na tych obiektach odpowiednie prace 

remontowe i takie prace również zostały wykonane zarówno na pływalni, jak i w parku, i na boiskach 

sportowych. Zachęcam Państwa również do zapoznania się z tą dość obszerną informacją w tym zakresie. 

Jeśli chodzi o Centrum Kultury Raszyn, Centrum Kultury Raszyn również działało, oczywiście w mniejszym 

zakresie niż to było w okresie przed pandemią, ale ogólnie wzięło udział w wydarzeniach realizowanych 

przez Centrum Kultury Raszyn około 11 500 mieszkańców naszej gminy, czyli no duża oczywiście no tam 

jest powtarzalność, także nie w przeliczeniu jednego mieszkańca, tylko w przeliczeniu na osobę biorącą 

udział w tych wydarzeniach. Macie tutaj Państwo w raporcie o stanie gminy przedstawione główne 

wydarzenia, które miały miejsce w czasie roku 2021. Skierowane one były głównie do najmłodszej grupy 

naszych mieszkańców, ale nie tylko. Były one poświęcone zarówno wydarzeniom kulturalnym, jak również i 

wydarzeniom historycznym, wydarzeniom związanym z Dziedzictwem Narodowym. Także ta ilość tych 

wydarzeń była dość znaczna. W pewnym okresie oczywiście niektóre z nich przeszły do, przepraszam, do 

sieci i były realizowane w formule online, ale np. półkolonie, rodzaju imprezy taneczne udało się z pewnych 

takich lukach, w których jakby te obostrzenia były mniejsze zrealizować i zachęcić do aktywności naszych 

mieszkańców. Jeśli chodzi o Gminną Bibliotekę Publiczną, to powiem, że w roku 2021 no ona działała w 

sposób bardzo aktywny. Może po części wynikało, to też z tego, że czas przebywania w domu wiele osób 

wypełniało czytelnictwem, czytaniem książek. Myślę, że to bardzo dobry sposób na wolny czas. No ale 

oczywiście, gdyby nie aktywność tutaj Dyrekcji i pracowników Biblioteki Publicznej w Raszynie, to pewnie 

tak wspaniałych efektów by nie było tutaj. Duży wkład pracy, duży zakres czytelnictwa. Powiem, że są 

wnioski, żeby kolejni punkty biblioteczne otwierać na teren gminy Raszyn, gdzie można by było po prostu te 

wypożyczać, w których można by było wypożyczać książki, żeby były one takimi mobilnymi punktami 

Gminnej Biblioteki Publicznej. Tutaj macie, Państwo również różnego rodzaju wydarzenia, które miały 

miejsce w Gminnej Bibliotece Publicznej. W związku z tym, że na poza samym czytelnictwo są tam również 

różnego rodzaju spotkania organizowane, prelekcje, często również autorów książek, z którymi można się 

zapoznać, których można zapytać o sprawy, które przyświecały im, pomysły, tematy przeżycia, które 

przyświecały im w czasie pisania danej książki. Tych tych spotkań z autorem było kilka, ale zawsze cieszą 

się one dużym zainteresowaniem. Dość istotną instytucją, która zapewnia funkcjonowanie i zwłaszcza 

wypełnia młody czas, młodym ludziom, ale i nie tylko, bo są zajęcia wielopokoleniowe, w związku z tym dla 

różnych grup wiekowych. Taką jednostką jest świetlica środowiskowa w Rybiu, świetlica pod nazwą 

"Świetlik" przy ulicy Spokojnej i powstała ona w 2010 roku, czyli w sumie już 21 lat działa i w okresie do 



grudnia 2001 roku, właściwie od września do grudnia 2021 roku, można było uczestniczyć w różnego 

rodzaju wydarzeniach kulturalnych i edukacyjnych na terenie tejże świetlicy też po to, żeby wypełnić ten 

czas w momencie, kiedy te obostrzenia były mniejsze. Spotykaliśmy się tam jeszcze w maseczkach na 

twarzach, ale no już widać było wśród mieszkańców wielką chęć bycia razem, bycia w większej 

społeczności, móc tej potrzeby kontaktowania się wzajemnego. Również organizacja i praca ogniska 

wychowawczego. Tutaj również było realizowanych szereg projektów wychowawczych i edukacyjnych do 

dokładnego opisu tutaj zachęcam wszystkich Państwa, a jednocześnie chciałbym tutaj podkreślić, że zarówno 

Centrum Sportu, Centrum Kultury Raszyn, świetlica środowiskowa i ognisko wychowawcze, wszystkie one 

prowadziły różnego rodzaju zajęcia, zwłaszcza akcję lato, po to żeby zapewnić dzieciom wypoczynek, gdyż 

wiele osób w tym okresie zrezygnowało z wyjazdów, gdyż ta niepewności, czy będzie, jakie będą 

obostrzenia i rygory sanitarne sprawiały, że duża część młodzieży i dzieci pozostała na terenie gminy 

Raszyn. Jeśli chodzi o nasze jednostki Ochotniczej Straży Pożarnej, no to wiadomo, że są to bardzo już 

wyspecjalizowane jednostki i cieszące się dużym zaufaniem i uznaniem nawet wśród Państwowej Straży 

Pożarnej, zwłaszcza Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Pruszkowie, gdzie razem współpracują i 

tylko OSP Raszyn w roku 2021 interweniowało 342 razy. Tutaj w raporcie macie Państwo wykaz różnych 

wyjazdów, których wyjazdów było najwięcej. W związku z tym, tak jak widzimy już na sprawy samych 

pożarów są już drugorzędnym elementem, inne rodzaje zagrożeń są przyczyną wyjazdów i one dominują. W 

sumie wyjazdów do pożarów było z ubiegłego roku tylko 50, a jednocześnie aż 342 wyjazdy ogółem 

wszystkie do różnego rodzaju zagrożeń, które wystąpimy w tamtym roku. Tutaj jeśli chodzi o wydatki na 

OSP, no to wiadomo, że gmina jako jednostka samorządu ma obowiązek utrzymania gotowości bojowej 

Ochotniczych Straży Pożarnej na danym terenie i wydatki poniesione z budżetu Gminy Raszyn na 

działalność OSP Raszyn wynosiły 240 332 zł, w tym wydatki majątkowe, to była zakup przyczepy z 

wyposażeniem, który to wydatek kosztował majątkowy wynosił 13 973 zł 57 gr. No tutaj średni czas 

wyjazdu pierwszego zastępu OSP Raszyn do zdarzenia to średnio 3 minuty, także Proszę Państwa myślę, że 

to jest czas, w którym niejedna zawodowa jednostka nie jest tutaj w stanie, tak powiem się poszczycić. Także 

w ciągu 3 minut od momentu zaalarmowania OSP Raszyn wyjeżdża do danego zdarzenia. OSP Falenty, 

mniejsza jednostka, ale też bardzo mocno również działająca. Wyjazdów 246, w związku z tym też duże, 

duże zaangażowanie. Tutaj jeszcze dość ważną rzeczą jest, że sami, z własnej inicjatywy w roku 2021 

wprowadzili do podziału bojowego jednostki samochód specjalny z drabiną mechaniczną, 30-metrową i tutaj 

jest to zakup całkowicie sfinansowany z ich własnych środków. Powiem tak, na początku zastanawialiśmy 

się czy samochód ten będzie tutaj znajdował u nas jakby zapotrzebowanie, potrzebę funkcjonowania, 



ponieważ no w sumie nie mamy budynków wysokich i wieżowców na terenie gminy Raszyn, tylko raczej 

zabudowa jednorodzinna, ale jak pokazało życie tych zdarzeń różnego rodzaju różnych związanych z choćby 

z wiatrołomami, z przywróconym drzewami, często połamanymi gałęziami, zabezpieczeniem choćby linii 

energetycznych jest tak duże, że taki samochód na naszym terenie jest bardzo, ale to bardzo potrzebny. Przy 

OSP Falenty działa też klub Honorowych Dawców Krwi PCK Strażak, który w roku 2021 zebrał 88 l krwi. 

Cenna inicjatywa, bardzo potrzebna w obecnej sytuacji. Tak, jak słyszymy, krew jest podstawowym i 

najbardziej deficytowym lekarstwem, ratującym życie. Na jednostkę w Falentach wydano 198 929 zł. Z tym 

wydatkowane były również fundusze sołeckie na kwotę 31 837 zł 94 gr. I ostatnią jednostką, może 

najmniejszą, ale też i mającą do tej pory najskromniejsze warunki działania, ale powiem tak, że od ubiegłego 

roku już z budowaną nową remizą, to jest OSP Dawidy i OSP Dawidy miało w ubiegłym roku 2021 łącznie 

46 wyjazdów i wydatki zaś poniesione na OSP Dawidy no są dość znaczne, dlatego że w czerwcu 2021 roku 

Gmina Raszyn podpisała umowę z wykonawcą, firmą IZOL-BUD na budowę nowej remizy. Umowa ma być 

zakończona tutaj już sierpniu 2020 roku, ale już w 2021 wydatkowane były na tą budowę pierwsze kwoty i 

tak w roku 2021 wydatkowano 1 602 530 zł 46 gr właśnie w ramach tej budowy strażnicy, choć nie tylko. 

Tam były również zakupy różnego rodzaju sprzętu i tutaj duże poświęcenie i duża aktywność sołectw 

okolicznych, dlatego że z funduszu sołeckiego było wydatkowane 40 827 zł. To godne polecenia, żeby 

wspomagać jednostki Ochotniczej Straży Pożarnej funduszami sołeckimi, zwłaszcza w takich sytuacjach, jak 

wokół nas pandemia, jak trudności życia są trudne, a strażacy tutaj powiem, bardzo często, a właściwie 

głównie korzystaliśmy z ich pomocy, jeśli chodzi o dowiezienie osób starszych. Osób, które mają problemy z 

przemieszczaniem się do punktów, w których odbywały się szczepienia i tutaj strażacy nieodzowni. Mało, że 

zapewniali przejazd, to również pomoc tym osobom już w przemieszczaniu się, po danej placówce zdrowia. 

Także tu wielkie podziękowanie dla Ochotniczych Straży Pożarnych i ich członków za tak wspaniałą 

organizację. Także bardzo im za to dziękujemy. Jeśli chodzi o bezpieczeństwo na terenie gminy Raszyn, no 

to w ubiegłym roku rozpoczęliśmy funkcjonowanie gminnego monitoringu. Głównie składa się on z 18 

kamer zainstalowanych w 5 lokalizacjach. Jest to jakby taki pierwszy etap, który rozpoczęliśmy działania, 

chcąc sprawdzić, jak te działania będą wyglądały, jak one będą sprawdzały się w naszej gminie przy naszych 

uwarunkowaniach i funkcjonowaniu naszych obiektów. Także to jest pierwszy taki etap. Sprawdzimy. Jeżeli 

będzie taka potrzeba i oczywiście wola szanownej radny i mieszkańców, będziemy sukcesywnie ten 

monitoring rozbudowywać. Tutaj widać takie ogólnie środki, jakie były przeznaczone z podziałem na 

poszczególne, już jeśli chodzi o relacje, czyli te wszystkie raporty, które przez przechodziły z raszyńskiej 

policji, również są ujęte w raporcie i w roku 2021 gmina w celu ochrony bezpieczeństwa mieszkańców oraz 



utrzymania bezpieczeństwa i porządku publicznego na terenie gminy udzieliła wsparcia finansowego w 

komendzie policji właśnie w kwocie: i tutaj służby ponadnormatywne to było 25 970 zł, zaś środki 

przeznaczone na pracowników administracyjno-biurowych, co prawda udzielono, tutaj planowano udzielić 

na kwotę 62 000 zł, ale zostało to wykorzystane tylko 15 433 zł. Zmienił się sposób finansowania tych 

pracownikom administracyjno-biurowych, stąd nie było można wręcz powiedzieć możliwości wydatkowania 

pewnej kwoty i wspomożenia w ten sposób policji raszyńskiej. Macie Państwo takim wykresie kołowym 

takie elementy właśnie pracy policji, ilości nałożonych mandatów karnych, ilość zrealizowanych inwestycji, 

jak również udzielonych pouczeń odnośnie tych funkcjonowania w przestrzeni publicznej i zachowania 

mieszkańców. Bardzo aktywne były myślę, że są i myślę, że nadal będą Koła Gospodyń Wiejskich. Tutaj 

wielkie, wielkie podziękowanie za pracę Pań w ramach tych Kół Gospodyń Wiejskich, chociaż nie będę tutaj 

ukrywał, że często na spotkaniach tych lub organizowanych przez Koła Gospodyń Wiejskich, festynach, 

różnego rodzaju uroczystościach panie przychodzą razem z mężami i mężowie bardzo aktywnie pracują i to 

wszystko bardzo dobrze się układa, także takie damskie oko, kobiece oko jest potrzebne i tutaj pokazuje, jak 

wiele można zrobić po prostu takim zapałem do pracy. Na terenie gminy Raszyn Koła Gospodyń Wiejskich 

znajdują się w Jaworowej. Koło Gospodyń Wiejskich SQŁAD, to jest koło gospodyń w Ładach. Jest również 

Latające Koło Gospodyń Wiejskich. Ono tak bardziej działa w Rybie Raszyn, ale nie tylko, bo jako latające 

właściwie cała gmina jest jego terenem działania. Działa również Koło Gospodyń Wiejskich w Sękocinie 

Starym. W Puchach. Również Koło Gospodyń Wiejskich Urzekające Falenty. Urzekające Falenty, no tutaj 

nazwa adekwatna do miejsca, w którym to Koło Gospodyń Wiejskich się znajduje. Wydarzenia gminne, 

które były realizowane przez te koła gospodyń wiejskich, no to jest ich bardzo dużo. Brały one również 

udział takich uroczystościach, które były ogólno-gminne i w tym czasie pandemicznym no były one takimi 

elementami no akcentującymi, że jako społeczność nie dajemy się i nadal pracujemy, żebyśmy razem mogli 

funkcjonować, spotykać się i razem wspólnie coś stworzyć i tak w 2021 roku otworzyliśmy nowo 

odrestaurowany budynek Austerii, w którym rozpoczęła się działalność kulturalna, ale nie tylko, bo też 

powstała sala ślubów, w której udzielane są śluby, lub przyznam się nieskromnie, że udzieliłem pierwszego 

ślubu w nowym budynku Austerii, choć nigdy nie korzystałem z tego prawa, które przysługuje wójtowi, to 

ten jeden jedyny raz postanowiłem zrobić wyjątek i udzielić ślubu młodej parze. Także myślę, że dla mnie 

był do większy i bardziej taki... może nie większy, ale też bardzo duży, że tak powiem, duże przeżycie, 

myślę, że porównywalne z tym, co odczuwała młoda para, także tutaj myślę, że raz i wystarczy. Wcale 

udzielanie ślubów nie jest takim łatwym zadaniem i wymaga dużo, dużo takiego wysiłku, skupienia i 

wszelakich umiejętności od osoby, która takiego ślubu chce w sposób elegancki udzielić. Jeśli chodzi o inne 



elementy realizowane w trakcie roku do rozpoczęcia lata w Parku Raczyńskim, Przegląd Muzyczny 

Zespołów Śpiewaczych Seniorów "Śpiewam, bo lubię". Jest zawsze, ja zawsze to przeżywam, ten przegląd 

muzyczny, bo choć dość długi, to zawsze jest pełen humoru, zabawy i uśmiechu. Oczywiście elementem 

stałym jest Bieg Raszyński, który przyciąga na teren naszej gminy, biegaczy właściwie z całej Polski i nie 

tylko, bo czasami są też i biegacze z innych krajów. Także tutaj wyrazy uznania dla tych, którzy to 

realizowali. Jeśli chodzi o kolejne wydarzenia, to piknik "Pożegnanie Lata", oczywiście obchody rocznicy 

Bitwy pod Raszynem, a na zakończenie również roku odbyła się choinka pełna niespodzianek, takie 

wydarzenie, jak również jarmark bożonarodzeniowy. Jeśli chodzi o te ostatnie imprezy, o których tutaj 

wymieniłem, to one były z takim bogatym udziałem również samorządowców Gminy Raszyn, którzy 

aktywnie brać udział w ich organizowaniu. Tutaj jeszcze na koniec chciałbym, już dochodząc do końca, 

chciałbym tutaj wyrazić swoje uznanie dla mieszkańców gminy Raszyn, bo w Narodowym Spisie 

Powszechnym wzięło udział 93% naszych mieszkańców. Tutaj duży wysiłek również i podziękowania dla 

pracowników urzędu, którzy pomagali mieszkańcom w dokonaniu tego spisu tym, którzy nie mogli zrobić 

tego sami w sposób przez Internet, elektroniczny. No tutaj były odpowiednie w urzędzie miejsca, które 

dawały możliwość zrobienia tego w urzędzie, przy jednoczesnej pomocy pracowników. I to jest proszę 

Państwa, no w skrócie, to są elementy raportu o stanie Gminy Raszyn w 2021 roku. Raportu, który nigdy nie 

odda takiego obrazu gminy, jakim ona jest w rzeczywistości, bo dla każdego z nas myślę, że ta gmina jest 

trochę inna, dla każdego z nas, każdego z nas oczekiwania są inne w stosunku do tej gminy i dlatego też 

myślę, że każdy jednak musiałby napisać swój własny prywatny raport, żeby móc w jakiś sposób przekazać 

swoje uwagi i swoje doznania na temat Gminy Raszyn. Ja mogę tylko powiedzieć od siebie i tutaj myślę, że 

reprezentuję też dużą grupę samorządowców, sołtysów, mieszkańców, że z wieloma rzeczami, które miały 

miejsce w 2021 roku, ale i również wcześniej, te osoby się utożsamiają z tymi rzeczami, z tymi 

wydarzeniami, z tymi przedsięwzięciami, które były realizowane i w wielu tych przedsięwzięciach, wielu 

tych wydarzeniach, wielu tych akcjach pozostawiły kawałek siebie, cząstkę siebie. Ja zawsze mówię, że to 

jest największe zadowolenie, osobiście dla mnie i myślę, że dla wszystkich samorządowców jak, w tym 

miejscu patrząc na nowy budynek, nową ulic, czy obserwując jakieś wydarzenie, czuję, że to jest kawałek 

jego pracy, jego serca, jego wysiłku, jego zaangażowania. To czyni społeczność i życzę wszystkim Państwu i 

sobie, żebyśmy w 2022 roku, obecnym, jak i w każdym następnym czuli jak największe zadowolenie i 

świadomość tego, że zostawiliśmy kawałek siebie w tym, co jest wokół nas. Dziękuję bardzo i życzę nam 

dobrych dalszych obrad. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję, Panie Wójcie, za tak wyczerpującą informację i sprawozdanie. W związku z tym przejdziemy 

kolejnego punktu, ale przed dalszymi obradami sesji poproszę Państwa o potwierdzenie obecności na sesji. 

Pani Olgo, proszę o wyświetlenie możliwości potwierdzania obecności. Proszę Państwa o potwierdzenia 

obecności na sesji. Jeszcze 3 osoby. Pani Radna Henryka Koper, Pani Radna Kuran-Kalata i Pani Radna 

Teresa Senderowska, poprosimy o potwierdzenie obecności na sesji. 

Pani Radna Henryka Koper, Pani Radna Kuran-Kalata Agata. Poprosimy o potwierdzenie obecności. Pani 

Olgo, zamykamy możliwość potwierdzenia obecności. W związku z tą możliwością, że po przerwie mogę 

stwierdzić kworum, wznawiam obrady sesji w dalszej części. W porządku dzisiejszej sesji przechodzimy do 

podpunktu b debata dotycząca raportu o stanie gminy. I tutaj zapraszam do dyskusji Państwa Radnych. 

Proszę o zgłaszanie się i zabieranie głosu w dyskusji. Cierpliwie zaczekam na możliwość zabrania przez 

Państwa głosu.  

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, a nie mieszkańcy najpierw?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie, nie. Są Radni, następnie mieszkańcy. Tak było. Taka kolej była w poprzednim roku. I w poprzednich 

latach też. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn)  

A możemy zmienić tą kolejność, żeby jednak mieszkańcy nie czekali? Zresztą jak chcą. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Powiem tak: jeżeli czytamy art. 28a, mamy najpierw w tym przypadku radnych, następnie mieszkańców. 

Taka jest kolej wynikająca z ustawy. 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn)  

Ja nie pamiętam, żeby tak było w poprzednich latach. 

Grzegorz Janiszewski (radny Gminy Raszyn)  

Kurde, po co dyskutujesz? Kurde, facet, no. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Pani Beato, Pani włączy mikrofon, bo nam Andrzej Górecki mówi, że nie pamięta, że to Radni zabierali 

pierwszy głos. Może ja się mylę.  



Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn)  

Wydaje mi się, że było w poprzednich latach, że najpierw mieszkańcy. Najpierw ustąpiliśmy im głosu, 

żebyśmy... No bo Radny ma nieograniczony i stwierdziliśmy, że będziemy dużo mówić, żeby mieszkańcy 

najpierw zabrali głos jako [niesłyszalne], tak. Ustąpiliśmy im i my byliśmy jako drudzy. Ja tak kojarzę. Tak 

było. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Pani Olgo, poproszę o informację. 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Gminy Raszyn)  

Znaczy, nie ma obowiązku tutaj, że musi być ktoś przed tym. Czytamy: Radni zabierają głos bez ograniczeń 

czasowych. W debacie nad raportem o stanie gminy mieszkańcy gminy mogą zabierać głos. Koniec. Nie ma 

od tej strony, kto musi być wcześniej. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

[niezrozumiałe] kolejności zgłoszonych osób do dyskusji. Zgłosił się Pan Radny Jarosław Aranowski. 

Proszę, głos dla Pana Radnego. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu wszystkim dzisiaj oficjalnie jeszcze raz. Panie Wójcie, mam takie pytanie, bo 

wysłuchałem tego raportu, który Pan prezentował. I tak, znaczy, tam wiele rzeczy jest oczywiście na plus. 

Znalazłyby się też na minus, ale ja chciałem zapytać tylko o jedną. Wydaje mi się przynajmniej, że wszystkie 

ulice, które były wymienione jako te, które są w projektowaniu, to te projekty, nie licząc chyba ulicy 

Szlacheckiej, która... Tam były spotkania z mieszkańcami, to na bazie tych spotkań, wynikało zmiany, ona 

też była wcześniej już projektowana, ale na bazie tych spotkań wynikały jakieś zmiany pod prośby 

mieszkańców i tamten projekt chyba był rzeczywiście ogłoszony chyba w '20 roku. Te wszystkie pozostałe 

ulice, które są, to są jeszcze projekty z lat poprzednich poogłaszane, niepodokańczane. No więc pytanie jest 

po prostu takie: kiedy ogłosi Pan projekty, projektowanie kolejnych ulic, bo wiele z nich czeka w kolejce. W 

wielu sytuacjach tak tutaj, no, nie ukrywam, że chodzi mi o Kwiatów Polnych. Mamy sytuacje bardzo 

niebezpieczne, gdzie no niby mieszkaniec grodzi się zgodnie z miejscowym planem zagospodarowania, 

aczkolwiek te ogrodzenie wchodzi 2 m w wytyczaną linią ogrodzeń drogę w tej chwili, prawda. I mamy z 

tym kłopot. Też przy tej ulicy powstanie prawdopodobnie kolejne osiedle deweloperskie czy nam się to 

podoba, czy nie, to ona powstanie prawdopodobnie tylko albo wcześniej, albo później. No i to jakby no ta 

ulica jest jedną z takich priorytetów dla mnie w tej chwili po Miklaszewskiego, ponieważ naprawdę 



obsługuje bardzo dużą grupę mieszkańców. Na spotkaniu obiecał Pan mieszkańcom tymże na takim 

spotkaniu dwa lata temu już chyba, właśnie jak powstawał ten budynek z tym ogrodzeniem, że no ogłosi Pan 

ten przetarg. Potem mieszkańcy wszyscy chyba jak jeden mąż podpisali się pod wnioskiem o projekt i 

niestety do dzisiaj nie został on ogłoszony, a co więcej, tak jak mówię, jestem przekonany, że żaden projekt 

nie został ogłoszony ani w tym roku, ani w przyszłym. Tak że byłbym wdzięczny za taką odpowiedź. 

Dziękuję.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak. Rzeczywiście w ubiegłym roku nie ogłaszaliśmy projektów z uwagi na to, że w roku 2020 bardzo dużą 

ilość projektów ogłosiliśmy i one... Niestety, projektowanie na naszym terenie jest projektowaniem dość 

trudnym z uwagi na sprawy własnościowe, szerokość pasów drogowych, które mamy do dyspozycji w 

ramach tego. W związku z tym mamy bardzo utrudnione projektowanie. Dość wymagający również Wydział 

Architektury Starostwa Pruszkowskiego, który bardzo skrupulatnie sprawdza te projekty i no ma szereg 

życzeń, takich ponad, myślę, nawet normatywnych niewynikających bezpośrednio z przepisów 

budowlanych. Ale w związku z tym mieliśmy bardzo dużą ilość projektów, które były realizowane w roku 

2021, choć nie były ogłoszone w 2021. Te projekty były wcześniej ogłaszane, ale prace przy nich trwały do... 

Na niektórych elementach nawet trwają do dnia dzisiejszego, tak że tak niestety wygląda projektowanie na 

terenie naszej gminy, jeśli chodzi o ciągi drogowe. Chciałbym zwrócić też uwagę, że początek roku każdego, 

i tak też było w tym roku, no poświęciliśmy na te większe, duże inwestycje, które chcieliśmy, żeby ogłosić 

do postępowania i żeby rozpocząć cykl budowlany, żeby jak najwięcej z tego okresu, gdzie ten proces 

budowlany jest najbardziej efektywny, czyli okresu lata, późnej wiosny i wczesnej jesieni, żeby móc 

wykorzystać na bezpośrednie prace budowlane i udało nam się, tak jak Państwo wiecie, bo ja to już mówiłem 

na sprawozdaniu, jak również wielokrotnie powtarzam podczas swoich wypowiedzi, właściwie wszystkie 

duże inwestycje zostały już ogłoszone. Zostali wyłonieni wykonawcy i będą one i są lub będą one 

realizowane w najbliższym czasie. Dlatego teraz dopiero będziemy mieli czas na ogłaszanie tych 

postępowań, jeśli chodzi o projektowanie, w tym projektowanie ulic, i na pewno to zrobimy, zwłaszcza że no 

już zaczynamy, że tak powiem, kończyć te wszystkie projekty wcześniej zaczęte. No, jest to, powiem, 

dlaczego taka sytuacja. Skumulowanie dużej ilości projektów budowlanych, jeśli chodzi o projekty drogowe, 

powoduje, że wszystkie dostajemy w tym samym czasie, co też nie jest dobre, dlatego że później biegnie 

okres 3 lat ważności decyzji pozwolenia na budowę, czy decyzji ZRID i po tym czasie projekt, no, traci 

swoje pozwolenie na budowę. Musi być ono wznawiane lub, no, reanimowane, mówiąc tak kolokwialnie, 

chociaż to niedobra nazwa. Dlatego no lepiej jest robić to sukcesywnie. Mając teraz odpowiednią ilość ulic, 



nawet biorąc projekt budowlany, jeśli ten projekt budowlany byśmy mieli kolejny, dziesiąty, dwudziesty, czy 

trzydziesty nie jesteśmy w stanie tych 30 ulic na raz zrobić. Rozciągnięcie w czasie tych projektów ma swoje 

znaczenie. Ale tak jak Pan tutaj powiedział. Rzeczywiście była taka... Były rozmowy z mieszkańcami w 

sytuacji, gdy nastąpiło to, jakby, wejście w pas drogowy, przyszły pas drogowy, zabudowaniami, które tam 

powstały. I na pewno będziemy starać jeszcze teraz w okresie do, powiedzmy, wakacyjnym ogłosić przetarg 

na projektowanie tych kilku ulic, które mamy w budżecie, a których projekt jest potrzebny. To m.in. ulica 

Narożna, gdzie też jest potrzeba, bo tam są stany własnościowe do uregulowania poprzez ZRID. To jest 

oczywiście Kwiatów Polnych. To są te ulice, o których Pan mówi. Ale w pierwszej kolejności na początku 

roku, czyli w tym pierwszym półroczu musieliśmy otworzyć te duże budowy, które mieliśmy zaplanowane 

na ten i przyszły rok. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Trzymam za słowa, Panie Wójcie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę bardzo. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie, ja już podziękowałem. Tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Bardzo dziękuję. Szanowni Państwo, sprawdziłem, jak wyglądało to w poprzednich latach. Dwukrotnie byli 

mieszkańcy, byli Radni. W związku z tym, że w międzyczasie też sprawdziłem, czy mieszkańcy są obecnie 

na sesji, a są obecni, w związku z tym osobie, która się pierwsza zgłosiła, to będzie Pani Radna Katarzyna 

Klimaszewska i oddaję Pani Radnej głos. Rozumiem, że wniosek formalny Pani Beaty dotyczył tej kwestii, 

tak? 

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn)  

Tak, rezygnuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze. Tak że proszę o zabranie głosu przez Panią Katarzynę Klimaszewską, Radną Powiatu 

Pruszkowskiego i Dyrektor Centrum Sportu Raszyn. Głos dla Pani Katarzyny. 

Katarzyna Klimaszewska (Radna Powiatu Pruszkowskiego)  

Dzień dobry Państwu. Witam, Panie Przewodniczący, szanowna Rado, Panie Wójcie i wszyscy goście, 

mieszkańcy. Bardzo dziękuję za możliwość uczestnictwa w tej debacie. Jest to już kolejna, w której 



uczestniczę i nie ukrywam, że zawsze z wielką przyjemnością i z wielkim zaangażowaniem staram się 

uczestniczyć i podsumowywać to, co się działo w gminie, w którym mieszkam. Szczególnie kiedy właśnie 

możemy to wszystko razem, wspólnie podsumować. Ustawodawca od 2018 roku dał nam możliwość udziału 

w tej debacie. Sama debata jest w mojej ocenie takim trochę świętem demokracji, gdzie poza merytoryczną 

wiedzą, którą przekazują nam w podsumowaniu Radni, mogą też brać udział mieszkańcy. Ja od początku 

tego roku, w związku z kontynuacją swojej edukacji, kariery naukowej, poddaję badaniom różne samorządy, 

przygotowując się do tej debaty, zbadałam kilka samorządów. Oczywiście, przeczytałam raporty, ale raporty 

to, co wspomniał Wójt, i ja się pod tym podpisuję, są absolutnie subiektywnie oceniane przez każdego 

włodarza i proszę mi wierzyć, że to samo podsumowanie 2021 roku Gminy Raszyn pewnie w rękach innego 

włodarza by inaczej wyglądało. Każdy widzi inaczej te priorytety, dlatego w mojej ocenie dużo ważniejszym 

dokumentem jest sprawozdanie budżetowe z 2021 roku. Tam liczby, cyfry i matematyka nie kłamią i 

najlepiej można zobaczyć, jak wyglądamy na tle innych gmin. Ja do dzisiejszej wypowiedzi 

przeanalizowałam sprawozdania finansowe i dokumenty Gmin Otwock, Nowej Rudy, Piaseczna, Tarczyna, 

Zielonek, Ząbek, Michałowic, Brwinowa Lesznowoli, ale ponieważ tego jest za dużo, więc zrobiłam tylko 

pięć wykresów, na których skupiłam się na sąsiednich gminach w porównaniu z Raszynem i tam są badania, 

które zrobiłam na właśnie Gminie Raszyn, ukochanych przez Państwa Michałowicach, ukochanej przez 

Państwa Gminie Lesznowoli i Gminie Brwinów, której struktura jest bardzo do nas podobna. Pozwolę sobie 

włączyć. Moment. Tylko nie wiem jak. Chciałam udostępnić jeden plik. Już. To będzie pięć krótkich 

wykresów, na który każdy zajmie, myślę, że nie więcej niż półtorej do dwóch minut. Czy Państwo to widzą? 

Dobrze. Więc tak. Wykres pierwszy. Zrobiłam porównanie liczby mieszkańców z powierzchnią i dochodami 

gminy na jednego mieszkańca. Jeśli przeanalizujemy... Dlaczego ja robię w ogóle te zestawienia? Ja nie 

chciałam zadać zwykłego pytania. Jeśli podsumować działalność, funkcjonowanie Gminy Raszyn, to 

najlepiej w porównaniu z innymi gminami, bo to chyba wtedy tak naprawdę wskazujemy, co robiliśmy 

dobrze i jak wyglądało to funkcjonowanie. Wykres pierwszy. Jeśli przeanalizujemy w 2021 roku liczbę 

mieszkańców w stosunku do powierzchni gminy, to najsłabsze perspektywy rozwoju ma Gmina Brwinów i 

bardzo wyraźną barierę rozwoju lokalnego, dlatego że ma bardzo małą powierzchnię w przeciwieństwie do 

innych gmin, a Brwinów ma tylko niecałe 15 km i to jest o 1,5 w porównaniu z innymi gminami. Z czasem 

skończą się w tej gminie też determinaty wewnętrzne rozwoju, dlatego ta gmina nie do końca wykazuje 

progres rozwoju inwestycyjnego i społecznego. Także Gmina Lesznowola ma spore zaludnienie w 

porównaniu z innymi tutaj badanymi gminami w stosunku do powierzchni, ale progres mieszkalnictwa i 

budownictwa w tej gminie nie osiągnął jeszcze apogeum, a to oznacza, że za chwilę gmina zacznie się 



kurczyć, jeśli chodzi o właśnie o to wykorzystanie swojej powierzchni. Najbezpieczniejsze okazują się 

Gmina Raszyn i Gmina Michałowice. Jeśli przeanalizujemy dochody w tych gminach na jednego mieszkańca 

w 2021 roku, to okazuje się, że we wskazanych gminach ten wskaźnik kształtuje się następująco: Raszyn 

dochód na mieszkańca w 2021 roku był 8 725, Brwinów 8 621. Czyli Raszyn ponad 8 000, Brwinów ponad 8 

000. Michałowice ponad 11 000, Lesznowola 10 000, więc można powiedzieć, że jeśli chodzi o dochody na 

jednego mieszkańca, najwięcej miały Michałowice, później jest Lesznowola. Brwinów i Raszyn podobnie po 

niewiele ponad 8 000, ale jeśli już weźmiemy pod uwagę liczbę mieszkańców i dochodów na jednego 

mieszkańca, to algorytm wyraźniej wskazuje, że Gmina Lesznowola pomimo z liczbą mieszkańców 30 000 

ponad i wskazanym sporym dochodem na jednego mieszkańca w kwocie 10 000, nie jest wcale tak dużą 

różnicą w stosunku wprost proporcjonalnie do naszej Gminy Raszyn, gdzie mamy 20 000 mieszkańców... 

Trochę więcej, 20 950 i dochody na jednego mieszkańca 8 725. Wykres drugi. Tu zbadano nadwyżkę 

operacyjną, czyli zadłużenie wskazanych samorządów i wykonanie ich dochodów w 2021 roku. Należy 

zauważyć, że nadwyżka operacyjna obrazuje sytuację finansową gmin, ich zdolność do spłaty zobowiązań 

oraz możliwości samodzielnego finansowania, czyli jest kategorią, która określa, jaka część dochodów 

bieżących pozostaje do dyspozycji gminy po sfinansowaniu obligatoryjnych wydatków bieżących łącznie z 

kosztami obsługi długu. I tu najlepiej wypada Gmina Raszyn. Raszyn w '21 roku miał największą z 

przedstawionych Państwu gmin nadwyżkę operacyjną i nadwyżka ta ukształtowała się, uwaga, na poziomie 

ponad 23 000 000. Dla porównania w Gminie Lesznowoli było to tylko 5 000 000, Brwinów 18 000 000, 

Michałowice 15 000 000. Raszyn w tym obszarze okazuje się w '21 roku najlepszy. I najbezpieczniejszy, 

jeśli chodzi o finanse. To świadczy o gospodarności nałożonej zgodnie z ustawą o finansach publicznych i 

dyscyplinie finansów publicznych. Ta nadwyżka oznacza, że im większa jest jej wartość, tym większe są 

możliwości realizacji przez Gminę Raszyn nowych przedsięwzięć inwestycyjnych. Ciekawa i nieciekawa 

sytuacja dotyczy zadłużenia, które to zadłużenie jest zmorą wielu samorządów. Okazuje się, że wśród 

czterech badanych gmin w bardzo bezpiecznej sytuacji jest Gmina Raszyn i Gmina Brwinów. Lesznowola 

znajduje się w dramatycznej sytuacji. Jak kształtuje się zadłużenie tych gmin? Raszyn 41 000 000, Brwinów 

38 000 000, Lesznowola, uwaga, 159 000 750. I to jest kolosalne zadłużenie grożące bankructwem, gdyż 

gmina zbliża się do bardzo niebezpiecznego progu zgodnie z ustawą o finansach publicznych art. 170 ust. 1 i 

2 wyraźnie wskazuje, że łączna kwota długu na koniec roku budżetowego nie może przekroczyć 60% 

dochodów tej jednostki. No i tutaj niestety, jeśli chodzi o Lesznowolę, to jest naprawdę bardzo, bardzo źle. 

Jeśli chodzi o zadłużenie procentowe każdej z tych gmin, podałam Państwu kwotowe, teraz procentowe. Na 

koniec 2021 roku kształtowało się następująco: Gmina Raszyn bezpieczne 22%, Gmina Brwinów bezpieczne 



17%, Gmina Lesznowola bardzo niebezpieczne 50%, prawie 51%. Jest to olbrzymie zadłużenie. Z takim 

zadłużeniem Gmina Raszyn jest obecnie, można powiedzieć, w grupie ryzyka. Więc tutaj, jeśli chodzi o 

Raszyn, naprawdę można powiedzieć, że 2021 rok był dla nas dobrze wydatkowany, dobrze gospodarowany 

z bardzo bezpieczną dozą zadłużenia. Wykres trzeci. Tu pokazałam stosunek do wykonanych w '21 roku 

dochodów do wykonanych wydatków oraz w jakim obszarze wydatków kształtowały się wydatki majątkowe. 

Bezpieczna jest Gmina Raszyn, Brwinów i Michałowice, gdzie wydatki były stanowczo mniejsze niż 

dochody. Niebezpiecznie było w Gminie Lesznowola, gdzie przy dochodach w wysokości 317 000 000 z 

kawałkiem wydatki stanowiły 312 000 000, czyli różnica jest tylko 5%. Jest to właśnie ta granica, której 

gmina nie może przekroczyć. W najbliższych latach może się to pogłębić przez olbrzymie zadłużenie gminy, 

bo jeśli dodamy do zadłużenia obsługę długu, inflację, która dzisiaj jest i koszty utrzymania kredytów, 

można powiedzieć, że spokojnie te 5 000 000 gmina jest w stanie wygenerować, a wtedy będzie 

równowartość wydatków i dochodów, no co jest bardzo, bardzo niebezpieczne. Wykres czwarty. To 

porównanie wykonanych w '21 roku dochodów, udziału w nim PIT, CIT i podatku od nieruchomości. Czyli 

tego, co jest dla nas najważniejsze, jeśli chodzi o wpływy do Gminy. Raszyn przy 182 000 000 wykonanego 

dochodu udział podatku PIT od osób fizycznych wynosi 51 000 000, CIT 6 000 100, a podatku od 

nieruchomości ponad 27 000 000. Oczywiście w porównaniu do badanych czterech gmin największy udział 

w dochodach z podatku miała Gmina Lesznowola. Z podatku PIT miała Gmina Lesznowola z racji bardzo 

dużej liczby mieszkańców w porównaniu z resztą badanych gmin, ale już udział podatku CIT w naszej 

Gminie Raszyn i w sąsiedniej Gminie Lesznowola kształtuje się na przykład na bardzo bliźniaczym poziomie 

i wynosi ponad 6 000 000. Raszyn 6 000 100, Lesznowola 6 000 800. Różnica ta nie jest taka duża, jeśli 

weźmiemy pod uwagę, że Raszyn ma tylko 182 000 000 dochodu, a Gmina Lesznowola 317 000 000, więc 

to są wprost proporcjonalnie do udziału PIT-u w danych gminach, to przy dochodach Lesznowoli 

317 000 000, to nie jest on wcale taki duży w porównaniu do Raszyna, gdzie mamy dochodu 182 000 000. 

Najmniej ma tutaj Gmina Brwinów i Gmina Michałowice. Wykres piąty. To, co nas najczęściej interesuje, 

czyli wydatki na administrację. Wydatki na oświatę i wychowanie i na gospodarkę komunalną i ochronę 

środowiska. Oczywiście tych obszarów jest więcej i mam bardzo dużo takich zestawień, ale to dzisiaj taka 

namiastka tego, jak wypadliśmy przy sąsiednich gminach w tamtym roku. Jeśli chodzi o wydatki na 

administrację w '21 roku wśród czterech badanych gmin, najmniej wydał Raszyn 13 000 000, Brwinów 12 

000 000, Michałowice 16 000 000 i sic najwięcej na administrację wydała Gmina Lesznowola. Rekordowe 

prawie 22 474 000. Jeśli chodzi o oświatę i wychowanie Raszyn i Michałowice finansowały bliźniaczo. 

Raszyn 48 000 000 z kawałkiem, Michałowice 47 000 000 z kawałkiem. Więc jakby tutaj pieniądze 



przeznaczone na oświatę i wychowanie są bardzo, bardzo podobne. Należy jednak zauważyć, że w Gminie 

Raszyn jest dużo więcej placówek oświatowych niż w Michałowicach. I trzecie porównanie to wydatki na 

gospodarkę komunalną i ochronę środowiska. Brwinów wydał w tamtym roku na ten obszar 27 000 000, 

Lesznowola 21 000 000, Raszyn 19 000 000, ale Raszyn, bo trzeba też sprawdzić w stosunku do poprzednich 

lat, Raszyn w stosunku do poprzednich lat wykazał bardzo duży wzrost na przykład od 2020 roku, z różnicą 

na plus 4 000 200, czyli o tyle więcej cały czas wzrasta wydatkowanie, czy jakby, inwestowanie w tym 

obszarze. I bardzo słabo wypadają Michałowice, które bardzo dużo mówią o ekologii, o ochronie 

środowiska, o tych wszystkich ptaszkach, trawkach, kwiatuszkach, bo okazuje się, że tylko 10 000 000. Jeśli 

chodzi o dofinansowania zewnętrzne w kontekście źródeł finansowania i zadań inwestycyjnych, bo to 

zbadałam, bo to, jakie kwoty dofinansowań pozyskały każda z badanych gmin, znajdziecie Państwo w 

sprawozdaniach finansowych i też w raportach, które Państwo mają, więc tego nie będę mówić. Natomiast 

mnie zainteresowało, skąd gminy badane pozyskały pieniądze na dofinansowania i na co w szczególności je 

wydały. Przepraszam, że akurat tego nie mam na wykresie, bo to jest bardziej opisowo, ale już mówię. 

Raszyn pozyskał dofinansowania z największej ilości źródeł zewnętrznych różnych. Jest tu Narodowy 

Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego, 

oczywiście Polski Ład, ale Polski Ład wszystkie gminy pozyskały z tego programu dofinansowanie. 

Mazowiecka Jednostka Wdrażania Programów Unijnych, Rządowy Fundusz Inwestycji Lokalnych, Urząd 

Marszałkowski, Wojewódzki KPRM, Marszałkowski Fundusz Ochrony Środowiska operacyjne. I jakie bloki 

najczęściej były dofinansowywane ze źródeł zewnętrznych w Raszynie? Gospodarka wodno-ściekowa, 

infrastruktura liniowa, czyli drogi, adaptacja Austerii, wodociągi, budowa żłobka, budowa OSP, sieć 

kanalizacji sanitarnej, wymiana indywidualnych źródeł ciepła. Czyli widać, że Gmina Raszyn absolutnie 

największe dofinansowania pozyskuje na tzw. inwestycje twarde. Jeśli chodzi o Lesznowolę, Lesznowola te 

źródła dofinansowania pozyskiwała z dużo mniejszej ilości podmiotów zewnętrznych. Najczęściej oni sięgali 

po pieniądze z Regionalnego Programu Operacyjnego, Wsparcia Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych, 

PFRON-u, Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Mazowieckiego, Polskiego Ładu, 

Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. I na co oni pozyskiwali? To też są inwestycje twarde: stację 

uzdatniania wody, oczyszczalnie ścieków, gospodarka wodno-ściekowa. Z miękkich inwestycji e-usługi i 

administracja, czyli bliźniaczo jak Gmina Raszyn. Gmina Brwinów najczęściej sięgała po środki z Urzędu 

Marszałkowskiego, Mazowieckiego Instrumentu Aktywizacji Sołectw, Marszałka Województwa 

Mazowieckiego x razy. Oni po prostu mnóstwo, mnóstwo pozyskiwali źródeł finansowania od Marszałka 

Województwa Mazowieckiego i n x razy po prostu. I najczęściej to: rewitalizowali pałac w Brwinowie. 



Sprawdziłam. To jest bardzo podobny obiekt jak nasza Austeria. Tam rzeczywiście bardzo dużo energii i 

finansów było włożone w tą rewitalizację tak jak u nas w przypadku Austerii. Zielone ekologiczne 

przystanki, inwentaryzacja indywidualnych źródeł ciepła. Jeśli chodzi o Michałowice, skąd pozyskiwali 

źródła zewnętrzne? Z jakich źródeł zewnętrznych pozyskiwali dofinansowania? To jest Program Inwestycji 

Strategicznych, Regionalny Program Operacyjny Województwa Mazowieckiego i Budżet Województwa 

Mazowieckiego x razy, czyli też, jakby, w mojej ocenie to spektrum podmiotów, z których pozyskiwali 

źródła zewnętrzne, nie jest wcale taki duży. Na co wydawali te pieniądze? Jest to remont zbiornika wodnego, 

budowa placów zabaw, działania dla klimatu, wypalanie nasadzeń, e-usługi, czyli w szczególności 

inwestycje miękkie. Wszystkie powyższe gminy skorzystały oczywiście z dofinansowań Polskiego Ładu. 

Jeszcze takie krótkie podsumowanie: w 2021 roku, w mojej ocenie, na wielki plus, jeśli chodzi o Gminę 

Raszyn. Wykazała się ona w prowadzeniu gospodarki finansowej, a to jest podstawa funkcjonowania 

każdego samorządu. Nie zmalały środki finansowe na oświatę, a to jest bardzo ważna dla nas inwestycja. 

Wzrosły wydatki na gospodarkę komunalną i ochronę środowiska, a to jest bardzo ważna dla nas inwestycja. 

Mamy najmniejsze z czterech badanych gmin wydatki na administrację, a to świadczy o gospodarności. I 

bardzo, bardzo ważne: ze wszystkich czterech raportów i sprawozdań finansowych Raszyna, Michałowic, 

Lesznowoli, Brwinowa tylko Raszyn w raporcie w 2021 roku ma zestawienia i porównania wskaźników z 

poprzednimi latami. Żadna z tych badanych gmin nie ma. Czyli Państwo, którzy mają do dyspozycji 

dokument w postaci raportu Gminy Raszyn, ja tych raportów przejrzałam kilka, ale z tych czterech, które 

tutaj właśnie z gmin, w których badania robiłam, nigdzie nie znajdziecie porównania do poprzednich lat. Na 

wielki plus naprawdę w mojej ocenie jest wielkie zaangażowanie Wójta Gminy Raszyn, który właściwie w 

każdym obszarze funkcjonowania, no, nie oszukujmy się, ale wszystko wie, zawsze odpowie na każde 

pytanie. Wszystkim się interesuje. Robiłam wywiady z wieloma włodarzami, wójtami, burmistrzami, 

prezydentami i się okazuje, że na pewne obszary, na pewne zadane pytania odpowiadają, a na niektóre 

mówią „o, to ja tutaj przekażę informację do pana naczelnika, na pewno powie więcej niż ja”. Więc nie jest 

wcale tak, że wszyscy... Nie jest to standardem w gminach, że wójtowie aż tak szczegółowo się wszystkim 

interesują. Na wielki plus zaangażowanie Pani Skarbnik i bardzo jej duży zasób wiedzy niezbędnej do tego, 

żeby no tak bardzo racjonalnie i tak harmonijnie prowadzić tą gospodarkę finansową. Proszę mi wierzyć, że 

w innych gminach czasami się zdarza, że ci skarbnicy, no, nie do końca chyba spełniają oczekiwania rad i 

samorządu i to też później powoduje pewną chwiejność. Na wielki plus w mojej ocenie zaangażowanie 

Przewodniczącego Rady Gminy Raszyn za próby łączenia, a nie dzielenia w 2021 roku, a to nie było łatwe 

przy tym, co widziałam, co się obserwowało. I to, co najważniejsze, jesteśmy liderem wśród wskazanych 



czterech gmin w pozyskiwaniu środków zewnętrznych z różnych źródeł i na cele w wielu obszarach zgodnie 

z zasadą zrównoważonego regionu. Gmina Raszyn wcale nie jest gorsza w swojej działalności od 

przywoływanej często przez Radnych Gminy Michałowice i Gminy Lesznowoli i to chciałam Państwu 

wykazać. Podsumowanie wyraźnie pokazuje, że jesteśmy, jakby, w samym środku. Nie jesteśmy gminą ani 

najgorszą, ani najlepszą. Jeśli już mówicie Państwo albo mówią Państwo, że jesteśmy najgorszą, to proszę to 

wykazać, bo tak będzie najłatwiej. Najlepiej porównać, bo matematyka i liczby nigdy nie kłamią. Nie 

jesteśmy gorsi od Lesznowoli. Nie jesteśmy gorsi od Michałowic. My tak naprawdę mamy inną specyfikę. 

Rozmawiając ostatnio z jednym z wójtów, z włodarzem Grodziska, powiedziałam mu „jak to jest, że tyle lat 

tak pięknie się rozwijacie”. On powiedział jedną rzecz „ja i moja rada nigdy nie obserwujemy innych gmin. 

Nie sprawdzamy, nie porównujemy się. My jesteśmy skupieni na tym, co robimy”. Rozmawiałam ostatnio z 

Burmistrzem Piaseczna i pytam się: „jak wygląda u was praca rady?”. Bo raport, debata nie tylko 

powinniśmy postrzegać w kontekście sprawozdań finansowych, czy też właśnie tego sprawozdania, ale to 

Państwo jako Rada jesteście tutaj sercem tego, co się dzieje. Pan Burmistrz Piaseczna powiedział wyraźnie: 

„u mnie nie ma bałaganu w Radzie. U mnie Radni się nie kłócą z jednego powodu, bo na samym początku 

zostały przywołane, ustalone pewne standardy”. A takim standardem było to, że radny, który się zapisuje do 

jednej, maksymalnie do trzech, zgodnie ze statutem, komisji, pracuje konkretnie w tych komisjach, bo to są 

obszary, które ich interesują. A ja mówię: „a co jeśli nie jest w tej komisji, a jest zainteresowany innym 

obszarem?”. „A to nie. To tam nie. To tu musi zaufać tym radnym, którzy pracują w tamtych komisjach. 

Dzięki temu rada pracy jest bardzo, bardzo mocno ułożona”. Mogłabym tutaj dużo mówić i to, co 

pokazałam, jest tylko szczątkiem tak naprawdę tych badań, które chciałabym wykazać. Wskazuje tylko, że 

dużo bardziej precyzyjnie, harmonijnie rozwijają się gminy, które nie patrzą na inne samorządy. Które są 

skupione na sobie. Które potrafią też doceniać i chwalić to, co mamy, a często jednak tutaj wśród Rady tego 

nie ma. My ciągle krytykujemy. To jest takie bardzo, bardzo polskie. Podoba nam się ciągle coś u kogoś 

innego. Nie doceniamy tego, co się u nas dzieje. I już kończę dziś. Jeśli Państwo chcieliby porównać naszą 

gminę, wskazując te najlepsze, to nie jest to Lesznowola i nie są to Michałowice, bo jeśli chodzi o liderów 

wśród polskich samorządów, zgodnie z literami inwestycyjnymi, jest to Kleszczów, Polkowice, Karpacz i 

Świnoujście. I na tym zakończę. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Chciałbym się ustosunkować, ponieważ to jest forma debaty, w związku z tym myślę, że dobrze by było, 



żebym mógł się też ustosunkować do wypowiedzi Pani Katarzyny, ponieważ no tutaj, chociaż się nie 

porównujemy, to się porównaliśmy w sposób dość istotny. Ja chciałem Państwu zwrócić uwagę tylko na 

jeden dość istotny element funkcjonowania gminy, funkcjonowania w różnych jej aspektach. To jest tak, że 

nie zawsze to, co się posieje dziś, zbiera się w tym samym roku. W związku z tym wiele zadań, zwłaszcza 

obecnie, realizowanych jest przestrzeni wielu, wielu lat. Czasami niektóre zadania są realizowane dłużej niż 

jedna kadencja. Czasami dłużej niż dwie kadencje. Tu trzeba zwrócić uwagę. To, co powiedział Burmistrz 

Benedykciński. On ma rację, dlatego że on poprzez swoje działania, bo ja też, jakby, bardzo bacznie patrzę 

na jego działania. Obserwowałem jako samorządowiec, bo od wielu lat jestem w tym samorządzie. Działam 

w samorządzie. To jest działanie długoterminowe. To jest działanie, które daje możliwość rzeczywiście 

rozwoju i patrzenie poprzez pryzmat jednego roku... Oczywiście każdy z nas jako włodarze gmin chce, żeby 

ten rok zamykał się dobrymi wskaźnikami, ponieważ, wiadomo, jest sprawozdanie z wykonania budżetu i 

trzeba przedstawić je odpowiednim... zademonstrować to, co się zrobiło w danym roku, ale generalnie to, co 

się zaczyna w danym roku, rzadko się kończy w danym roku. W związku z tym to, co ja wspominałem 

Państwu wcześniej przy samym początku omawiania raportu o stanie gminy. Jest pewna sinusoida i dlatego 

trudno jest oceniać samorządy, bazując, co się dzieje w danej gminie w danym roku. W tej, w tej i w tej. Bo 

na przykład no budujemy szkoły, wydajemy w danym roku 30, 40, 50 000 000 na tą szkołę. I co? No mamy 

olbrzymie, olbrzymie tutaj inwestycje w oświatę. No ale to jest inwestycja w oświatę, która jest tylko w 

danym roku i poprzez kolejne np. 10 lat nie będzie już taka realizowana. Oczywiście, w jakichś wskaźnikach 

ogólnokrajowych okaże się, że dana gmina jest na samym szczycie, bo wydała 50 000 000 na budowę 

szkoły, ale to jest w danym roku. W związku z tym odniesienie do danego roku, a żeby wydać te 50 000 000, 

musiała często rok, dwa lata wcześniej poświęcić swój czas, energię po to, żeby móc w danym roku wydać te 

pieniądze. W związku z tym porównywanie, że tak powiem, zwłaszcza w sferze na przykład inwestycyjnej, 

czy w sferze pewnych działań, tak, patrząc tylko w ramach jednego roku kalendarzowego, czy też jednego 

roku budżetowego, może być czasami bardzo mylące. No i tutaj na sam koniec Pani Katarzyna taką 

sztandarową gminę wymieniła Kleszczów jako gminę, która rozwija się w sposób wspaniały. Proszę 

Państwa, mając takie dochody, jak Gmina Kleszczów, to trudno by było nie rozwijać się w tak wspaniały 

sposób. Naprawdę, proszę mi wierzyć. Z całym szacunkiem oczywiście dla władz Gminy Kleszczów, 

których generalnie nie znam i na pewno są bardzo operatywni i bardzo, bardzo kreatywni, ale też i mają na tą 

kreację i na tą aktywność odpowiednie środki. My mamy środki takie, jakie mamy. I ja mówię tak: nie 

można narzekać, bo, oczywiście, ja zawsze patrzę takim łasym okiem, że gmina, która jest obok mnie, gdzie 

my z podatku od, powiedzmy, z PIT-u osiągamy w granicach tam, powiedzmy, 50 000 000 zł, a oni z tego 



samego podatku przy tej samej wielkości, ilości mieszkańców, osiągają, prawda, 70 czy 80 000 000. No 

takich mają mieszkańców. Mieszkańcy mają takie dochody. Mają takie szczęście w danym momencie. To 

jest pewna demografia, która na to się nakłada. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Spróbujmy troszeczkę... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Jasne. Proszę Państwa, cieszmy się z tego, co mamy i odpowiednio to wykorzystujmy, bo to jest najbardziej 

istotne. 

Katarzyna Klimaszewska (Radna Powiatu Pruszkowskiego)  

Panie Przewodniczący, czy mogę jeszcze jedno zdanie? Jedno. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Akurat na zakończenie. Proszę bardzo. 

Katarzyna Klimaszewska (Radna Powiatu Pruszkowskiego)  

Tak, na zakończenie. Szanowni Państwo, ja specjalnie... Ja nie mówię, że my jesteśmy idealną gminą i 

najlepszą, tak. Natomiast na pewno nie jesteśmy najgorszą i to powinniśmy docenić. Jest takie przysłowie, 

które... Zasada psychologiczna, którą mi kiedyś powiedział jeden ze znanych psychologów, że w 

wychowaniu dzieci 10 razy pochwal, a raz skarć. Nigdy odwrotnie. I trochę tak samo powinniśmy robić o 

tym miejscu, gdzie mieszkamy. O tym, co robimy, bo wszyscy tak naprawdę włożyliśmy w tamtym roku 

ziarnko do tego, co się tutaj u nas działo, więc proponuję od tego roku trochę zmienić standardy i 10 razy 

pochwalić, a raz skarcić. Mniej patrzeć na sąsiednie samorządy, bardziej skupiać się na naszej pracy. Być 

merytorycznym, być konsekwentnym i przede wszystkim współpracować ze wszystkimi. Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję za obecność, za wypowiedź taką treściwą, konkretną, Pani Katarzyno. Teraz na wniosek formalny 

Pan Andrzej Zawistowski. Panie Andrzeju, jakie Pan ma propozycje? 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Gminy Raszyn)  

Ja mam propozycję, żebyśmy rzeczywiście przeprowadzili debatę o stanie gminy, czyli mamy kolejność 

zgłoszeń, mamy na radzie mieszkańców. Jeżeli mieszkaniec będziesz chciał zadać pytanie Wójtowi, to 

bardzo proszę wtedy Wójtowi udzielić głosu, ale nie tak, że Wójt sobie sam udziela głosu po wypowiedzi 

mieszkańca. Ja bardzo chciałbym, żeby to była debata mieszkańców z Radnymi i z Wójtem, ale nie tylko na 

zasadzie teleturnieju. Ktoś coś mówi, Wójt odpowiada, bo w ten sposób to się robi bardzo niesmaczne, tak 



jak było w latach ubiegłych, a chciałbym naprawdę, żebyśmy merytorycznie o tej gminie naszej wspólnej 

porozmawiali. Dziękuję. Taki jest mój wniosek. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję za uwagę, Panie Andrzeju. Ja w tej chwili tutaj wniosek Pana usunę jako wniosek formalny. 

Jeszcze raz dziękuję Pani Katarzynie Klimaszewskiej, a teraz poproszę do zabrania głosu Panią Hannę 

Pasterską. Pani już jest obecna w programie Zoom, tak że zapraszam Panią przed ekran i do mikrofonu. 

Hanna Pasterska (Dyrektor Przedszkola)  

Dzień dobry Państwu. Dzień dobry, Panie Wójcie. Dzień dobry, Panie Przewodniczący. Witam wszystkich 

Państwa. Hanna Pasterska. Panie Wójcie, dziękuję bardzo za przedstawienie raportu. Wiele sukcesów, wiele 

dokonań, wiele działań, co nie znaczy, że te ostatnie dwa lata, również ostatni rok był bardzo trudny dla 

wszystkich osób, które zarządzają gminą. Dlatego lata, które nas czekają, myślę, że też nie będą łatwiejsze. 

Dlatego, Panie Wójcie, proszę powiedzieć, co było dla Pana największym wyzwaniem w tym 2021 roku. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę bardzo, głos dla Pana Wójta. To jest pytanie, w związku z tym Wójt udziela odpowiedzi. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Pani Hanno, tak się składa, że największym wyzwaniem roku 2021 była niewiadoma. To znaczy sytuacja, 

którą mieliśmy w kraju z uwagi na kolejny rok pandemii. Sytuację, którą mieliśmy, nie wiedząc, jak zachowa 

się nasza gospodarka, powoduje, że jesteśmy jako samorządowcy w stanie, gdzie nie znamy tej wartości po 

stronie dochodów. Ciągle dochody gminy były pewnym elementem nieznanym, niewiadomym i rodzącym 

pewien niepokój z uwagi na to, że mamy taką, a nie inną strukturę, dlatego ja uważam, że wyszliśmy, no, 

obronną ręką. Nie tylko, dlatego że udało nam się jakby doprowadzić do dużej nadwyżki budżetowej roku 

2021, ale m.in. głównie z tego powodu, że udało nam się uzyskać lepsze wskaźniki, lepsze wartości 

dochodów niż to było w latach poprzednich, co, mimo pandemii nakładającej się, jest bardzo ważnym 

elementem. To, że zrobiliśmy 182 000 000 dochodu, pokazuje, że nasza gospodarka gminna jest stabilna pod 

tym względem. Nie musieliśmy posilać się żadnym kredytem ani emisją obligacji, co czyniły skwapliwie 

inne gminy. My tego nie robiliśmy, co najbardziej pokazuje, że byliśmy nastawieni na to, żeby no podołać 

temu kryzysowi, który był w kraju, własną pracą i własnym wysiłkiem. Wydatki na poziomie 159 000 000 to 

wydatki bardzo... w porównaniu do dochodu bardzo umiarkowane. Dlaczego? Tak jak tutaj było wspomniane 

– staramy się żyć oszczędnie. To znaczy nie wydawać zbyt dużo ani na administrację, ani na inne elementy 

gminy poza może jednym, którym jest oświata. Tutaj tak, jak Państwo widzicie z tych wskaźników, które 



mamy przedstawione w raporcie zawsze na oświatę staraliśmy się wykonać jak najwięcej i przeznaczyć jak 

najwięcej środków. Jest ważnym elementem, że jeśli chodzi o w sumie rekordowe środki, które możemy 

wykorzystać na lata następne, daje nam możliwość realizacji tych przyszłych dużych inwestycji, które już 

mamy zapisane w budżecie tegorocznym. Jest to bardzo taka moim zdaniem rozsądna polityka finansowa 

Gminy Raszyn, którą zawdzięczamy, myślę, że Pani Skarbnik Liliannie Kłos i temu, że ja, jakby, poddaję się 

i nie ulegam jakimś takim emocjom. Poddaję się jej opinii. Jej zdanie, jeśli chodzi o gospodarowanie 

finansami Gminy Raszyn. Proszę zobaczyć, że od wielu lat nie bierzemy kredytów, nie emitujemy obligacji, 

schodzimy z zadłużenia i praktycznie mamy stan, pomimo kryzysu, bardzo dobry finansowy. Jednocześnie 

działamy w takich zakresach, że nie musimy wstydzić się, jeśli chodzi o rozwój gminy właściwie na 

wszystkich, że tak powiem, we wszystkich aspektach. Począwszy od infrastruktury, a skończywszy na 

oświacie, kulturze czy nawet rozwoju sportu. Myślę, że mamy też i trochę szczęścia, to znaczy dostajemy 

sporo dotacji zewnętrznych, co jest dla nas wielką szansą, której nie powinniśmy zaprzepaścić i ta szansa ma 

też swoje jakieś uwarunkowania w działaniach, myślę, że Zarządu i Wójta Gminy Raszyn. Zarządu w 

świetle... Myślę tutaj o samorządzie jako całości i Wójcie Gminy Raszyn. I to jest najważniejszy element. 

Stabilność, stabilność i jeszcze raz stabilność. 

Hanna Pasterska (Dyrektor Przedszkola)  

Dziękuję bardzo.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Już jestem z powrotem. Pani Hanno, to było pytanie dotyczące Pana Wójta, tak? Do Pana Wójta? Tak? 

Dziękuję bardzo. Następną osobą, która zabierze głos w debacie, jest Pan Jacek Koterski. Jeżeli jest Pan 

Jacek obecny, to poproszę Pana Jacka o zabranie głosu. 

Dariusz Płaszczyński  

Kiedy to będzie? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Pan Dariuszu, proszę wyłączyć mikrofon. Jest kolej teraz dla Pana Jacka Koterskiego. 

Jacek Koterski  

Dzień dobry.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dzień dobry. 



Jacek Koterski  

Słyszymy się? Widzimy? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak. Proszę bardzo. Głos dla Pana. 

Jacek Koterski  

Dzień dobry. Witam serdecznie wszystkich Państwa. Ja niezmiennie... Wiemy, jakie trudne czasy mieliśmy, 

bo mieliśmy pandemię, teraz mamy wojnę w Ukrainie, więc wiemy, jakie duże obciążenia nakładały te 

wydarzenia na samorządy, bo z tego, co wiemy, prawda, to one były najbardziej obciążone tym wszystkim. 

Ja niezmiennie o bezpieczeństwie w Gminie Raszyn. Chciałbym tutaj zadać takie pytanie: jakie działania 

podejmował Pan Wójt w roku minionym w celu poprawy bezpieczeństwa w naszej gminie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę, Panie Wójcie. Głos dla Pana. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Panie Jacku, to jest oczywiście działania podejmowane przeze mnie, to są działaniami podejmowanymi przez 

cały samorząd Gminy Raszyn. Przez Radę Gminy Raszyn, gdyż to ona rozdysponowuje środki na ten cel. Na 

pewno rok 2021, jak i rok 2020, pokazał, że są zupełnie inne priorytety, jeśli chodzi o bezpieczeństwo. Że 

powstały pewne elementy, których my na co dzień wcześniej nie zauważaliśmy i nie były nam nawet, 

powiem szczerze, potrzebne. To znaczy, że musimy utworzyć nowy system funkcjonowania gminy poprzez 

odpowiedni system komunikowania się z mieszkańcami – inny niż do tej pory miał miejsce, poprzez inne 

relacje między nawet samymi mieszkańcami, w inny sposób odbieraliśmy potrzeby mieszkańców, niż to było 

do tej pory. Rok 2021 to już rok, w którym no mieliśmy pewne doświadczenia roku poprzedniego, jeśli 

chodzi o pandemię. I tutaj jeszcze raz chciałbym przekazać swoje ukłony i podziękowania ochotniczym 

strażom pożarnym i na pana ręce je składam, gdyż bardzo pomogły nam w realizacji tych trudnych działań. 

Tych działań związanych ze szczepieniami, tych działań związanych z zabezpieczeniem osób, które mają 

wyjątkową potrzebę. To wszystko dzięki ochotniczym strażom pożarnym mogliśmy realizować i tutaj, 

powiem szczerze, do tej pory, jakby, działaliśmy na innych polach. Na polach doraźnych, prawda. Jakichś 

katastrof, jakichś wydarzeń, które się miało, a teraz nie. Teraz trzeba było stworzyć system, który działa w 

sposób ciągły. Odkażanie miejsc różnego rodzaju publicznych, zabezpieczanie odpowiedniego rodzaju 

miejsc publicznych. Tego wszystkiego podjęły się ochotnicze straże pożarne, czego nie było wcześniej i to 

jest wielkie wyrazy uznania dla tutaj naszych strażaków ochotników za to, że sprostali zadaniu, a powiem 



szczerze, czasami nawet zadziwiali nas, w jak odpowiedzialny i mądry sposób to czynili. Ja chciałbym tylko 

tutaj dodać, że w 2021 roku oczywiście jak zwykle finansowaliśmy patrole ponadnormatywne. Tutaj w 

budżecie gminy była wydatkowana kwota 41 403 zł. Tutaj mam ściągawkę i taką kwotą dysponowaliśmy, 

jeśli chodzi o patrole ponadnormatywne. Również wydatkowaliśmy środki na zakup samochodu 

operacyjnego dla komendy powiatowej państwowej straży pożarnej w Pruszkowie kwotą blisko 30 000 zł. 

Na ochotnicze straże pożarne w Raszynie wydaliśmy, bo tutaj w raporcie było to już pokazane na 

poszczególne jednostki, ale ogółem wydaliśmy 2 145 000 zł, przeszło 2 145 000 zł. To, tak powiem, 

globalnie. Oczywiście w tej kwocie jest ta kwota, z której Pan się pewnie najbardziej cieszy, to znaczy kwota 

prawie 1 500 000, która była przeznaczona na początek budowy strażnicy OSP w Dawidach. Rozpoczęliśmy 

budowę w ubiegłym roku i to na pewno da no efekt jeszcze lepszym działaniem ochotniczej straży pożarnej 

w Dawidach, a co najważniejsze, nowym miejscem, w którym będzie integrowała się nie tylko ochotnicza 

straż pożarna, ale również będzie integrowała się cała lokalna społeczność. Jeśli chodzi o takie dodatkowe 

elementy, które były zrealizowane w roku 2021, to oczywiście były takie drobniejsze sprawy, ale bardzo 

istotne, w których również się angażowała społeczność Gminy Raszyn, czyli ze środków sołeckich został 

zakupiony... została zakupiona przyczepa ratownicza wraz z wyposażeniem dla OSP, dla ochotniczej straży 

pożarnej w Raszynie. To był element też, który był dość ważny, potrzebny strażakom z Raszyna. A jeszcze 

element kolejny no to myślę, że też istotna rzecz, o którą zresztą Państwo Radni i też mieszkańcy zabiegali 

od wielu lat, to monitoring na terenie Gminy Raszyn. Rozpoczęliśmy jego realizację i wybudowaliśmy 

pierwsze jego elementy w pięciu lokalizacjach, na które wydaliśmy kwotę prawie 230 000 zł. To jest ta 

kwota, którą myślę, że będziemy jeszcze powiększać o dodatkowe elementy w momencie, gdy zobaczymy i 

nauczymy się, bo to też jest taka prawda, i nauczymy się odpowiednio korzystać z tego monitoringu, który 

już wybudowaliśmy. To są takie elementy bardzo ważne, które realizowaliśmy, czyli współpraca z policją, 

współpraca z ochotniczymi strażami, jednostkami straży pożarnej, współpraca z powiatową komendą 

Państwowej Straży Pożarnej. Właściwie no mamy zabezpieczone możliwości na wszystkich tutaj aspektach. 

Trzeba też pamiętać, że Gmina Raszyn nie tak dawno, bo dosłownie parę lat temu, dokonała też dużego 

wysiłku, dofinansowując budowę komisariatu policji w Raszynie, gdzie no też mamy nową siedzibę. 

Nowoczesną z przyzwoitym takim dobrze rozbudowanym centrum zarządzania, jeśli chodzi o komendę 

gminy, jeśli chodzi o komisariat policji w Raszynie. Tak że tutaj ten element jest również bardzo istotny. 

Oczywiście bezpieczeństwo to też, jakby, świadomość obywatelska, polegająca na tym, żeby w odpowiedni 

sposób kontrolować to, co się dzieje wokół nas. Odpowiednio przekazywać również informacje o jakichś 

negatywnych działaniach. I tutaj mamy bardzo dobry kontakt ze społeczeństwem. Jesteśmy właściwie na 



bieżąco informowani o wszystkich rzeczach, które dzieją się, wszelkich nieprawidłowościach. Dziękuję, tyle 

ode mnie. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Panie Jacku? 

Jacek Koterski  

Ja też bardzo dziękuję. I chciałbym zapewnić oczywiście, że nasze zapały i działania wcale nie wygasają. Jak 

to mówią, musimy sobie pomagać i będziemy. Tak że dużo zdrowia dla wszystkich i powodzenia życzę.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękujemy. Zapraszam do mikrofonu, przed ekran Pana Mariusza Smolicha. Proszę, głos dla Pana. 

Mariusz Smolicha (Dyrektor CKR)  

Dzień dobry Państwu. Szanowny Panie Przewodniczący, szanowny Panie Wójcie, szanowni Radni. 

Udostępnienie w ubiegłym roku Austerii było ważnym wydarzeniem, jak wiemy, dla naszej lokalnej 

społeczności i można śmiało powiedzieć, że spotkało się z powszechnym uznaniem. Zarówno ta ekspozycja, 

która jest dostępna, jak i wydarzenia, które odbywają się w Austerii, mają liczne grono odbiorców. Jak 

wiemy, w ubiegłym roku rozpoczął się proces adaptacji budynku przy Austerii w ramach drugiego etapu 

rewitalizacji całego kompleksu. I Panie Wójcie, chciałbym zapytać o to. Pan już wprawdzie do tego nawiązał 

w trakcie relacjonowania raportu o stanie gminy, ale chciałbym, żeby bardziej szczegółowo Pan się do tego 

odniósł, bo chciałbym zapytać, jak przebiega proces realizacji tej inwestycji i czy lawinowy wzrost cen nie 

stanowi zagrożenia dla jej prawidłowego przebiegu. Myślę, że również jest istotne pytanie o dalsze plany 

gminy w stosunku do kompleksu Austerii po zakończeniu tej inwestycji. Bardzo proszę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę, Panie Wójcie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Austeria oczywiście stała się taką perełką, myślę, że dla Gminy Raszyn. Miejscem, gdzie no już... Powoli 

symbolem może poza rezerwatem, to teraz takim obiektem, symbolem powoli staje się Austeria i cieszyłbym 

się, że rzeczywiście w ten sposób była odbierana przez naszych mieszkańców, ale nie tylko. Również przez 

całą społeczność tutaj okoliczną. Okoliczne gminy Miasta Stołecznego Warszawy, a myślę również i przez 

przejezdnych tutaj, którzy przejeżdżają przez nasz teren. Ja oczywiście zawsze tutaj przypominam, bo to jest 



naprawdę los na loterii, który udało nam się zrealizować, nie będę ukrywał, też dużymi staraniami. Dużą 

zapobiegliwość to jest otrzymanie dalszych środków na drugi etap realizacji tego przedsięwzięcia 

rekonstrukcji, odbudowy Austerii. I tutaj uzyskaliśmy te 14 500 000. Te tylko, ale w tamtych czasach, 

powiem szczerze, a to było prawie 2 lata temu, to była olbrzymia kwota. Teraz ta kwota trochę się 

zdewaluowała i stąd Pan tutaj Dyrektor mówi, jak to będzie, prawda, przy tak rosnących cenach, ale wtedy 

14 500 000 było bardzo dużą kwotą i otrzymaliśmy ją w ramach funduszu norweskiego, czyli tego 

mechanizmu finansowania Europejskiego Obszaru Gospodarczego i w ramach tego zadania adaptacja 

budynku Austerii ma być zrealizowana na potrzeby Centrum Integracji Społeczno-Kulturalnej w Raszynie, 

czyli jest to taka dość pojemna nazwa, w której mieści się wiele działań prospołecznych, które, a właściwie 

prawie wszystkie działania prospołeczne, które mogą być realizowane w takim budynku i chcieliśmy, żeby 

te... Jakby nie ograniczać sobie możliwości później realizacji zadań w budynku kompleksu Austerii. I tutaj 

koszty tego projektu w ramach tego mechanizmu finansowania są pokrywane w 73% z tego funduszu, w 

12% ze środków Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego, a wkład własny gminy wynosi zaledwie 

15%, więc, proszę Państwa, budujemy, przynajmniej na dzień dzisiejszy, ten kompleks za 15% wartości 

prac, bo taki tylko jest udział naszej gminy. Reszta są środki zewnętrzne, które zostały pozyskane w bardzo 

trudnym, że tak powiem, projekcie funduszy zewnętrznych norweskich. W całej Polsce było zaledwie 16 

takich jednostek, które otrzymały takie dofinansowanie. No i mając tutaj za Malbork jako, tak powiem, 

sąsiada w ubieganiu się o takie środki no Gmina Raszyn wypadła bardzo dobrze, bo mamy takie towarzystwo 

w postaci takich jednostek i takich obiektów. Nasza Austria będzie wybudowana. Przy okazji również 

wybudowana i odrestaurowana będzie dalsza część zamku w Malborku. Przy czym ten projekt, o którym Pan 

mówi, jest projektem bardziej rozległym, dlatego że w sumie jego wartość całkowita wynosi około 

17 000 000 zł i będą towarzyszyć temu projektowi również różnego rodzaju działania tzw. działania miękkie. 

W związku z tym będą tam również realizowane różnego rodzaju warsztaty w ramach tego zadania i tego 

projektu. Będą realizowane różnego rodzaju szkolenia, które zresztą już się odbywają na bazie budynku 

Austerii. One jakby wyprzedziły już prace te budowlane 

i również różnego rodzaju będą wystawy, przedstawienia. Jedno z przedstawień już będzie takim 

przedstawieniem autorskim. I w ramach tego projektu mamy podpisane umowy partnerskie z dwoma 

fundacjami z terenu Norwegii. To jest Fundacja na rzecz Dialogu, która jest naszym przedstawicielem, czyli 

Fundacja na rzecz Dialogu jakby po stronie polskiej, a te dwie fundacje, które są po stronie norweskiej, to 

jest Akademia Humanistyczna, Nansenowska Akademia Humanistyczna, Nansenowska myśl społeczna to 

jest taki przewodni temat, który będziemy realizować w ramach tej budowy i odbudowy Austerii. Jak 



również po stronie norweskiej jest Wyższa Szkoła Christiania, która no głównie działa w sferze społecznej, 

szkoląc, ucząc dialogu, ale również przenosząc pewne wartości, działając wśród młodzieży, starszej 

młodzieży, no właściwie na całym świecie. Te dwie norweskie fundacje, jakby, już działają na naszym 

terenie. Często odwiedzają nas tutaj i powiem szczerze, o dziwo, mamy takie sygnały, że nawet w jakiś 

sposób spodobała się Polska i nawet nie myśleli, że w Polsce może być tak dobry klimat do tego rodzaju 

działań. Taki akurat mieliśmy zbieg okoliczności, że jedno ze szkoleń odbywało się w czasie dni Raszyna, a 

właściwie w czasie, kiedy w parku pałacowym odbywały się manewry, przegrupowanie wojsk. Były 

rekonstruktorzy. No, powiem szczerze, gościom z Norwegii, ale też i z Niemiec, bo też była to 

międzynarodowa grupa, bardzo podobało się. Byli zaskoczeni w ogóle, że możemy coś takiego, że coś 

takiego organizujemy. Oni spotkali się, no że to w sumie liczyli na to, że tutaj no jako nieduża gmina no to 

będziemy działać znacznie skromniej niż to, co zobaczyli i byli w stanie ocenić. Tak że jesteśmy tutaj 

naprawdę bardzo dobrze oceniani przez naszych partnerów norweskich. W wyniku oczywiście tej odbudowy 

teraz w chwili obecnej południowej części kompleksu Austerii rozpoczęły się już pracy zarówno 

archeologiczne, były również prace projektowe, dlatego że zgodnie z życzeniami Mazowieckiego 

Konserwatora Zabytków musieliśmy, jakby, wprowadzić pewne korekty w projekcie, który zresztą 

pierwotnie on zatwierdził, ale zażyczył sobie jeszcze dodatkowych elementów, w związku z tym 

wprowadziliśmy nowe elementy projektowe. Nowe elementy jeśli chodzi o badania archeologiczne i 

geologiczne. No i przystąpiliśmy już do realizacji tego zadania. Wyłoniliśmy firmę, która to zadanie już 

realizuje. Przeprowadza tę odbudowę. Jest to już, tak jak wspominałem dzisiaj podczas sprawozdania, 

przedsiębiorstwo usługowo-produkcyjne Telka sp. z o.o. z Białegostoku. I ten zakres prac konserwatorskich i 

budowlanych ma firma wykonać za kwotę 13 850 000 zł. No tutaj oczywiście to jest standard w tego typu 

zadaniach. To jest pięcioletni okres serwisowania, jak również 18 miesięcy na zrealizowanie tego zadania od 

daty podpisania umowy. Początki były trudne, ponieważ no nie wiedzieliśmy, co kryje się pod ziemią. 

Fundamenty obecnie zostały odsłonięte. Część z nich no niestety nie nadaje się właściwie do odbudowy z 

uwagi na to, że są to elementy bardzo już zużyte i elementy stosowanej zaprawy powodują, że stabilność 

tych fundamentów jest zbyt mała, żeby można było na nich wybudować i odbudować Austerię. Część zaś 

elementów łącznie nawet ze ścianami, one będą nadal zachowane, będziemy podbijać fundamenty tam, gdzie 

to jest możliwe. W innych elementach odbudowywać i w innych elementach stawiać słupy wzmacniające te 

ściany istniejące, wieńce po to, żeby tak wzmocnić konstrukcję istniejących tych elementów, żeby mogły one 

funkcjonować i przenosić odpowiednio obciążenia nowej odbudowanej części Austerii. To jest w naszym 

planie. Jeśli chodzi o sprawy związane z cenami. Oczywiście, nie wiem. Trudno powiedzieć, jakie będą ceny. 



Jaka będzie tutaj... Czy dalej będzie wzrost tych cen na roboty budowlane i materiały tak gwałtowny, czy też 

nie. No to się okaże. Zobaczymy w trakcie kolejnych miesięcy, a może nawet i lat. Tutaj chciałbym tylko 

zauważyć, że obecnie w umowie, w ustawie prawo zamówień publicznych jest taka klauzula waloryzacji 

wynagrodzenia, w związku z tym muszę powiedzieć, no trochę niestety dla gminy, ale te zawierane umowy 

na okres dłuższy niż 12 miesięcy, no mogą, pewnie zapewne będą, w jakiś sposób tutaj waloryzowane i 

wynagrodzenie będzie wzrastało. W związku z tym w budżecie gminy również trzeba mieć tutaj pewne 

rezerwy, żeby ewentualnie pokryć wzrost cen wynikający choćby z takiego procesu waloryzacji 

wynagrodzenia. Tyle ode mnie. Jeśli chodzi o jeszcze taki sam koniec, o którym tutaj nie wspominałem, 

m.in. teraz są realizowane do zabytkowego budynku Austerii przedsięwzięcie w postaci instalacji pomp 

ciepła. Ci Państwo, którzy tam macie możliwość zajrzenia, to widzieliście na pewno te takie no maszyny 

wiertnicze, które wierciły otwory w ziemi po to, żeby umieścić odpowiednią instalację do pomp ciepła, czyli 

budynek będzie zabytkowy, ale z bardzo nowoczesną infrastrukturą tak, żeby również no zmniejszyć koszty 

eksploatacji w przyszłości. Ostatnim elementem, który jeszcze nie jest objęty, jakby, pracami 

konserwatorskimi ani odbudową, to jest budynek tzw. stajni. Mamy już przygotowany projekt na ten 

budynek. Niemniej no nie mieliśmy i nie mamy finansowania tej odbudowy. Po prostu nie chciałem 

zaczynać wszystkiego w tym samym czasie z uwagi na to, żeby to nie było zbyt dużym obciążeniem dla 

budżetu gminy, w związku z tym ten budynek zostanie odbudowany pewnie troszeczkę później. W 

momencie, kiedy uda nam się pozyskać jakieś kolejne dodatkowe środki na jego odbudowę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Panie Mariuszu? 

Mariusz Smolicha (Dyrektor CKR)  

Dziękuję bardzo za wyczerpującą odpowiedź. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Zapraszam do mikrofonu Pana Dariusza Płaszczyńskiego. 

Dariusz Płaszczyński  

Dzień dobry, Panie Wójcie. Witam wszystkich. Panie Wójcie, ja mam pytanie w związku z informacjami 

pojawiającymi się w mediach społecznościowych. Chciałbym spytać, dlaczego nadal nie funkcjonuje 

Centrum Medyczne przy ulicy Poniatowskiego w Raszynie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Pewnie, Panie Dariuszu, temat oczywiście jest drażliwy. Może wręcz nawet polityczny, bo wiadomo, że 



wokół tego tematu jest wiele spraw, wiele emocji. Czasami niepotrzebnych. Sytuacja wygląda w sposób 

następujący: my jako gmina przekazaliśmy ośrodek z pełną dokumentacją no w wyniku niekorzystnego 

rozstrzygnięcia sądowego, dostosowaliśmy się do wyroku i przekazaliśmy budynek, ośrodek wraz z całym 

terenem Miastu Stołecznemu Warszawa i zrobiliśmy to na dzień 29 grudnia ubiegłego roku. Przy czym 

oczywiście gotowość do przekazania tego budynku deklarowaliśmy już dużo wcześniej, bo już po wyroku 

Sądu Apelacyjnego w listopadzie 2019 roku. Wystosowaliśmy stosowne pismo od Miasta Stołecznego 

Warszawy, że jesteśmy gotowi na przekazanie tego budynku, zgodnie z wyrokiem sądu. Warszawa 

odpowiedziała, że oczywiście przystąpi do odbioru w momencie, kiedy odpowiednie regulacje nastąpią w 

księgach wieczystych i w momencie, kiedy będzie odpowiednie już miała umocowania prawne. Wyrok, 

prawda, tutaj sądu, jeśli chodzi o uzasadnienie, odpowiednie zapisy w księgach wieczystych, które będą 

potwierdzały już ten wyrok i prawo własności, jak również dalsze działania związane z przejęciem tej 

nieruchomości odnośnie praw pozostałych, które tam na Warszawę miały być przekierowane. Ale po 

listopadzie 2019 roku nastąpiło wstrzymanie wykonania wyroku na krótki okres z uwagi na to, że złożyliśmy 

jeszcze kasację do Sądu Najwyższego, ale od razu po, jakby, rozstrzygnięciu Sądu Najwyższego o tym, że 

nie będą rozpatrywać naszej kasacji, naszego wniosku kasacyjnego, gdyż no zdaniem Sądu Najwyższego nie 

zawiera on istotnych elementów, które by temu miały służyć. W związku z tym dalej przekazaliśmy 

gotowość do przekazania obiektu dla Miasta Stołecznego Warszawa. Ponieważ tak się złożyło, że Centrum 

Medyczne zostało przekazane, jakby, pod zarząd Samodzielnemu Zespołowi Publicznych Zakładów 

Lecznictwa Otwartego Warszawa Ochota, tak potocznie nazywana instytucja, jakim jest ZOZ Ochota, 

oczywiście również brała udział w przejmowaniu tego budynku i tego obiektu. Początek przejmowania tego 

obiektu w związku z tym rozpoczął się z końcem '20 roku i praktycznie przebiegał przez cały rok 2021. I nie 

powiem, widzieliśmy tutaj taką dużą wstrzemięźliwość i może trudno nazwać, że opieszałość, ale w każdym 

razie taką dość urzędniczą wstrzemięźliwość nazwijmy to, jeśli chodzi o poszczególne elementy i procesy. 

Bardzo dziwne było to, że my daliśmy tutaj, deklarując przekazanie obiektu, Miasto Stołeczne Warszawa 

zażyczyło sobie, że aby nastąpił wcześniej przed odbiorem technicznym odbiór komorniczy. Powiem 

szczerze, bardzo rzadko stosowany, wręcz służący do zupełnie innych celów niż takie jakby przekazanie 

budynku, co z drugiej strony znów spowolniło przekazywanie, gdyż Pani Komornik, która stanęła do 

sporządzenia odpowiedniego protokołu, no pracowała kilka tygodni i praktycznie rzecz biorąc poza tym, że 

to opisywała pomieszczenia po pomieszczeniu, no ale nie odnosząc się wcale do spraw technicznych, tylko 

do samego opisu pomieszczenia, no to nie bardzo widziałem sens takich działań. Poza tym, że bardzo dużo 

wolniej, że tak powiem, odbywało się to przekazanie, niż ja sobie to wyobrażałem. No ale w momencie, 



kiedy już uporaliśmy się, czy też uporał się komornik z opisem tego przedmiotu przekazania, z protokołem, 

przystąpiliśmy do przekazu technicznego tego budynku Miastu Stołecznemu Warszawa. Również odbywało 

się to przez szereg tygodni z uwagi na to, że no Miasto Stołeczne Warszawa bardzo drobiazgowo oglądało 

daną nieruchomość, no bo głównie tutaj dany budynek. Również przygotowaliśmy pełną dokumentację 

projektową, przekazaliśmy Miastu Stołecznemu wszystkie protokoły, wszystkie różnego rodzaju 

dopuszczenia, jeśli chodzi o serwis, jeśli chodzi o tzw. udety. To wszystko zostało... Przeglądy techniczne, 

które były po naszej stronie, książki obiektu itd. To wszystko przekazaliśmy zgodnie z protokołem na dzień 

29 grudnia, czyli na koniec ubiegłego roku. No nie będę ukrywał, że licząc, że, jakby, otworzenie 

funkcjonowania tego budynku jako ośrodek zdrowia nastąpi zaraz po nowym roku. Do tej pory ZOZ Ochota 

jako zarządzający daną nieruchomością nie otworzył tutaj, nie uruchomił tutaj ośrodka zdrowia, no, stawiając 

różnego rodzaju argumenty, że, powiedzmy, ośrodek zdrowia wymaga remontu itd. To jest nieprawdą, bo 

ośrodek zdrowia jest w stanie niepogorszonym niż ten, który przekazywał nam ZOZ Ochota, bo trzeba 

pamiętać, że w tym budynku nowym przez pierwsze 5 lat od roku 2010 do roku 2015, czyli przez te 5 lat, w 

których był budowany i oddawany sukcesywnie ośrodek zdrowia, funkcjonował ZOZ Ochota i faktycznie 

ZOZ Ochota przez cały ten okres eksploatował ten budynek. Oczywiście może nie wszystkie jego elementy, 

ponieważ niektóre były w trakcie budowy, ale niemniej funkcjonował. Dobrze znał ten budynek i, powiem 

szczerze, nawet już w jakiś sposób podczas eksploatacji no wpływał na jego stan techniczny. W związku z 

tym no wydaje mi się, że tutaj, jakby, obiekcje co do tego, że budynek jest nieznany, jeśli chodzi czy też 

systemy grzewcze, czy systemy wentylacyjne itd. jest rzeczą tutaj taką już argumentem, który jest 

podnoszony często przez ZOZ Ochota w różnego rodzaju wypowiedziach jako element obcy zupełnie 

wyssany z palca. Ja powiem tak: jeśli ZOZ Ochota będzie chciał przekazać ten budynek z powrotem Gminie 

Raszyn, to my jesteśmy w stanie w ciągu miesiąca ten budynek odnowić w środku, odświeżyć, że będzie jak 

nowy i uruchomić w nim ośrodek zdrowia. Dlaczego nie robi tego ZOZ Ochota? Można się domyślać, że po 

prostu nie ma odpowiednich środków, żeby prowadzić tego typu obiekt na naszym terenie. I to jest chyba i 

dziś podstawowy ten... przyczyna, że przez pół roku dysponowania budynkiem, budynek nie funkcjonuje 

zgodnie ze swoim przeznaczeniem. Skoro istnieje na terenie Gminy Raszyn nieduży ośrodek, gdzie no też 

jakieś koszty wytwarza, no to przeniesienie tego ośrodka do nowego budynku wydawałoby się jak 

najbardziej racjonalne i nie wiem, dlaczego tego dyrekcja ZOZ-u nie robi, no ale to nie będę ukrywał, trzeba 

by było spytać dyrekcję ZOZ-u Ochota, dlaczego jest tak wstrzemięźliwa pod tym względem. Ja osobiście 

uważam, że budynek można otworzyć, że tak powiem, od razu, bo jest sprawny technicznie, a jeżeli 

chciałoby się podnieść jeszcze jego jakoś estetykę wewnątrz, odświeżyć niektóre elementy, które przecież 



były eksploatowane ze zrozumiałych względów, mogą być w jakiś sposób tam czy przykurzone, czy 

zabrudzone, no to myślę, że miesiąc czasu w zupełności wystarczałoby do tego, żeby je doprowadzić do 

stanu już idealnego. Dlatego nie wiem, dlaczego taki stan rzeczy ma miejsce. Myślę, że rachunek 

ekonomiczny tutaj jest usprawiedliwieniem, dlaczego ten środek nie funkcjonuje na dzień dzisiejszy, 

ponieważ ZOZ Ochota dobrze wie, ilu ma pacjentów na terenie Gminy Raszyn i jakie w związku z tym z 

podstawowej opieki zdrowotnej wpływy z Narodowego Funduszu Zdrowia mogą być tutaj na jego konto 

czynione przez mieszkańców gminy za pośrednictwem NFZ-u oczywiście. Tyle ode mnie, jeśli chodzi o tą 

kwestię. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Darku? 

Dariusz Płaszczyński  

Bardzo dziękuję. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja jeszcze tylko do uzupełnienia. My mamy oczywiście bardzo bogatą korespondencję zarówno z Miastem 

Stołecznym Warszawa, jak i z ZOZ-em Ochota w trakcie przejmowania tego obiektu, gdzie były tam 

przesuwane terminy odbioru itd. To wszystko jest w zasobach gminy. I myślę, że jeżeli ktoś będzie ciekaw, 

jak to wyglądało, to też na podstawie tych dokumentów będzie mógł mieć wgląd, ocenić sytuację. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

Dariusz Płaszczyński  

Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Zapraszam przed ekran monitora i do mikrofonu Panią Elżbietę Szeląg. Czy jest z nami Pani Ela Szeląg? 

Elżbieta Szeląg (Sołtys)  

Jestem już chyba, tak? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, proszę bardzo. Tak. 

Elżbieta Szeląg (Sołtys)  

Witam wszystkich serdecznie. Panie Wójcie, w ostatnim czasie napływały informacje o wzmożonej ilości 



eksmisji, w tym z lokali należących do ITP. I mam takie pytanie, jakie są plany i możliwości Urzędu Gminy, 

żeby zapewnić tym osobom eksmitowanym lokale zastępcze oraz jakie są plany gminy w celu zmniejszenia 

kolejek osób oczekujących na mieszkania socjalne i komunalne. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę bardzo, Panie Wójcie. Głos dla Pana. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Myślę, że to jest temat, który jest takim tematem wrażliwym dla każdej gminy w Polsce, dla każdego miasta 

w Polsce. Dla takiej gminy, jak Gmina Raszyn w szczególności, dlatego że my nigdy nie mieliśmy tutaj 

substancji, budynków komunalnych wielorodzinnych, które mogłyby być wykorzystywane w dalszym ciągu 

na ten cel. W budownictwie jednorodzinnym zazwyczaj budynków komunalnych jest mało i my niestety w 

naszym terenie mamy mało tych mieszkań komunalnych. Zarówno mieszkalnych, jak i socjalnych. Ja w 

raporcie o stanie gminy bardzo dokładnie Państwu przekazałem. Pokazane ilość rodzin oczekujących na 

mieszkanie, jak i ilość mieszkań, które my posiadamy. W ostatnim czasie rzeczywiście w Instytucie 

Technologiczno-Przyrodniczym nasiliły się różnego rodzaju sprawy sądowe z mieszkańcami, którzy z takich 

czy innych powodów, właściwie no można powiedzieć, z najemcami lokali ITP, którzy w taki czy inny 

sposób, z którym została rozwiązana umowa najmu no i Instytut wystąpił o eksmisję. W wyniku tych 

procesów eksmisyjnych następuje wyrok. No i niestety dla gminy, niestety, w tym wyroku najczęściej jest 

powiedziane, że danej rodzinie przysługuje prawo do lokalu socjalnego, w związku z tym gmina ma 

obowiązek zapewnienia takiego lokalu socjalnego. Na dzień dzisiejszy cztery takie postępowania zostały już 

zakończone, wyroki się uprawomocniły i ten obowiązek tych byłych najemców z budynków ITP, ten 

obowiązek zapewnienia im lokalu socjalnego spoczął na gminie. Gminie w tej chwili jest bardzo ciężko 

wypełnić to zobowiązanie, dlatego że to są cztery rodziny. Rodziny wielopokoleniowe, gdzie w przypadku 

no przekazywania lokali tym rodzinom no trzeba by było de facto, proszę Państwa, dać nie jeden lokal, a de 

facto może nawet dwa. Czasami nawet trzy lokale, dlatego, żeby rozdzielić już no samodzielnie działające 

rodziny mieszkające w jednym lokalu do tej pory. Żeby rozwiązać ten problem, wystąpiłem do Instytutu 

Technologiczno-Przyrodniczego z prośbą o możliwość wynajęcia ich lokali, tych lokali, w których 

zamieszkują na dzień dzisiejszy te rodziny na okres kolejnych czterech lat, aby mieć czas na możliwość, tak 

powiem, zapewnienia lokalu socjalnego tym rodzinom. Do tej pory, co prawda, nie mamy końcowego 

porozumienia w tej sprawie, ale chodzi tylko o formy zapisu, bo do samej formuły my tutaj nie mieliśmy, 

Instytut ani gmina, nie mieli zastrzeżeń. Była zgoda Instytutu na zawarcie takiej umowy. W wyniku tej 

umowy my będziemy opłacać, płacąc czynsz w wysokości około 20 zł za metr kwadratowy. Będziemy płacić 



ten czynsz Instytutowi, zaś mieszkaniec będzie nam płacił tak jak za mieszkanie socjalne, które by mu 

przysługiwało, które mu przysługuje. Tę wytworzoną różnicę, oczywiście, będzie pokrywała Gmina Raszyn 

z budżetu własnego. Tutaj też taka uwaga, że te 20 zł coś około 30 gr za metr kwadratowy to jest kwota, 

która została wyliczona przez biegłego sądowego jako kwota, która jest kwotę, no, taką na rynku 

nieruchomości. My ze swej strony staraliśmy się wynająć mieszkania na wolnym rynku, które mogłyby być 

mieszkania socjalnymi. Muszę Państwu powiedzieć, że nie było to możliwe. Nie byliśmy w stanie znaleźć 

oferty, która by mogła zapewnić takie mieszkanie socjalne, a jeśli nawet była jakaś oferta, no to były oferty 

bardzo, bardzo drogie. Być może wynikało to ze standardu tych mieszkań, niemniej no znacznie droższe niż 

ta stawka, którą tutaj wycenił biegły. W związku z tym wg tej stawki biegłego będziemy realizować ten 

wynajem od Instytutu tych lokali tym dotychczasowym, że tak powiem, najemcom, którzy w tych lokalach 

zresztą do dnia dzisiejszego przebywają. Jednocześnie no tutaj otwierają się pewne możliwości przed Gminą 

Raszyn, ponieważ, tak jak już Państwu tutaj mówiłem, jest budowany budynek socjalno-komunalny w 

Podolszynie Nowym. Dokładnie w tym tygodniu będę podpisywał umowę z wykonawcą. Już mamy 

wszystkie plany, projekty tego budynku, w związku z tym będziemy realizować w wyniku wybudowania 

tego domu komunalnego w Podolszynie, który będzie miał powierzchnie 1220 m², będziemy mieli od 

dyspozycji 30 lokali mieszkalnych. Tutaj przewidywane koszt to firma, która się podjęła tego zadania, firma 

Izolbud z Warszawy, za wykonanie tego zadania uzyska kwotę 9 200 000. Okres realizacji to jest 17 

miesięcy od daty zawarcia umowy, czyli od czerwca tego roku. No jeśli chodzi o serwis, gwarancję na okres 

5 lat będziemy mieli tutaj zapewnione, czyli tutaj w ten sposób uzyskamy 30 lokali, ale nie będę ukrywał, że 

potrzeby jak na nasze warunki są dużo większe, jeśli chodzi o lokale komunalne i socjalne. Na pewno te 30 

lokali to tylko taka mała ilość, która w jakiś sposób pomoże, ale na pewno nie zaspokoi potrzeb. Tutaj te 

działania na pewno trzeba będzie dalej prowadzić w kolejnych latach. Nie będę ukrywał, że mieszkanie jest 

teraz dobrem. Dobrem drogim, tak jak Państwo wiecie, na rynku jest bardzo dużo... Znaczy, mieszkania są 

drogie, w związku z tym no trudno gminie znaleźć tyle środków i tyle gruntów, żeby budować budynki 

komunalne no i praktycznie przekazywać te budynki rodzinom praktycznie za darmo, bo, nie oszukujmy się, 

często jeszcze po przekazaniu tych lokali niektóre rodziny mają problemy z zapłaceniem dość 

niewygórowanego, mogę powiedzieć, nawet niskiego czynszu, który tam jest w umowie najmu. Tak że tyle, 

jeśli chodzi o sprawy lokali na terenie Gminy Raszyn. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Pani Elżbieto, jest Pani? 



Elżbieta Szeląg (Sołtys)  

Dziękuję bardzo za wyczerpującą odpowiedź. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Teraz przekazuję prowadzenie obrad sesji Rady Gminy Panu Przewodniczącemu 

Sławomirowi Ostrzyżkowi. Proszę Państwa o [niesłyszalne] Teraz poprowadzi dalszą część sesji. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję, Panie Przewodniczący. Rozumiem, że odpowiedź na ostatnie pytanie była zadana. Dostałem listę 

zgłoszonych osób. Już przechodzę. Kolejną osobą zgłoszoną do dyskusji jest Pani Irena Uszyńska. Bardzo 

proszę, jeżeli Pani Irena jest, uczestniczy, bardzo proszę o zabranie głosu. 

Irena Uszyńska (Dyrektor Zespołu Szkolno-Przedszkolnego)  

Uczestniczę. Szanowni Państwo, witam serdecznie Radę Gminy na czele z Panem Przewodniczącym, Pana 

Wójta oraz wszystkich Państwa. Zanim zadam pytanie, chciałam najpierw bardzo podziękować wszystkim 

Państwu Radnym oraz Panu Wójtowi za przychylność, zrozumienie potrzeb szkół i przedszkoli, czasem 

zupełnie niezaplanowanych. Jednakże jako Dyrektor Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Ładach, jestem 

szczególnie zainteresowana rozwojem, a właściwie doskonaleniem działań oświatowych w naszej gminie. W 

związku z powyższym, Panie Wójcie, zwracam się z pytaniem takim, iż z uwagi na znaczny wzrost liczby 

nowych mieszkańców Gminy Raszyn, co obserwuje się nie tylko tu w obwodzie naszej szkoły czy Zespołu 

Szkolno-Przedszkolnego. Proszę o informację, jakie plany posiada gmina w celu zwiększenia bazy 

przedszkoli na naszym terenie, w ogóle na terenie Gminy Raszyn. Bardzo proszę. Dziękuję. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie, jeżeli można, to bardzo proszę o odpowiedź, ale mam taką gorącą prośbę, żeby, że tak 

powiem, syntetycznie przedstawić, bo tu mam wielkie obawy, [niesłyszalne] dyskusji, żeby udało nam się to 

skończyć. 

Irena Uszyńska (Dyrektor Zespołu Szkolno-Przedszkolnego)  

Dobrze. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Bardzo proszę. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Już ja będę troszeczkę szybciej, rzeczywiście. W takim telegraficznym skrócie, jeśli chodzi o przedszkola, 

my jesteśmy chyba jedną jedyną gminą, która do tej pory nie korzysta z możliwości zapewnienia pobytu w 



przedszkolach, placówkach niepublicznych, bo większość gmin w okolicy już albo już od wielu lat korzysta 

z tego, że nie buduje nowych przedszkoli, tylko wykupuje miejsca w niepublicznych placówkach. My tego 

nie robimy, tworzymy nowe placówki przedszkolne. Jeśli chodzi o działania, wystąpiliśmy do Instytutu 

Technologiczno-Przyrodniczego, jak również do Ministerstwa Rolnictwa z pismem, z prośbą o możliwości, 

no, pewnych negocjacji, rozmów albo no, a właściwie no tutaj zaprezentowania nam możliwości przejęcia na 

własność lub użytkowanie wieczyste działki gruntu, która znajduje się pod... znajduje się przedszkole w 

Falentach, gdyż jest to bardzo dobrze ulokowane przedszkole, które wymaga i tak, że tak powiem, remontu, a 

właściwie budowy nowego obiektu i chcieliśmy uzyskać prawo własności do tego gruntu. Na dzień 

dzisiejszy jeszcze takiego prawa do gruntu nie mamy. Nie mamy również oferty ani ze strony Instytutu, ani 

ze strony Ministerstwa, chociaż upłynęło już tutaj dość długi okres czasu. Ponaglaliśmy Instytut o jakąś 

deklarację w tym względzie, ale jeszcze nie mamy żadnej wiążącego tematu. Jeśli chodzi o inne elementy, to 

oczywiście będziemy starać się niezależnie, jakby równolegle do tego tematu, próbować utworzyć na bazie 

szkoły podstawowej w Raszynie zespół szkolno-przedszkolny. Podobny jak ten, który jest w tej chwili w 

Ładach. Wydaje mi się, że to jest dobre rozwiązanie, aczkolwiek wiadomo, że no tutaj co najwyżej parę 

oddziałów będziemy mogli uruchomić z uwagi na to, że przecież szkoła musi też funkcjonować jako 

placówka, która na dzień dzisiejszy ma około 1200 uczniów. Kolejnym elementem, który jest możliwy, to 

jest oczywiście, to są rozmowy z różnego rodzaju właścicielami nieruchomości. Nie chcę tu celowo 

wymieniać, dokładnie precyzować, o których to właścicieli chodzi, żeby no w jakiś sposób na dogodnych 

warunkach udostępnili Gminie Raszyn miejsce pod wybudowanie nowego obiektu, nowego przedszkola. 

Kolejnym elementem, który też rozważamy i też jest dość to prawdopodobne, to jest wybudowanie, a 

właściwie rozbudowa o bliźniaczy lub zbliżony, a może trochę większy nawet element, do istniejącego 

przedszkola przy ulicy Pruszkowskiej, ponieważ tak się składa, że tam mamy teren przy ulicy Pruszkowskiej, 

który udało się Gminie Raszyn w wyniku postępowania procesowego odzyskać i istnieje możliwość 

zaprojektowania tam placówki, która mogłaby również obsługiwać ten teren. Ten teren, on się rozbudowuje. 

W związku z tym również jest potrzeba zwiększonej ilości miejsc w przedszkolach. Mówię tutaj o ulicę 

Pruszkowską i okolice, no aczkolwiek, nie będę ukrywał, najbardziej dynamicznie w chwili obecnej 

rozbudowuje się teren w Ładach, Dawidach i tam lokalizacja nowego, albo budowa, rozbudowa, przebudowa 

istniejącego takiego obiektu byłaby bardzo wskazana. Takie są plany. Na pewno rozpoczniemy działania 

odnośnie przynajmniej pozyskania kilku oddziałów w szkole podstawowej w Raszynie.  

Irena Uszyńska (Dyrektor Zespołu Szkolno-Przedszkolnego)  

Dziękuję bardzo.  



Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję, Panie Wójcie. Pani Ireno, czy to wystarczająca odpowiedź? 

Irena Uszyńska (Dyrektor Zespołu Szkolno-Przedszkolnego)  

No, mam nadzieję, że oczywiście to, co Pan Wójt mówi, ziści się jak najszybciej, bo rzeczywiście wszyscy 

wiemy, że przedszkola są miejsca potrzebne. Tak więc nie musimy nikogo przekonywać. Myślę, że Pan 

Wójt, Rada Gminy mają to na uwadze, tak więc dziękuję bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Jasne. Bardzo dziękuję serdecznie. Kolejną osobą zgłoszoną do dyskusji jest Pan Artur Kozioł. Bardzo Pana 

proszę o zabranie głosu. 

Artur Kozieł  

Dzień dobry Państwu. Dzień dobry, Panie Przewodniczący, szanowna Rado. Dzień dobry, Panie Wójcie. 

Panie Wójcie, ja w kwestii profilaktyki uzależnień, samych uzależnień, przeciwdziałania przemocy. Już Pan, 

Panie Wójcie, w swoim raporcie tutaj sporo kwestii poruszył. Natomiast ja chciałem zapytać tak konkretnie, 

na co były przeznaczone środki, którymi dysponuje Gmina Raszyn z wpływów ze sprzedaży alkoholu w roku 

2021.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No ja myślę, że duża część tutaj odpowiedzi już padła w trakcie omawiania raportu o stanie gminy albo tej 

prezentacji, bo to nie był cały raport, o którym ja mówiłem. Też podkreślałem wagę działań tego typu, jeśli 

chodzi o zakres działań z zakresu przeciwdziałania alkoholizmowi i narkomanii. I tak jak Pan tutaj 

powiedział, w ubiegłym roku mieliśmy dość dużą kwotę ponad 1 000 000 zł na realizację tych zadań. 

Wykorzystane zostało 650 000, no wiązało się to w dużej mierze z tego, że cała kwota nie została 

wydatkowana, gdyż no była pandemia i pewne działania w wyniku pandemii nie mogły następować, choćby 

nawet formy szkoleń. Jeżeli nie ma tego szkolenia bezpośredniego, no nie zawsze szkolenia online jest 

najlepsze, w związku z tym nie wszystkie środki zostały rozdysponowane w tym zakresie, ale one nie 

przepadają. W związku z tym mamy możliwość realizowania, angażowania tych środków w bieżącym roku i 

w kolejnych, które będą następowały. Jeśli chodzi o to, na jakie cele zostały przekazywane te środki, no to 

głównie były to zajęcia w raszyńskich szkołach. Również zarówno takie dydaktyczne, jak i różnego rodzaju 

zajęcia rozwojowe, sportowe dla dzieci i młodzieży. Prowadzone były z tych środków zajęcia w świetlicy 

środowiskowej i na terenie Gminy Raszyn, na terenie Rybia w świetlicy środowiskowej, gdzie były 

prowadzone różnego rodzaju zajęcia z młodzieżą zarówno terapeutyczne, jak i również rozwijające pewne 



zdolności, umiejętności młodzieży z uwagi na to, że tutaj wychodzimy z założenia, że człowiek, który ma 

pasję, który ma perspektywy, który ma, że tak powiem, ukształtowane umiejętności rzadziej sięga do 

różnego rodzaju używki, gdyż ma inne cele w życiu. Oczywiście, duża część tych środków poszła na 

działania rehabilitacyjne i terapeutyczne. Te zadania były realizowane zarówno w placówkach oświatowych, 

jak i również w punkcie, który jest przy świetlicy na ulicy Poniatowskiego. Tutaj te zajęcia były kierowane 

do całych zespołów, a w punkcie profilaktyki i przeciwdziałania uzależnieniom, no były często też 

kierowane już indywidualnie do osób potrzebujących w postaci odpowiednich badań, jak również w postaci 

odpowiednich praktyk i działań psychologów wspierających różnego rodzaju, no, dysfunkcje, które 

występują, i z którymi borykają się niektórzy nasi mieszkańcy. Oczywiście te środki również wydaje mi się, 

że tutaj są bardzo ważne, zostają przekierowywane i z tych środków były realizowane różnego rodzaju 

profilaktyka wyjazdowa dla dzieci, bo nie będę ukrywał, że nie zawsze zajęcia w szkole w ławce są tymi 

zajęciami, które przynoszą najlepsze korzyści. Często trzeba dziecko czymś zająć, młodzież w jakiś sposób 

ukierunkować, żeby chciała po prostu realizować pewne działania i żeby bardziej przyjęła do swojej wiedzy, 

świadomości i zrozumiała te problemy, które wynikają z różnego rodzaju uzależnień. W związku z tym 

również były te środki przeznaczone na organizację kolonii letnich. Tutaj dotacje otrzymały m.in. parafie z 

terenu Gminy Raszyn. Zajęcia z uczniami to jedna sprawa, druga sprawa to środki również, które były 

przeznaczane na różnego rodzaju pomocy naukowe i książki o tematyce wspierającej tutaj prace 

profilaktyczne i wzmagające tutaj intensywność tych działań takich typowo warsztatowych, które odbywały 

się na terenie szkół. Oczywiście są zajęcia, które cieszą się wyjątkowym zainteresowaniem, do tych zajęć 

należą zajęcia warsztatowe dla rodziców. O dziwo, bardzo często na te zajęcia przychodzą rodzice chętnie i 

one są co roku realizowane dla poszczególnych grup wiekowych dzieci, ale oczywiście przychodzą rodzice z 

danych roczników, żeby móc brać udział w tego rodzaju szkoleniach. Ale dość istotną rzeczą jest również to, 

co wspomniałem. Taki ogólny rozwój i przekazywanie pewnego stylu życia osobom, które są w jakiś sposób 

podatne na tego typu uzależnienia albo no pochodzą ze środowiska, w którym tego typu rzeczy się, że tak 

powiem, zadziały, uwydatniły. W związku z tym chodzi o to, żeby pokazać też inne formy rozrywki, inne 

formy rozwoju ludzkiego, stąd były realizowane z tych środków spektakle teatralne w szkołach, zajęcia 

taneczne też i w przedszkolach, jak i szkoła, zajęcia taneczno-ruchowe, które w jakiś sposób dawały 

możliwość rozwoju fizycznego dzieci. Oczywiście takimi sztandarowymi rzeczami, tak jak już 

wspomniałem, była akcja Zima i akcja Lato. One zawsze są dofinansowane po to, żeby większa część 

naszych dzieci mogła wziąć udział w tych zajęciach takich wyjazdowych. Bardzo ważnym elementem, 

zresztą nie tak dawno odchodzili terapeuci z punktu naszego, z Gminy Raszyn. Terapeuci, którzy pracowali 



od wielu, wielu lat, od 30 i odchodzili już na zasłużoną emeryturę. I to pokazało też mnie np. w sposób taki 

bardzo widoczny, jak wielkie przywiązanie czasami i jakie wytwarzają się wzajemne relacje między 

terapeutą a osobą korzystającą z takiej terapii, że wręcz zawiązują się tam przyjaźnie, że no ci ludzie 

zaczynają być dla siebie nie tylko pomocą, ale również partnerami, znajomymi, czasami wręcz przyjaciółmi. 

Tutaj podczas tego spotkania, w którym dziękowaliśmy im za 30-letnią pracę w punkcie naszym 

profilaktycznym, widać było, że no jest olbrzymia więź i bardzo wyjątkowa atmosfera, czyli funkcjonowanie 

tego punktu konsultacyjnego to jest wielka sprawa, dająca duże możliwości i to, co najważniejsze, środki, 

które tam są przeznaczane, są niezmiernie ważne z takiego punktu widzenia, że te środki wytwarzają pewną 

społeczność, gdzie umożliwiają wytworzenie pewnej społeczności, która później działa i kiedy dane osoby... 

To, co już podkreślałem podczas dzisiejszych wystąpień, uporały się ze swoimi własnymi słabościami, 

bardzo chętnie służą pomocą innym i to jest bardzo, bardzo cenne. Oczywiście, z tych środków są pokrywane 

wszelkiego rodzaju wydatki na funkcjonowanie, nazwijmy to, takich ciał instytucjonalnych m.in. 

funkcjonowanie Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i to są elementy, które są dość 

istotne. Taka komisja zajmuje się wieloma sprawami już indywidualnymi. Ma ona swoje umocowanie 

prawne, stąd i środki na jej działalność jest tutaj obowiązkiem gminy, żeby zapewnić. Jest też jeszcze 

element ten ostatni, który często jest dość widoczny w naszej gminie i chyba nawet wyróżnia gminę na tle 

innych tutaj w gmin w okolicy. To jest Stowarzyszenie Rodzin Abstynenckich Arka. Oczywiście jako 

stowarzyszenie ono otrzymuje dotacje właśnie z tych środków, o których tutaj mówimy, a jednocześnie jest 

stowarzyszeniem, które w sposób bardzo aktywnie działa i wytwarza no tą wartość dodaną, jaką jest 

świadomość społeczna, ale i tworzenie tej lokalnej, dość specyficznej, ale bardzo wyróżniającej się w takim 

pozytywnym znaczeniu społeczności. To są elementy, które funkcjonują i które działają od wielu lat. I myślę, 

że zadaniem gminy jest to, żeby pielęgnować to, żeby te elementy działały dalej w jak najbardziej taki 

efektywny sposób. Dziękuję. Tyle ode mnie. To są takie rzeczy, które są dość oczywiste, jeśli chodzi o 

działanie gminy. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję, Panie Wójcie, bardzo za wyczerpującą odpowiedź. Cały czas się, że tak powiem, apeluje o 

skracanie. Kolejna osoba zgłoszona do dzisiejszej dyskusji... 

Artur Kozieł  

Dziękuję bardzo.  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

To jest Pani Beata Boros-Bieńko. 



Beata Boros-Bieńko (Sołtys)  

Dzień dobry Państwu. Szanowna Rado, Panie Przewodniczący, Panie Wójcie, na terenie Ład, Dawid i Dawid 

Bankowych wprowadza się coraz więcej młodych rodzin z małymi dziećmi. Jak Gmina Raszyn może pomóc 

młodym mamom w wychowaniu dzieci i jednocześnie w szybkim ich powrocie do pracy zawodowej? 

Dziękuję. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

To jest chyba wyzwanie już takie naszych czasów, że mama musi szybko wrócić do pracy zawodowej, 

ponieważ ta praca zawodowa to jest znacząca część życia każdego z nas. Jednocześnie nie może. 

Macierzyństwo nie powinno być elementem, który w jakiś sposób no utrudnia lub wręcz wyklucza pracę 

zawodową i awans zawodowy z tym związany. Dlatego no staramy się ze wszech miar tutaj pomóc młodym 

mamo, zapewnić odpowiednie warunki. Zmienił się u nas w Gminie Raszyn model rodziny z rodziny 

wielopokoleniowej, no, powstają już rodziny, model rodziny dwa plus prawda dzieci, czyli nie ma już pod 

ręką babci, nie ma dziadka, nie ma tych osób, które do tej pory często pomagały w wychowywaniu dzieci i 

były takim, prawda, domowym żłobkiem, przedszkolem, a czasami nawet i szkołą. No w nowym modelu 

rodziny, często żyjącym już w dużej odległości od babć i dziadków, rodzice muszą zapewnić dzieciom 

odpowiednie warunki, a w tym ma pomóc im gmina i lokalna społeczność, stąd w naszej szkołach, 

przedszkolach staramy się zapewnić pełną opiekę dla dzieci w godzinach funkcjonowania placówek łącznie z 

wyżywieniem, łącznie ze świetlicami, łącznie z opieką zarówno wychowawczą, jak i opieką edukacyjną. 

Tak, żeby tutaj rodzice mieli pewność dobrego no zaopiekowania się dziećmi. Na naszym terenie te placówki 

są obsługiwane również przez gimbusy. Dzieci właściwie nie jeżdżą same do szkół i w związku z tym są tam 

dowożone. Jeśli chodzi o przedszkola, to co wspominałem, modelem do tej pory funkcjonującym w Gminie 

Raszyn był model pełnego zapewnienia miejsc w przedszkolach dla tych roczników zgodnie z ustawą w 

publicznych przedszkolach działających na terenie Gminy Raszyn. Nie korzystaliśmy z placówek 

niepublicznych, chcąc zapewnić jednakowe możliwości rozwoju wszystkim dzieciom. Tu, jak wspomniałem, 

będziemy szukać dalej tej możliwości, żeby kontynuować taki model. Dość istotnym elementem, który do tej 

pory nie był realizowany, a w chwili obecnej rozpoczynamy realizację, jest budowa żłobka. Do tej pory 

żłobka publicznego na terenie Gminy Raszyn nie było, a i usługi wychowania, czy też opieki dla dzieci do lat 

3 no były bardzo ograniczone na terenie Gminy Raszyn, dlatego że one no już nie nie podlegały pod dotację 

z gminy, w związku z tym koszty tego pobytu dziecka w tym przysłowiowym żłobku ponosił całkowicie 

rodzic, w związku z tym były to koszty dość duże i rodzice często mieli tutaj problem z umieszczeniem 

takiego małego dziecka w żłobku. Rozumiejąc te trudności, postanowiliśmy tutaj, Rada Gminy Raszyn 



postanowiła o budowie żłobka na terenie Gminy Raszyn. Żłobek będzie budowany przez firmę Telka z 

Białegostoku. Jeśli chodzi o koszty budowy tego żłobka, to jest kwota... No ale tutaj podawałem już w dniu 

dzisiejszym. Nie chcę skłamać, ale około 14... Dokładnie 14 400 000 zł. Będzie to realizowała firma Telka i 

w tym żłobku znajdzie się miejsce dla 70 dzieci z terenu naszej gminy. Tutaj chciałbym nadmienić, budowa 

tego żłobka jest dofinansowana w kwocie 3 000 000 z Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych i około 1 

300 000 z Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Mazowieckiego. Resztę środków to środki 

nasze. Budowa... W tym tygodniu podpisuję, dokładnie w czwartek podpisana będzie umowa na budowę z 

wykonawcą tego żłobka. No i rozpoczną się już prace budowlane, dlatego że no właściwie teren już jest 

gotowy, przeznaczany pod budowę. 

Beata Boros-Bieńko (Sołtys)  

Dziękuję bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Kolejną osobą zgłoszoną do dyskusji jest Pan Zbigniew Tokarz. Widzę, ustawia kamerę. 

Bardzo proszę, Panie Zbigniewie.  

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR)  

Dzień dobry. Szanowny Panie Wójcie, szanowny Panie Przewodniczący, szanowni Państwo Radni, 

zaproszeni goście. Nazywam się Zbigniew Tokarz, jestem mieszkańcem tej gminy od blisko 40 lat, dlatego 

też jej dobro leży mi głęboko na sercu. Chciałem serdecznie podziękować za możliwość udziału w tej 

debacie. Panu Wójtowi chciałem zadać następujące pytanie: jakie najważniejsze zadania inwestycyjne udało 

się zrealizować w minionym roku, jakie są przed nami oraz jaka jest perspektywa rozwoju gminy pod 

względem infrastruktury, a pytam o to w kontekście, jakby, coraz szybszego zaludniania się naszej gminy. 

Coraz więcej osób swoją przyszłość wiąże z naszą gminą i chciałoby tutaj zapewnić swoim rodzinom jak 

najwyższy standard życia. Bardzo proszę odpowiedź. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

To jest bardzo duże i pojemne pytanie, dlatego że praktycznie całe działania samorządu to są skierowane na 

rozwój gminy, a w części, jeśli chodzi o infrastrukturę, no w głównej mierze. Tak jak już tutaj mówiłem, ja 

zresztą lubię, że tak powiem, tematy związane z budownictwem, z infrastrukturą, bo to są takie rzeczy, które 

po nas zostaną na wiele, wiele lat i one rzeczywiście zmieniają tą rzeczywistość w sposób taki wyraźny, 

widoczny. Nie trzeba nikomu udowadniać, że tak powiem, że coś się zrobiło. Ta praca samorządu jest 

widoczna właśnie poprzez tą infrastrukturę techniczną. Jeśli chodzi o rozwój gminy, akurat no teren, który 



Pan zamieszkuje, to jest teren, który się, no myślę, że najbardziej, najszybciej rozwija. Tam też sam węzeł S7 

sprawiło, że ten teren stał się zupełnie inaczej postrzegany. Jest bardziej atrakcyjny pod wieloma względami, 

również budownictwa mieszkaniowego. Cała gmina znajduje się w trójkącie dróg szybkiego ruchu. Można 

powiedzieć, że w takim trójkącie bermudzkim, ale nie zginiemy, proszę Państwa, bo właśnie ten trójkąt daje 

nam dodatkowe warunki rozwoju w oparciu o te główne trasy i węzły wiążące z tymi trasami. Jesteśmy w 

stanie wypracować odpowiednią infrastrukturę drogową i staramy się ją budować. Jakie elementy były 

robione w poprzednim roku? Dwa najważniejsze te, o których zawsze staraliśmy się mieć na uwadze 

kanalizacyjne. To są elementy, które od ostatnich przynajmniej 10 lat, 12 lat są priorytetem, jeśli chodzi o 

działania gminy. Oczywiście nie zapominamy o infrastrukturze, jeśli chodzi o placówki oświatowe i 

kulturalne, sportowe, no bo one są dopełnieniem, bo no mieszkaniec potrzebuje również elementów dla 

ducha, potrzebuje elementów dla odpowiedniej edukacji swoich dzieci. W związku z tym te elementy są 

realizowane. Co się udało zrobić w ubiegłym roku? Na pewno udało się wiele inwestycji, które właśnie teraz 

ruszyły, przygotować. O tym mówiłem. To i dom komunalny, i Austeria, i żłobek, o którym wspominałem 

przed chwilą. Te wszystkie elementy są elementami tymi kubaturowymi, które działamy. Ale w poprzednich 

roku udało się zakończyć duży projekty wodno-kanalizacyjny, jakim była piąta faza infrastruktury wodno-

ściekowej na terenie Gminy Raszyn. Podczas tej piątej fazy zakończyliśmy tę piątą fazę. To jest działanie, 

które było na ponad 30 000 000 zł. Trwało parę lat, ale przyniosło wyraźne efekty 

W ubiegłym roku również z własnych środków wykonaliśmy dużą część kanalizacji sanitarnej i 

infrastruktury wodociągowej, rozpoczęliśmy budowę kanalizacji w Sękocinie i Sękocinie Nowym. To są 

elementy takie jeszcze dziewicze, leżące na granicy naszej Gminy z gminą Lesznowola i tam właściwie 

kończymy już te elementy kanalizacji. Oczywiście powstają ciągle nowe ulice i trzeba tę sieć wodno-

kanalizacyjną budować. Jeśli chodzi o substancję drogową - ulice, te ulice, które Państwu już wymieniałem: 

Cicha, Prosta, Łąkowa jak również Waryńskiego, Zacisze, Olszowa - to wszystkie ulice, które były kończone 

lub zaczynane w ubiegłym roku i bardzo zmieniły, zmieniły tutaj nasze możliwości komunikacyjne w 

naszym terenie. Rozpoczęliśmy budowę w ubiegłym roku, a, rozpoczęliśmy - że tak powiem -prace 

projektowe 5 lat temu, ale bardzo długo trwały. Jeśli chodzi o budowę ulicy Miklaszewskiego - to jest ulica, 

która też zmieni układ komunikacyjny, jeśli chodzi o teren tutaj Łaz i Dawid Bankowych. To zostanie i na 

pewno ona przyczyni się do no, zupełnej zmiany komunikacyjnej niż to, co mamy w chwili obecnej. 

Kolejnym elementem, który jest bardzo istotny i do którego już przystąpiliśmy no to oczywiście 

modernizacja kolejnych dróg w ramach Polskiego Ładu. Tutaj 5 dróg już została rozpoczęte modernizacja, 

ale projekty były wykonane w ubiegłym roku lub w latach wcześniejszych, przynajmniej rozpoczęte, i one 



będą realizowane - to jest 5 kolejnych ulic na terenie Gminy Raszyn. W chwili obecnej dostaliśmy również - 

bo Pan pytał o przyszłość - dostaliśmy również 5 000 000 dofinansowania z Polskiego Ładu na kolejne ulice. 

Tutaj też mam nadzieję, że dwie albo trzy ulice w zależności od tego, jak nam uda się skomponować koszty i 

dobrać odpowiednie ulice - zaczniemy jeszcze realizację w tym roku. No w taki może niedobry sposób, bo 

będzie to jednak realizacja inwestycji w sposób przechodzący na rok następny. Jeśli chodzi o wyzwania, 

które stoją przed Gminą, dość istotne, no to dużym wyzwaniem jest modernizacja sieci, może nie tyle sieci, 

co oczyszczalni ścieków i nowych SUW-ów czyli Stacji Uzdatniania Wody, nowych ujęć wody. O ile chodzi 

o ujęcia wody, to one nie są aż tak elementami kosztownymi. Tutaj kwestia tylko odpowiedniej lokalizacji, 

odpowiedniej dokumentacji, bo jest ona dość złożona z uwagi na stosowne pozwolenia wodnoprawne, ale 

jest możliwość wykonania tego w sposób w miarę taki sprawny. Elementem najdroższym na pewno będzie 

modernizacja oczyszczalni ścieków z tych 38 000 RLM-ów, które mamy na dzień dzisiejszy, będziemy 

chcieli to zwiększyć do 65 - 70 000 RLM-ów. Mamy przygotowane takie rozeznanie, tak powiem, 

koncepcyjne, jak to mniej więcej, jakimi elementami to zrobić. Będziemy chcieli w tym roku jeszcze 

rozpocząć przynajmniej prace koncepcyjne. Na razie, jeśli chodzi o przejęcie ścieków z terenu Gminy 

Raszyn, no to one są przyjmowane bez żadnych zakłóceń. Nie ma tutaj zagrożenia, no ale przy tak szybkim 

rozwoju Gminy Raszyn jak w chwili obecnej, trzeba sobie tutaj powiedzieć jasno, że no też trzeba się tą 

sprawą zająć i zacząć realizować tę modernizację oczyszczalni ścieków po to, żeby mogła ona przyjąć 

dodatkowe ilości. Jeśli chodzi o system drogowy, potrzeba tu pewnych działań, które na pewno będą trochę 

realizowane przez samych inwestorów. Bo chciałbym, żeby część działań jednak była realizowana przez 

inwestorów i to jest realizowane poprzez te porozumienia, które są spisywane i jednak realizowane te ulice, 

które doprowadzają do tych nowych obiektów, czy to jakichś komercyjnych czy też do osiedli 

mieszkaniowych, to my będziemy działać na pewno w tym kierunku. Również działamy w sferze, no, 

realizacji pewnych takich zbiorczych ulic, które często są w zarządzie Starostwa Powiatu Pruszkowskiego po 

to, żeby usprawnić te ulice, te drogi i żeby one mogły przejąć większe natężenie ruchu. Pierwszym takim 

elementem to była - no oczywiście - budowa ronda na skrzyżowaniu ulicy Długiej i Drogi Hrabskiej, którą, 

że tak powiem realizowaliśmy, realizował co prawda Powiat, Starosta Pruszkowski, ale Gmina Raszyn 

udzieliła dofinansowania. Trwają rozmowy z Powiatem, żebyśmy na podobny sposób zrealizowali 

inwestycję, jaką jest przebudowa Drogi Hrabskiej, ponieważ tutaj uważam, że jest to element, który na 

pewno będzie wykorzystywany bardziej, bardziej niż to ma w chwili obecnej. W momencie, kiedy powstanie 

ulica Oleńki, ta o której rozmawiałem, tutaj mówiliśmy, że będą deweloperzy budować, więc duży ciąg 

obciążenia komunikacyjnego, żeby odciążyć osiedle w Dawidach Bankowych będzie przerzucone na Drogę 



Hrabską. To w jakiś sposób może rozładować ten ruch. Po wybudowaniu ulicy Miklaszewskiego również ten 

ruch będzie odpowiednio tutaj miał możliwość być przekierowywany przez ulicę Miklaszewskiego do ronda 

do Długiej, bo tam jest planowane rondo, a także do ulicy Starzyńskiego. Jeśli chodzi o - dalszym 

elementem, największym wyzwaniem jest na pewno budowa ulicy Grudzi, dlatego że tam powstają nowe 

zabudowania, nowe osiedla. No, tak nieszczęśliwie jest uchwalony Miejscowy Plan Zagospodarowania 

Przestrzennego i ujęty w tym Miejscowym Planie Zagospodarowania Przestrzennego przebieg tej ulicy, w 

związku z tym tutaj będziemy przeprowadzać modernizację i nową analizę i pewnie uaktualniać przebieg tej 

ulicy Grudzi po to, żeby no dostosować ją do parametrów, które mogłyby być później wykonane przez nas, 

czy też przy udziale jakichś czy współudziale jakichś inwestorów zewnętrznych, którzy tam w tej okolicy 

budowaliby jakieś osiedla czy obiekty. To w takim skrócie, bo to jest temat morze, na który można 

rozmawiać w wielu, wielu tematach, bo też jest temat społeczny, tutaj m.in. budowa świetlicy w Nowych 

Grocholicach, gdzie już mamy jakby koncepcję, już mamy wszystkie ustalenia i na bazie tego będziemy, do 

końca roku będziemy mieli projekt - mam nadzieję z pozwoleniem na budowę - tej świetlicy. Ale to jest 

takie, no też ważne, bo powiem tak: każde środowisko, każda grupa w naszej Gminie czasami ma inne 

oczekiwania, inne potrzeby i tam, gdzie jest to nowe zabudowania, to jest infrastruktura taka twarda. Tam, 

gdzie są już stare zabudowania, gdy już społeczność żyjąca od wielu lat tam już jest też ukierunkowanie na 

jakość tego życia w postaci właśnie świetlic, w postaci jakichś placówek kulturalnych i oświatowych.  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję, Panie Wójcie. Panie Zbyszku, rozumiem, że usatysfakcjonowany jest Pan.  

Zbigniew Tokarz (Kierownik Referatu )  

Dziękuję serdecznie.  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Kolejną osobą zgłoszoną do dzisiejszej debaty, do dyskusji jest Pan Jerzy Giblewski. 

Bardzo proszę, Panie Jerzy.  

Jerzy Giblewski (Prezes OSP w Dawidach)  

Tak, tak - dzień dobry. Słychać mnie? 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak. 

Jerzy Giblewski (Prezes OSP w Dawidach)  

Dzień dobry, Panie Wójcie, witam wszystkich Państwa. Nazywam się Jerzy Giblewski, jestem mieszkańcem 



Dawid. Na wstępie dziękuję Panu za ciepłe słowa w pańskim raporcie pod adresem Ochotniczych Straży 

Pożarnych gminnych, a jako mieszkaniec Dawid i strażak OSP Dawidy, chcę zapytać o rzecz najbardziej nas 

nurtującą, czyli jak dotychczas przebiegała budowa remizy strażackiej w Dawidach oraz jak wyglądają plany 

ukończenia tej inwestycji, bardzo proszę?  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja tak pomyślałem sobie, że Pan - Panie Jerzy - będzie pewnie pytał o remizę w Dawidach, dlatego strażnice 

OSP Dawidy, dlatego, że to jest pewnie taka rzecz, która bardzo od wielu lat jest tematem tam w tamtym 

środowisku. Jeszcze chciałbym tutaj powiedzieć - myślę, że to jest bardzo istotne - że ja pamiętam 10 lat, 12 

lat temu jak spotkałem się ze strażakami w Dawidach, to pierwszą rzeczą, którą pamiętam, mi powiedzieli, 

ponieważ no nie byłem znany, w związku z tym nie miałem możliwości wcześniejszych jakichś takich 

bliższych kontaktów - no to było oczywiście to, żeby wybudować strażnicę, że strażnica jest im potrzebna, że 

czują się niepewnie, no będąc tutaj najemcą tylko i wyłącznie obiektu, który służy im do dnia dzisiejszego na 

remizę, chcieliby mieć własny obiekt i móc się nim odpowiednio zajmować i rządzić. I zapewniałem, że no 

samorząd na pewno będzie starał się wypełnić to zamierzenie, będzie starał się wykonać tę remizę i zapewnić 

im odpowiedni byt i standard funkcjonowania. No tak się składało, że te 12 lat trwało długo. Trzeba było 

zmieniać Miejscowe Plany Zagospodarowania Przestrzennego, przez te 12 lat, znaczy 12 lat trwało 12 lat, a 

ja powiedziałem 12 lat trwało długo, no przez te 12 lat trwały prace bardziej lub mniej intensywne nad 

budową strażnicy OSP Dawidy. No, ale w końcu udało się dopiąć swego i w ubiegłym roku w czerwcu 

podpisaliśmy umowę na budowę tej strażnicy i no udało się nam za kwotę niecałych 6 000 000 złotych 

znaleźć wykonawcę inwestycji i rozpocząć inwestycję. I tak jak tutaj odnoszę wrażenie, przynajmniej 

obserwując te prace, które są już właściwie pracami wykończeniowymi, to terminowo, czyli pod koniec 

wakacji zostanie ta świetlica, ta remiza oddana w pełni, w pełni już gotowa do eksploatacji. Myślę, że tutaj 

wszyscy strażacy będą z Dawid, będą zadowoleni. A myślę, że i z innych jednostek też, bo wiadomo no 

współpraca między jednostkami OSP jest w Raszynie, w Gminie Raszyn jest tutaj bardzo dobra. Widać, jak 

się wzajemnie uzupełniają, jak wzajemnie pracują, zwłaszcza wtedy, kiedy są jakieś kataklizmy, czy też 

nawałnice czy jakieś wiatrołomy, czy huragany. No w cudzysłowiu huragany, przecież te wiatry są trochę 

mniejsze niż takie typowe huragany, ale potrafią spustoszenie na naszym terenie, spustoszenia na naszym 

terenie dokonać. I wtedy strażacy są nam bardzo potrzebni i wtedy działają razem, i ta strażnica będzie na 

pewno takim, takim miejscem, ale będzie również miejscem spotkań mieszkańców. Myślę, że strażacy będą 

chętnie zapraszać mieszkańców z okolicznych tutaj, z okolicy po to, żeby po prostu no była to też jakieś 

miejsce tworzenia się tej lokalnej społeczności. To jest niezmiernie ważne. I jak już wspominałem, to 



strażnica w Dawidach będzie miała powierzchnię 3 000, znaczy znajduje się na działce gruntu o powierzchni 

3255 m², budynek będzie miał - właściwie już ma, bo został już wybudowany - ponad 800 m powierzchni, z 

częścią garażową dla samochodów pożarniczych oraz taką częścią , nazwijmy to socjalno-bytową, tak żeby 

strażacy mogli odpowiednio, no tutaj, funkcjonować w tym obiekcie. Tak że myślę, że tutaj nie mamy, nie 

mamy żadnego problemu, jestem nawet pozytywnie zadowolony, jeśli chodzi o wykonawstwo firmy, która to 

realizuje z uwagi na jej rzetelność i terminowość. No tutaj też nie będę ukrywał, że też pewnym takim 

bodźcem i dopingiem dla samorządu Gminy Raszyn było dofinansowanie w wysokości 2 000 000 zł z 

Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych. No, na pewno w jakiś sposób to zdopingowało też samorząd do 

tego, żeby dołożyć brakujące środki i wybudować tę... Chciałbym tutaj tylko jeszcze dodać, że oczywiście - 

nie będę ukrywał - wykonawca wystąpił o waloryzację wynagrodzenia z uwagi na wzrost cen. Zobaczymy, o 

ile ta remiza będzie droższa, ale mam nadzieję, że uda się, udadzą się rozmowy i wykonawca jednak zbyt 

dużo nie zażyczy sobie wzrostu z tego tytułu, który tutaj, tej inflacji, która na miejsce w chwili obecnej. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Na jesieni będziemy ją spokojnie otwierać albo przynajmniej zwiedzać, bo rozumiem, że strażacy będą 

chcieli zrobić jakąś fetę 

Jerzy Giblewski (Prezes OSP w Dawidach)  

Z pewnością. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Z racji otwarcia tego obiektu. 

Jerzy Giblewski (Prezes OSP w Dawidach)  

Odkładamy nasze lecie, ale chciałbym jeszcze powiedzieć na zakończenie: dziękuję w imieniu wszystkich 

pokoleń naszych strażaków i mojego ojca, który był założycielem tej jednostki. Dziękuję bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, dziękuję Panie Jerzy, dziękuję Panie Wójcie. Kolejna osoba zgłoszona do dyskusji jest pan 

Andrzej Niedbała, widzę go na ekranie, nawet w jego samochodzie. Bardzo proszę, Panie Andrzeju. 

Andrzej Niedbała (Dyrektor Szkoły)  

Dzień dobry, Panie Przewodniczący. Dzień dobry, Panie Wójcie. Szanowni Państwo, tak - no rok 21-szy był 

takim trudnym rokiem dla oświaty. Zdajemy sobie wszyscy sprawę, dlaczego. Stąd też moje pytanie, Panie 



Wójcie. Chciałbym usłyszeć od Pana odpowiedź, jakie dodatkowe programy edukacyjne były realizowane w 

2021-szym roku w naszych placówkach oświatowych? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No właśnie, tych programów unijnych, takich oświatowych, które w ostatnim czasie są realizowane przez 

placówki oświatowe jest dość sporo. Ja nie będę ukrywał, że jest to główna domena i myślę, że w pewny 

sposób i pasja mojego Zastępcy, pani Katarzyny Dombskiej, która w bardzo taki szczegółowy sposób 

wyszukuje te programy i zachęca do uczestniczenia w tych programach placówki oświatowe, ponieważ te 

programy są mniej spektakularne, jeśli chodzi o wartość dofinansowań itd., w związku z tym one czasami 

umykają uwadze niesłusznie, bo jeśli chodzi o pracę i zaangażowanie, to wymaga to bardzo dużego, dużego 

wkładu pracy. I tutaj chciałbym wymienić kilka takich programów, które były realizowane. W ramach tych 

programów np. Przedszkole nr 1 w Raszynie w 2021-szym roku realizowało taki projekt: Przedszkolna 

integracja w Raszynie. Wartość całego projektu to było 343 220 zł, czyli wcale nie taka mała kwota. Z tego 

dofinansowanie, które uzyskaliśmy - no bo musieliśmy tu mieć pewien wkład własny - to było około 275 000 

zł i w ramach tego projektu, w tym w sumie takim dość - myślę - fajnym przedszkolu, jakie jest na terenie 

gminy Raszyn, integracyjnym przedszkolu, były prowadzone zajęcia, które miały za cel wsparcie rozwoju 

dzieci. A również takie specjalistyczne zajęcia dla dzieci ze specjalnymi potrzebami takimi edukacyjnymi, 

czyli inaczej mówiąc dla tych dzieci, które mają tak zwane orzeczenia czy opinie no i wymagają powiedzmy 

dodatkowych elementów, dodatkowej pracy tutaj pedagogicznej. Również od września 2021-szego roku dla 

tego samego przedszkola ruszyła kontynuacja takiego projektu pod nazwą: Dobry start dla przedszkolaków. 

To jest taki projekt jeśli chodzi o zajęcia. Tutaj chciałbym tylko dodać, że tutaj dofinansowanie wynosiło 

200, około 250 000 zł i było to 80% wartości tego programu. I tu w ramach tego programu były bardzo takie 

nawet specjalistyczne zajęcia prowadzone, jak również zostało doposażone przedszkole w taki 

specjalistyczny sprzęt do terapii, w pomoce dydaktyczne. A nauczyciele mogli w ramach tego brać udział w 

różnego rodzaju szkoleniach i zajęciach dodatkowych, które tutaj przysługiwały. Tutaj jeśli chodzi o szkołę 

w Raszynie, to Pan Dyrektor na pewno dobrze wie, to została ona również doposażona w sprzęt 

komputerowy, no w sumie w takiej niemałej kwocie 106 000 zł w ramach takiego programu unijnego 

Kształcenia i rozwoju dzieci i młodzieży. Tutaj do tego sprzętu również zostało zakupione stosowne 

oprogramowanie. Jeśli chodzi o takie dodatkowe elementy, no to np. Przedszkole w 100 milowym lesie w 

ramach programu, takiego programu rozwoju czytelnictwa również otrzymało z Kuratorium Oświaty 

dofinansowanie na zakupy książek, nowości wydawniczej i tak dalej. Z Ministerstwa zaś Edukacji 

Narodowej realizowane zostało takie zadanie, właściwie Laboratoria przyszłości. To są takie, to jest takie 



dofinansowanie dla szkół, którym zresztą największym beneficjentem była właśnie szkoła Pana Dyrektora w 

Raszynie. W ramach tego Laboratorium przyszłości szkoły mogły uzyskać doposażenie pracowni 

przedmiotowych, wyposażenie pracowni przedmiotowych i w szkołach naszych w Raszynie to była kwota 

prawie 340 000 zł, w Sękocinie około 115-stu, a w Ładach około 150 000 zł. Na to jest, są dość duże duże 

kwoty, myślę że bardzo tutaj przydatne, zwłaszcza że przy zmianie systemu oświaty z 6-ścio na 8-śmio 

klasową szkołę podstawową te pracownie przedmiotowe są niezmiernie potrzebne. My również, w ramach 

LGD były kupowane różnego rodzaju drobne, czyli Lokalnej Grupy Działania, szkoły pozyskiwały różnego 

rodzaju programy i i gry doskonalące dla młodzieży i dzieci. Także w ramach współpracy Gminy z Fundacją 

Rozwoju Społeczeństwa Informacyjnego realizowany był np. w roku 2021-szym taki grant, w ramach 

którego odbyły się szkolenia kodowania dla nauczycieli. Tutaj chodziło głównie o sprzęt, o roboty, tablety, 

gry, maty edukacyjne. Czyli chodziło tutaj o takie elementy związane również dostępnością, z 

funkcjonalnością placówek, jak i generalnie mówiąc doskonaleniem zawodowym również nauczycieli. No i 

myślę, że tutaj jest dość istotny element, który może nie jest elementem edukacji, ale jest tak no ściśle 

związany z edukacją, o którym już mówiłem, tutaj to jest bardziej, no, placówka opiekuńcza. Mam na myśli 

żłobek w Raszynie. Tutaj pozyskaliśmy kwotę 1 240 000 zł na dofinansowanie tego przedsięwzięcia zarówno 

jeśli chodzi o elementy budowlane jak również elementy wyposażenia. Jeśli chodzi o takie inne działania, to 

w ramach EOG, czyli tego Europejskiego Obszaru Gospodarczego, o czym już tutaj mówiłem była taka 

sytuacja, że my szereg tych miękkich działań właśnie realizujemy w oparciu o placówki oświatowe, stąd 

myślę, że Pan Dyrektor już miał styczność z Fundacją na Rzecz Dialogu, jak również ze stroną norweską, 

która na terenie szkół - zwłaszcza szkoły w Raszynie, ale i nie tylko - będzie realizowała niektóre, niektóre te 

przedsięwzięcia już realizuje, a z tego co wiem, to ostatnio odwiedzali zarówno Przedszkole w 100- 

milowym Lesie, jak również Przedszkole Pod Topolą i byli bardzo, no, zaskoczeni tak wysokim poziomem 

tych placówek i tak dobrym, dobrymi warunkami, w jakich rozwijają się nasze najmłodsze dzieci. Tyle ode 

mnie. Tych, tych działań jest bardzo dużo, pewnie nawet połowy nie byłem w stanie wymienić, no bo to 

trudno jest spamiętać wszystkie. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję, dziękuję Panie Wójcie, na pewno dużo dowiedzieliśmy się, mieszkańcy przede wszystkim, bo my 

pewnie akurat to wiemy. Kolejną osobą, rozumiem że Panie Andrzeju, tak 

Andrzej Niedbała (Dyrektor Szkoły)  

Tak, ja chciałbym tylko powiedzieć, że tak patrząc z perspektywy czasu na wszystkie te działania, o których 

Pan Wójt wspomniał - ich rzeczywiście było bardzo wiele przeprowadzonych i z dobrym efektem. No i jakby 



patrząc na całą sprawę z mojej perspektywy, z perspektywy dyrektora dużej szkoły, no życzył bym sobie, 

żeby w kolejnym roku też tego typu działania były prowadzone, żebyśmy mogli szkoły doposażać. No nie 

tylko szkoły, wszystkie placówki oświatowe i żeby naszym dzieciom pracowało się w nich jak najlepiej i 

oczywiście nauczycielom też. Bardzo dziękuję. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ja również bardzo serdecznie dziękuję. Kolejna osoba zgłoszona do dyskusji jest Pan Wik, już momencik, bo 

nie chciałbym przekręcić imienia przynajmniej, Pan Wiktor Gasparski bardzo proszę, jeżeli Pan Gasparski 

jest obecny? Halo, czy Pan Gasparski nas słyszy? Czy uczestniczy w tej sesji? Nie słyszę. Nie słyszę, halo. 

Nie słyszę, tak? Przynajmniej w tej chwili nie słyszę, w takim razie poproszę o kolejną osobę. Bo coś, ktoś 

tam się odzywa, tylko niewyraźnie słychać. Nie ma Pana Wiktora. 

Pracownik Biura Rady  

Przepraszam, Pan Wiktor jest w zumie zalogowany, ale się nie odzywa. Ma wyłączony głos i kamerę, więc 

nie ma. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Wiktorze, czy Pan nas słyszy? Nie ma, tak? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Kolejna osoba może? 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, ja pozwolę sobie przejść, żebyśmy nie tracili czasu, bo naprawdę uważam, że mamy go naprawdę 

niewiele. Znaczy niewiele, nie chciałbym, żeby to się przedłużało. 

Wiktor Gasparski (Rada sołecka Falenty Nowe)  

Tak, bardzo proszę. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Pan Wiktor Gasparski, tak? 

Wiktor Gasparski (Rada sołecka Falenty Nowe)  

Tak, jestem, jestem przez cały czas przy mikrofonie. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Bardzo proszę o zabranie głosu. 



Wiktor Gasparski (Rada sołecka Falenty Nowe)  

Tak, przepraszam, miałem zacięcie na linii. Natomiast już Państwa informuję, mianowicie chodziło mi o to, 

że ja jestem, no niedługo mieszkam w Gminie Raszyn, bo jeszcze pamiętam lata sześćdziesiąte, kiedy to 

autobus 130 dochodził do Kościoła Świętego Szczepana i to była czarna linia, a wtedy Warszawa liczyła 

1 200 000 mieszkańców. Natomiast linia podmiejska zielona 206 dochodziła do starej siedziby Gminy w 

Falentach. No, podobną sytuację - proszę Państwa - mamy w służbie zdrowia. Miasto się rozwija, Gmina 

rośnie, nasze miejscowości pęcznieją, jeżeli chodzi o liczbę osób, a ze służbą zdrowia mamy kłopoty i to 

takie dość poważne. I tutaj chciałem nawiązać do moich poprzedników, którzy mówili o bezpieczeństwie 

bardzo fajnie, przedstawiciele naszej straży, ale chciałem nadmienić, że bezpieczeństwem jest także 

bezpieczeństwo zdrowotne społeczeństwa. I element bardzo ważny i w związku z tym, ponieważ tutaj mój 

któryś z przedmówców mówił o Centrum Medycznym - ja bardzo chciałem nawiązać do tego tematu, a 

mianowicie chciałbym zapytać Szanownego Pana Wójta o wyposażenie tego Centrum Medycznego, 

ponieważ w różnych publikacjach, które się ukazują, rzeczywiście mamy bardzo różnie naświetlany temat. 

Bardzo bym prosił o stanowisko w sprawie. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję za pytanie. Bardzo proszę, Panie Wójcie, rzeczywiście jest to dosyć ważne i warto mieszkańców 

rzeczywiście rzetelnie poinformować. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

To znaczy, tutaj informacja jest jakby w momencie, kiedy no uzyskaliśmy niekorzystny wyrok sądu i 

wystosowaliśmy stosowne pismo do Warszawy i do SZPZLO Warszawa Ochota i w tym piśmie zawarliśmy 

zapytanie czy, no, są zainteresowani, że tak powiem, przejęciem również z Ośrodkiem Zdrowia sprzętu 

ruchomego, którego Gmina Raszyn jest właścicielem i który, no, naszym zdaniem powinien służyć 

mieszkańcom, bo do tego celu był przez Gminę zakupiony. Choć oczywiście z upływem lat on w większości, 

jeśli chodzi o jakąś wartość księgową, to ona się zamortyzowała, ale jeśli chodzi o wartość użyteczną, 

wartość rynkową, no, nadal ten sprzęt ma dużą wartość i może służyć naszym mieszkańcom. W związku z 

tym złożyliśmy stosowne pismo do ZOZ-u Ochota. W odpowiedzi na to pismo otrzymaliśmy taką 

odpowiedź, że Samodzielny Zespół Publicznych Zakładów Lecznictwa Otwartego Warszawa-Ochota w 

Warszawie nie jest zainteresowany korzystaniem z mienia Gminy Raszyn pozostawianego w budynku 

Centrum Medycznego przy ulicy Poniatowskiego 18 a w Raszynie. Ja nie będę ukrywał, że no to 

stwierdzenie trochę nas zaskoczyło, bo wydawało nam się, że budynek cały wraz wyposażeniem jest 

logiczne, żeby to zostało przejęte przez operatora, no ale musieliśmy się do tego żądania dostosować, czyli 



usunąć cały sprzęt, który nie jest sprzętem wbudowanym i przenieść go do naszych magazynów. Niemniej 

uważając, że potrzeba jest, no, żeby ten sprzęt w jakiś sposób służył mieszkańcom dalej, bo bez sensu jest 

trzymanie go w magazynach tylko po to, żeby się on odpowiednio zestarzał i żeby już nie mógł służyć. W 

związku z tym rozpisaliśmy konkurs, w ramach którego chcieliśmy wydzierżawić ten sprzęt. No tak się 

złożyło, że nałożyło się na to, nałożyła się na to pandemia i taki jej najbardziej rygorystyczny okres, jeśli 

chodzi o możliwości kontaktu. Wszystkie kontakty były zgodnie zresztą wraz ze stosownym 

rozporządzeniem uniemożliwione. W związku z tym skorzystaliśmy z oferty, który przedstawiło nam... ja 

tutaj odnajdę... Centrum Medyczne Judyta, że jest zainteresowane wydzierżawieniem tego sprzętu i na bazie 

tego tej oferty zawarliśmy z Centrum Judyta umowę na dzierżawę tego sprzętu. I w wyniku tego nastąpiło 

wydzierżawienie tego sprzętu podmiotowi leczniczemu, jakim jest Centrum Judyta. Centrum Judyta przejęło 

część tego sprzętu, nie cały, nie cały sprzęt i jeśli chodzi o - tutaj pewnie Państwa interesuje - jakie tutaj były 

kwoty, jeśli chodzi o...już Państwu mówię, muszę tylko sprawdzić. Jeśli chodzi o kwoty to kwoty, które 

zostały zawarte...już momencik...dobrze: zgodnie z & 5 ust. 1 i 2-gi umowy zawarliśmy, że dzierżawca 

zobowiązuje się płacić wydzierżawiającemu miesięczny czynsz dzierżawy w wysokości 2200 zł 

powiększony o podatek VAT, słownie: dwa tysiące dwieście złotych. Czynsz dzierżawy, o którym mowa, 

będzie z góry płacony do 20-stego każdego miesiąca, dnia miesiąca. Taki czynsz 2200 zł miesięcznie płaci 

nam tutaj dzierżawca tego sprzętu, jednocześnie tutaj jeśli chodzi o inne ustalenia, no to oczywiście sprzęt 

musi być w odpowiedni sposób użytkowany i w odpowiedni sposób serwisowany. Sprzęt oczywiście jest 

naszą własnością i w momencie, kiedy byłaby możliwość funkcjonowania w innej formule w każdej chwili 

można tę umowę rozwiązać. Chciałbym tylko tutaj Państwu zwrócić uwagę, że ta kwota 2200 zł miesięcznie 

na sprzęt jest wyższa niż kwota dzierżawy całego budynku z tym sprzętem we wcześniejszym okresie, czyli, 

no, ten sprzęt, który w jakiś sposób tam, no jest już sprzętem sprzed iluś tam lat, jest wydzierżawiony drożej 

niż umowa dzierżawy całego Centrum Zdrowia Raszyn, która była zawarta w roku 2015-stym, 16-stym do 

roku 2018-stego. Tyle ode mnie, sprzęt służy naszym mieszkańcom, część sprzętu nadal pozostaje w naszym, 

w naszym władaniu. Część sprzętu została przekazana do Gminnego, do Centrum Sportu Raszyn. Są to te 

elementy, które służyły na rehabilitacji, a w obecnym czasie mogą służyć, mogą być wykorzystywane przy 

zajęciach ruchowych na terenie Centrum Sportu Raszyn. Tyle jeśli chodzi o sprzęt na dzień dzisiejszy. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję, Panie Wójcie. Panie Wiktorze, czy ta odpowiedź jest wystarczająca Panu  

Wiktor Gasparski (Rada sołecka Falenty Nowe)  

Tak, tak, jak najbardziej ponieważ wyrażałem zaniepokojenie, czy czasem nie mamy sytuacji, że ten sprzęt 



jest niewykorzystywany, bo i zarówno Centrum Sportu jak i basen mogą z części urządzeń skorzystać. Ale 

korzystając z okazji, Panie Przewodniczący, to chciałem na Pana ręce dla całej Gminy i dla Szanownego 

Pana Wójta, dla drogich Pań Radczyń i Szanownych Panów Radnych podziękować za 4 elementy w 

Raszynie: utrzymanie rezerwatu dzikiego ptactwa, wybudowanie Komisariatu Policji przy Alei Krakowskiej, 

odbudowę Austerii i wybudowanie hali sportowej. No i oczywiście to, o czym mówiła Warszawa w latach 

wcześniejszych - ruiny przy Alei Krakowskiej w Raszynie. Ruina na szczęście, czyli budynek Cechu 

Rzemiosł zamienił się w piękne, funkcjonalne Centrum Kultury. I za to Państwu w imieniu mieszkańców i 

Rady Sołeckiej Falent Nowych serdecznie dziękujemy i prosimy o ponowne działania. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja Panu Wiktorowi później udzielę właściwej odpowiedzi, bo tutaj niestety Pan Wójt w dużym stopniu mijał 

się z prawdą, zacytuję kilka dokumentów, żeby pan Wiktor miał pełną świadomość tego, dlaczego ten sprzęt 

trafił... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju, proszę, będzie Pan miał 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Uprzedzam pana Wiktora, że dostanie prawdziwą odpowiedź 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Bardzo proszę o zajmowanie, zabieranie głosu w kolejności, którą żeśmy wszyscy ustalili, a ja udzielam 

teraz głosu Panu Mirosławowi Chmielewskiemu. Jeżeli jest obecny, to Panie Mirku, bardzo proszę o 

zabranie głosu jako kolejna osoba w debacie dzisiejszej. 

Wiktor Gasparski (Rada sołecka Falenty Nowe)  

Ja dziękuję bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panu bardzo, Panie Wiktorze. 

Mirosław Chmielewski  

Tak, dzień dobry Państwu. Dzień dobry Państwu. Dziękuję bardzo za udzielenie głosu. Witam Szanowne 

Gremium. Wójt dużo dzisiaj już mówił na temat, który mnie interesuje - zresztą tak jak większość 

mieszkańców - jest związany z elementem, którego wszyscy używają, to jest tak zwana część, kość jest 

naszego samorządu, jak i większości zresztą miejsc, gdzie przebywamy, gdzie żyjemy, no to jest układ 

drogowy. Tutaj już Wójt dużo mówił o tym, co jest związane - no nie będę powtarzał truizmów - z boomem 



budowlanym, z jakim mieliśmy do czynienia w roku 21-szym. Nie rozpatruję tutaj przyczyn, to skutkiem 

ewidentnym był boom budowlany. Wszyscy inwestorzy, którzy tutaj się zjawiają, no dają świadectwo temu, 

że ten teren jest atrakcyjny. To się nikogo nie zmusi tutaj na siłę, żeby się zjawił i chciał zamieszkać albo 

budować. Natomiast skutkiem tego jest zawsze zapotrzebowanie - tu też Wójt dużo mówił - na zaopatrzenie 

w wodę i odbiór ścieków. I tu ewidentnie też dziękuję za te słowa, bo to uzmysławia, że tutaj jedyny element, 

jakim jest oczyszczalnia, będzie wymagał modernizacji, ale mnie interesuje też ten element, o którym 

mówiłem na początku, czyli drogi. Tutaj Wójt wspominał oczywiście o takich modelowych rozwiązaniach 

opartych o zapisy ustawy, ale mnie dlatego bardziej by interesowało czy jakiś konkret, czyli czy wiemy, jak 

to się rozłoży w czasie te inwestycje towarzyszące, inwestycje drogowe związane z rozwojem budownictwa, 

szczególnie tego dużego budownictwa, Falenty, Słomin, jaki będzie montaż finansowy, czy to będzie tylko 

oparte o finansowanie zewnętrzne, czy też może będzie wymagało jakichś naszych to nakładów? I to jest 

właściwie taki skok tego co chciałbym usłyszeć. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Czy jakieś konkretne pytanie, bo jakoś tak.... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja powiem tak, ponieważ... 

Mirosław Chmielewski  

Wiadomym jest, że w ostatnim czasie, czyli w roku 2021-szym około 3-ch razy więcej mieszkań zaczęło 

powstawać niż w okresach poprzednich, a to wymaga, no, zapewnienia dostępu drogowego, czyli 

komunikacyjnego. I tutaj Wójt wspomina na art. 16-sty, który to inwestorzy, szczególnie tacy 

zinstytucjonalizowani występują z wnioskami o zarówno pozwolenia na budowę, jak i wnioskami o 

zaopatrzenie w wodę, ale skutkiem tego będzie wzmożony ruch uliczny. Czy jakieś normy czasowe są znane 

takich sposobów, no, zwiększenia robót drogowych? Czy na razie jest to jeszcze nieznane? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

To tak bardzo skrótowo. Oczywiście tam wszędzie, gdzie są inwestycje wykonywane przez nazwiemy to 

deweloperów czy też inwestorów instytucjonalnych, jak to Pan nazwał, zgodnie z artykułem nr 16 są one 

realizowane zgodnie z porozumieniem i umową, która jest zawarta z Gminą Raszyn. Tam są dokładne 

terminy, do których ci inwestorzy zobowiązują się wykonać odpowiednie elementy drogowe. To oczywiście, 

tak jak ulica Piaseczyńska, czy tak jak ulica Zdrojowa, tutaj Sękocińska, tutaj tych ulic jest dość dużo, 

ponieważ one są ulicami, które no łączą jakby te duże inwestycje budowane przez naszych tutaj inwestorów 



z tym, z resztą układu komunikacyjnego Gminy Raszyn. Jeśli chodzi zaś, tutaj mamy dokładne, dokładne 

daty oddania tych elementów, dość takie jednoznaczne. Związane są one w głównej mierze również z tym, że 

te elementy są elementami - tak jeszcze patrzę, czy ja mam tutaj coś... często te zadania dzielone są również 

na etapy w zależności od tego, jak dany inwestor buduje daną inwestycję. Czy oddaje ją w jednym etapie, 

dwóch czy też większej ilości tego, tak jest między innymi z ulicą Piaseczyńską, i tam dokładnie ten element 

jest pokazany, ulicę Zdrojową jak również te ulice, które są na terenie Sękocina, tutaj też ulicę Logistyczną. 

To wszystko jest dokładnie opisane w tych porozumieniach. Pozostałych elementów, które my realizujemy to 

niestety, Panie Mirosławie, koncepcja nasza polega na tym, że no projektujemy najważniejsze ciągi 

komunikacyjne w danym momencie, które są najbardziej potrzebne lub najbardziej już zużyte w tym 

systemie komunikacyjnym i w dużej mierze ich realizacja zależy od środków finansowych, którymi 

dysponujemy. Oczywiście to, co wspomniałem wcześniej - można projektować, ale z wyprzedzeniem 1-go, 

2-ch, no góra 3-ch lat, że tak powiem, te elementy drogowe, no bo w dłuższym okresie czasu, kiedy ten 

projekt leży na tej przysłowiowej półce to on po prostu traci swoje pozwolenie na budowę i w żaden sposób 

nie jest później do wykorzystania. W związku z tym też nie możemy zbyt daleko wykraczać w przyszłość. 

Mamy oczywiście układ dróg powiatowych i tu rozmawiamy z Powiatem - zresztą Powiat bardzo chętnie 

chciałby nam możliwie jak największą ilość tych dróg przekazać, żeby to były drogi gminne. Ja powiem 

szczerze, ja bym nawet być może zdecydował się na przejęcie części tych dróg, żeby Gmina przejęła część 

tych dróg, ale w momencie jeśli one by były w odpowiednim stanie technicznym i własnościowym, bo wiele, 

wiele tych dróg nie ma jeszcze uregulowanego stanu własnościowego i stąd no w jakiś sposób tutaj są 

ograniczenia, jeśli chodzi o możliwość ich przejęcia. Dlatego no ja wiem, że chciałoby się mieć takie 

kompleksowe działanie, które można by było realizować, ale nie można znów zaprojektować z dużym 

wyprzedzeniem ciągów komunikacyjnych, też w jakiś sposób jest to związane choćby z tym, że no budowa 

tych elementów, którymi są drogi szybkiego ruchu wokół Gminy, również często się przesuwała, przesuwa, 

właściwie ona została zakończona, ale często się przesuwała w czasie. I trzeba to było również 

zsynchronizować w jakiś sposób z budowanymi trasami szybkiego ruchu wokół gminy Raszyn. Także no to 

są, to są rzeczy, które należy skoordynować. Na dzień dzisiejszy no nie mamy takiego jeszcze pełnego planu 

realizacji tych inwestycji, no ale mamy no duży pakiet projektów, których realizacja na pewno sprawi, że ten 

taki szkielet tego transportu drogowego zostanie tutaj na naszą Gminę naniesiony. Niestety, tak się składa, że 

podstawowymi elementami tego szkieletu, o którym tutaj rozmawiamy to jest właśnie ten układ dróg 

powiatowych na terenie Gminy Raszyn. I bez ruszenia tego ciągu dróg powiatowych trudno będzie, że tak 

powiem - no chyba, żebyśmy dublowali te drogi - trudno będzie realizować taki właściwy układ dróg 



gminnych. Stąd moje rozmowy ze Starostą, żeby no zdecydował się na budowę choćby Drogi Hrabskiej przy 

współudziale Gminy Raszyn. Takie są elementy związane z budową dróg na terenie Gminy Raszyn. Dużym 

osiągnięciem, dużym wyzwaniem jest na pewno teraz budowa ulicy Miklaszewskiego na tym takim dość 

długim odcinku, zarówno od Starzyńskiego jak i od ulicy Długiej, bardzo kosztowne zadanie - prawie 15, z 

wykupami to myślę, że jakieś 17 milionów. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Rozumiem, że to wszystko, Panie Wójcie, tak? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak, tak. Oczywiście. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Mirosławie? 

Mirosław Chmielewski  

Ja tylko właśnie chciałem takich właśnie słów kilka uzupełniających, bo to już dużo było mówione, ale 

chciałbym jeszcze przy okazji, jak już jestem - jedno takie historyczne pytanie, mogę? 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Jeżeli bardzo historyczne, bardzo proszę. 

Mirosław Chmielewski  

Bardzo historyczne, ale bardzo krótkie. W tamtym roku rozmawialiśmy o kwestii dotyczącej postępu w 

nazwijmy to Grocholicami i Prokuratorią. Coś się zmieniło, czy to nadal jest w zawieszeniu, bo nie docierają 

do mnie takie informacje?  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Jeśli chodzi, jeśli chodzi o system samego - roszczeń Grocholskich na terenie no w naszym przypadku 

Nowych Grocholic, bo te roszczenia są znacznie rozleglejsze, bo jeszcze na dużą część Michałowice. I to tak 

jak Państwo pewnie pamiętacie bieg wydarzeń: pierwszy - wydana decyzja Ministra Rolnictwa w tym 

wypadku o jakby unieważnieniu, unieważnieniu decyzji wynikającej z reformy rolnej, czyli przejęcia tych 

gruntów w ramach reformy rolnej od Grocholskich, później decyzję tą my zaskarżaliśmy do Wojewódzkiego 

Sądu Administracyjnego, Wojewódzki Sąd Administracyjny nie wyraził, jednak podtrzymał decyzję 

Ministra, ówczesnego Ministra Rolnictwa, który, który no stał przy swoim, że w wyniku tego można te 

grunty oddać właścicielom, co wiązałoby się z roszczeniem Grocholskich do tych osób, które posiadały te 

grunty, gdyż tutaj nie zaszły nieodwracalne, prawda, zdarzenia prawne. No, my byliśmy innego zdania, w 



związku z tym zaskarżyliśmy tę decyzję do Naczelnego Sądu Administracyjnego. W Naczelnym Sądzie 

Administracyjnym w 2018-stym roku, pod koniec 2018-stego roku odbyła się rozprawa, na której Naczelny 

Sąd Administracyjny uchylił decyzję Ministra Rolnictwa i przekazał ją do ponownego rozpatrzenia 

Ministerstwu. Ale Ministerstwo dłuższy czas nie rozpatrywało tej decyzji. W międzyczasie, i chyba robiło to 

słusznie i z pewną, no z pewną premedytacją - złe słowo - myślę rozwagą, gdyż w międzyczasie ukazała się 

ustawa sejmowa, która wprowadzała, że wszelkie, że tak powiem, zdarzenia które nastąpiły przed, po 

upływie już, przed to znaczy upłynęło już od tego zdarzenia 30 lat, a w wyniku tego zdarzenia zostały 

przejęte nieruchomości lub jakieś stany własnościowe zostały uregulowane. Nawet jeśli byłyby one nie 

niezgodne z prawem, to nie mogą one skutkować zwrotem nieruchomości, a co najwyżej mogą skutkować 

roszczeniem byłych właścicieli danej nieruchomości. Zapis tej ustawy jest dość korzystny, dlatego że dzięki 

temu wszyscy posiadacze - mówię tu specjalnie słowo posiadacze a nie właściciele - którzy dysponują tymi 

nieruchomościami generalnie mogą wnioskować o tak zwane zasiedzenie, to znaczy nie tak zwane bo to jest 

kodeksowy zapis o zasiedzenie, lub regulować no w jakiś sposób prawa własnościowe, wykazując się ponad 

trzydziestoletnim prawem do tego gruntu. Jednocześnie byli właściciele nie mogą zgłosić bezpośredniego 

roszczenia o zwrot danej nieruchomości. Moim zdaniem i chyba ono jest, raczej ma potwierdzenie, w 

związku z tym te wszystkie rozprawy, które do tej pory sądy zawieszały postępowania o zasiedzenie, 

powinny być na dzień dzisiejszy wznawiane i poprzez te działania ci posiadacze tych gruntów mogą 

występować o zasiedzenie, czyli o ....  

Mirosław Chmielewski  

wejście w posiadanie na własność 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

w wyniku tego wejście w stan własności tymi nieruchomościami. Tak wygląda, jeśli chodzi o Nowe 

Grocholice, my na dzień dzisiejszy roszczenia o odszkodowanie nie mamy, aczkolwiek takie roszczenia były 

składane swojego czasu przez byłych, przez spadkobierców Grocholskich do sądu. Tymi stronami tego 

postępowania była Gmina Michałowice, Gmina Raszyn, Starostwo Pruszkowskie, Skarb Państwa. Nie 

pamiętam, czy też z uwagi na prawa właścicielskie i nie Wojewoda Mazowiecki. To takie było zbiorowe 

jakby roszczenie, które chyba w celu jakby takiego dopełnienia było swojego czasu złożone. Ono było jakoś 

bardzo wygórowane, nie posiadało zresztą żadnego umocowania, jeśli chodzi o wycenę wartości 

nieruchomości. No, ale też również ono było wtedy zawieszone, bo nie było odpowiedniej podstawy 

prawnej. Jak teraz sąd zadecyduje, trudno mi jest powiedzieć. Myślę, że na dzień dzisiejszy Grocholscy co 

najwyżej mogą dochodzić roszczeń odszkodowawczych od Skarbu Państwa. W każdym razie ci właściciele, 



ci posiadacze gruntów - moim zdaniem - mogą spać spokojnie już i robić wszelkie działania, żeby te grunty 

przejmować na mocy obowiązującego prawa. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo,  

Mirosław Chmielewski  

Ja też dziękuję, nie przedłużam. Dziękuję bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Rozumiem, że Pan wykorzystał. Dziękuję bardzo. Teraz poproszę o głos, o zabranie głosu Panią Izabelę 

Makarską, jeżeli jest obecna, bardzo proszę. Jeszcze nim oddam ten głos - Panie Przewodniczący Darek 

Marcinkowski - czy jest Pan może? Bo ja bym chciał przekazać to prowadzenie w tej chwili  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Już, jestem, Panie Sławku.  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Teraz rozumiem kontrolerów, jak nie chcą pracować na jednostanowiskowym tym. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie. Zanim się uruchomi to wszystko, to długo trwa. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, muszę po prostu na chwileczkę opuścić, a nie chciałbym, żeby uległo... W tej chwili ma zabrać głos 

pani Izabela Makarska. Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Pani Iza Makarska będzie nieobecna, nie będzie obecna na dzisiejszej sesji, w związku z tym zapraszam 

przed ekran i do mikrofonu panią Bogumiłę Stępińską-Gniadek. Głos dla Pani. Panie Sławku, dziękuję 

bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ja również, za chwileczkę się włączę.  

Bogumiła Stępińska-Gniadek  

Dzień dobry Państwu. Widać mnie, jak rozumiem, już słychać.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Widać, słychać.  



Bogumiła Stępińska-Gniadek  

Bardzo dziękuję. Witam Państwa serdecznie, moje nazwisko Bogumiła Stępińska-Gniadek. Proszę Państwa, 

ja jestem radcą prawnym, mieszkam w Raszynie od 22 lat, mam przyjemność tutaj pracować, dokładać się do 

budżetu w tej Gminie. I dziękuję bardzo za możliwość wzięcia udziału w dzisiejszej debacie. Szanowni 

Radni, Szanowny Panie Wójcie, ja z dużą uwagą zapoznałam się z tym raportem o stanie Gminy Raszyn. 

Jako osoba, która mieszka tu już 22 lata ja widzę, jak Raszyn się zmienił i niewątpliwie widać zmiany na 

plus. Mnie cieszy widok Austerii, cieszy mnie poprawa estetyki Raszyna. Cały czas mam nadzieję, że ten 

slogan Fashion from Raszyn zniknie z przestrzeni publicznej i jako mieszkańcy będziemy się mogli szczycić 

miejscem pięknym, przyjaznym dla nas wszystkich. Tyle tylko, że w wielu obszarach -mam takie wrażenie - 

że jednak staramy się malować trochę trawę na zielono. To nie jest tak różowo, jak się próbuje pokazać w 

tym raporcie i tak kolorowo. Ja chciałabym się skupić tylko na pewnych takich wybranych aspektach. Proszę 

Państwa, z tej  

Z analizy i tabelek, które Pan Wójt prezentował nam na samym początku wynika, że w Raszynie na koniec 

2021 roku mamy mieszkańców w liczbie 20 950 osób. W 2017 roku była to liczba 20 743 osoby, więc mamy 

w okresie 5 lat wzrost liczby mieszkańców o 207 osób proszę Państwa. To w mojej ocenie jest bardzo słaby 

wynik, a ma to przełożenie na bardzo istotne kwestie, jak chociażby kwestie dotyczące podatku 

dochodowego od osób fizycznych. W naszej gminie wpływy z PIT-u, jak czytamy w raporcie - ja tylko 

skupię się na picie, tam wiadomo jest i CIT, mamy podatek od nieruchomości, ale mamy kwotę ponad 51mln 

zł. Zadłużenie mamy powyżej 40 mln zł. Chciałbym Państwu zwrócić uwagę na następującą kwestię. 

Oczywiście może porównania nie są modne i powinniśmy się porównywać, jak tutaj jedna z przedmówczyń 

wskazywała, ale proszę zobaczyć: w gminie Michałowice mamy liczbę mieszkańców 18 462 osoby. Gmina 

ta ma znacznie większy odsetek meldujących się na pobyt stały, a co kluczowe proszę Państwa, wpływy z 

podatku dochodowego od osób fizycznych wyniosły u nich ponad 71 mln zł, więc 20 mln zł więcej mają 

pieniędzy z podatku dochodowego od osób fizycznych. Proszę Państwa myślę, że nikt z nas nie wierzy, że 

liczba osób faktycznie zamieszkujących na terenie gminy Raszyn, przy powstających w sposób zupełnie 

nieuporządkowanych tych osiedlach deweloperskich, bez takiego ładu i składu, bez przygotowania 

odpowiedniej infrastruktury, uległa zwiększeniu zaledwie o 207 osób. Każdy z nas ma świadomość, że ta 

liczba jest istotnie większa, a liczba ta przekłada się na nasze dochody z podatku PIT. Oczywiście wiem i 

wszyscy też wiemy, że nie trzeba być zameldowanym na pobyt stały, by płacić podatek dochodowy w naszej 

gminie. Tyle tylko, że trzeba mieć świadomość, że brak zameldowania, a zwłaszcza pozostawienie sobie 

nadal - myślę, że w zdecydowanej większości osób, które nas zamieszkują -meldunku warszawskiego, 



wynika z bardzo pragmatycznego podejścia. Oni chcą płacić podatek w Warszawie, bo chcą mieć dostęp do 

warszawskich żłobków, przedszkoli, szkół, karty warszawiaka, etc. 

Proszę Państwa, co my jako gmina możemy zaoferować tym nowym mieszkańcom po to, żeby płacili 

podatek tutaj? Ja mogę powiedzieć z perspektywy swojej - jako rodzica, że niewiele. W mojej ocenie dla 

tych mieszkańców jesteśmy ciągle tylko sypialnią proszę Państwa, niczym więcej. Ośrodka zdrowia nie 

mamy. Pięknego, którym szczyciliśmy się przez wiele lat - utraciliśmy go bezpowrotnie. Przez 2 lata stał 

pusty, generował dla gminy olbrzymie koszty, które w czasie pandemii nie służyły ochronie zdrowia naszych 

mieszkańców. Szkolnictwo, proszę Państwa, myślę, że bardzo istotny element dla każdego rodzica, dla 

każdego młodego człowieka, który tutaj się sprowadza i planuje założyć rodzinę i mieszkać, dla mnie zostało 

w ostatnich latach powiem wprost zaorane. Szkół jest za mało, przedszkoli publicznych również. O żłobkach 

nie wspomnę, bo dopiero mamy w planach budowę żłobka. Nie tylko szkoła w Raszynie jest niewydolna. 

Pozostałe placówki również nie spełniają proszę Państwa oczekiwanych standardów. Każdy myślę, że wie i 

to nie trzeba być jakimś specjalistą od oświaty, że każda wielka szkoła, co do zasady osiąga nie najlepsze 

wyniki jeśli chodzi o poziom nauczania. Zatem proszę Państwa, jaki sens ma zostawianie dzieci w 

raszyńskich szkołach podstawowych, które tak blado wypadają na tle szkół warszawskich, czy w ogóle na tle 

szkół powiatu pruszkowskiego, który przecież nie najgorzej tutaj stoi. Czy też można wysłać dzieci do gmin 

ościennych? Proszę Państwa wyniki egzaminu na koniec szkoły podstawowej w roku 2021 pokazały skalę 

zaniedbań, jaka miała miejsce w ostatnich latach. Jest to efekt stworzenia proszę Państwa raszyńskiego 

molocha. Oczywiście możemy dalej malować trawę na zielono, tylko proszę Państwa jak długo? To, że jest 

źle, widzą nie tylko rodzice, którzy podejmują decyzję o tym, żeby nie wysyłać tutaj dziecka do szkoły. 

Wiedzą o tym również proszę Państwa nauczyciele. Proszę zobaczyć, bym Państwa zachęciła, żebyście 

Państwo pochylili się nad tym ilu nauczycieli w ostatnim okresie odeszło z raszyńskiej szkoły podstawowej. 

W maju mamy proszę Państwa kolejny exodus nauczycieli z raszyńskiej szkoły podstawowej. Odchodzą 

nauczyciele przedmiotowi, o wybitnych wręcz osiągnięciach edukacyjnych. To są osoby, które w pracy 

zawodowej mogły poszczycić się wychowankami, którzy zajmowali najwyższe miejsca w konkursach 

kuratoryjnych. Brak pracowni, pomocy dydaktycznych, oferty zajęć pozalekcyjnych - to są kolejne tematy, 

które wymagają proszę Państwa naszej atencji i natychmiastowych działań. Osoby, które tutaj się 

sprowadzają, to nie są osoby, które mają tutaj na miejscu dziadków, ciocie, które mogą odebrać dziecko 

wcześniej ze szkoły. Te elementy proszę Państwa, są bardzo kluczowe właśnie dla tych młodych ludzi. 

Natomiast Pan Wójt w swojej wypowiedzi, prezentując nam raport, mnie to bardzo zmartwiło Panie Wójcie, 

wskazał wprost, że na dobrą sprawę Państwo nie wiecie jeszcze, nie macie zrobionej analizy, jakie będą 



potrzeby oświatowe na terenie gminy Raszyn. Mamy rok 2022, jesteśmy kilka lat po reformie oświaty, 

pracujemy nad strategią, a my nie wiemy, nie ma porządnego audytu demograficznego zrobionego w 

gminie? To jak my chcemy planować i budować strategię gminy? Jak chcemy dalej funkcjonować, żeby tych 

młodych ludzi zachęcić, żeby oni faktycznie tutaj zostali?  

Dlatego proszę Państwa ja podsumuję, że oświaty na wysokim poziomie, to my tym młodym ludziom na 

pewno nie możemy zaoferować. A co my mamy? Bacząc proszę Państwa na kubaturę, to można by 

powiedzieć, że Raszyn sportem stoi. Tylko czy aby na pewno? Mamy Centrum Sportu w Raszynie, tylko 

należy postawić sobie pytanie komu służy to Centrum Sportu. Nie mam niestety poczucia, że ono służy 

mieszkańcom. Dla mnie nasza rola mieszkańców, sprowadza się proszę Państwa do utrzymywania tych 

obiektów sportowych i finansowania tego, co tam się odbywa. Od czasu do czasu mamy jakieś igrzyska. Jest 

dobrze, o ile możemy na nie wejść, bo na wiele imprez mieszkańcy wejść nie mogą. Myślę, że nie t takie jest 

oczekiwanie mieszkańców Raszyna. Mają troszeczkę większe oczekiwania niż chleba i igrzysk. Proszę 

Państwa z zaskoczeniem przeczytam zawarty zwrot w raporcie "(...) zarządzanie halą sportową- czytam to 

zdanie - w Centrum Sportu w Raszynie ma charakter zadania interdyscyplinarnego, który jest realizowany 

także na płaszczyźnie marketingu i promocji". Prawdopodobnie przeszłabym nad nim tak, może bym nie 

zwróciła na niego większej uwagi, ale on jest niestety powielony również w strategii, jako takie wręcz 

kluczowe zdanie co do tego, jak ten jak Tusk, jak to Centrum Sportu ma funkcjonować. Proszę Państwa ja 

nie wiem, co autor tego zdania miał na myśli, ale na pewno nie rozumie pojęcia interdyscyplinarności, a już 

zupełnie nie rozumiem jak i dlaczego Centrum ma służyć nie mieszkańcom, tylko bliżej nieokreślonemu 

marketingowi i promocji. Proszę Państwa żeby coś promować, trzeba mieć co promować najpierw. 

Największą promocję Raszynowi to zrobiła Pani Iga Świątek. Pewnie nie było tej celem. Proszę Państwa, my 

nie potrzebujemy marketingu i promocji. My potrzebujemy tak naprawdę miejsc, które integrują 

mieszkańców, z ciekawą ofertą dla mieszkańców. Miejsc, z których mieszkańcy mogą korzystać w bardzo 

dobrej dla nich cenie, bo płacą tutaj proszę Państwa podatki. Jedne osoby, które mają jakiekolwiek zniżki, to 

są członkowie klubów sportowych, którzy i tak płacą składki, rodzice finansują wyjazdy dzieci na zawody, 

autokary, etc; seniorzy - bardzo dobrze i czasem posiadacze raszyńskiej Karty Dużej Rodziny. Ja akurat 

jestem również posiadaczem raszyńskiej Karty Dużej Rodziny, ale co z tego ma mieszkaniec inny, który 

płaci tutaj podatki proszę Państwa? Ja bardzo zapraszam Państwa Radnych do takiej wnikliwej analizy 

budżetu, żebyście Państwo policzyli, ile wydajecie Państwo rocznie - jako gmina ile wydajemy rocznie - na 

sport w Raszynie i warto ocenić zasadność tych wydatków i sprawdzić, jak z tego korzystają mieszkańcy, bo 

wtedy jest zasadny wydatek. Jeżeli my faktycznie z tego proszę Państwa korzystamy. Chociażby pokazuje to 



- byłam zaszokowana tym - częstotliwość z jaką działa Komisja Sportu w Radzie Gminy. W 2020 były 3 

posiedzenia, 2021 - 2 posiedzenia, a to co wydajemy jako gmina rocznie na sport, to nie jest tylko budżet 

Centrum Sportu Raszyna. To jest wydawanie kilkanaście milionów złotych, bo proszę zobaczyć chociażby 

na budżet innych jednostek. W samym budżecie raszyńskiej szkoły podstawowej jest pozycja budżetowa, 

taka jak Organizacja Biegu Raszyńskiego. Z budżetu szkoły w Raszynie.  

Proszę Państwa ja nie wiem na czym ma polegać zarządzanie na płaszczyźnie marketingu i promocji, bo 

jeżeli to ma być kolejny konkurs tańca, to chyba proszę Państwa nie o to chodzi. Ja nie mam nic przeciwko 

konkursom tańca, niech one sobie będą, ale to powinien być margines działalności Centrum Sportu w 

Raszynie, a nie jego główna rola, bo takie jest odczucie nas mieszkańców. To nie o to chodzi. Centrum 

Sportu ma być miejscem atrakcyjnym dla mieszkańców gminy Raszyn.  

Proszę Państwa oczywiście możemy mówić, że nasza sytuacja jest wspaniała, Pan Wójt zresztą wskazywał 

na to, ze nie wydaje tego budżetu inwestycyjnego. Chyba nawet taki zwrot nawet był użyty, bo gromadzi te 

inwestycje na jakieś większe cele, bo proszę zauważyć, że wydatki inwestycyjne nie są realizowane w 

pełnym zakresie. Natomiast troszkę nie wiedzieć czemu, akurat ta bańka inwestycyjna to się odbywa w roku 

wyborczym. W 2018 ponad 50 mln zł - rok wyborczy. Rozumiem, że w przyszłym roku będziemy znowu 

mieć nadmuchaną bańkę inwestycyjną. To nie o to chodzi drodzy Państwo.  

Także ja zachęcam Państwa bardzo d tego, żebyśmy skupili się nad jakąś ciekawą ofertą dla osób 

mieszkających w gminie Raszyn, dla młodych ludzi, dla tych, którzy się tu sprowadzają, bo w ten sposób 

tylko możemy myśleć o dalszym rozwoju tej gminy. Dziękuję Państwu za możliwość wypowiedzi.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Rozumiem, że to jak debata, to ja mogę się ustosunkować? Bym chciał tylko, żeby Pani Bogumiła 

powtórzyła, bo nie usłyszałem wszystkiego, nie wiem - przerywało głos, zawieszało wypowiedź. Chodzi o 

samo porównanie - ustosunkowała się Pani do ilości mieszkańców w naszej gminie i dawała Pani jakiś 

przykład... 

Bogumiła Stępińska -Gniadek  

Już powtarzam Panie Wójcie. Gmina Michałowice ma liczbę mieszkańców 18 462 osoby, czyli ponad 2 tys 

mniej mieszkańców niż my, a ma wpływy z podatku dochodowego od osób fizycznych o ponad 20 mln zł 

wyższe. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Dobrze. Już się ustosunkowuje do tego, po prostu chciałbym wykazać Pani niespójność Pani wypowiedzi i 



toku jakby przedstawienia problemu, Otóż w pierwszej kolejności sugerowała Pani, że w naszej gminie jest 

duża ilość osób niezameldowanych, w związku z tym h osób zameldowanych, liczba osób 

niezameldowanych, czyli nie mamy możliwości ściągnięcia odpowiedni wysokich z tego tytułu podatków, 

dlatego że większość mieszkańców, którzy zamieszkują, a nie są zameldowani, odprowadza podatki w 

Warszawie, bądź w innych miejscach, z których pochodzą i przyjechali na nasz teren, ale jednocześnie jako 

przykład jakiegoś dobrego postępowania, pokazuje Pani gminę jeszcze mniejszą od naszej, która 

prawdopodobnie problem z tytułu nie meldowania się mieszkańców na ich terenie ma podobne, a może 

jeszcze większy z uwagi na to, że jest to o prawie 2 tys mniejszą gminą. W związku z tym nie ma tu logiki 

ten sposób myślenia- ja nie przerywałem, w związku z tym proszę nie wyrywać się od razu do polemiki ze 

mną, bo ja spokojnie słuchałem, tak jak Pani może nam tutaj potwierdzić. W związku z tym, czego dowodem 

jest fakt, który Pani mówi? Fakt ten potwierdza tylko to, że wśród tych 18,5 tys mieszkańców, którzy 

mieszkają w Michałowicach, są osoby z zasobniejsze finansowo, które odprowadzają większy podatek 

dochodowy, czyli per saldo na osobę przypada większy podatek. W związku z tym udział w podatku gmina 

ma większy. Co jest tego powodem? Po prostu gmina Michałowice ma bogatszych mieszkańców. To jest 

jedyny wywód, który Pani powiedziała. Ja się zgadzam z tym, ale to nie znaczy, że w jakiś sposób należy 

dyskryminować tych mieszkańców, którzy mają mniejsze portfele i w jakikolwiek sposób uważać, że oni są 

jakby mniej wartościowi, bo tak Pani tutaj stwierdziła. 18 tys wspaniałych ludzi w Michałowicach, a u nas 

21 tys, ale jakby tutaj gmina nie robi odpowiednich działań. Ja rozumiem, gdyby Pani pokazała mi, że gmina 

Michałowice w ciągu ostatnich lat zwiększyła ilość mieszkańców o 10 tys i z tego tytułu ma większe 

dochody z podatku od osób fizycznych. Potwierdziłbym, że rzeczywiście działania gminy Michałowice są z 

tego tytułu lepsze, że tak powiem przynoszą większe korzyści. Zgadzam się z tym, że ilość zameldowanych 

osób, czyli odprowadzających podatki - jak sama Pani powiedziała, to, żeby odprowadzić podatek, nie trzeba 

być wcale zameldowanym na danym terenie, choć jest to przeważnie nierównoznaczne jedno z drugim, bo 

tak jest utarte w naszej świadomości, powoduje, że podatek by wzrósł, gdybyśmy mieli większą ilość 

mieszkańców. Zgadzam się z Panią, że prawdopodobnie by wzmógł prawdopodobnie ilość mieszkańców 

znacznie wzrośnie w momencie, kiedy te nowe osiedla, które powstają, rzeczywiście zaczną być po prostu 

zamieszkiwane, bo na dzień dzisiejszy to przeważnie widzimy nie zawsze ładne i nie zawsze pewnie 

oczekiwane przez nas budynki jednorodzinne, segmenty, bliźniaki etc, ale jeszcze mieszkańców w nich nie 

ma. W związku z tym nie ma tej akcji meldunkowej aż tak rozwiniętej. W związku z tym z pierwszej części 

Pani wypowiedzi można tylko podsumować: tak, zgadzam się z Panią, gmina Michałowice ma bogatszych 

mieszkańców, którzy odprowadzają z tego tytułu na osobę większy podatek i z tego tytułu dochody gminy 



Michałowice są większe, co zresztą podkreśliłem opisując raport o stanie gminy. 

Również Pani dała przykład wspaniałych szkół warszawskich i jakby z tego, że są lepsze warunki do rozwoju 

tam dzieci i młodzieży, lepsze warunki edukacyjne. Nie zgodzę się z tym, ponieważ tu Pani mówiła z jednej 

strony, że najpiękniejsze są małe, piękne szkółki, które gdzieś tam powstają. Proszę mi pokazać w 

Warszawie małą szkółkę. Wszystkie szkoły są duże, wszystkie szkoły są przepełnione, często pracujące na 2 

zmiany, czego u nas w gminie Raszyn jeszcze nie ma, choć niewykluczone, że też będziemy musieli do 

takiego stanu powrócić. Zakłóca to duża ilość oddziałów przygotowawczych dla dzieci z Ukrainy, która teraz 

jest na terenie szkół, szczególnie szkoły Raszyńskiej. W związku z tym ten element jest dość trudny. Ilość 

oddziałów raptownie, skokowo wzrosła z uwagi na działania wojenne, ale to jest element, który jeśli ustąpi, 

to nadal nasze placówki są w stanie pracować przynajmniej w większości na 1 zmianę. Jeśli chodzi o 

wspaniałe zabezpieczenie przedszkolne w Warszawie, którego nie ma w gminie Raszyn. Proszę Pani 

jesteśmy, jedyną gminą, również w porównaniu do Warszawy, że zabezpieczamy swoje potrzeby jeśli chodzi 

o wychowanie przedszkolne w naszych publicznych przedszkolach. Przedszkola, które są naprawdę na 

dobrym poziomie i przeważnie wszystkie mieszczą się w bardzo dobrych warunkach, w dobrych, nowych, 

niedawno wybudowanych budynkach. Nie korzystamy z niepublicznych przedszkoli, tak jak robi to 

większość gmin, nazwijmy to [niesłyszalne] w koło Warszawy, jak również sama Warszawa. Sama 

Warszawa, zresztą to jest działanie, które było wielokrotnie pokazywane, wykupuje miejsca w przedszkolach 

prywatnych, właściwie niewiele buduje przedszkoli prywatnych, własnych, zdając się również na 

wykupienie tej usługi na zewnątrz. Jakie rodzi to niebezpieczeństwo? Właśnie takie, do którego my w 

Raszynie, nie chcemy dopuścić. Raz, że szantażu prywatnych właścicieli niepublicznych placówek, jeśli 

chodzi o cenę pobytu dziecka w przedszkolu, za które musi płacić samorząd, pomimo tego, że w niektórych 

przypadkach jeszcze dopłacają rodzice, jak również to, że tracimy kontrolę nad jakością realizowanych tam 

świadczeń, tracimy kontrolę nad jakością wychowania przedszkolnego w tych placówkach. W związku z tym 

wydaje mi się, że tutaj jest brak pewnej spójności. tJeśli chodzi o sport. Sport na terenie gminy Raszyn. 

Proszę Pani wydaje mi się, że gmina o takiej wielkości, jaką jest gmina Raszyn, trochę ponad 20 tys 

mieszkańców, nazwijmy to nawet 30 tys mieszkańców, ma bardzo dobre zaplecze do uprawiania sportu. 

Oczywiście zawsze z zapleczem jest tak, że można budować kolejne boisko, można budować kolejne hale. 

Mamy jako nieliczna gmina w okolicy Warszawy basen. Mamy nowoczesną halę sportową, mamy boiska 

jest ze sztuczną murawą, mamy stadion. I jeżeli Pani przejdzie i będzie chciała brać udział na tych obiektach, 

w rożnego rodzaju zajęciach, to na pewno Pani znajdzie tam odpowiednią sekcję, znajdzie Pani tam 

odpowiednią grupę, która prowadzi stosowne zajęcie. Skąd wiem, że Pani nie bierze udziału w tych 



zajęciach? Stąd, że mniej więcej znamy się przynajmniej z widzenia i na pewno Pani osoba wpadłaby mi 

oko, jeśliby rzeczywiście brała udział w któryś zajęciach sportowych na terenie gminy Raszyn, a jest ich 

naprawdę bardzo dużo. Oczywiście łatwo krytykować jest zajęcia sportowe po okresie dwuletniej pandemii. 

Szacun. Myślałem, że jednak nie będziemy tego w ten sposób robić, że będziemy np. krytykować 

przepełnienie w szkołach po 2 latach pandemii, jak stały puste i będziemy krytykować również brak 

odpowiednich zajęć w obiektach sportowych po 2 latach, kiedy do tych obiektów praktycznie rzecz biorąc 

można było wejść poza - w pewnym okresie - rzeczywiście tylko i wyłącznie klubami sportowymi i to też w 

ograniczonym zakresie. Chciałbym tutaj powiedzieć, że taka wypowiedź jest zawsze dobra. Ja bardzo cenię 

sobie taką wypowiedź. Osobiście wiele lat swojej młodości, dzieciństwa spędziłem w Warszawie i czuje 

duży związek z Warszawą do dnia dzisiejszego. Nie tylko przez więzy rodzinne, ale też również 

emocjonalne, bo właściwie tam spędziłem całą młodość i dobrze pamiętam jakie są warunki takiego rozwoju 

młodego człowieka. Szkoły warszawskie - sam je kończyłem. Wiem jaki jest poziom szkół warszawskich. 

Mało tego - moje dzieci kończyły szkoły warszawskie również i wiem jaki jest poziom tych szkół 

warszawskich. Poza jakąś elitą, bo wiadomo, że jeżeli ma się na swoim terenie kilkaset szkół, to znajdą się 

zawsze szkoły, które będą w pierwszej dziesiątce, czy nawet na pierwszym miejscu, tak jak by choćby 

liceum Staszica czy temu podobne placówki z regionu w całej masie. Nie mówmy, że poprzez te perełki 

można mówić, że reszta masy szkół w Warszawie, jest szkołami dobrymi. To co Pani mówi, że w maju 

nastąpił exsodus nauczycieli z Raszyna - tak się dzieje, że w całej Polsce miesiąc maj jest miesiącem, w 

którym następują przejścia, czyli jest tak jakby okienko transferowe, które się otwiera i nauczyciele 

zmieniają swoje szkoły, w których uczą i przechodzą często do innych. Tak jest taka sytuacja i to jest 

element pewnych działań i pewnego stylu, że tak powiem pracy nauczyciela obecnie, że nie mają oni już 

teraz takiego przywiązania do danych placówek i przechodzą z placówki do placówki. Tam, gdzie mają 

korzystniejsze warunki prac. Często są podkupywani. Sam miałem przykład, kiedy była uruchamiana szkoła 

w Zamieniu i kiedy nauczyciele nasi, byli przekupywani przez dyrekcję i HR-ców, którzy tam przy tej szkole 

działali, żeby przeszli do szkoły zamiennej. Tak wygląda obecnie rzeczywistość. Dzisiejsza rzeczywistość 

wygląda troszeczkę inaczej. Może 20/30 lat temu, kiedy ten prestiż zawodu nauczyciela był zupełnie inny. Ja 

zdaję sobie sprawę, że nie ma tak, żeby nie mogło być lepiej. Zdaję sobie sprawę, że również placówki 

oświatowe nasze szkolne, zwłaszcza placówki szkolne, mają jeszcze wiele do zrobienia i jest to sprawa, że 

nigdy one nie osiągną na pewno takiego pułapu, żeby można było powiedzieć w całym zadowoleniu, że są 

najlepsze. Samozachwyt nie jest tutaj na miejscu. Zawsze trzeba pracować, żeby być jeszcze lepszym, niż się 

jest i przy kontaktach z nauczycielami z tych placówek, brałem udział w jednej z takim dużych rad 



pedagogicznych, specjalnie zrobionej w szkole podstawowej w Raszynie, na której byłem obecny, gdzie 

omawiałem z nauczycielami, a była cała Rada Pedagogiczna, nasze oczekiwania jako gminy, jeśli chodzi o 

ten poziom nauki, poziom edukacji w gminie Raszyn, że nie jest on jeszcze na takim poziomie, z którym 

moglibyśmy czuć zadowolenie.  

Pamiętam taki okres, kiedy my dawaliśmy bardzo duże kwoty, może nawet wyższe niż teraz, jeśli chodzi o 

dodatkowe zajęcia i dodatkowe godziny, tzw. "Godziny Wójta", gdzie nauczyciele brali dodatkowe 

wynagrodzenie za dodatkowe godziny lekcyjne. Też nie przyniosło to wtedy jakiegoś długofalowego i 

widocznego efektu, dlatego, że to co Pani mówi, my jesteśmy podwarszawską miejscowością. Duża ilość 

rodziców, tych, którzy najbardziej zwracają uwagę na edukację swoich dzieci, czyli tych dzieci najbardziej 

"przypilnowanych" jak to się na mówiło w moich czasach, rzeczywiście idzie do Warszawy. Dlatego, że ci 

ludzie pochodzą przeważnie Warszawy, bo stamtąd się przeprowadzili tutaj i czują związek z warszawskimi 

szkołami, z warszawskimi placówkami oświatowymi, ale mówienie, że poziom w naszych placówkach jest 

gorszy, niż w placówkach w Warszawie... ? Naprawdę, to nie do końca. Trzeba jeszcze wziąć poprawkę na 

dostępność różnych innych elementów, choćby takich jak korepetycje, choćby takich jak ta świadomość 

społeczna roli wykształcenia, itd, którą oczywiście również trzeba rozwijać w danym, społeczeństwie.  

Bogumiła Stępińska -Gniadek  

Szanowni Państwo, dziękuję Panie Wójcie za odpowiedź. Pan bardzo skupił się na tej w Warszawie, a ja 

głównie powiedziałam o powiecie pruszkowskim, ale ok.  

Panie Wójcie, ja wiele razy prowadziłam z Panem już różne rozmowy i dyskusje. 

Wiem z doświadczenia, że ja mówię sobie, Pan mówi sobie i pewnie się przekonamy, także dziękuję bardzo. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja również dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Ja również dziękuję bardzo za obecność, za głos cenny w dyskusji. Oddaję głos Panu Jackowi Pająkowi. 

Panie Jacku głos dla Pana. 

Jacek Pająk  

Dzień dobry Panie Wójcie, dzień dobry Panie Przewodniczący, dzień dobry Państwo Radni. Czy mnie 

słychać i widać?  



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Słychać i widać.  

Jacek Pająk  

Panie Przewodniczący ja chciałem zadać do Pana najpierw pytanie o gminę Lelis, o walory tej gminy i czy 

planujemy zawrzeć jakąś umowę o przyjaźń albo o współpracę z gminą Lelis? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Mówi Pan o uchwale, która była pierwowzorem zrobienia uchwały dotyczącej .... 

Jacek Pająk  

Inicjatywy lokalnej, tak jest. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Akurat to była dobra uchwałą na podstawie tej uchwały była natworzona, następnie była sprawdzana przez 

Wojewodę. Te autopoprawki, jak Pan podkreślił, gmina Lelis, ładna nazwa - też myślę, ale to jest element, 

który zaistniał przez pomyłkę, ta nazwa. Następnie uchwała była oceniana przez Wojewodę, Biuro Prawne. 

Została w sposób negatywny zaopiniowana i została na ostatniej sesji podobnie przegłosowana w nowej 

wersji, zaproponowanej przez Biuro. Mam nadzieję, że zaistnieje w obiegu prawnym i będziemy mogli z niej 

korzystać.  

Jacek Pająk  

Panie Przewodniczący, czy ona w ostatniej ostatniej sesji wróciła również z gminą Lelis w tle, z tego co 

widziałem. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Przez przypadek Pane Jacku. Jeżeli teraz kolejna tutaj próba analizy tej uchwały, to nastąpił błąd pisarski 

typowy. Nic więcej, na pewno.  

Jacek Pająk  

Ja właśnie dzisiaj będę mówił o Radzie Gminy i o tego typu przypadkach, dlatego też wziąłem tą gminę 

Lelis... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Faktycznie, bo człowiek jak patrzy w taką uchwałę, może faktycznie coś człowiekowi umknie. Proszę 

bardzo. 



Jacek Pająk  

Tak, gmina Lelis jest dobrym przykładem, że często nam w tej Radzie Gminy coś umyka i Dział Prawny 

tutaj mam wrażenie właśnie w sposób niewystarczająco efektywny, wspiera Radę Gminy w swoich 

działaniach, gdyż w zasadzie trzeba było odpowiednio skopiować zapisy uchwały - przykładowo z gminy 

Lelis. Tutaj nie udało się tego zrobić rzetelnie, pojawiły się błędy. Na nieodpowiednią współpracę z Biurem 

Prawnym też mam jakby obraz z sesji kwietniowej, gdy jedna z Pań Radnych recenzowała projekt dotyczącej 

uchwały krajobrazowej. Tam również przed przystąpieniem do głosowania pojawiły się uwagi natury 

prawnej do tej uchwały. Te uwagi pojawiły się już na sesji. Nie wcześniej, nie 2 dni wcześniej, można było ta 

skorygować wcześniej, tak, żeby nie tracić naszego czasu. Czasu ludzi, którzy tą sesję oglądają.  

Jako mieszkaniec mam wrażenie, że ta współpraca z Biurem Prawnym nie jest efektywna. Co do tej uchwały 

dotyczącej inicjatywy lokalnej i gminy Lelis, mnie jako mieszkańcowi trudno jest zweryfikować, jaką 

uchwałę Państwo podjęli, ponieważ Rada Gminy raczej nie publikuje uchwał, które podejmuje. Publikuje 

uchwały, ale z pewną zwłoką. Teraz są publikowane dopiero uchwały z kwietnia. Rada Gminy raczej nie 

publikuje też protokołów sesji, które się odbyły. Ostatni, protokół w internecie, jest protokołem ze stycznia. 

Co do protokołów z komisji, one w ogóle mam wrażenie nie powstają, czyli powstają na zamówienie. 

Gdybym chciał się dowiedzieć, co wydarzyło się na zeszłotygodniowej Komisji Budżetu, wystąpiłbym z 

wnioskiem i taką informację uzyskałbym za pewnie za 2 miesiące. Najprawdopodobniej Pani Olga 

zapracowana musiałaby wziąć Komisję odsłuchać, sporządzić protokół i udostępnić. Nawiasem mówiąc 

przygotowanie tejże uchwały dotyczącej inicjatywy lokalnej, zajęło Radzie Gminy prawie 2 lata. To znaczy 

moja petycja pojawiła się w październiku 2020 roku. Uchwała wciąż nie została opublikowana przez 

Wojewodę. Jeżeli jest to gmina Lelis z powrotem, być może zostanie to cofnięte.  

Dzisiaj głosowali Państwo nad protokołem dotyczącym sesji. Też w systemie nie widać, jaki protokół 

Państwo podejmują. Jeżeli są jakieś protokoły z Komisji Rewizyjnych, też tych protokołów nie ma. Jakby 

Rada Gmina Raszyn jest bardzo istotnym filarem funkcjonowania naszego samorządu. W raporcie o stanie 

gminy troszkę o tym było, ale nie za dużo. Pan Panie Przewodniczący odpowiada za funkcjonowanie Rady 

Gminy, ale odpowiada też w ramach narzędzi tak kadrowych, jak i lokalowych, sprzętowych udostępnionych 

przez Pana Wójta. Myślę, że debata jest okazją, żeby powiedzieć też właśnie o o jakiś niedoskonałościach 

czy braku profesjonalizmu, który gdzieś tam widać z zewnątrz przyglądając się poczynaniom, czy pracy tej 

Rady. Chciałem zadać Panu, Panie Przewodniczący pytanie, jaki ma Pan pomysł? Czy Pan widzi te 

niedoskonałości, jaki ma Pan pomysł na poprawę funkcjonowania Rady Gminy i czy te narzędzia współpracy 

z organem wykonawczym są wystarczające? Czy ta współpraca jest dobra, żeby Rada funkcjonowała pełną 



parą, a nie pół roku po fakcie. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

De facto te pytania skierowane powinny być tym razem do mnie i tym bardziej pracy Rady Gminy Raszyn. 

Co do kwestii protokołu, które w, jakiś sposób nie spływają na stronie BIP i nie są publikowane: wynika to 

głównie z tego, że przez ostatni czas mieliśmy tego pracownika w Biurze Rady. W tym tygodniu wróciła do 

pracy też Pani Ula. Będziemy nadrabiali zaległość dotyczące protokołów z Komisji. 

Co do poprawy tworzonych protokołów: od tej sesji, która dzisiaj była, protokół przyjmowany z LV sesji 

Rady Gminy Raszyn protokół zawiera stenogram i tak to będzie w tej chwili realizowane. Na pewno ułatwi 

nam to pracę. 

Co do kosztów takiego protokołu, o którym rozmawiamy w tej chwili: godzina pracy osoby, które tworzy ten 

protokół to jest kwota blisko 200 zł z sesji Rady Gminy Raszyn. Czyli, jeżeli dzisiejsza sesja będzie trwała 

ok 20 kilku godzin, to przygotowanie takiego protokołu będzie kosztowało od 4-4,5 tys zł. To jest taka 

informacja do Państwa Radnych, żebyśmy zdawali sprawę, że koszt przygotowania protokołu takiego ściśle 

dotyczącego, każdej wypowiedzi tak jak w tej chwili mówię, słowo w słowo ja przekazuję do Pana Jacka w 

kwestii wyjaśnień, to do wnoszenia protokołów tak będzie wyglądał w tej chwili tworzony w formule 

stenogramu protokół z sesji Rady Giny Raszyn.  

Uwagi co do kolejnej kwestii: też wspomniałem o tym. Protokoły z posiedzeń Komisji. Wielokrotnie obrady 

Komisji poszczególnych trwają kilka, kilkanaście godzin można powiedzieć. Też to powoduje, że zasób 

powiedzmy sobie kadrowy do tej pory, który mieliśmy w Biurze Rady, był zbyt mały, żebyśmy na bieżąco 

mogli tworzyć stosowne protokoły i przekazywać je do wiadomości mieszkańców gminy Raszyn. To tak. 

Kolejne pytanie dotyczyło jeszcze ewentualnych uchwał, które były przygotowany. Szczególnie ta nazwa, 

którą Pan Wójt wskazał na Komisji, na której omawialiśmy akurat tę uchwałę. Tak jak mówiłem, było to 

kilka uchwał, które żeśmy analizowali w ramach inicjatywy lokalnej. Ta uchwała była dosyć dobrze 

skonstruowana. Jednak pomimo pewnych uzupełnień Panie Jacku tej uchwały, dołączenia powiedzmy 

elementu w postaci formularzy, żeby było ułatwienie dla mieszkańca, który będzie składał stosowny wniosek 

z inicjatywą lokalną, Wojewoda i Biuro Prawne jakby podniosło tę kwestię, że takiego elementu ta uchwała 

nie powinna zawierać. Ostatnia uchwała dotycząca inicjatywy lokalnej była przygotowywane już stricte 

przez Biuro Prawne Urzędu Rady Gminy Raszyn we współpracy z Biurem Prawnym Wojewody. Jeżeli taka 

ułomność też nastąpiła, to także przepraszam, jeżeli takie miejsce. To dziwne, że akurat ta nazwa ponownie 

się pojawiła w projekcie uchwały, którą przekazaliśmy i głosowaliśmy na sesji Rady Gminy Raszyn. Także 



to była typowa pomnika pisarska. Tak to widzę. 

Co do sposobu i polepszenia pracy Rady: Panie Jacku ja bym prosił, żeby troszeczkę brać pod uwagę całość, 

całokształt całej Rady i od jakiego punktu startowaliśmy na początku tej kadencji,. Gdzie byliśmy w tej 

Radzie, gdzie w tej chwili jesteśmy. Jednak po blisko 4 latach, ta Rada zaczyna teraz w sposób merytoryczny 

pracować. Wielokrotnie dochodziło do niepotrzebnych sporów słownych, wymiany zdań, które jak sam Pan 

zaznacza - nie służyły nikomu, nie dawały żadnych pozytywnych rozwiązań. Ja cenię Pana zdanie, bo 

wielokrotnie zdarza nam się - w ostatnim czasie może nie, ale wielokrotnie rozmawialiśmy ze sobą, ma Pan 

dobre podejście do pracy samorządu, jak i ogólnie gminy Raszyn. Widzi Pan ułomności i takie głosy są 

cenne, ważne, żeby na podstawie takich elementów jak aktywnie się porusza, porywać się lepszą pozytywną 

politykę, zarządzania Radę Gminy Raszyn. To tyle ode mnie Panie Jacku. 

Jacek Pająk  

Jeśli można króciutko. Pojawiły się elementy, które są jakby pozytywne przez te 4 lata. Czyli porządek obrad 

Komisji pojawił się w internecie. Tak samo Komisje są transmitowane. To też jest jakby jakby rzeczą, którą 

należy ocenić pozytywnie. Ja oczywiście nie krytykuję wszystkiego, natomiast chcę tylko na zakończenie 

jedną rzecz zauważyć, że Pan czy tak samo Pan Wójt funkcjonujecie w pewnym otoczeniu, czyli Panie i 

Panowie Radni mają pewne temperamenty, komisje się przedłużają, część z Radnych być może nie jest 

przygotowana, część jest nadaktywna. Natomiast to jest fakt. W mojej ocenie jako mieszkańca bym 

oczekiwał, że Urząd Gminy Raszyn, to już pewnie bardziej do Pana Wójta, ale też Pan Przewodniczący, 

będzie na tyle elastyczny, że jeżeli widzi, że ma ekipę Radnych, której zajmuje to więcej czasu, więcej 

energii, powinien się dostosować i działać skutecznie, efektywnie, czyli zatrudnić jeszcze kogoś, wprowadzić 

pewne narzędzia, czy być może regulaminy, które sprawią, że będzie nadążać za ekipą, z którą współpracuje. 

Ekipą w sensie drużyną. Mam wrażenie, że tutaj pojawiają się często głosy krytyki na Radnych, a że są zbyt 

temperamentni, zbyt agresywni, zbyt mało kompetentni, że za długo to trwa, zamiast przyjąć do wiadomości: 

tak, w tym sezonie mamy taką rodzinę i my za tym podążamy i nie zmieniamy Radnych, bo ich się nie da 

zmienić, to będzie powodowało konflikty, tylko zmieniamy, sprawiamy, że Dział Prawny funkcjonuje 

profesjonalnie, a nie tak jak teraz - taka jest moja ocena Działu Prawnego i sprawiamy, że Biuro Rady jest 

jest może bardziej rozbudowane. Ja już nie będę tutaj zabierał głos. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję za Pana opinię. Opinia cenna. Mam nadzieję, że w jakiś sposób też pouczająca i jakiś wniesie 

pozytywne efekty pracy Rady. Dziękuję bardzo Panu za głos. Miłego popołudnia. Do widzenia. Zapraszam 

teraz do mikrofonu Pana Andrzeja Bembenistę. Pan Andrzej obecny? Pan Andrzej Bembenista proszę Pana o 



zabranie głosu. Sprawdzimy.  

Pracownik Biura Rady  

Takiej osoby nie ma w zoomie. Pan Andrzej chyba nie zalogował się. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Przechodzimy w związku z tym do kolejnej osoby - Pan Krystian Durmit. Zapraszam Pana do mikrofonu. 

Pracownik Biura Rady  

Durma. Dzień dobry. Witam. To ja. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak było zapisane. 

Krystian Durma  

Jasne, nie mam problemu. W każdym razie dziękuję za umożliwienie dostępu do głosu. Dzień dobry. Ja 

jestem mieszkańcem Falent Nowych. Od dosyć niedawna, od kilku lat i chciałem poruszyć jeszcze jedną 

kwestię, która wydaje mnie się dosyć istotna w kontekście młodych ludzi i tego o czym tutaj mówiliśmy, to 

znaczy osób, które sie wprowadzają, które tutaj zaczynają żyć, które liczą, że Raszyn będzie dla nich 

dobrym, lepszym miejscem do życia. Poruszaliśmy temat szkół, przedszkoli. Ja bym chciał Państwu pokazać, 

ponieważ poświęciłem się i parę godzin wyjąłem z ostatnich moich dni, żeby pokazać jak wyglądają place 

zabaw w Raszynie, ponieważ domów, różnych nieruchomości, nowych osiedli buduje się bardzo dużo, ale 

dzisiaj tak naprawdę miejsc, gdzie dzieciaki, a jest ojcem czwórki dzieci, mogą się pobawić, mogą się 

integrować, mogą wspólnie gdzieś bezpiecznie w miarę, spędzić czas właściwie nie ma w Raszynie, choć 

formalnie może się wydawać, że jest ich dużo. Pozwoliłem sobie, tak jak wspomniałem, na ten moment 

przygotować taką króciutką prezentację, bo pewnie Państwo nie zawsze bywacie na placach zabaw i nie 

mam o to pretensji, ani wcale się nie dziwię, ja natomiast dosyć często. Niestety zazwyczaj sam wyjazd na 

plac zabaw jest wyjazdem. Chodzi o to, że to nie jest pójście, to znaczy, że one nie są blisko, nie są dostępne 

i nie są bezpieczne. Niektóre się omija. Jeżeli już wsiadamy w samochód to niestety, stety najczęściej 

jedziemy już albo do Piaseczna albo do Pruszkowa, do gmin ościennych, co jest dla mnie jako mieszkańca, 

dosyć przykrą sytuacją. Chciałbym, żebyście Państwo coś zobaczyli. Mam nadzieję, że to będzie możliwe. 

Jak wygląda technicznie. Przygotowałem sobie taką prezentację. Mam nadzieję. Nie wiem, czy czy widać 

mój ekran i prezentację? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Widać prezentację. Proszę. 



Krystian Durma  

To akurat jest zdjęcie nie do końca z placu zabaw, tylko z miejsca integracyjnego. Tak został o w raporcie 

gminy, który przeczytałem, ale chciałbym zacząć od początku. Mianowicie od mojego ulubionego i najbliżej 

mojego miejsca zamieszkania placu zabaw na ul. Falenckiej w Jankach. Ja mieszkam, tak jak powiedziałem, 

tylko tutaj 6 lat. Nie tak jak jak Pan Wiktor, który jest tutaj dziesięcioletnim mieszkańcom, pewnie jak 

większość z Państwa, natomiast bardzo często zastanawiam się podczas przyjazd do domu, czy do sklepu 

jadąc, kto wymyślił plac tutaj.  

Abstrahując już od tego. Plac zabaw nie posiada parkingu. To też jest dosyć duży problem dla rodziców, 

którzy chcą wyjść ze swoimi pociechami i pobawić się. On jest otwarty, to już jest plus mówią, bo wiem, że 

czasem się zdarzają różne historie. W raporcie o stanie gminy czytałem, że był on modernizowany i to jest 

tam zmienionych chyba 8, czy 9 różnych historii związanych z modernizacją tego falenickiego placu zabaw. 

Nie wygląda to na zmodernizowane. Wystające jakieś pręty, niespotykane kamienie, brakujące ławki. 

Domyślam się, że to był rok 2021 i raport był za zeszły rok, natomiast wydaje mi się, że takie rzeczy 

powinny być na bieżąco monitorowane, sprawdzane i muszą zostać naprawiane.  

To jest wspomniany przeze mnie już miejsce integracyjne. Bardzo ładne i naprawdę czułem się tu dosyć 

sympatycznie. Oczywiście nie jest ono dla dzieci, domyślam się, że dla mieszkańców. Natomiast nie jest ono 

ewidentnie ani odnawiane, ani nikt tego nie pilnuje dokładnie. Myślę, że to co tutaj się dzieje, też nie jest do 

końca zachęcające, żeby przyjść i pograć w piłkarzyki. Ewidentnie widać, że chociaż te liście są z jesieni.  

Tu z kolei jest plac zabaw z nowych Grocholicach. Całkiem fajny. Naprawdę kolokwialne słowo, ale 

naprawdę dzieciaki się świetnie bawiły. Jest nawet drzewo, bo jakaś taka dziwna tendencja jest też do 

robienia placu zabaw, żeby one były bez drzew. W sensie, że można się na nich usmażyć, ale do tego dojdę 

za chwilę. Natomiast pojawił się problem oczywiście z pręcikami, z brakami śrubek. One są niebezpieczne. 

Jeżeli idę z dzieckiem na plac zabaw, oczekuję od takiego placu zabaw i od zarządcy placu zabaw, że 

zapewni przede wszystkim bezpieczeństwo. Tego naprawdę brakuje na tych placach zabaw. Ja nie wiem, czy 

trzeba powołać jakąś osobę, która może zrobi taki audyt tego wszystkiego? Z tego, co wiem, one tak jak już 

wspomniałem, są modernizowane, więc jest to dla mnie trochę dziwne. To jest to samo. Ten sam plac zabaw 

i nie jest to najświeższe, że tak powiem, malowanie. Mój ulubiony plac zabaw - "cmentarny" po mojemu - 

jest super. Wszystko działało, było wszystko wspaniale, ale chyba tylko i wyłącznie dlatego, że za sąsiada 

jest tutaj cmentarz. Też zawsze zastanawiam się, co on tutaj robi i dlaczego ktoś postanowił wybudować go 

w tym miejscu, ale nie wszystko muszę rozumieć jako młody mieszkaniec Falent. Jeszcze sobie 



przejechaliśmy na ulicę Miklaszewskiego i tak jest dosyć fajny plac zabaw, chociaż, że tak powiem tak 

partnerstwo takie gminno kościelne - zastanawiam się na ile to jest, że tak powiem... Ja byłem przekonany 

święcie, że to jest właściwie własność kościoła. Okazuje się, że my też płacimy na odrestaurowanie czy 

renowację tych placów zabaw.  

Często zdarza się też, że one nie są w ogóle zadbane, jeżeli chodzi o takie proste zwykle skoszenie trawy, 

więc to naprawdę nie wymaga jakiejś wielkiej - wydaje mi się, roboty. Wystarczy po prostu kogoś wysłać, 

żeby skosił.  

To jest bardzo ciekawy plac zabaw firm i ulubiony, chociaż wiem, że tutaj on należy do ośrodka sportu. Jest 

zadbany, jest czysty. To czego najbardziej brakuje mi i tutaj i w każdym innym zresztą też placu zabaw, to 

takie punkty do dezynfekcji rąk. Często jest tak, że dzieci kaszlą, czy zaraz po pandemii. Mówimy też o 2021 

roku. Ja nie znalazłem tego na tych placach zabaw. Nie jest pewny - być może było to w centrum, obok 

Centrum Sportu Raszyn. To jest ten plac zabaw, który jest super, ale niestety bez drzew. Nie polecam, 

żebyście Państwo weszli albo swoje pociechy spróbowali włożyć do tej rury metalowej, bo nagrzewa się. 

Szczególnie w tak upalne dni jak wczoraj. Po prostu jest to niebezpieczne. Idzie się oparzyć, a na pewno 

dziecko się przestraszy, jeżeli będzie miało oparzenia.  

To jest najciekawsza historia, która w ogóle jako mieszkańca strasznie wywarła na mnie dziwne odczucia, 

ponieważ wydaje się, że rozmawialiśmy o Austerii. Świetnie ona wygląda z zewnątrz, w środku też byłem. 

Jest ok. Wydaliśmy, tak jak przeczytałem w raporcie, na niego 85 tys. Na plac zabaw. Mówię tutaj nie o 

Austerii, a okazuje się, że tak naprawdę dzisiaj do niego nie można ani dotrzeć, ani wejść. Rozumiem jakiś 

większy remont tej Austerii, natomiast po prostu może warto by było najpierw zrobić remont, a potem ten 

plac zabaw, bo co ciekawe, na 80-tej którejś stronie w raporcie, zobaczyłem taki obrazek i byłem mega 

zaskoczony, że wydaliśmy pieniądze na coś, co dzisiaj nie przypomina dokładnie tego wszystkiego, co widać 

w raporcie. Jest to jest to duża różnica. To jest to, co chciałem poruszyć jako taki mieszkaniec gminy, który 

gdzieś tutaj chciałbym skorzystać i podziękować za uprzejmość, że mogę wystąpić i poprosić ewentualnie o 

to, żeby myśleć o tym, żeby w planach zagospodarowania - nie wiem, czy mamy takie, obawiam się, że nie 

mamy - tam, gdzie szczególnie pojawiają się nowe osiedla, czy w okolicach moich, to jest Droga Hrabska, 

Willowa czy Falencka i obok tworzyć też takie miejsca integracji dla dzieci, które byłyby przede wszystkim 

bezpieczne, bo to czego rodzic by chciał i czego właściwie wymaga, to żeby jednak nie stała się krzywda 

nikomu. Pomijam, że gmina może ponosić też pewnie za to jakąś odpowiedzialność, więc dziękuję bardzo za 

głos i chciałem tylko poruszy tą kwestię. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Panie Wójcie? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Odpowiem na kilka tutaj postawionych problemów. Pierwszy, jeśli chodzi o stan techniczny. Oczywiście 

każdy plac zabaw przechodzi przegląd, który jest robiony raz w roku - z tego, co mi jest wiadome o ile 

dobrze pamiętam. Przeglądy wszystkie place zabaw mają i myślę, że jeżeli by były jakieś elementy, które są 

nie technologiczne, czyli jakieś śruby, które nie wymagają szczególnego zastąpienia, to przegląd by to 

wykazał. Jednocześnie nie będę ukrywał również większość tych urządzeń, które są na placach zabaw, w 

znakomitej większości, może już nie wszystkie, ale spora ich część przynajmniej jest objęta jakimiś 

gwarancjami, dlatego że wbrew pozorom ten sprzęt na placach zabaw jest dość często wymieniany. Na to idą 

środki sołeckie. W związku z tym sołtysi bardzo skrupulatnie doglądają tego, żeby te elementy były po 

prostu wymieniane, kupowane nowe zabawki, itd.  

Jeśli chodzi o brak drzew: brak drzew wynika z różnego względu. Najczęściej to są place zabaw, które 

powstały w okresie ostatnich kilku lat. Większość placów zabaw to jest działanie sprzed kilku lat. W związku 

z tym drzewa tam nie były sadzone z różnych powodów, choćby dlatego że jednak ciężko jest utrzymać 

drzewo małe, żeby wyrosło w ciągu 10 lat, żeby nie zostało uszkodzone na placu zabaw, gdzie po prostu 

dzieci biegają i siłą rzeczy czasami dochodzi do takiej dewastacji zieleni. Chociaż to oczywiście nie 

usprawiedliwia, bo można by było posadzić drzewa oczywiście odpowiednio już stare i odpowiedniej 

kondycji, żeby nie uległy dewastacji. 

Jeśli chodzi o drzewa w niektórych wypadkach tam, gdzie są nawierzchnie poliuretanowe, gdzie są 

nawierzchnie sztuczne, nie są sadzone specjalnie, bo są osadzane w pewnej odległości po to, żeby system 

korzeniowy nie uszkadzał tych powierzchni poliuretanowych dlatego, że drzewa mają to do siebie, że 

wysadzenia korzeniowe są dość powszechne i szybko, dosłownie po paru latach, już powstają. 

Jeśli chodzi o lokalizację, bo tutaj Pan zwrócił uwagę, żeby jakby lokalizacja placów zabaw jest czasami 

dziwna albo nie zawsze na zrozumiała. Wszystkie lokalizacje, o których tutaj mówimy, spotykamy są to 

lokalizacje i obiekty, które są realizowane na postulaty w związku z postulatami mieszkańców. Czyli wnioski 

mieszkańców były, żeby utworzyć właśnie tam, w tym miejscu, plac zabaw. Nie będę ukrywał, że gmina 

Raszyn jest dość biedną gminą, jeśli chodzi o własne grunty, w związku z tym nie dysponujemy dużą ilością 

gruntów, żeby był duży wybór w tych sołectwach, ale Sołtysi i Członkowie Rad Sołeckich zazwyczaj te 

miejsca wybierali do realizacji tych placów zabaw. Oni też w dużej mierze troszczą się o te place zabaw. Ja 



nie mówię oczywiście o placu zabaw przy Centrum Sportu, bo on jest jakby pielęgnowane przez 

pracowników i dyrekcję Centrum Sportu, pod ich nadzorem, ale mówię o innych tutaj elementach. Zdaję 

sobie sprawę z tego i tutaj pewnie Pan też, że te place zabaw są elementami, troszkę już z takiej pewnej 

przeszłości. One są nie wystarczające w sensie zadowolenia młodego człowieka. Młodzi ludzie już teraz są 

przyzwyczajeni niemalże do wodotrysków. Przepraszam, za wyrażenie, kolokwializm, ale potrzebują jakby 

takich rzeczy ach i och. Na pewno te place zabaw nie są ach i och. One są takie normalne, dość grzeczne, z 

dość powszechnymi zabawkami, które można spotkać na wielu tego typu obiektach.  

Chciałbym też zwrócić Panu uwagę, bo to jest dość istotne. Państwo, jako nowi mieszkańcy, często na to nie 

zwracajcie uwagi. Osiedla, w których mieszkacie, są to często osiedla deweloperskie. Proszę zauważyć, że 

przy budownictwie wielorodzinnym jest nakaz zrobienia strefy wypoczynku, rekreacji oraz placu zabaw. 

Państwo zamieszkujecie i wprowadzacie się do nowych osiedli, gdzie nie ma najmniejszego elementu lub są 

bardzo ograniczone elementy, jeśli chodzi o place zabaw dla dzieci. 

W tym tzw. przysłowiowych "blokowiskach", nawet w latach 60-tych, 70-tych gdzieś tam był projektowany 

plac. Gdzieś ten plac zabaw był, przysłowiowy trzepak i jakieś dwie huśtawki gdzieś tam się zawsze 

pojawiły, czasami bardziej bogaty i jeszcze wyposażenie. Obecnie deweloperzy, zwracałem na to uwagę i w 

starostwie i w rozmowach z deweloperami, nie budują, nie zostawiają przestrzeni na rekreację, na budowę 

placu zabaw przy budynkach jednorodzinnych. Dlaczego? Dlatego, że oferują Państwu działkę gruntu z 

bliźniakiem budynkiem wolnostojącym, ale działkę gruntu. Czyli Państwo stajecie dziś właścicielami 

gruntów. W związku z tym nie ma praktycznie przestrzeni publicznej po podziale tych nieruchomości. 

Myślę, że dobrą rzeczą by było i dobrym standardem, zwłaszcza w XXI wieku, gdyby nakaz dla projektanta i 

później inwestora, było zapewnienie na swoim terenie danego osiedla, na którym często stoi kilkadziesiąt 

domów, a nawet i więcej, żeby zapewnić odpowiednio element z urządzeniami do rekreacji. Zarówno dla 

dzieci, jak może i nawet dla dorosłych, czego się nie robi, bo wiadomo każdy kolejny dom, to kolejny 

zysk .W związku z tym nie bardzo można do tego nakłonić inwestora. Troszkę inaczej jest przy 

budownictwie wielorodzinnym, gdzie już ten element przy projektowanych osiedlach występuje 

czasem trochę w humorystyczny sposób, bo gdzieś tam, na jakimś rzeczywiście skrawku jest umieszczona 

jakaś huśtawka, zjeżdżalnia i wszystko naraz, widać, że tylko po to, żeby wypełnić ten obowiązek. Ale 

jednak ten obowiązek istnieje no i świadomość mieszkańców tych osiedli, żeby taki teren był. Powinniście 

Państwo wymagać również tego elementu, bo trudno jest w momencie, kiedy nie ma przestrzeni publicznej 

żadnej, a tak to wygląda, jeśli są same działki prywatne, żeby gdzieś powstał w pobliżu akurat, tak jak Pan 



tutaj zasugerował plac zabaw. No on siłą rzeczy będzie oddalony do takiego miejsca, gdzie tam jakiś 

kawałek, skrawek jest na przestrzeni gminnej, działki gminy. Czasami rzeczywiście jest to teren mało 

atrakcyjny, tak jakby choćby ten teren przy cmentarzu, chociaż ten teren przy cmentarzu powiem szczerze, 

jest odwiedzany przez mieszkańców, też był przez nich wybrany na realizację tego całego układu nazwijmy 

to tak sobie, tam jest takiego rekreacyjnego, tak. Także oczywiście ja Pana uwagi przyjąłem i uważam, że ma 

Pan w wielu względach rację należy, te place robić, żeby były jak najefektywniejsze i przyjazne naszym 

dzieciom, jak najmniej niebezpieczne. Proszę wierzyć, wszystkie place zabaw są realizowane na podstawie 

projektów, gdzie są badane i strefy urazu są badane, różnego rodzaju elementy są dobierane odpowiednie 

zabawki, do choćby podłoża, na których są stawiane i robione są co roku przeglądy tych placów zabaw, ale 

oczywiście, jeśli chodzi o porządek, powiem Panu tak, pokazał Pan dzisiaj ławkę, która została uszkodzona 

na placu zabaw, była uszkodzona. Proszę mi wierzyć, jest Pan pierwszą osobą, która zgłasza do mnie i do 

urzędu, podejrzewam ten problem. Do tej pory nikt tego nie zgłosił. Proszę też prawdę zrozumieć trochę 

urząd, że urząd no nie ma takiej mocy, żeby jeśli mieszkańcy sami lub użytkownicy, sami tego nie zgłoszą, 

żeby w jakiś sposób my wszystkie elementy takie krytyczne można było wyłapać. No nie zawsze, mamy 

dzieci w takim wieku, czy wnuki, w moim przypadku to musiałyby być wnuki, które akurat uczęszczają na te 

place zabaw i zawsze ta komunikacja jest. Proszę czasami, jest aplikacja pisać choćby problem, daje to już 

jakiś sygnał do działania. 

Krystian Durma  

Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panu za obecność na sesji , za ciekawe pytania i problem który się pojawia jednak, placów zabaw 

cenna uwaga. Dziękuję jeszcze raz. Przechodzimy do, z tego co wiem próbuje z nami nawiązać kontakt Pan 

Andrzej Bembenista ? Nawet nie wiem czy nam się nie udało? 

Andrzej Bembenista  

Tak, zgadza się. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Już Pan jest w tej chwili, tak jak widzę? 

Andrzej Bembenista  

Tak jestem, jestem. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Przed chwilą znowu Pana nie było, ale jeżeli już Pan jest, to proszę bardzo, oddaje Panu głos. Osoba, która 

była zgłoszona do debaty. Proszę bardzo. 

Andrzej Bembenista  

Dziękuję bardzo, dobry wieczór, dzień dobry w zasadzie. Na wstępie przepraszam za spóźnienie, no niestety 

tutaj kwestia techniczna. Wspomnę tylko, że jako, że to jest debata nie oczekuję odpowiedzi, rozumiem, że 

możemy dyskutować, a nie zadawać sobie pytania i odpowiadać, ale do Meritum. Duża część raportu po raz 

kolejny niestety stanowi według mnie powielenia ogólnodostępnych informacji, które możemy pobrać ze 

strony internetowej. Część tekstu wygląda jak przedruk, z kuriera. O wiele więcej można było się dowiedzieć 

w latach ubiegłych, zwłaszcza z raportu za 2018/19 rok, gdzie chociaż pokuszono się o jakąkolwiek analizę 

porównawczą, choć i wówczas niejasne dla mnie było kryterium wyboru gminnych do analizy 

porównawczej. Poprawna analiza porównawcza powinna uwzględniać zarówno kryteria dochodowe, 

ludnościowe, administracyjne, ale nie można ich rozpatrywać w oderwaniu od kryterium geograficznego, 

zwłaszcza w przypadku gmin aglomeracyjnych, którą jesteśmy. Błędem krytycznym jest zatem pominięcie 

kryterium geograficznego poprzez brak w porównaniu do gmin, do innych gmin aglomeracji warszawskiej w 

tym, zwłaszcza sąsiadujących z naszą gminą, co pozbawia raport jakichkolwiek jego walorów analitycznych. 

Pewną próbę porównawczą, mieliśmy z tego, co pamiętam, jedynie przy punkcie, przy rozdziale dotyczącym 

edukacji. 

W raporcie ponownie pomija się kwestie zagrożenia demograficznego, jakim jest starzenie się społeczności 

lokalnej, nie znajdujemy w nim ani słowa na temat struktury demograficznej, analizy dynamiki zmian, 

objętych kroków, ani nawet próby określenia metody przeciwdziałania niekorzystnym tendencjom. Niestety 

w aspekcie starzejącego się społeczeństwa, przeznaczenie środków budżetowych dla społeczności, na 

społeczność seniorską, nie jest przeciwdziałaniem niekorzystnej tendencji demograficznej. 

Tutaj też razi mnie niski poziom wykonania budżetu, zwłaszcza w punkcie: gospodarka mieszkaniowa, 

pomoc społeczna, ochrona zdrowia, a pozostałe działania w zakresie, w społecznej oraz na Covid tam i 

okolicach 30%, jeżeli dobrze pamiętam. Co mnie wciąż razi? Tak jak już wspomniałem, brak wskazania 

jakichkolwiek priorytetów na kolejny rok, jeśli chodzi o przeciwdziałanie naszym problemom 

demograficznym. 

Patrzę na raporty innych gmin, gdzie znajduje jakiekolwiek informacje o priorytetach w obszarach działań, 

gdzie gminy planują poważne zmiany. Nie wiem znajdują aneksy z rozszerzoną listą wskaźników, bardziej 



szczegółowe informacje na temat strategii Polityki Samorządowej, tutaj nic nie zobaczyłem. Jednak to co 

najbardziej zwróciło w raporcie moją uwagę, to dział budżetu, a zwłaszcza jego ważna część dotycząca 

zadłużenia. Kompletnie pominięto tak ważne informacje, jak struktura i rodzaj zadłużenia. W przypadku 

jednostek Samorządu Terytorialnego są głównie, przypomnę, może nie wszyscy wiedzą: kredyty 

krótkoterminowe, kredyty długoterminowe krajowe, kredyty długoterminowe zagraniczne, pożyczki banku 

gospodarstwa krajowego, czy obligacje komunalne. Ani słowem nie podsumowano też kosztów obsługi 

zadłużenia, ustalonych celów zarządzania długiem, jeśli są, przyjętych mierników oceny dla powziętych 

celów oraz założeń do realizacji tych celów, Nie wiem nic na ten temat z tego raportu, a powinienem 

wiedzieć. Warto też wspomnieć tu, od kilku lat Gmina notuje systematyczny wzrost dochodów, przy 

jednoczesnym spadku inwestycji. Raport wspomina o zanotowanej nadwyżce budżetowej. Cóż w takiej 

sytuacji, niektóre jednostki Samorządu Terytorialnego decydują się na wcześniejszą regulację zobowiązań w 

pierwszej kolejności krótkoterminowych, ostatnio długoterminowych. Z raportu nie wiem, jaką politykę 

przyjęła nasza Gmina, a przy okazji rozmyślań nad zadłużeniem gminy, warto wspomnieć przykład jak 

środki z budżetu wypływają. Otóż w części odnoszącej się do działalności jako Raszyn czytam dane. 

Wydobyto 1 214 461 m³ wody, sprzedano 1 050 570 m³ wody. Niestety raport ani słowem nie wspomina, 

gdzie podziało się brakujące 163 891 m³ wydobytej wody o uśrednionej wartości bagatela 529 367 93 gr. 

Według mnie powyższe kwestia niestety powinny skłonić Państwa radnych ku refleksji nad jakością 

przedstawionego raportu, osobiście, gdybym miał taką możliwość zagłosowałby przeciw przyjęciu tego 

raportu. Dziękuję bardzo, i życia miłego dnia, wieczoru. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Teraz zapraszam przed ekran... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja chciałbym się odnieść, jeśli można Panie Przewodniczący, tutaj padły, albo inaczej zostały przeczytane 

pewne zarzuty odnośnie raportu. Ja oczywiście rozumiem, że Pan nie ograniczył się tylko do 

przestudiowania raportu, nie przestudiował Pan sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2021. Otóż te 

wszystkie elementy, o których Pan mówi, jeśli chodzi o strukturę choćby zadłużenia, jeśli chodzi o 

możliwości spłaty tego zadłużenia, są dokładnie podane w sprawozdanie z wykonania budżetu i po prostu, 

nie chcąc powielać sprawozdania z wykonania budżetu, choćby części opisowej, która jest i można by było 

jej użyć, no napisaliśmy, został stworzony raport o stanie gminy, o stanie gminy, a nie. 



Andrzej Bembenista  

Z całym szacunkiem, pierwsze 60 stron, a potem to jest posiadanie informacji z internetu. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ale Pan mi przerywa, a ja spokojnie słuchałem. Dlatego wniosku z tym. Nie wiem, skąd takie emocje, 

chciałbym tutaj zwrócić uwagę, że te wszystkie elementy są bardzo dużym opracowaniem, jakim jest 

sprawozdanie z wykonania budżetu. Jest tam również podane zadłużenie, z jakich elementów składa się, 

bardzo dokładnie są wymienione poszczególne emisje obligacji i to wszystko co Pana tak interesuje, myślę, 

że po prostu nie wszyscy muszą mieć takie same zainteresowania, w związku z tym są również teksty 

źródłowe, do których należy w pewnym stopniu też zajrzeć. Trudno jest całą gminę opisać w jednym takim, 

prawda raporcie, jaki został stworzony. Co z resztą już podkreślałem. Poza tym, jeśli chodzi o pewną 

politykę, jeśli chodzi o nadwyżkę budżetową, to wszystko, wszystko jest, wszystko opisane dokładnie, gdyby 

Pan przysłuchał się przynajmniej przez chwilę mojej wypowiedzi na temat raportu i komentarza do raportu 

pewnie, by Pan dobrze wiedział, że te nadwyżki są specjalnie wypracowywane po to, żeby móc realizować 

inwestycje w latach następnych, dlatego że różnica między wydatkami bieżącymi, a dochodami nie jest aż 

tak duża, ta różnica, którą Państwo zresztą widzicie między wydatkami, a dochodami, która tutaj jest, wydaje 

się, tak bardzo duża, jest spowodowana jednym elementem, którego Państwo nigdy nie podejmujecie, bo nie 

wypada o tym mówić, to znaczy, że Gmina uzyskała olbrzymią ilość różnego rodzaju dotacji zewnętrznych z 

funduszy zewnętrznych, które zasilają budżet, ale stanowią przydatne, są elementy, które należy 

spożytkować na zadania inwestycyjne, stąd olbrzymia różnica. Nie można proszę Pana zabrać pieniędzy z 

inwestycji, które są dane w postaci dotacji i przeznaczyć to na spłatę zadłużenia. Nie można oddać, ale nie 

można przeznaczy na coś innego. Proszę wziąć pod uwagę mechanizm, który, że tak powiem przedstawia ten 

budżet. My mamy dużą różnicę między wydatkami, a dochodami, ale wynikającą z olbrzymiej ilości różnego 

rodzaju dotacji, dofinansowań zewnętrznych, które muszą być spożytkowane na inwestycję, ponieważ są to 

inwestycje, często, przeważnie zresztą wieloletnie w związku z tym ten okres realizacji to okres dwóch, 

czasami nawet trzech lat, jeśli chodzi o pewne programy, a są programy jeszcze znacznie dłuższe, w związku 

z tym trzeba, no troszeczkę, zrozumieć też zapisy budżetowe i z czym to jest związane nie można pieniędzmi 

z inwestycji z zewnątrz, na inwestycje z zewnątrz spłacić zadłużenia, a faktem jest, i tutaj zgodzę się z 

Panem, gdybyśmy tak sobie, jeżeli skumulowany prawda, rachunek zysków i strat to moglibyśmy w ciągu 

jednego roku spłacić to zadłużenie, bo tak by wynikało, tak patrząc sobie pobieżnie z tych danych, które 

Państwo macie tutaj przedstawione. To jest oczywiście najważniejszy element i pewien błąd myślowy, który 

Pan uczynił, robiąc, że tak powiem analizę tego się z raportu, ale jednocześnie, w jaki sposób i sprawozdania 



z realizacji budżetu. Proszę to wziąć pod uwagę, przeanalizować, a wtedy zobaczy Pan, że rzeczywiście 

budżet Gminy Raszyn jest dobrze i nadwyżki, które są wytworzone, są dobrze pożytkowane. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panu Wójcie, przechodzimy już do kolejnej osoby, która zabierze głos w debacie, zapraszam do 

mikrofonu przed ekran rektora Panią Krystynę Wiaderny-Bidzińską 

sprawdzimy czy Pani jest obecna. 

Pani Krystyna jest obecna, natomiast ma wyłączony zarówno mikrofon, jak i ekran.  

Krystyna Wiaderny-Bidzińska  

Dzień dobry Państwu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dzień dobry. Głos dla Pani, proszę bardzo. 

Krystyna Wiaderny-Bidzińska  

Dobrze, moje nazwisko Krystyna Wiaderny-Bidzińska, ja mieszkam, ja mieszkam na terenie wsi Janki. 

Bardzo z dużym zainteresowaniem wysłuchałam dzisiejszej Państwa debaty, słucham od samego początku z 

należytą uwagą. 

Pierwszy raz robię, więc, tym bardziej przysłuchuje się Państwa wypowiedziom. Proszę Państwa, ja 

chciałabym dzisiaj zwrócić uwagę na dwie albo trzy sprawy. 

Pierwsza sprawa. To jest kwestia, kwestia środowiska, kwestia ekologii, bardzo mnie cieszy i gratuluję 

Gminie, że stała się, prawda, zostały nagrodzone nagrodą Wojewody Funduszu Ochrony Środowiska w 

kategorii Ekologiczna Gmina, Gmina dbająca o środowisko, jest to naprawdę, naprawdę, że tak powiem, 

budujące. Tym, niemniej tym, niemniej powiem, że mam parę wątpliwości w tej sprawie. Otóż ja mieszkam, 

ja mieszkam na obszarze, który objęty jest uchwała Rady Gminy Raszyn w sprawie Miejscowego Planu 

Zagospodarowania Przestrzennego Części Terenów Położonych we wsi Walenty w gminie Raszyn. To jest 

tutaj w okolicach ulicy Miodowej i Poniatowskiego, i Poniatowski, ta, ten obszar tutaj stanowi część 

Warszawskiego Obszaru Chronionego Krajobrazu, graniczącego z otuliną Rezerwatu Stawy Raszyńskie oraz 

Pomnikiem Przyrody Źródliska Blaszka, a więc są to tereny można by się, żę tak powiem pokusić nawet i o 

takie stwierdzenie, że są to przy terenie najcenniejsze przyrodniczo wyłączone z inwestowania i zabudowy. 

Tutaj program ochrony środowiska dla gminy Raszyn na lata 2019-2022, wyraźnie wskazuje, że tereny te 

względu na bardzo dużą różnorodność siedlisk są ostoją dla ptaków, no i pomimo sąsiedztwa Aglomeracji 



Warszawskiej, narastającej integracji, ingerencji człowieka środowisko przyrodnicze, obserwuję tutaj się, jak 

Państwo wymieniacie swoich stronach, prawda z dumą rzeczywiście ktoś, kto wygląda prawda BIP czy 

strony internetowe, tutaj Gminy Raszyn, no to jestem ogromnym wrażeniem, mamy około 130 gatunków 

ptaków i wymieniamy tutaj najróżniejsze większe, mniejsze zwierzęta. 

W każdym razie piszemy, że, piszecie Państwo, że obszar ten charakteryzuje się wysokimi walorami 

przyrodniczo-krajobrazowymi, no i z uwagi właśnie na te niezaprzeczalne wartości przyrodnicze powinien 

być, jak Państwo deklarujecie objęty szczególną ochroną gminy Raszyn. Tymczasem, tymczasem okazuje 

się, że pomimo wielokrotnych próśb, jakie kierujemy tutaj do Państwa, o wpisanie wskazanego obszaru do 

harmonogramu prac porządkowych, wykonywanych na terenie Gminy Raszyn i stałe utrzymywanie tego 

terenu w należytym stanie, no jest bym powiedziała, co najmniej pomijane milczeniem lekceważone, no 

może nie ma czasu, może nie ma środków, może nie ma wystarczającej wiedzy czy zaangażowania, to tutaj 

zostawiam Państwu do uznania, jakie są przyczyny tego, że Państwo nie reagujecie. Natomiast my od lat 

obserwujemy liczne niedozwolone praktyki, których dopuszczają się właściciele tutaj takich działek, tych 

właśnie które są objęte uchwałą, na którą się powołuję. O jakież tu niedozwolone praktyki chodzi? Ja sobie 

tutaj kilka wypisałam, a m.in. np. podnoszenie terenu. Z uwagi na fakt, że ten teren to jest obszar bagienny, 

czyli podmokły, no to na poszczególnych działkach jestem w stanie je wymienić Państwu bardzo, że tak 

powiem dokładnie, to są działki między 168, a 172 i działka 176. Rozsypywany jest gruz i odpady 

budowlane, dlaczego no właśnie dlatego, żeby podnieść podnieść poziom, co jest oczywiście praktyką 

absolutnie naganną i niedopuszczalną na terenach chronionych. Na działkach między 169-170 tylko w 

okresie maj-czerwiec 2019 roku zwieziono, i na to mamy, że tak powiem, na to mamy liczne dowody i 

jesteśmy w stanie ja Państwu udostępnić, oto zwieziono 16 wywrotek, plus co widać oczywiście na zdjęciu 

satelitarnym z 2019. No i cóż różnica poziomów między działkami 35/4, 168-172, i 176, i jeszcze tutaj kilka 

pozostałych działek wynosi w skrajnym, że tak powiem przypadku około metr, co jest absolutnie 

niedopuszczalne. Na działce np. 123 leży w tej chwili około 8 wywrotek ziemi z gruzem, na działce 174 albo 

175 leży kilka wywrotek z piachem i np. na działce 183 do niedawna był np. naturalny zbiornik wody. I co 

się stało? Stało się to, że został zasypany i nie ma już tego zbiornika wody a to było źródlisko. 

To są tylko przykłady, na które mamy dowody i Państwu wyślę zdjęcia, bo bardzo rzetelnie była robiona 

dokumentacja. To jest jedna przewina, czyli podnoszenie terenu. Druga przewina, zaśmiecanie terenu. I tutaj 

pomimo wielokrotnych wniosków o wpisanie tego obszaru do harmonogramu prac porządkowych 

wykonywanych na terenie Gminy Raszyn, stałe utrzymywanie tego terenu w należytym stanie, ze 

zdziwieniem stwierdzamy, że mimo tego, czy Państwo piszecie na swoich stronach internetowych, prawda 



jak to dbacie, prawda o ten teren, który jest i wyjątkowy w skali nawet kraju. No i co? Żadne działanie nie 

zostało podjęte, a teren ten jest notorycznie zaśmiecamy, wyrzucane są odpady budowlane, ponieważ tu na 

sąsiednich działkach, prawda, trwa budowa i w związku z tym tutaj są różne rzeczy łącznie z elementami 

konstrukcyjnymi, ale również, również substancjami toksycznymi, np. zużytymi olejami. 

Przykład, bardzo proszę 16 lutego br. zostało zgłoszone, że na jednej z działek, prawdopodobnie to była 

działka 123 pozostawiono kilka beczek z nieznaną substancją, kilka klimatyzatorów oraz samochodowe 

zbiorniki, na pas, na gaz. No na szczęście na to zgłoszenie, ale to po którymś razie Gmina zareagowała i 

beczki po kilku dniach zostały wywiezione. Natomiast po stronie przeciwnej na działce 131 porzucono 

samochód, w którym znajdowały się silniki wiatraki do klimatyzatorów, no i o usunięcie tego wraka trochę 

zabiegaliśmy i rzeczywiście został wywieziony, ale po bardzo wielu interwencjach. Proszę Państwa, w tej 

okolicy nie ma ani jednego kosza na śmieci, w związku z tym ci wszyscy pracownicy, którzy tutaj pracują na 

tych, prawda, pobliskich budowach, albo ludzie, którzy mieszkają na ulicy Poniatowskiego, tak naprawdę 

wyrzucają opakowania po papierosach, po jedzeniu, butelki, pudełka, torebki, resztki jedzenia, trochę trawy, 

trochę różnego śmiecia, no i w związku z tym, proszę Państwa, odnosimy wrażenie, że teren służy tak 

naprawdę do wywozu śmieci mieszkańcom nawet bym powiedziała dosyć odległych ulic, żeby nie 

powiedzieć innych miejscowości. Co my robimy? No oczywiście zgłaszamy, ale również, proszę Państwa, 

bardzo regularnie bierzemy zwyczajnie torbę, rękawiczki i zbieramy, oczywiście, na swój koszt. To coś 

chyba jest nie w porządku. Sądzimy, że gdyby, chociaż było kilka tych śmietników ustawionych być może, 

być może sytuacja trochę by inaczej wyglądała. Trzecia przewina, podcinanie, wycinanie i okororywanie 

drzew. Dysponujemy kilkudziesięcioma zdjęciami, które Państwo udostępnię. I od jakiegoś czasu trwa tutaj 

taki bym powiedziała proceder podcinania pni drzew, tak, aby np. przy silniejszym wietrze się złamały, 

przewróciły, no i żeby można było stwierdzić "no faktycznie drzewo było stare, przewróciło się no i w 

związku z tym trzeba je usunąć" jest to droga od razu powiem, jakby obejście prawa, bo nie trzeba wtedy 

zgłaszać, prawda i wystąpić z procedurą o wycięcie drzew, tylko drzewo dziwnym zbiegiem okoliczności po 

prostu zwyczajnie pada. Natomiast tutaj siedliska, dzikich ptaków. No i biorąc pod uwagę tego właśnie, że 

tak jak Państwo piszecie 130 gatunki, mnóstwo ptaków, mnóstwo różnego rodzaju większych i mniejszych, 

zwierząt, no to taka praktyka jest wręcz skandaliczna i niedopuszczalna. W każdym razie mogę powiedzieć, 

że na działkach od 170 do 172 tylko w 2001 roku ten teren został absolutnie wykarczowany i mamy bardzo 

poważne podstawy sądzić, że nie zostało w tym temacie wydane ani jedno pozwolenie. A jednocześnie 

proszę Państwa na ulicy Hrabskiej, Falenckiej, Krakowskiej po każdej burzy są stare drzewa i one tam są. 

Dlaczego? Dlatego, że nie wchodzą interesy, właściwie nikomu, jeżeli chcemy się pobudować na działkach, 



prawda, które stanowią rezerwat, no to oczywiście coś z tymi drzewami trzeba zrobić. Natomiast tam nikomu 

nie przeszkadzają, w związku z tym mogą mieć i po 200 lat i przewracać się nie mogą. Inne szkodliwe 

działania to są proszę Państwa, pożary, które powodowane są najczęściej wypalaniem traw i paleniem 

śmieci, albo przypadku opon, bo też taka sytuacja miała zdarzenie tutaj kilkukrotnie. Pożary, tak, nie muszę 

mówić mają tragiczne nieodwracalne skutki dla tutejszej przyrody. 

A dodatkowo proszę Państwa, zauważyliśmy w ostatnim czasie, że trwa najlepsze, prawda, działalność 

polegająca na tym, że nie trzeba kosić tej trawy tylko można ją opryskać chemiczną substancją, która 

zwalcza taką roślinność np. randapem. Przypomnę, że tutaj na tym obszarze np. jest miejsce, gdzie są liczne 

ule z pszczołami, i że jest to okres zwiększonej aktywności pszczół i trzmieli a także okres zapylania roślin. 

No i w związku z tym, stosowanie herbicydów czy innego świństwa chemicznego powoduje, prawda, że 

potem mamy różne rzeczy w pożywieniu, w powietrzu, coś wpływa do wód, coś może powodować zatrucia 

czy to u ludzi, czy to u zwierząt, no i takie wypalanie chemiczne znowu na kilkudziesięciu działkach, już nie 

będę mówić, ale wskaże informacji dokładniejszej, na których działkach taki proces ma miejsce, w związku, 

w związku z tym proszę Państwa skierowaliśmy do Państwa, wiele różnego rodzaju, wiele różnego rodzaju 

apeli o to, żeby dbać o te teren. Ja rozumiem, że tutaj nikt nie będzie chodził codziennie i nie będzie tego 

sprawdzał, ale  

przynajmniej jakiś dozór. Nie wiem raz na miesiąc, 2 × w miesiącu? Czy z inną częstotliwością bardzo bym 

prosiła, żebyście Państwo dbali jednak o ten teren, a jednocześnie proszę Państwa w trosce o Właściwie nie 

wiem, jakie chronione interesy. Na ulicy Miodowej, gdzie są drzewa zadbane, gdzie są drzewa, prawda, które 

spełniają wszelkie normy no z uwagi, na, że tak powiem nie do końca wyjaśnioną kwestię prawną, która się 

w tej chwili toczy. No ktoś prawda tutaj usiłuje te drzewa ściąć. Przypomnę, że jest okres lęgowy który trwa 

od 1 marca do 15 października i także jest zakaz usuwania ptasich gniazd, na to wskazuje § 9 punktu 

drugiego, rozporządzenia Ministra Środowiska 7 października czternastego roku w sprawie ochrony 

gatunkowej zwierząt. No i wprowadza właśnie jeszcze dodatkowo od 16 października do końca lutego 

odstępstwo jedynie w przypadku usuwania gniazd z budynków lub terenów zieleni i tylko wtedy, gdy 

wymagają tego względy bezpieczeństwa czy względy sanitarne. Od razu wyjaśnię, że żadna z tych 

przesłanek w tym przypadku na ulicy Miodowej nie zachodzi. W związku proszę z tym, proszę Państwa już 

nie będę przedłużać, jakby tej kwestii, dotyczącej ekologii. No to ja mam pytanie. Chciałabym się 

dowiedzieć za co konkretnie była nagroda przyznana przez Wojewodę Mazowieckiego i Prezesa Funduszu 

Ochrony Środowiska, to jest jedno pytanie. Drugie pytanie, które wybrzmiewa tutaj, prawda, co chwilę, 

może nie zostało w ten sposób typu wyartykułowane w jaki ja to zaartykułuje, ale generalnie sprowadza się 



do tego. Jakość działania administracji gminnej. Proszę Państwa, Państwo nie odpowiadacie na pisma. 

Czyżby Państwo nie obowiązywało KPA? Pamiętajcie Państwo, że jeżeli obywatele piszą zwracają Państwo 

uwagę na coś, to należałoby zareagować. My wszyscy jako cała społeczność i Państwo, którzy stoicie na 

czele, prawda, którzy pracujecie dumnie, jesteście naszymi reprezentanta, jak i my, z naszego poziomu 

chcemy dbać o ten teren, bo on jest tak jak powiedział, Wójt naszą małą ojczyzną. I taki jaki on będzie i taka 

jakość jaka będzie, to też zależy od nas, w związku z tym pytanie, czemu Państwo nie reagujecie i pytanie 

czy Państwa nie obowiązuje Kodeks Postępowania Administracyjnego i wskazane tam terminy np. 

odpowiedzi na pisma? Kolejna sprawa, raport. W raporcie, proszę Państwa, brak jest rekomendacji. Brak jest 

rekomendacji, co tak naprawdę Państwo, chcecie zrobić, bo tak jak tutaj wskazywano, no można się 

pochwalić różnymi rzeczami, ale może skupmy się na tym, co należy naprawdę zrobić. Nie ma tych 

rekomendacji i nie możecie Państwo się zasłaniać tym, że nie macie informacji. Macie, bo dostajecie te 

informacje o tym, że coś gdzieś się dzieje. Właśnie od nas, od obywateli. Ludzi, którzy tutaj mieszkają i od 

razu powiem płacą podatki, ja też płacę podatki .W związku z tym też chciałabym wiedzieć, dlaczego taka 

sytuacja ma miejsce. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję, Panie Wójcie krótko? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja tak krótko tylko odpowiem, oczywiście, jeśli chodzi o to za co została przyznana nagroda od Wojewody, 

no to należałoby to zapytanie skierować do Pana Wojewody. Nie mnie jest tutaj odpowiadać, jakimi tutaj 

kategoriami posługiwał się Pan Wojewoda, jakimi kryteriami w związku z tym nie chciałbym chodzić tą 

polemikę. Jeśli chodzi o sprawy związane z tymi naruszeniami, które występują na działkach, które Panią 

otaczają czy są w pobliżu. Chciałbym powiedzieć, że oczywiście zamiast w sposób skomasowany to lepiej 

jest poprzez choćby aplikację, powiadomić Urząd Gminy o zaistniałej sytuacji, bo to, że post factum 

znajdziemy nawet jakieś odpady, no to my je pewnie będziemy w stanie usunąć, ale chodzi głównie o to, 

żeby jakiś sposób zdyscyplinować osobę, która dokonuje tych naruszeń, a to jest możliwe tylko w momencie, 

kiedy jesteśmy w stanie znaleźć sprawcę lub przynajmniej właściciela, ustalić właściciela danej 

nieruchomości i nawiązać z nim taki kontakt, tak, żeby zmusić go do odpowiedniej reakcji i uprzątnięcia 

danych odpadów. Co do elementów sprzątania. Oczywiście my sprzątamy, dzikie wysypiska itd. ale 

generalnie za porządek na działkach odpowiadają ich właściciele i tam, gdzie działka nie jest działką gminną, 

no w pierwszej kolejności powinny być kierowane kroki ze strony oczywiście Gminy, tutaj się zgadzam, 

Urzędu Gminy do właściciela danej nieruchomości, żeby uporządkował teren i daną nieruchomość i to za 



każdym razem jest czynione, jeśli mamy odpowiednio, odpowiednie powiadomieni. Myślę, że lepszym 

działaniem niż w skomasowany sposób przedstawiania bolączek danego terenu jest aktywne działanie na 

bieżąco. Wystarczy dosłownie, aplikacją, SMS-em, dosłownie jedno, jedno zdanie napisać, albo dosłownie 

jedno hasło i my zazwyczaj naprawdę radujemy wysyłamy kontrole pracowników, którzy sprawdzają i 

próbują rozwiązać daną sytuację. Jeśli rzeczywiście były pytania z Państwa strony lub jakieś wnioski, które 

nie zostały, na które nie została dokonana odpowiedź, to również ze swojej strony, ja osobiście przepraszam, 

ale jednocześnie prosiłbym też choćby poprzez aplikację, czasami sygnał, że jakieś pismo nie zostało 

odpowiedziane, my wtedy, my mamy pisma w systemie EZD i jako takie one widnieją i powinny być 

odpowiedzi, jeśli rzeczywiście nie udzielona została odpowiedź na któreś z pism i pracownik to przeoczył, to 

oczywiście będą wyciągnięte odpowiednie konsekwencje i ta sytuacja zostanie naprawiona. Tutaj prosiłbym 

też taką współpracę urzędu w tej kwestii również napisanie krótkiego dosłownie jednozdaniowego w danej 

kwestii, że wniosek taki i taki pozostał bez odpowiedzi i na pewno będziemy reagować pod tym względem. 

Pozostałe elementy, o które Pani wspominała, ja mogę powiedzieć tak, ma Pani rację, oczywiście ma Pani 

rację w większości tematów, które Pani tutaj poruszyła w, może nawet we wszystkich tych tematach, 

ponieważ sytuacja, która ma miejsce, jest sytuacją, którą obserwujemy w wielu miejscach na terenie Gminy 

Raszyn. Chciałbym tylko zwrócić uwagę, że no to są nasi mieszkańcy, też te często nadużycia, które są 

robione, są robione przez naszych mieszkańców i po prostu musimy w jakiś sposób współpracować z 

Urzędem Gminy, żeby Urząd mógł reagować na takie poczynania. I my na takie poczynania na pewno 

będziemy reagować i reagujemy. Proszę o taką ścisłą współpracę z Urzędem Pani i Pani znajomych, którzy 

no przypisują wagę do środowiska i do ich, do jego funkcjonowania. Co do wycinki drzew nie może być 

terenie Gminy Raszyn wyciętego drzewa bez odpowiedniej decyzji na wycinkę, no chyba, że to jest drzewo 

no nie wiem owocowe, czy jakieś z tej kategorii drzew, które nie są objęte takim obostrzeniem, ale 

większość drzew jest drzewami, jest tutaj, musi mieć stosowną decyzję. W związku z tym bez wystąpienia 

bez decyzji nie może być podjęta żadna wycinka. Tu jeśli są jako samowolę pod tym względem są one 

surowo karane. Też proszę o informacje, będziemy badać każde takie, no niewłaściwe zachowania. Dziękuję 

bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję, Panie wójcie. Dziękuję Pani za głos, za obecność na sesji, przechodzimy do kolejnej osoby, 

zapraszam Panią Ewelinę Wójcik do zabrania głosu w debacie. Sprawdziłem, że jest Pani Ewelina, tylko że 

nie ma włączonego obrazu, nie widać mikrofonu, żeby miało włączony. 



Beata Sulima–Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn)  

Być może się jeszcze, być może się jeszcze loguje.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Poczekamy chwileczkę, jeżeli nie to będzie możliwość zabrania głosu później, nie widzę problemu. 

Beata Sulima–Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

W związku z tym zapraszam do mikrofonu Panią Katarzynę Kurnik, proszę bardzo. 

Beata Sulima–Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn)  

Chyba też nie ma, nie widzę, więc może. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze to osoba ostatnia na liście w tej chwili w debacie, Pan Wojciech Rogowski, głos dla Pana Wojciecha 

Rogowskiego. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dźwięk włączony, jeszcze nie mam obrazu. Obraz też już się pojawił. Proszę głos dla Pana. 

Wojciech Rogowski  

Dzień dobry, Panie Przewodniczący, czy ja mógłbym też włączyć prezentację. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Oczywiście, proszę bardzo. 

Wojciech Rogowski  

Sekundę. 

Wojciech Rogowski  

Widać, słychać? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, proszę bardzo 

Wojciech Rogowski  

Świetnie dziękuję. Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, drodzy sąsiedzi. Bardzo dziękuję za 

zaproszenie na debatę. Pozwolą Państwo, że już na wstępie zacznę trochę od końca, gdyż boję się, czy nie 

będzie mi nieodebrany głos, na końcu mojej wypowiedź, a pragnę przekazać ważne przesłanie. Pragnę 



podziękować w imieniu Społecznego Komitetu Ochrony Falent. W związku z naszą, jakby działalnością i 

wsparcia, które od naszej społeczności otrzymujemy. Pragnę podziękować, szczególnie gorąco wszystkim 

mieszkańcom Falent, ale również pozostałych wiosek Gminy Raszyn, Członkom Społecznego Komitetu, a 

także naszym wiernym przedsiębiorcom za udział organizacji i za bardzo liczny udział w samym 

wydarzeniu, jakim był Eko piknik dla rezerwatu w Falentach, we wrześniu tegoż 2021 roku. Szczególne 

podziękowania kieruję do Zespołów Centrum Kultury Raszyn. Bardzo dziękuję Gminnej Biblioteki 

Publicznej, oraz placówki naszej Falenckiej Ochotniczej straży pożarnej. Szczególnie wdzięczni jesteśmy za 

przeprowadzenie fascynujących zajęć dla dzieci w trakcie naszego pikniku. Jest to wielka, wielka sprawa, że 

mogliśmy Państwa zasobów także skorzystać. Na marginesie jeszcze chciałem zapowiedzieć, że w 

najbliższych, w tym roku pierwszą niedzielę września mamy okazję się również spotkać Falentach na 

kolejnym w naszym sąsiedzkich rodzinnym Eko pikników w Falentach. Moim zdaniem wspólnie dla Falent 

możemy zrobić wszystko. Wszystkich Państwa gorąco zaprasza. 

A propos jeszcze tej działalności Społecznego Komitetu pragnę bardzo serdecznie podziękować także Panu, 

Panie Przewodniczący za objęcie naszej działalności Patronatem Honorowym pamiętamy i cenimy także za 

uwagę. 

Troszkę mi, teraz niezręcznie, ale pozwoli Pan, że zadam Panu pytaniem. Czy mogę? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Bardzo proszę. 

Wojciech Rogowski  

Chciałbym Pana zapytać, czy pytanie takie, którym mi się ciśnie na usta czy, czy wie Pan, czy Pan czuje co 

czują setki naszych sąsiadów może nawet tysiące uczestników tego niespotykanego wcześniej wydarzenia, 

jakim był Eko piknik w Falentach? Co czują, co czują? Co czujemy, gdy praktycznie ten piknik został z 

premedytacją usunięty z omawianego tutaj analizowanego raportu. Uważam, że nawet wygumkowany, tak? 

Czy naprawdę nie zasłużyliśmy na chociaż na w zmiankę w wypowiedziach naszych włodarzy? No niestety 

to przykry fakt, ale świadczą także o jakości tego omawianego raportu, a moim oglądzie, jego oglądzie 

niestety o jego złej jakości. Szanowni Sąsiedzi ten raport to już jest czwarty raport o stanie Gminy Raszyn. 

Tak jak Andrzej wspomniał pierwszy w osiemnastym roku, za rok osiemnasty. Jest to najgrubszy raport 

najgrubsza książeczka spośród wszystkich dotychczasowych, niestety w mojej ocenie, ale myślę, że również 

wielu moich przedmówców jest to raport najgorszy, przynoszący najmniej wiedzy o naszej Gminie i 

absolutnie nic o czekających nas wyzwaniach, czy jakiś priorytetach, aspiracjach. Raport jest koncentrowany 



na przyszłości, co mnie dziwi w tym tytułowym roku 2021, ale praktycznie statyczne, praktycznie jest 

zestawieniem faktograficznym powstałym z sumowania pogadanek naszego Pana Wójta, wygłaszanych na 

kolejnych Sesjach Rady Gminy i niewiele się różni również od tej jakości od tego, od tych przemówień. Czy 

dowiedzieliśmy się z niego coś, co jest naszym największym problemem, w Gminie, z jakimi się zmagamy? 

Jakie wyzwania, z jakimi wyzwaniami przychodzi nam się mierzyć, z jakimi wyzwaniami będziecie się 

Panowie mierzyć w najbliższych latach? Nie, nie dowiedzieliśmy się. Czy dowiedzieliśmy się, jak poprawi 

się nasze życie. Jak poprawi się nasze środowisko, o którym przed chwilą słyszeliśmy? Jak poprawi się 

otoczenie naszego zamieszkania, tak? Jak poprawi się naszą komunikacja z Warszawą? Nie ma, nie ma na 

ten temat ani słowa. W większości stron raportu są tu tylko opisywane fakty i liczby tylko z jednego roku. 

Dosłownie w kilku miejscach jest odniesieniem do lat poprzednich, ale bez jakiejś szczegółowej analizy, czy 

jakiegoś, jakiejś idei. Po prostu ktoś dostarczył bardziej porządny materiał. Chwała tutaj koleżankom z 

Wydziału Oświaty. Nie ma też, gdzie szukać i co szukać takich odniesień do wyników z Gmin sąsiednich, 

czy chociażby z jakiejś grupy bliźniaczej, prawda, o czym też wspomniał Andrzej, że jesteśmy jedną z wielu 

tysięcy Gmin i na pewno są, które są w podobnym miejscu zlokalizowane w obszarze na granicach wielkiej 

aglomeracji, prawda, którym jest w naszym kraju. Nawet Pani Kasia czuła niedosyt po lekturze tego 

dokumentu, jak widzimy, widzieliśmy zleciła opracowanie porównań z wynikami kilku sąsiednich Gmin i 

przedstawiła nam namiastkę analizy porównawczej. No niestety metodologicznie było to wadliwe, niepełne, 

niestety zmanipulowane. Chociażby, dlatego że przedstawiła tylko te kategorie, gdzie można doszukiwać się 

dobrych wyników naszej Gminy, a wszystkie pozostałe zostały pominięte. Ale cóż miejmy nadzieję, że to 

może będzie otrzeźwienie, że już po tej, tak po tej równi pochyłej dalej się właśnie należy, że należy wrócić 

do rzetelności, także prezentacji nie do takiej chwały, jaką tutaj dostać, zostaliśmy poczęstowani w tym 

[niesłyszalne]. Szkoda po prostu papieru na taką, na takie, takie zestawienie faktografii. Jak tak, jak wskazuje 

na to, jak Państwo, słyszeliście wskazują wypowiedzi naszych sąsiadów, moich poprzedników. Wbrew 

zadowolonym minom naszych dygnitarzy i jak słyszymy tutaj przerabianym milionom inwestycyjnym, nie 

widać wielkiej poprawy w życiu naszej Gminy przynajmniej w ostatnich latach. Sama Austeria, niestety 

wiosny nie czyni. Niestety sytuacja społeczna, infrastruktura techniczna, czy kwestie samego planowania 

przestrzennego, które w tym roku sposób już biją po oczach, nie wspominając o wskaźnikach finansowych. 

Jeśli im się troszeczkę głębiej przyjrzeć i zobaczcie rzucić tą naszą gminę na tło porównawcze pozostają 

poniżej średniej dla naszej grupy bliźniaczej. I Panią, Państwo, Panowie to wiecie. Niestety nie widzimy tutaj 

refleksji jest jedynie samozadowolenie i próba wmówienia wszystkim, że po prostu tak musi być. Również 

źle jest niestety w zakresie demografii, o czym tutaj również nasi sąsiedzi wspominali. Nieco lepiej w 



obszarze Gospodarki Komunalnej i Oświaty, ale niestety Oświata już nie wyróżnia się tak na szerszym tle. 

dość powiedzieć z takich właśnie też odnieść się tutaj do sąsiedzkich pytań, które zapadły w pierwszej części 

naszego spotkania, że może, więc, spojrzeli przestępstw popełnionych naszej Gminie, proszę Państwa, rośnie 

permanentnie od roku 2019. Nie zahamowała tego wzrostu także pandemia. I obecnie jest znacznie wyższa 

niż średnia w województwie Mazowieckim i znacznie wyższa niż średnia w całej Polsce. No to jest też myślę 

znaczący przyczynek do tej wcześniejszej debaty. No właśnie co do debaty. Mam wrażenie słuchałem jej 

prawie od początku, zaczęła się dopiero 17.45 wcześniej to było po prostu jakiś widać też, że niedobór jest 

kontaktów naszych Władz z Mieszkańcami, a nawet z Urzędnikami swojego Urzędu, ponieważ zadają takie 

proste pytania i w zasadzie widać, że no trzeba czekać roku, żeby można było takie pytanie zadać i łaskawie 

uzyskać odpowiedź. Niestety, jak widzieliśmy tutaj w wypowiedziach naszych sąsiadów, kolegów, ale także 

urzędników gdzieś, gdzieniegdzie się przebijał ten akcent krytyczny, że niestety mamy problemy w 

szkolnictwie, mamy olbrzymie problemy w zakresie wychowania fizycznego, kultury sportu, koszty są, o 

nich się nie mówi, a one są ogromne. Jeszcze raz stwierdzamy, że niestety popełniliśmy błędy w zakresie 

budowy socjalizmu w latach poprzednich, będziemy za to płacić i prawdopodobnie dzięki temu też nasze 

zadłużenie nie zostanie zmniejszą. Jak słyszeliśmy kultura życia oferta dla dzieci, dla placu zabaw, jest 

również poniżej standardu. Demografia również brak priorytetów wskazali tutaj nasi sąsiedzi. No nie 

wspominając już o tym budżecie, jego pewne niezbilansowaniu, wspieraniu się drugimi finansami, a stoimy 

w obliczu wzrostu stóp procentowych inflacji i niestety nadchodzą trudne czasy i jesteśmy w tym obszarze 

no dosyć mocno związani z zobowiązaniami finansowymi. Proszę Państwa, jeszcze pozwolą Państwo, że 

odniosę się do mojej działalności i mojej tutaj zainteresowań, którymi, które pochłaniają mój czas prywatny 

w ostatnich miesiącach, już za chwilę będzie rok. I mówię o działalności Społecznego Komitetu Ochrony 

Falet, który zawiązał się rok temu, w związku z no pewnymi bulwersującymi faktami, uprzedniej jesieni, nie 

chcę wchodzić, nie chcę dotykać ich, ale chciałem zilustrować je właśnie tym zaoranym, zaoraną łąką, gęsią 

w Falentach, w obrębie rezerwatu. Takie fakty proszę Państwa miały miejsce, uchroniliśmy to miejsce przed 

obsianiem kukurydzą. Niestety nie uchroniliśmy ptaków przed jakąś tragedią. Tak chroniliśmy je także na 

pasie przy drodze wiodącej do Falet. Proszę Państwa minął niecały rok i w przeciągu tego roku otrzymaliśmy 

wyniki kontroli, o której ubiegaliśmy się rok temu właśnie w maju, w czerwcu, pisząc do różnych Urzędów 

odpowiedzialnych także za nadzór nad administratorem rezerwatu. Otrzymaliśmy te wyniki kontroli z 

Ministerstwa Rolnictwa Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska, jak również Mazowieckiego 

Konserwatora z Ochrony Zabytków. Proszę Państwa, wszystkie te 3 dokumenty czy może nawet więcej, bo 

tych dokumentów było kilka, potwierdziły nasze, uwczesne ostrzeżenia, protesty i obserwowane 



nieprawidłowości. Ministerstwo Rolnictwa zaleciło Instytutowi nawiązanie współpracy z Gminą z lokalną 

społecznością, a także z regionalną dyrekcją Ochrony Środowiska, że stwierdziło, że rezerwat przyrody to 

nie jest jakaś efemeryda, jest to bardzo ważna, ważna sprawa wagi Państwowej można powiedzieć. Zaleciła 

zmiany w organizacji zaleciła no wprowadzenie prac planistycznych. Opracowanie także dokumentów 

strategicznych, których niestety w Instytucie nie było. Potwierdziła także nasze zarzuty, nakazała zmianę 

użytkowania siedlisk, niektórych tych przynajmniej w rezerwacie, ale także w Otulinie, która styka się z 

rezerwatem. Mam tutaj na myśli te działki cenne przy stawie Spiskim. Zmieniła także, zmieniła także w 

trybie alarmowym prawo, które określa z osoby, ochrony gatunków siedlisk, także prowadzenia, 

prowadzenia gospodarki hodowlanej Falent, tak. To zarządzenie zostało zmienione w zeszłym roku we 

wrześniu. Co więcej w tym zarządzeniu odczytaliśmy niektóre elementy zgodne z naszymi postulatami, 

chociażby, żeby ten teren rezerwatu był patrolowany. Patrole uruchomiliśmy w zeszłym roku z 10 lipca i 

funkcjonują do dzisiaj jest efektem jest właśnie ta presja, którą wybieramy na Instytut i także na okolicznych 

turystów. Rozdaliśmy w tym czasie proszę Państwa blisko 2000 ulotek informujących z mapką turystyczną 

tego rejonu i także zasadami, jakimi należy się i zebraliśmy ładnych kilka, kilkadziesiąt worków śmieci. Co 

więcej? Regionalna Dyrekcja zaleciła prowadzenie prawidłowej gospodarki hodowlanej w stawach 

falenckich. Obecnie jesteśmy na etapie postulowania i organizacji audytu stawów w rezerwacie, żeby 

uzyskać rzeczywistą, popartą ewidencję naukową wiedzę, na czym stoimy tak, jaka, jak, co się rzeczywiście 

w tych stawach dzieje, czy one mają znaczenie jeszcze ochronne, czy są po prostu już tak zdewastowane, że 

należałoby przeprowadzić ich jakąś reformę? Proszę Państwa, ostatnimi inspekcjami były inspekcje 

przeprowadzone przez Urząd Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków i on również podzielił się z nami 

ustaleniami. Niestety to ta Inspekcja przeprowadzona w grudniu, przepraszam, w styczniu tego roku ujawniła 

no zatrważający stan niektórych zabudowań zabytkowych w Falentach. Ujawniła także zamiar rozebrania 

Oficyny Dworskiej tego domu, w którym jak wieść gminna niesie urodziła się Magdalena Abakanowicz. 

Ostatnio znana, jedna z najwybitniejszych polskich artystek. Jak również te wieści były dla nas po prostu 

zatrważające. Uważamy, że nie po, że w Instytucie na terenie majątku ziemskiego Falent dokonano już tyle 

zniszczeń, że po prostu nie możemy dopuścić, żeby ostatnie budynki zabytkowe uległy zniszczeniu. Na 

skutek naszej interwencji, Konserwator zadeklarował im wszczęcie procedury wzmacniającej ochronę 

zabytków właśnie tych ostatnich zabytków Dworskich Falenta. Proszę Państwa, nie jest prosto zarządzać 

sprawami gminy, jak pokazały przede wszystkim głosy tutaj ostatnich dyskutantów. Obraz wymaga na 

pewno znacznego pogłębienia, tak, i nie jest to rzecz tylko obywateli, żeby naszych mieszkańców, sąsiadów, 

żebyśmy zgłaszali, pisali. Niestety ten system wydaje się być niezrównoważony, ja nie abstrahuję pewnych 



sukcesów, których serdecznie gratuluję i też żyję i korzystam z tej infrastruktury. Jednak myśląc o 

przyszłości musimy dokonać refleksji i musimy również wzmocnić nasze oddziaływanie, bo nasz przykład 

społecznego komitetu ochrony Falent wskazał, że presja ma sens, że pod wpływem naszego społecznego 

krzyku, obywatelskiego protestu instytucje się mitygują, działają są jeszcze zahamowania. O wynikach 

Inspekcji, dowiadujemy się po pół roku, musiał się zmienić Minister Rolnictwa i Dyrektor Nadzorujący 

Instytuty Naukowe, żebyśmy otrzymali te informacje, tak wcześniej było to niemożliwe. Mam nadzieję, że 

pomimo tego efekty naszych działań i aktywności społecznej, mieszkańców naszej Gminy jest 

fundamentalny dla przyszłości pokonania, czekających nas wyzwania i dla jeszcze lepszego rozwoju Gminy 

o szczególnym miejscu na granicy Warszawy poddanej bardzo silnej w ostatnich latach presji urbanistycznej. 

Nie możemy o tym milczeć. Panowie radni, Panie Przewodniczący, i drodzy sąsiedzi musimy obserwować, 

krzyczeć i być aktywni. Zapraszam Państwa na tegoroczny Eko piknik 4 września w Falentach. Spotkajmy 

się wszyscy wspólnie dla Falent i myślę, że dla Gminy razem możemy zrobić wszystko. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panu za wypowiedź. 

Wojciech Rogowski  

Dziękuję, Panie przewodniczący. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Zapraszam do odebrania głosu Panią Eweliny Wójcik, jeżeli Pani Ewelina jest. O, jest, już 

wszystko mamy w porządku, proszę dla pani. 

Ewelina Wójcik  

Dzień dobry Ewelina Wójcik, Falenty Nowe. Ja poproszę o pomoc Panią radną Beatę Sulimę, aby Pani 

Radna, jeżeli można puściła, a prezentacje. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

I Pan dr Rogowski może już prezentację, o właśnie. 

Wojciech Rogowski  

Tak, tak, tak, już, już rozłączam. 

Beata Sulima–Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn)  

Widać? 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak jest. 



Ewelina Wójcik  

Mieszkam od 2,5 roku, w Falentach Nowych i niestety z niepokojem patrzę na to, co się dzieje w tej chwili u 

nas w Gminie. Mimo że mieliśmy nadzieję z mężem, że to będzie Gmina, która będzie przyjazna dla 

mieszkańców, i w której będzie się naprawdę bardzo przyjemnie mieszkało, tak nie jest. Przede wszystkim ze 

względu na to, że Gmina nie dba o swoich mieszkańców, a przykład naszej ulicy Grudzie, o którą 

musieliśmy walczyć, wysyłać liczne maile i korespondencję do Urzędu, żeby Urząd zainteresował tym jak 

wygląda stan drogi, codzienne korki na ulicy Długiej i na Złotołanie również nie są przyjazne dla 

mieszkańców, tym bardziej, że liczba mieszkańców w tym rejonie będzie coraz większa, mimo tego, że 

oficjalne statystyki pokazują, że zupełnie co innego się dzieje. Dynamika liczby zmian ludności u nas w 

Gminie jest jedną z najmniejszych w stosunku do gmin sąsiadujących, a wzrost o 300 mieszkańców 

naprawdę nie jest niczym imponującym w porównaniu do tego, jaka jest liczba inwestycji prowadzonych na 

terenie Gminy. Gmina nie prowadzi żadnych działań zmierzających do tego, aby mieszkańcy się osiedlali, 

żeby Gmina Raszyn nie była tylko sypialnią dla Warszawy, ale była miejscem, gdzie będzie, będą osoby się 

meldowały i będą odprowadzały podatki. Żadne takie działania nie są podejmowane, niczym Gmina nie 

potrafi zachęcić nowych mieszkańców, do tego, aby się meldowali i odprowadzali podatek. Nie ma żadnych 

korzyści na basenie, nie ma żadnej korzyści w infrastrukturze, jeżeli chodzi o infrastrukturę dla dzieci. Same 

drogi, które należą do gminnej, np. ulica Jaworowa jest niebezpieczna, nie ma jak z Falent dojechać do 

Raszyna. Widać to również w przełożeniu na dochody, jakie Gmina. Gmina Raszyn ma najmniejsze dochody 

w stosunku do Gmin sąsiadujących w porównaniu do Michałowic 

do Lesznowoli, ale też np. w porównaniu do Konstancina Jeziornej. Wszystkie działania, które są 

podejmowane, inwestycje, skupiają się na terenie Raszyna, natomiast gminy, wsie sąsiednie są pomijane w 

tych inwestycjach. Beata proszę o następny slajd. Nasza gmina też ma największe zadłużanie, jeżeli patrząc 

na gminy sąsiadujące. Michałowice nie mają zadłużenia, Konstancin-Jeziorna nie ma żadnego zadłużenia. W 

przypadku, tak jak powiedział dr Rogowski, zmiany wyboru, nie wiadomo jak będzie w kolejnych latach 

kształtowało to zadłużenie. Z przygotowanego raportu przez gminę nie wynika jakie jest oprocentowanie, 

kiedy będzie... kiedy nastąpi spłata tego zadłużenia. To jest niepokojące dla nowych mieszkańców. Nie ma 

żadnych inicjatyw, które by powodowały to, że naprawdę młodzi mieszkańcy będą chcieli się osiedlać. 

Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo Pani za wypowiedź. Jeszcze może wrócimy do Pani Katarzyny Górnik, czy Pani Katarzyna 

jest obecna na sesji? Sprawdzę jeszcze tylko w programie Zoom. 



Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Nie. Widzę, że nie ma. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Też, właśnie dokładnie tak. Nie ma Pani Katarzyny, w związków w tym już lista osób zgłoszonych dotycząca 

mieszkańców została wyczerpana. W tym momencie przejdziemy do dalszej części dyskusji i debaty w 

ramach Radnych Gminy Raszyn. Pani dziękuję bardzo za zabranie głosu i za swoje zdanie na temat gminy 

Raszyn. Proszę bardzo, pierwsza osoba, która chce zabrać głos w dyskusji, jest to Pan Radny Jarosław 

Aranowski. Proszę bardzo. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo, Radni, przede wszystkim mieszkańcy. Z dużym zaciekawieniem wysłuchałem tej 

dzisiejszej debaty. Z wieloma z wieloma problemami poruszanymi przez mieszkańców wypada się zgodzić. 

Szczególnie jakby trzy tematy mnie zainteresowały w wypowiedziach tutaj Państwa. Pierwsza to Pana Jacka 

Pająka. Z Panem Jackiem zawsze fajnie się dyskutuje, ale merytorycznie, co bardzo cenię i lubię taką 

rozmowę, takie dyskusje. Panie Jacku, nie wiem czy Pan nas słucha, ale myślę, że bardzo cenna uwaga na 

temat pracy Rady Gminy. Ja się z Panem naprawdę w pełni zgadzam, w przeciwieństwie do Pana 

Przewodniczącego, który uważa, że zrobiliśmy milowy krok do przodu, ja uważam, że co najwyżej stoimy w 

tym samym miejscu w którym byliśmy na początku kadencji. Żadne z moich... no ostatnio jedna z moich 

postulatów został spełniony, to znaczy będą teraz stenogramy z posiedzeń z Rady Gminy, na razie z 

posiedzeń Rady Gminy, ale apeluje również do Pana Przewodniczącego i do wszystkich Państwa Radnych, 

żebyśmy wspólnie doprowadzili do sytuacji w której będą również stenogramy z posiedzeń komisji. Czynię 

to nie bez powodu, dlatego że jako Przewodniczący Komisji, która ma chyba większy zakres tematyczny w 

swoim zakresie działania czyli Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego powiem 

szczerze, że od 2 lat praktycznie nie da się poprawnie pracować, dlatego że ja nie mam żadnego... to znaczy 

stenogramy to mogę tylko pomarzyć, ale nie mam żadnego... słowo mi uciekło, nie stenogramu tylko... No co 

się mówi jak nie jest stenogram Pan Przewodniczący? 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Protokół? Protokół? 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak! O! Protokoły, żadnego protokołu. Czasami taka dziura się zrobi z mózgu. Nie mam żadnego protokołu 

od czasów sprzed pandemii praktycznie, a jeszcze wcześniej mam jakieś dziury. Myślę, że gdybyśmy 



doprowadzili do sytuacji, w której integralną częścią tak jak w tej chwili w przypadku sesji, integralną 

częścią byłby załącznik do protokołu w postaci stenogramu, byłoby łatwiej, bo protokół byłby taki 

lakoniczny, kto, kiedy zabrał głos, jakie były punkty, natomiast wszystko można byłoby sobie spokojnie 

odnaleźć w stenogramie. Nie ma tego niestety. Także tu Panie Jacku w 100% się z Panem zgadzam, myślę, 

że naprawdę powinno się coś tutaj działać, zresztą tak jak mówię jeden człowiek nie jest w stanie niczego 

zmienić. Też mnie bardzo zaciekawiła, tutaj chyba był błąd w tym nazwisku, wypowiedź pana Krystiana 

Durmita. Nie wiem czy ja teraz dobrze mówię, czy... bo tak mam też napisane. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Krystian Durma. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Durma. Tu jest literówka. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Durma, tak? Przez a na końcu. 

Krystian Durma  

I m, i m Jak miłość. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Mówił Pan o placach zabaw. Znaczy zaciekawiło mnie to o tyle, że byłem 8 lat sołtysem i jakby 

zapoczątkowałem, znaczy nawet nawet nie ja tak, to mieszkańcy jak gdyby pod moim jakimś tam 

przewodnictwem zapoczątkowali budowę tego placu zabaw przy kościele w Dawidach Bankowych, które 

Pan jakby no tutaj zarzucił Pan sąsiedztwo w sensie, że trochę to dziwne. Ja powiem tak, że tutaj ja widzę, że 

jak wychodzą po mszy dzieci to się bardzo na tym placu zabaw bawią, to po pierwsze... 

Krystian Durma  

Ja się zgadzam w 100%. Wejdę w słowo, bo moje dzieci ostatnio po Bożym Ciele też bawiły się na tym 

samym placu zabaw. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Natomiast powiem Panu z czego może wynikało, że ten plac zabaw tam powstał. Ja w ogóle jestem dumny, 

że on tam powstał, podobnie jak i parking, dlatego że tutaj jakby wspólnie z sołtysami Ład, już nieżyjącym 

Panem Olesińskim, również uczestniczyli w takim spotkaniu sołtysi z Dawid, z Falent, generalnie sołtysi, 

których wsie podlegają po tą parafię, udało nam się przekonać księdza aby nieodpłatnie użyczył na 

kilkadziesiąt lat gminie tych terenów właśnie o to, żeby gmina mogła wybudować na tym terenie parking 



publiczny, oczywiście z którego korzystają również wierni podczas mszy tak, ale jednocześnie proszę 

zauważyć, że obok mamy Zespół Szkolno-Przedszkolny, gdzie mamy duże problemy w przypadku 

parkowania, jeśli chodzi o jakieś zebrania z rodzicami i ten i ten parking świetnie się na takich sytuacjach 

sprawdza. On jest otwarty rzeczywiście non stop. Nawet jak tam brama jest przymknięta jedna to druga jest 

odsunięta i można sobie wjechać. Nawet była taka sytuacja, że tam pewnej nocy jakaś para była, to tak na 

marginesie. Więc jakby ja bym tu mówił, udało się księdza przekonać do takiego do takiego użyczenia tych 

terenów. A dlaczego? Dlatego, że tak naprawdę na terenie...  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja zaraz będę, się zgłosiłem do rozmowy. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

na terenie gminy, na terenie tutaj jakby Dawid Bankowych, na terenie wszystkich wsi w gminie mamy 

deficyt miejsc, w których mogłyby powstawać jakieś większe place zabaw chociażby i stąd właśnie może 

takie te małe placyki, który też nie do końca się sprawdzają, niemniej one w większości powstają z 

inicjatywy właśnie sołectw, z inicjatywy mieszkańców na zebraniach sołeckich, są zapoczątkowane przez 

fundusze sołeckie. Właśnie tutaj jakby to jest chyba główna bolączka. Tutaj tak na marginesie jeszcze 

chciałbym skorzystać z okazji, że mówimy o tym braku tych miejsc, to miałbym pytanie do Pana Wójta, bo 

w 2014 chyba roku było takie pismo intencyjne prezesa HRS Dawidy, którym proponował on przekazanie 

nieodpłatne hektarowej działki ze swoich zasobów na gminę. Ta działka ma obecnie uchwalony plan 

miejscowy, na którym jest usługi oświaty, chyba sportu, rekreacji, coś w tym rodzaju, ja jakby do... to od 

Radnego Tadeusza Pawlikowskiego dostałem to pismo i to pismo chyba w drugim roku chyba, czy w 

pierwszym roku czy drugim roku kadencji, jakby wróciło jeszcze raz do obrotu na forum Rady. Wiem, że 

pan Wójt skierował jakieś jakieś kolejne swoje pismo do Pana Prezesa czy do zarządu HRS wypowiedzieć, 

bo na dzień dzisiejszy powiem szczerze wygląda na to, że stracimy tą działkę, mimo że tam oczywiście 

trzeba byłoby za nią pewnie VAT zapłacić, ale ale ale VAT to jest 23% a nie 123% wartości netto gruntów, 

tak. Więc chyba warto. A tutaj też chciałem zauważyć jakby, że tutaj chyba Pan nie pamiętam czy Pan dr 

Rogowski mówił o tych terenach też różnych, że gmina i o jakby o konsekwencji o ciągłości jakby działań, 

że powinny występować, no to tutaj jakby widać właśnie na przykładzie tej działki i tego terenu, jak było, 

jaka polityka była wcześniej prowadzona, tak, bo tutaj oczywiście można mieć zastrzeżenia jakby dzisiaj do 

nas do Radnych, którzy w tej chwili są i na pewno błędy jakieś popełniamy, natomiast na przykładzie tego 

terenu powiem tak, w pierwszym studium bezpośrednio po... które powstało bezpośrednio po zmianie... po 

zmianach w Polsce, w 89 roku były zmiany tak, w 90 pierwsze wybory chyba do samorządu, w związku z 



powyższym no to jak taki okres lat dziewięćdziesiątych pewnie jak te studium było tworzone. Tam w pobliżu 

na tych terenach było wyrysowanych, ja nie mówię o przekazaniu tylko odpadliśmy w [niezrozumiałe]tak 

żeby było jasne, ale było jakby zabezpieczona w studium 3 ha pod właśnie sport, oświatę, kulturę, pod tego 

typu rzeczy, tak. Jakimś trafem dziś został hektar i jeszcze prawdopodobnie zostaniemy go pozbawieni. Tak 

to wygląda przez ileś tam kadencji, tak się to zmieniło. Ja już nie wnikam w którym momencie bo 

oczywiście każde studium tam coś zmieniało i... także tutaj bardziej jest pytanie do Pana Wójta, czy jest 

jakaś szansa jeszcze na to, żeby tę działkę mimo wszystko przejąć od Pana Prezesa, oczywiście płacąc VAT 

jeżeli będzie taka konieczność. Jeszcze ostatnie moje jakby tutaj uwaga, zainteresowanie tą wypowiedzią 

Pani Krystyny Wiaderny-Bidzińskiej. Ja mam taką prośbę, no bo to, co Pani opowiada jakby jak najbardziej 

wszystko mieści się w zakresie prac komisji której przewodniczę, a natomiast nigdy nie dostałem do 

wiadomości żadnego pisma na ten temat, więc moja prośba jest taka, żeby jednak kierować takie, jeżeli 

kieruje się jakieś pisma do Urzędu Gminy to nie ma tam automatu, który przekierowuje je do wszystkich 

Radnych, jeżeli nie jest, jeżeli nie jest wpisane Rada Gminy Raszyn, czy komisja któraś konkretna i z prośbą, 

żeby takie pisma kierować również, jeżeli są w zakresie prac danej komisji również do tych komisji. Myślę, 

że pozostali przewodniczący tak jak i ja chętnie się tematem zainteresują, jeżeli będzie taka potrzeba 

wprowadzą nawet pod obrady komisji. A co do tego tutaj co Pani powiedziała, no to ja osobiście też jutro 

spróbuję jakieś zapytanie do Referatu wystosować, jakie były, że tak powiem działania na tych wszystkich 

działkach, które Pani wymieniła. Natomiast gdyby Pani jeszcze mogła podesłać na maila. Wszystkie maile 

nasze są na stronie internetowej, także myślę, że nie ma problemu podesłać te zdjęcia, o których Pani 

mówiła, byłoby pewnie łatwiej o tym wszystkim rozmawiać. Także to tyle z mojej strony. Pana Wójta jeśli 

można prosić również o odpowiedź na temat tej działki bo to chyba dosyć istotne, bo nam jakby z całej 

debaty wynikało i zresztą Pan Wójt też mówił, że tutaj te tereny będą będą potrzebowały czy przedszkola, 

czy żłobka, czy nawet szkoły jeszcze powiększenia, bo miejsca się kurczą, a ilość mieszkańców będzie 

przybywać tu z roku na rok. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Głos dla Pana Wójta. Proszę bardzo. Gdzieś Pan Wójt chyba jest tutaj z nami. Akurat 

wyszedł. Nie, już Pan Wójt się pojawił, dobrze. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, Panie Radny, jeśli chodzi o działkę gruntu, która jest zapisana w miejscowym planie 

zagospodarowania przestrzennego jako teren przeznaczony ogólnie pod usługi oświaty, to chciałbym 

zauważyć, że przekazanie jej może nastąpić tylko wtedy, kiedy będzie wola ze strony właściciela 



przekazania tej działki. Żadne elementy tak powiem w tym zakresie nie zostały spełnione poza jakąś wstępną 

ofertę, która tam zresztą parę lat temu została złożona, za którą zresztą nie było żadnej uchwały ani Rady 

Nadzorczej Spółdzielni czy tam walnego zgromadzenia, nie wiem jaka tam jest sprawy formalne, jak to 

przebiega, chyba walnego zgromadzenia, to są to są elementy, które dopiero dają możliwość prezesowi do 

przekazania tej nieruchomości. Takich ustaleń nie było, to była tylko taka obietnica, którą nie będę ukrywał, 

uważam, że została tylko napisana po to, żeby ewentualnie przyspieszyć uchwalenie takich czy innych 

miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego. Na dzień dzisiejszy z tego co wiem spółdzielnia nie 

ma, ani Pan Prezes jako zarząd tejże spółdzielni, nie ma tutaj chęci przekazania tej działki pod usługi oświaty 

na rzecz gminy. Jeszcze jedna sprawa. No oczywiście, jeśli chodzi o... bo mówimy tutaj o studium i 

miejscowych planach zagospodarowania przestrzennego bo Pan tutaj Przewodniczący jakby jednocześnie 

jedno i drugie ujął, w momencie kiedy są miejscowe plany zagospodarowania przestrzennego, to one 

obowiązują, one są prawem lokalnym, prawem miejscowym, nie zaś samo studium. Studium nie jest tutaj 

prawem. Miejscowe plany zagospodarowania przestrzennego był czas, że miały być tylko w jakiś sposób 

zbliżone do studium, nawet nie trzeba było tutaj pełnej zgodności, teraz uchwalane miejscowe plany 

zagospodarowania przestrzennego mają być zgodne ze studium i rozumiem, że na tej działce, gdzie jest 

uchwalony ten hektar pod usługi oświaty, ten miejscowy plan zagospodarowania jest uchwalony, Rada 

Gminy w odpowiednim czasie uchwaliła. No i ten zapis tam oczywiście istnieje i będzie istniał do chwili, 

kiedy powiedzmy nie zostanie zmieniony miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego. A jak myślę 

nie jest to wolą Rady, żeby go na ten... na tym terenie zmieniać. Co do zapisu i do... no to właścicielem tego 

terenu jest spółdzielnia i oczywiście gmina może wystąpić do spółdzielni o kupno czy też o przekazanie tejże 

nieruchomości w formie prawa własności, ale wiadomo, że hektarowa działka na tym terenie będzie działką 

dość drogą, kosztowną, ale jeżeli będzie taka wola Rady no to zamiast jakiś tam elementów inwestycyjnych 

można tę działkę zakupić. Na dzień dzisiejszy nie mam żadnego pisma, które potwierdzało mi by taki 

pierwotną chęć przekazania tej działki na rzecz gminy Raszyn. Proszę mi wierzyć, że gdyby taka chęć była 

rzeczywiście chęcią nie a tylko czczą obietnicą, to gmina Raszyn by chętnie z niej skorzystała, nawet tak 

powiem świadoma tego, że będzie zmuszona opłacić podatek VAT, co do którego również są różne opinie 

prawne, jeśli chodzi o to czy przy takiej formie darowizny rzeczywiście ten VAT musiałby być przez gminę 

uiszczany, czy też nie, ale nawet w tej formule, że jakby najmniej korzystnej, czyli że VAT trzeba by było 

zapłacić i oczywiście gmina Raszyn zapłaciłaby stosowny podatek VAT, żeby to otrzymać. Na pisma, które 

były kierowane do spółdzielni i rozmowy z Panem Prezesem, na dzień dzisiejszy nie ma takiego... takiej woli 

spółdzielni, żeby tą działkę przekazać. 



Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ad vocem jeśli można. Dziękuję Panie Wójcie za odpowiedź, natomiast zacznę od tej drugiej części, czyli od 

znaczy rozumiem od przekazania, rozumiem, że po tej komisji i po tej sesji, na której była o tym mowa 

skierował Pan po prostu takie zapytanie do Pana Wójta... znaczy do Pana Prezesa tak? I brak jest odpowiedzi. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No ja... nie wiem czy Pan Przewodniczący pamięta, były zresztą formułowane takie zapytania ze strony 

Rady, prawda, do Pana Prezesa, ale..... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

..... Brak jest odpowiedzi. No to właśnie to chciałem po pierwsze, a po drugie też nie miałem i proszę mnie 

źle nie zrozumieć, ja nie miałem tu jakiś żali czy pretensji do obecnych Radnych czy do Pana Wójta jako 

Wójta, że zmieniliście czy nie wiem czy w poprzedniej kadencji, chociażby plany tam dla tych terenów i 

studium, to nie o to chodzi, to tak jak mówię, w pierwotnej wersji studium czy w tej bezpośrednio po zmianie 

tej naszej ustrojowej, która nastąpiła, czyli... no nie wiem który to był rok ale lata dziewięćdziesiąte, 

pierwsze, które zostało uchwalone, tam było 3 ha troszeczkę w innym miejscu pod oświatę wyrysowane, a 

plany były oczywiście nieuchwalane aż do chwili zmiany studium i do trafienia do takiej sytuacji studium jak 

mamy w tej chwili i wtedy zostały uchwalone plany, także jakby tutaj no nie można mieć pretensji, znaczy 

Pan nawet nie wtedy tylko jeszcze później te plany, nie można mieć pretensji do Pana Wójta jako Wójta czy 

tutaj do obecnego składu Rady, bo może jakieś pojedyncze osoby rzeczywiście podniosły tam rękę za tym 

studium jeszcze, za tamtymi zmianami, ale na pewno nie wszyscy, natomiast jakby ja chciałem tylko 

zauważyć, że z 3 ha, za które być może trzeba było zapłacić, ja nie mówię, że nie, tak, może to byłby koszt, 

ale myślę, że Pan Przewodniczący potwierdzi tutaj moje obawy, bo jak były pierwsze, jak ja zostałem 

sołtysem były pierwsze chyba albo nawet jak jeszcze nie byłem, jak były pierwsze propozycje, chyba to był 

pierwszy rok jak byłem sołtysem, jak były pierwsze propozycje rozbudowy szkoły, to mi się tam bardzo 

mocno od niektórych dostało, ale Pan Przewodniczący Marcinkowski chyba pamięta jak była dyskusja, bo 

wtedy było te studium nie było planów i wtedy można było tam teoretycznie wybudować nową szkołę. Ja 

optowałem za budową nowej szkoły na tych 3 ha, przeniesieniem bo zawsze tłumaczyłem, że szkoła to nie 

jest budynek tylko nauczyciele, a wówczas szkoła w Ładach miała bardzo dobrą opinię, nawet chętnie 

dzieciaki były do Warszawy przyjmowane po tej szkole i za wybudowanie tam jakby szkoły od podstaw, od 

nowa tak, a tutaj te tereny, które były po szkole, jakby właśnie zrobienie przedszkola, wyremontowania, 

zrobienia jakiegoś świetlicy bo też nie mamy, tego typu rzeczy, za co mi się tam bardzo oberwało też od 

wielu osób, no ale jakby no może może Pan Przewodniczący bo przy nim też była taka rozmowa, kiedyś Pan 



mówił o Pan Przewodniczącym Darku Marcinkowskim, może pamięta to, że rzeczywiście było tam te 3 ha, 

dlatego mówię nie mam pretensji do Pana Wójta, natomiast, po prostu mówię, jak się to zmieniło przez 3 

miesiące. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję, potwierdzam... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja tylko jedno, przepraszam Panie Przewodniczący, chciałbym tutaj jakby zapytać Pana Jarosława 

Aranowskiego, ponieważ tutaj mówimy rok 2014 to było uchwalenie studium i zmiany studium. Powiem 

szczerze, ja nie przypominam sobie dyskusji przy uchwalaniu nowego studium, bo to wiadomo uchwalamy 

studium dla całej gminy i pewne zapisy w studium mogą umknąć uwadze, ale nie miałem takiego... nie 

pamiętam aby były gdzieś formułowane takie jakby nie tyle zarzuty co wnioski dotyczące tego, że w danym 

studium nie ma tej tej powierzchni dla tej powierzchni tych działek przeznaczonych pod usługi oświaty. 

Tego powiem szczerze nie pamiętam, żeby były takie wnioski i takie tego bo pewno byśmy dokładnie to 

analizowali, ale powiem szczerze nikt nie zwrócił. Wydaje mi się, że ta formuła tego hektara, który jest... był 

uchwalony w studium a jest obecnie w miejscowym planie, była jakby taką wiodącą formułą, jeśli chodzi o 

tereny pod usługi oświaty. Takie jest moje zdanie, ale mogę nie pamiętać. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Znaczy w tym nowym studium być może tak, natomiast ja jestem przekonany, że w tym pierwotnym było 

tam 3 ha. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Powiem szczerze nie jestem w stanie, nie jestem w stanie tutaj... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ale na pewno była właśnie... powierzchnia była większa od tego jednego hektara, to na pewno. To nie 

chodziło o grę o 1 ha tylko, że o powierzchnię na pewno większą niż w tej chwili tutaj Pan Jarosław na 

początku poruszał. Co do kwestii szkolnictwa na terenie gminy Raszyn, nie udało mi się przez te lata które 

jestem w Radzie Gminy w jakiś sposób wpłynąć na zmianę polityki i strategii rozwoju szkolnictwa na terenie 

gminy Raszyn, tak bo byłem jakby jedną z osób, która chciała budowy nowej szkoły w Ładach, w Dawidach 

dla tego terenu, a również też byłem osobą, która chciała, żeby to przy ul. Unii Europejskie były dwie szkoły 

podstawowe, jednak nie znalazło to aprobaty wśród Państwa Radnych i Pana Wójta tak na marginesie. Teraz 

tak, chciałbym udzielić odpowiedzi Pani Przewodniczącemu Aranowskiemu co do protokołu w propozycji, 



która oczywiście, że Pan zaproponował, żeby były stenogramy z posiedzeń Rad Gminy Raszyn i chcę 

uściślić bo pojawiła się informacja w relacji tekstowej, nieścisła, ta informacja jest ze strony redaktora 

prowadzącego w tej chwili transmisję. Cena godziny brutto to jest koszt ja powiedziałem około 200 zł, to nie 

jest pełna informacja, jest to kwota 177 zł i 85 gr. Stenogramy zostały zostają stworzone na podstawie 

umowy zawartej z wykonawcą w dniu 19 maja 2020 roku, to jest dopiero początek, teraz idąc dalej w tej 

formacji, co dotyczy z protokołów sesji. Na obecną chwilę brakuje nam protokołu z sesji LIII, która trwała 6 

godzin, LIV, która trwała 10 godzin, LV w tej chwili to jest 2 godziny i jest to zrobiony protokół, z LVI trwa 

w tej chwili robienie tego protokołu, to było 10 godzin, LVII sesja trwała bardzo krótko, bo to było pół 

godziny, dotyczyła zmian w budżecie i prognozie wieloletniej i teraz mamy LVIII sesję, która trwała 6 

godzin. Ja teraz przytoczę Państwu mail, który dzisiaj w dniu dzisiejszym 20 czerwca o godzinie 16:55 dotarł 

do biura Rady, a dotyczy tworzenia protokoły z LVI sesji Rady Gminy. Napisy do LVI sesji Rady Gminy są 

w trakcie realizacji, transkrypcja plików jest zrobiona. Ja teraz staram się jak najszybciej w większej ilości 

zniwelować błędy. Jest ich naprawdę dużo, bo jakoś transkrypcji jest słaba i Radni wchodzą sobie ciągle w 

zdanie i się kłócą, więc najłatwiej jest... niełatwo jest, ale działamy. Także, to jest opinia osoby, które w tej 

chwili tworzy protokół i jak Państwo widzicie nie jest wcale łatwe stworzenie protokołu dyskusji, która trwa, 

wielokrotnie wchodzimy sobie właśnie w zdanie, wielokrotnie w jakiś sposób powodujemy zamęt na sesjach 

i to moja tutaj uwaga, im krótsze sesje tym mniejsze koszta robienia protokołu. Tutaj uwaga też Pana 

Przewodniczącego, jeżeli mamy robić protokoły z komisji, też posłużę się danymi. Na przykładzie komisji, 

którą Pan prowadzi m.in. rok 2022 tych posiedzeń było tak 27 maja to jest 1,5 godziny, 16 maja 1,5 godziny, 

23 marca 2,5 godziny, 3 marca była komisja 5 minutowa, 2 marca godzina, 2 marca ponownie komisja 2,5 

godziny, 1 marca 1,5 godziny, 15 luty 3 godziny, 4 luty 3 godziny, 10 stycznia 2,5 godziny. Jak Państwo 

widzicie ilość godzin z jednej tylko komisji jest tak duża i teraz no to, że akurat nie ma tego protokołu, 

doskonale Pan Przewodniczący zdaje sobie sprawę, że w okresie pandemii funkcjonowaliśmy w Biurze Rady 

we dwoje, to jest pani Olga, jako Obsługa Biura Rady i ja, Przewodniczący Rady. Tak to wyglądało, dlatego 

są te zaległości. Co znowu do zamieszczania na stronie internetowej na BIP-ie protokołu to co w zasadzie 

jest przegłosowane przez Radę jest publikowane. Do tego momentu mamy protokół z LII sesji Rady Gminy 

opublikowane na stronach BIP. Pozostałe jak mówię protokoły, jeżeli tylko zostaną przyjęte przez... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Wróć... wróćmy do raportu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Sławku, on ja po prostu musiałem odpowiedzieć na pracę Przewodniczącego Rady, to są moje takie 



uwagi. Wracam w tej chwili już do i wyjaśnienia. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Mogę tylko jedno słowo? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Jakby Panie Przewodniczący ja chciałem tylko zauważyć, że obowiązują nas jeśli chodzi o prace komisji 

obowiązują nas te same zasady jak sesja Rady, w związku z powyższym powinniśmy je transmitować, 

powinniśmy je potem móc umieścić one powinny być one teraz nie są, ale powinny być tak jak sesję 

dostępne i uważam, że tak jak sesje powinny mieć również stenogramy. Może tego jest tyle, no Pan Bóg 

wybaczy, taką mam komisję, widocznie tematy, które poruszane na komisji tak wszystkich interesują, że to 

tak długo trwa. No nie mogę zamknąć, zakneblować ust Radnym, jeżeli mają coś do powiedzenia. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

bo obraz pracy Rady Panie Przewodniczący. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

A co do... a co do... jakby no... to też ja też rozumiem, że pani Olga się nie wyrabia, nie jest w stanie tego 

zrobić, dlatego ja od początku proponowałem, żeby cały stenogram powstawał po prostu na umowę zlecenie. 

Było to by prawdopodobnie mniej więcej równowartość jednego etatu, a przypominam, że mieliśmy już dwa 

etaty a teraz mamy znowu jeden. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Mamy dwa już w tej chwili, z powrotem. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Może może może jakoś to przybywać. Mam nadzieję, że nie będzie tak że, skończy na się kadencja a my nie 

będziemy mieli protokołu. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Spróbujemy to poprawić, żeby ten protokół był cały wykonany. Dobrze, teraz ja bym może zabrał głos w 

debacie, którą związkował Pan Przewodniczący Ostrzyżek. Pytanie, może tematy, które chcę poruszyć, Panie 

Wójcie, gospodarka odpadami komunalnymi zdecydowany wzrost i straty, tak to trzeba określać. W kwestii 

środków wydatkowanych na odpady i przychody, 2021 rok kwota 11 381 750 zł 47 gr, a przychody mamy 

7 980 579 zł 48 gr, i kwota, która niestety jest różnicą to jest 3 401 171,99 zł. To jest duży problem. Ja wiem 



to jest problem ogólnopolski, bo nie będę tu dawał przykładów innych gmin, które też mam przed sobą, ale 

to nie będzie żadnym usprawiedliwieniem, także tych elementów tutaj nie będę poruszał. W roku 2020 też 

nie wyglądało to dobrze, ale z podniesienia do roku 2021, jakie ewentualnie przedsięwzie Pan Radnym po 

prostu środki, żeby uszczelnić ten system i spowodować, żeby te różnice w wydatkach a przychodach uległy 

zdecydowanemu zmniejszeniu, to pierwsze moje pytanie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Znaczy ja mam prośbę, jeśli, bo Pan Przewodniczący tutaj powiedział, że ma dane, ja bym chciał, żeby 

jednak te dane może były pokazane, jeżeli jest tutaj Obsługa Rady Gminy, prosiłbym o zamieszczenie 

takiego... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Jeżeli Pani Olga to ma to teraz poprosimy. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

zróżnicowanego bo to da pewien obraz. Myślę, że może nawet bardziej osobom, które nas słuchają i 

pozostałym Radnym, także bardzo prosiłbym o uruchomienie tutaj prezentacji i zaprezentowanie tego. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Spoko, jeżeli Pani Oldze uda się jakiś sposób to skserować to może to jakby... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ale to jest chyba jest w wersji elektronicznej w związku z tym trzeba tylko uruchomić. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Pani Olgo, ma Pani to w wersji elektronicznej u siebie? Nie. Pani Olga tutaj nie ma. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

A Pan.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ja mam wersję papierową akurat w tym momencie przed sobą. To jest z Referatu Środowiska. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Nie, nie. Ja mam dzisiejszy system gospodarki odpadami, taki wykres, który jest tutaj przedstawiony. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

To może Pani Olga do Pana Wójta wejść do gabinetu i zorientuje się. Może ja ten temat poruszymy w dalszej 

kwestii jak już... 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Dobrze. Dobrze. My zaraz przygotujemy tutaj prezentację i omówimy to w sposób taki, żeby był bardziej 

zrozumiały dla reszty Radnych. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Oczywiście. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tu następne pytanie jeśli można. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze, proszę bardzo. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

A to później do tego zabiorę głos. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Kolejne pytanie dotyczy bazy sportowej, m.in. boiska Orlik, Wronik i terenów wokół tego... tych obiektów. 

Powiedzmy sobie tak, jakie są możliwości, żebyśmy jednak zrealizowali zaplanowany remont przynajmniej 

tego Wronika? W roku 2021 kwota była znikoma, bo to było 400 000 zł, w związku ze wzrostem jakby cen 

na rynku ta kwota prawdopodobnie będzie około 1 000 000 zł, to można powiedzieć, że to zadanie 

planowaliśmy jako przyszły rok bo w zeszłym roku działać jednak niewiele się wydarzyło. Następny element 

i to trzeba by traktować jako inwestycję, powiedziałbym nietrafioną tak delikatne. Chodzi mi o ten parking 

rowerowy przy Al. Krakowskiej na wysokości skateparku tak to trzeba ująć i idąc dalej kolejne pytanie 

dotyczy właśnie skateparku, czy... bo też były próby odrestaurowania nawierzchni, próby pomalowania czy 

to miało być wykonywane przez Pana Dyrektora szkoły podstawowej, nawet to nie zostało zrealizowane w 

zeszłym roku, nie wiem czy to chodziło o wykonawcę, który wycofał się z tego zadania i może Pan Wójt w 

tym temacie co było przyczyną, że te np. elementy nie były wykonane w roku 2021 i co ewentualnie 

możemy zrobić z tym parkingiem rowerowym? Czy nie warto byłoby go zlikwidować w tym miejscu, bo też 

jest istotą sprawy zmiana planu przestrzennego dla terenu, które jest na terenie szkoły podstawowej, 

przyległy do Al. Krakowskiej, tam żebyśmy ewentualnie wykonali jakieś inwestycje na cele sportowe, 

wymagana jest zmiana planu, tak Panie Wójcie? Także tu bym poprosił o jakąś taką szerszą informację za 

rok 2021. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Jeżeli chodzi o realizację przedsięwzięć w powiedzmy na działce należącej do szkoły, no to oczywiście jest 



możliwość realizacji. Tam jeszcze jakby z tyłu na samym końcu od ul. Krakowskiej... od Al. Krakowskiej 

jest możliwość zorganizowania tam utworzenia jakichś boisk pomocniczych i oczywiście istnieje taka 

możliwość, żeby ten nazwijmy to parking dla rowerów odpowiednio przenieść w inne miejsce, żeby, żeby 

można było to utworzyć. Pytanie jest do tego, że no całemu obiektowi takiemu jak Wronik potrzebne jest 

zaplecze tutaj jeśli chodzi o szatnie i zaplecze sanitarne, natryski, w związku z tym, żeby można było taki 

element tam utworzyć, wybudować czy nawet w jakiej formie takiej lekkiej taki obiekt tam postawić, no to 

potrzebna jest zmiana miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego z uwagi na to, że teren ten no 

jest takim terenem przestrzeni publicznej, która jest, w którą jest wpisana część również usługowa. Myślę, że 

na dzień dzisiejszy takie zapisy o części usługowej tutaj w tym miejscu nie mają specjalnie racji bytu, nie są 

one potrzebne. Mamy dość rozwiniętą sieć różnego rodzaju sklepów i obiektów tego typu, w związku z tym 

sprzedawanie tej nieruchomości pod jakąś inwestycję taką komercyjną, handlową lub usługową nie jest 

najlepszym rozwiązaniem. W związku z tym należałoby zmienić ten miejscowy plan zagospodarowania 

przestrzennego i wpisać w ten w ten teren właśnie tylko odpowiednie obiekty, w tym obiekty zaplecza 

sportowego. Jak najbardziej można tutaj, oczywiście bazując na tej ilości tego terenu którego tam mamy, 

możemy ten teren przeznaczyć pod dane boisko, czy też boiska, czy też korty, bo i z takim z takim również 

pytaniem się spotkałem, również korty, ale to wymaga zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego. Jeśli będzie taki wniosek ze strony Państwa Radnych, to przystąpimy do zmiany 

miejscowego planu zagospodarowania a później do realizacji takiego zadania. Jeśli zaś chodzi o skatepark, to 

oczywiście nie zostało to wykonane. Skatepark jest pod zarządem powiedzmy dyrekcji szkoły w Raszynie. 

No jest on w dość takim złym stanie technicznym. Te obiekty w skateparku są już mocno wysłużone. Moim 

zdaniem oczywiście naprawa tego, jak najbardziej doraźna jest możliwa i myślę, że w tym roku zostanie 

zrealizowana, ale w takiej dalszej perspektywie uważam, że powinniśmy zastanowić się nad tym, że jeżeli 

utrzymamy w tym miejscu tę funkcję skateparku, to żeby w jakiś sposób może zmodernizować ten skatepark, 

ponieważ po tylu latach on już jest mało atrakcyjny dla młodzieży korzystającej z tego skateparku lub 

ewentualnie zastanowić się nad inną lokalizacją nawet skateparku, jeśli chodzi o teren gminy Raszyn, gdzie 

ten skatepark może byłby... mógł być trochę bardziej okazały, a jednocześnie mniej uciążliwy dla sąsiadów. 

W związku z tym tutaj kwestia Państwa Radnych, jeśli chodzi o sugestię co do samego skateparku. A co do 

naprawy zrobimy wszystko, żeby te urządzenia, które są w takim... tak powiem w tej formie, żeby one były 

odpowiednio naprawione i to jeszcze w tym roku postaramy się uczynić. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Jak już jesteśmy przy szkole Panie Wójcie to jeszcze pytanie o projekt stołówki, tak. 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Projekt stołówki jest teraz... kuchni jest realizowany. Myślę, że będziemy mieli koncepcję jeszcze za 

dosłownie parę miesięcy tej stołówki... kuchni, przepraszam i wtedy już będziemy rozmawiać na temat 

odpowiednich kosztów i realizacji tego zadania. Już jest wyłoniony wykonawca, był rozpisany przetarg, jest 

wyłoniony wykonawca tego zadania i będziemy to... i to zadanie będzie... jest realizowane. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

To po sąsiedzku Panie Wójcie, budynek Urzędu Gminy no też miał być realizowany projekt i też to z czegoś 

wynika, że tego projektu dalej nie mamy.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Jeśli chodzi o projekt Urzędu Gminy no tu jest zadanie oczywiście trochę jakby większe, trochę bardziej 

wymagające czasu, dlatego że ten program funkcjonalno-usługowy dla tego takiego obiektu jest potrzeba 

zrobić dość dość dokładnie i taka był plan, zresztą na samym początku, że ponieważ on jest zapisany w 

budżecie tegorocznym, że zaraz po wakacjach przystąpimy do wyłonienia wykonawcy i realizacji tego 

projektu, aczkolwiek najpierw chcieliśmy tak jak już wspominałem dzisiaj te wszystkie zadania, które są 

zadaniami czysto budowlanymi w terenie, żeby je uruchomić i to zrobiliśmy, teraz będziemy zajmować się 

zadaniami projektowymi, żeby uruchamiać projektowanie. Myślę, że w niedługim czasie po wakacjach 

powinniśmy móc ogłosić przetarg na... konkurs na wyłonienie wykonawcy projektu, że tak powiem 

modernizacji, przebudowy Urzędu Gminy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Jeszcze takie pytanie dotyczące inwestycji drogowych. Co do jakości jakby wykonawców, jednego 

wykonawcy, który pojawił nam się na terenie gminy Raszyn w roku 2021, a męczymy się jako mieszkańcy i 

Radni do roku 2022, pytanie Panie Wójcie jest czy... na jakim etapie, jeżeli taka sytuacja miała miejsce w ul. 

Cichej, w ul. Prostej, jesteśmy w stanie podjąć decyzję o tym, żeby taki wykonawca zszedł z robót i po 

prostu nie utrudniał mieszkańcom a jak równie urzędnikom, realizację danej inwestycji. Jak to ewentualnie 

Pan Wójt widział na przyszłość, bo to jest taki namacalny przykład, jak nie powinno realizować się 

inwestycji drogowych. Jak ja w tej chwili słyszę, że ul. Miklaszewskiego będzie realizowana zejściem 

wykonawcy w okolicach września, to też ten wykonawca, który realizował te dwie inwestycje, w ul. Cichą 

wszedł we wrześniu, a w chyba ul. Prostą w październiku. Efekt znany jest nam wszystkim. Trwało to kilka 

miesięcy. Ul. Cicha powiedzmy odbiór był 13... jeden z odbiorów 13 czerwca, to było równo 9 miesięcy od 

wejścia wykonawcy na wykonanie tej drogi. Czy nie obawia się pan Wójt, że też nie powtórzy się taka 

sytuacja w przypadku ul. Miklaszewskiego, a też jeżeli tam by takie coś się wydarzyło, no oczywiście jest 



inny wykonawca, mam nadzieję, że ten wykonawca, który wykonywał z tego co pamiętam ul. Waryńskiego 

chyba tak, bo to Zacisze, to tak sobie... nie pamięta do końca ale prawdopodobnie z którejś z tych ulic... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak, to jest ten sam wykonawca co robił ul. Waryńskiego i ulicę... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

... Do następnego pytania, co zrobić, żeby taki wykonawca, który był na terenie gminy Raszyn w roku 2021 

nie miał możliwości wykonywania w ten sposób inwestycji na terenie gminy Raszyn? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, to jest oczywiście tak, że zawsze można z uwagi na nie... powiedzmy niedopatrzenia, 

niewłaściwe wykonywanie prac, przedłużanie terminu realizacji prac albo przestój na budowie, zawsze 

można spowodować, że dany dany wykonawca... z danym wykonawcą zostanie rozwiązana umowa. 

Oczywiście rozwiązanie takiej umowy no wiadomo jest to jest postępowanie sądowe. W ramach tego 

postępowania sądowego oczywiście trzeba odpowiednio rozliczyć już wykonane prace, po czym no 

odpowiednio opisać nowy przedmiot zamówienia, który będzie elementem budowy tej drogi, ale z 

pomniejszeniem już wykonanych elementów przez pierwszego wykonawcę i ogłoszenie takiego przetargu, 

wyłonienie wykonawcy. I tutaj de facto stoimy zawsze przed dylematem takim, czy rzeczywiście 

przemęczyć i no jakby jeszcze dalej kolejne miesiące ze tym wykonawcą, pilnując go i doprowadzając do 

tego, żeby te prace były wykonane w sposób należyty, czy też rzeczywiście usunąć go z placu budowy. To 

usunięcie z placu budowy jest rodzi się tym, że mało jest firm chętnych na dokończenie takiej inwestycji. 

Przykładem takiego zadania było np. ul. Godebskiego i Poniatowskiego w Jankach, gdy po robotach albo w 

trakcie robót kanalizacyjnych zszedł wykonawca z uwagi na upadłość i później mieliśmy przez szereg 

miesięcy również problem ze znalezieniem wykonawcy, który by to wykonał i jakby zakończył te prace, jak 

się później okazało też i koszty tych działań były bardzo duże. I tutaj to jest dylemat, który zawsze 

towarzyszy tego typu sytuacjom, gdy nie jesteśmy zadowoleni z wykonawcy. Czy nie zrobimy większej 

krzywdy mieszkańcom, jeśli przerwiemy budowę, powiedzmy na okres pół roku, bo następny wykonawca 

nie wejdzie w miejsce usuniętego w ciągu miesiąca czy nawet dwóch, bo samo rozliczenie już z wykonanych 

prac musi się odbyć i musi być, że tak powiem odpowiednio opisane. Sam opis przedmiotu zamówienia 

nowego, wyłonienie nowego wykonawcy to są też duże dość długie okresy. Oczywiście można by tutaj 

myśleć, że można to zrobić wszystko, ja to się mówi migusiem i to będzie szybko itd. będzie nowy lepszy. 

Czy będzie nowy to będzie lepszy? Też nie wiadomo, bo zazwyczaj ci najwięksi, najlepsi wykonawcy to nie 

chcą brać takich robót po kimś i ciężko znaleźć w to miejsce innego wykonawcę. Jest to bardzo trudne... 



trudny temat. Ja wiem, że Pan Panie Przewodniczący przeżył bardzo dużo i na ulicy, która była budowana, 

chodzi tu głównie o ul. Cichą, jako mieszkaniec i też musiał przeżyć krytykę swoich sąsiadów, no ale 

powiem tak, no nie ma złotego środka. Ja powiem szczerze jestem zawsze daleki, żeby rozwiązywać umowy 

i kłócić się z wykonawcami, bo z doświadczenia wiem, że to są później miesiące zatrzymanych robót. W tym 

przypadku, Panie Przewodniczący, gdyby te roboty były zatrzymane i był wyrzucony ten wykonawca, to 

gwarantuję Panu, że do dnia dzisiejszego nie mielibyśmy skończonej ulicy przez nowego, może lepszego 

rzeczywiście wykonawcę, ale nie mielibyśmy skończonej ulicy, a tak to naszą wspólną pracą, wysiłkiem, 

kłótniami, zdenerwowaniem, awanturami, ale jednak doprowadziliśmy wspólnie do tego, że ta ulica została 

wybudowana i od strony technicznej nie jest ona źle wybudowana tutaj powiedzmy sobie szczerze, a emocje, 

które były w trakcie budowy i jakaś dziwny... dziwna upartość wykonawcy wręcz powiedziałbym, że taka 

nonszalancja no była zaskakująca. Ja przez tyle lat, a już przecież działam dość długo jeśli chodzi o 

inwestycje gminne, właściwie pierwszy raz spotkałem się z wykonawcą aż tak nonszalanckim i tak trudnym 

w realizacji. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Na zakończenie Panie Wójcie jeszcze krótkie pytanie, też oczywiście dotyczy to inwestycji drogowych. Ul. 

Zakole niezrealizowana od kilku lat. Projekt wykonania np. ul. Narożnej, też mieszkańcy czekają. Na jednej 

z komisji planowania przestrzennego zaproponowałem pewne rozwiązania, żebyśmy w jakichś tam 

powiedzmy etapach tą ulicę realizowali i też to jest na obecną chwilę w próżni, nie słyszę żeby się 

realizowało. I na jednej z komisji, to znaczy sesji zapewniał Pan o realizacji naprawy ul. Mieszka I ze 

środków, {niezrozumiałe] ulica Chrobrego, moje Panie Wójcie pytanie jest czy jest szansa, żebyśmy te 

elementy w jaki sposób przyspieszyli i w tym roku jeszcze zrealizowali bo to są zaległości roku ubiegłego. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak, powiem tak, mamy czerwiec, oczywiście to jest połowa roku, ale tych miesięcy inwestycyjnych to 

właściwe mamy kwiecień, maj, czerwiec, marzec był dość trudnym miesiącem inwestycyjnym w tym roku. 

Tak jak mówiłem, mamy możliwości przerobu powiedzmy ograniczonej ilością pracowników, ale też trzeba 

sobie zdać sprawę, że nie jesteśmy w stanie całego budżetu gminy Raszyn zrealizować jeśli chodzi o 

postępowania w ciągu pierwszego półrocza. Te prace są rozciągnięte na pozostałe miesiące. Musicie Państwo 

to zrozumieć. Pracownik, który zajmuje się jednym tematem, przygotowuje jedno postępowanie, nie może w 

tym czasie robić postępowania innego, musi doprowadzić jedno do końca i rozpocząć drugie, więc jakaś 

kolejność w tych postępowaniach musi być, a wiadomo, że tam, gdzie mieliśmy dofinansowania ze środków 

zewnętrznych, to było to spowodowane również tym, że tam są konkretne terminy, które nas obligują do 



tego, żebyśmy wykonali tak dane zadanie w odpowiednim czasie. W związku z tym były konieczne te... żeby 

w pierwszym półroczu tego roku wszystkie te postępowania były rozstrzygnięte. Niektóre z tych postępowań 

dosłownie na parę dni przed terminem końcowym udawało nam się rozstrzygać, ale dzięki temu mamy tutaj 

nie mamy problemów z realizacją. Także na pewno te elementy, o których Pan Przewodniczący mówi, tymi 

elementami będziemy się zajmować w drugiej połowie roku i tak jak powiedzmy ul. Mieszka I to...  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Zakole między innymi. Zakole oczywiście też. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak, Mieszka I, to jest element element, który, który będzie realizowany z bieżącego utrzymania. Jeśli chodzi 

o ul. Zakole, tak? Bo rozmawialiśmy... Zakole, no to mamy projekt, przygotowujemy postępowanie do 

realizacji tego zadania. Także tutaj też myślę, że w najbliższym czasie już będziemy mogli ogłaszać przetarg 

na to zadanie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Na zakończenie jeszcze bo tych pytań to się mnoży. Estetyka gminy, Panie Wójcie. [niesłyszalnetakie jest 

spojrzenie, że czasami jest podejście tego typu, wybuduj i zapomnij. Tak chyba się zdarza, tak jak dzisiaj 

były pokazane place zabaw, zostały wybudowane i one w jakiś sposób... no Pan zwraca uwagę na to, że nie 

jest w stanie Pan jakby dopilnować wszystkiego, ale wydaje się, że co jakiś czas, powiedzmy raz na kwartał, 

najlepiej by było raz w miesiącu, żeby odpowiedni pracownik objechał gminę Raszyn pod kątem np. dbałości 

o mienie gminne i takie elementy jak połamane ławki czy uszkodzone śmietniki, czy cokolwiek było 

realizowane, wiem, że teraz w ten rok Pani Wicewójt, zajęła się estetyką, mam nadzieję, że te elementy będą 

coraz ubogacały naszą gminę w kolory itd. To jest bardzo cenna inicjatywa, ale tak to taka moja uwaga co do 

tej sytuacji. Na przykład wiemy jest to przykład no Al. Krakowska. Wykonaliśmy dokument w postaci 

rewitalizacji Al. Krakowskiej, wiem, że teraz jest ul. Droga Powiatowa, ale my tu mieszkamy nie powiat, 

także warto byłoby, żebyśmy w tym elemencie estetyki też zwracali na to uwagę i jakieś środki przeznaczali. 

Dobrze, ja dziękuję. Nie chcę już odpowiedzi Radnej na to pytanie, proszę bardzo Pani Radna Sulima-

Markowska. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panie Przewodniczący za udzielenie mi głosu. Ja jeszcze zanim przejdę do właściwej części, to 

tylko chcę Panu powiedzieć bo... w nawiązaniu do tego co Pan... 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Mogę? Mogę? Bo... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Słychać? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Została nam jedna ważna kwestia, jeszcze kwestia odpadami gospodarowania komunalnymi. To Pan Wójt 

pewnie poruszy przy wypowiedzi [niesłyszalne] dobrze? Tą kwestię. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Dobrze, to już będę przy następnej wypowiedzi... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Pani Sulima-Markowska na razie. Proszę bardzo Pani Beato. Poproszę. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak, tak. Dziękuję. Dziękuję Panie Przewodniczący, że, że tutaj udzielił mi Pan głosu, ja tylko w nawiązaniu 

do tego, co Pan powiedział zanim przejdę do właściwej części oceny raportu o stanie gminy to tylko chcę 

powiedzieć, że jeśli chodzi o estetykę, udało nam się uchwalić w końcu po roku uchwałę intencyjną w 

sprawie wdrożenia uchwały krajobrazowej. Mam nadzieję, że to będzie dobry moment, żeby ją zainicjować i 

w końcu przejść do konkretów, bo w tym się zawiera to, o czym Pan mówi, o estetyce m.in., a druga rzecz, 

którą Pan powiedział, bardzo się cieszę, że Pan dość wnikliwie przeanalizował nasze zdanie odrębne, którą... 

które utworzyłyśmy i zawsze tworzymy z Radną Teresą Senderowską, pracując w komisji rewizyjnej i 

opracowując wniosek o udzielenie absolutorium, bo wszystkie te elementy, które Pan wymienił i śmieci, brak 

rzeczowego wykonania budżetu to są właśnie w tym zdaniu odrębnym i Pan je zacytował, także bardzo za to 

dziękuję. Szanowni Państwo, ja bym chciała na sam początek, pozwolę sobie udostępnić Państwu 

prezentację i powiem o niej, nie wiem czy się udostępniła czy nie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Już patrzymy Pani Beato. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

A, bo tak, nacisnęłam. Dobrze. Jestem. Na samym początku Proszę Państwa powtórzę... powielę taki motyw, 

który był... przewija się, było już w poprzedniej debacie, czyli że gmina Raszyn jako jedyna na całym 

globusie nie ma nic wokoło i właściwie samotny żagiel, nic się dzieje, po prostu rządzimy wszystkim i 

jesteśmy w ogóle wspaniali. I takie właśnie miałam refleksję i takie wrażenie czytając raport o stanie gminy, 



bo został mu jedno, że to nie jest raport, to jest bardziej sprawozdanie ubrane może w jakąś ładniejsza formę 

graficzną. Mam wrażenie celowo od 2 lat pomijane jest porównanie z gminami o podobnej sytuacji 

geograficznej, demograficznej i budżetowej, które to jest tzw. grupa porównawcza i ponieważ w tej grupie 

porównawczej widać gminę o podobnym jakby otoczeniu społeczno-gospodarczym, widać jak nasza gmina 

radzi sobie i można ocenić jak jest zarządzana. I Proszę Państwa, jak to wygląda tak naprawdę? Przejdę może 

do tej kwestii właśnie budżetowej poruszanej tutaj wielokrotnie przez przez niektórych mieszkańców. 

Szanowni Państwo, powiem tak, mamy lata chude i mamy lata tłuste. Lata chude to są lata pomiędzy 

wyborami, oznaczono tutaj na zielono, gdzie wydatki inwestycyjne są znikome, a wiemy ile rzeczy jest 

niezrealizowanych, to o tym też za chwilę powiem, i wiemy jakie są potrzeby mieszkańców, mamy 

nadwyżkę, nadwyżkę, którą jak to dzisiaj Pan Wójt nam powiedział, gromadzimy by móc zrealizować 

większe inwestycje, czyli magazynujemy środki, a ja dodam magazynujemy na wybory. Patrząc co było w 

roku 2017, w roku przedwyborczym, w 2018 w roku wyborczym, potem nastały lata chude i mamy... 

jesteśmy w roku przedwyborczym w tej chwili, mamy już po prostu łał! wyrzut wydatków. No aż boję się 

pomyśleć, co będzie w roku 2023, ale no też chciałabym wiedzieć, nawet jeżeli są takie plany, to kim je Pan 

Wójt zrealizuje, bo jakoś wydaję mi się, że w ostatnim czasie jacyś sensowni pracownicy to zaczęli też już 

odchodzić, nad czym ubolewam. Ponieważ tego tych wydatków, tych inwestycji nie uciągnie zwykły, 

przeciętny pracownik, a nawet patrząc na ogłoszenia o pracę, które widzę na stronie Urzędu Gminy Raszyn, 

cały czas są poszukiwani specjaliści do spraw inwestycji drogowych i cały czas powielane są ogłoszenia, 

czyli nie ma chętnych. Znaczy chętni może są, ale nie za te pieniądze. A to są jednak specjaliści, którym po 

prostu trzeba zapłacić, bo jeżeli mamy cokolwiek zrobić, to musimy mieć ludzi, którzy nam to opracują, będą 

to nadzorować. To się nie dzieje samo. A zatem tak jak powiedziałam mamy lata chude, mamy lata tłuste, 

dług nam jakoś specjalnie nie maleje, no może troszkę od zeszłego roku, jednak tam 4 000 000 zostały 

spłacone, ale mamy za to bardzo dużą nadwyżkę, która jak się okazuje jest gromadzona na wybory jak 

widzę. I teraz co chcę powiedzieć Państwu, takie zarządzenie gminą może się opłaca politycznie, ale jeśli 

chodzi o oszczędność i o dbanie o nasze finanse jest po prostu totalnym marnotrawstwem pieniędzy. 

Szanowni Państwo, te zaoszczędzone pieniądze może w roku 2020 były warte 21 000 000 ale w zeszłym 

roku i dzisiaj przy inflacji, która jest podawana a rzeczywistej, po prostu tych pieniędzy już co najmniej 

23%... 30% nie ma. Weźmy pod uwagę fakt, że wszystkie inwestycje, które robimy, jeżeli byśmy je 

zrealizowali w latach poprzednich, mając te pieniądze, bo one są, były, to byśmy zapłacili jeszcze za nie 

jakieś sensowne pieniądze, bo po pierwsze nie były drogie materiały budowlane, po drugie robocizna nie 

szalała tak jak w tej chwili, więc koszt takiej inwestycji był zdecydowanie niższy, można było zrobić więcej. 



Ja już nie mówię o kosztach obsługi długu bo oczywiście tutaj zdaję się Andrzej Bembenista o tym mówił, że 

w ogóle nie jest to rozpisane, nie jest to wyszczególnione poza tym, że jest podane jaki jest plan spłaty tych 

zadłużeń, ale nie ma dokładnie wyszczególnione jaki jest obsługi długów. On przy dzisiejszym wyborze, 

przy dzisiejszych przy dzisiejszej inflacji po prostu jeszcze bardziej jakby powoduje, że to co 

zaoszczędziliśmy po prostu na tym tracimy. Ja już nie mówię o tym, że tą nadwyżkę zżerają nam po prostu 

podwyżki prądu, gazu. Mówiliśmy o tym przy uchwalaniu budżetu, że ile będziemy musieli zapłacić za gaz, 

ile będziemy musieli zapłacić za prąd, że koszty utrzymania urzędu jednostek gminnych nam po prostu 

rosną. Mamy rok przedwyborczy. Cieszy mnie tak duże wydatki inwestycyjne, 62 000 000, ale powtarzam 

cały czas i to napisaliśmy, napisałyśmy z Teresą Senderowską, właśnie to, że martwi mnie to, że nie 

realizujemy zadań, które były w poprzednich budżetach. Pan Radny Marcinkowski wspomniał o projekcie 

Urzędu Gminy, wspomniał o stołówce, wspomniał o Wroniku, czyli są potrzeby, które powinny być 

zrealizowane i tych potrzeb jest więcej. Mało tego, my jako Radni występujemy co roku z wnioskami do 

budżetu. Oczywiście każdy z nas pisze wg tego, o co go proszą mieszkańcy, więc tak naprawdę do 

zagospodarowania tej nadwyżki po prostu możliwości były, tylko trzeba było chcieć. Ja tutaj... ja tutaj 

chciałabym jeszcze... chciałbym się jeszcze odnieść właśnie o tym zadłużeniu. No jakoś tak dziwnie wyszło, 

że poprzedniczka moja Pani Tomaszewska, jakoś tak nie wspomniała, że sąsiednie gminy np. Michałowice 

mają zerowe zadłużenie. Można? Można 

Wydaje mi się, że to też, jeżeli nie było pomysłu na te pieniądze, to może przynajmniej było pchnąć 

zadłużenie, ale ja rozumiem, fundusz wyborczy jest potrzebny. 

Chciałabym jeszcze dołączyć jeszcze jeden slajd, a jeszcze potem powiem o kilku rzeczach, które mi się 

rzuciły po tej dzisiejszej debacie. Szanowni Państwo ja przeanalizowałam budżet Raszyna, Nadarzyna 

Michałowic. Oczywiście w takim ujęciu wartościowym, jeśli chodzi o odchody budżetu, no to jesteśmy 

wyprzedzamy Nadarzyn no, ale jesteśmy za Michałowicami. Z tymże mamy największą liczbę mieszkańców, 

w tym mieszkańców w wieku produkcyjnym, którzy właśnie poprzez PIT oddają tutaj swoje podatki. Co 

chcę powiedzieć, że ten wpływ z PIT jest na poziomie 51 000 000. Cały czas brakuje tych naczy brakuje no 

20 000 000 wyprzedza nas wyprzedzają nas Michałowice, które mają niższy niższą liczbę mieszkańców w 

wieku produkcyjnym, a co oznacza tylko tyle i może aż tyle, że to, co tutaj przewijało się tych 

wypowiedziach, że faktycznie jest tak, że gros naszych mieszkańców i to, że ich nie przybywa w takim 

stopniu w takim powinniśmy, jakim byśmy oczekiwali, żeby oni się rzeczywiście dokładali do budżetu. To 

niestety, mamy tak mam takie wrażenie, że po prostu nie obie, jakby nie jesteśmy w stanie nim im nic 

zaoferować, szczególnie mówię tem nowych mieszkańcach, bo ci właściwie mają dużą tą siłą siłę nabywczą 



zarabiania zarabiania w Warszawie przez przeprowadzają się tutaj, bo szukają miejsca jakby takiego bardziej 

kameralnego odległego od Warszawy, ale my nie możemy stać się sypialnią co też się tutaj po pojawiało w 

wypowiedziach, więc powinniśmy w jakiś sposób dbać, zadbać o to i żeby zintegrować tą społeczność i no 

po prostu czerpać z tego konkretne korzyści do budżetu. Chciałam też zwrócić uwagę na i to pokazuje moja 

tabela na to, co jest tzw. żelazną bazą każdego budżetu. Żelazna baza każdego budżetu to są dochody własne. 

Porównując je z Nadarzynem mamy lekko powyżej, ale porównując Michałowicami jesteśmy w tyle. Nasz 

budżet, dochody własne takie te żelazne tu bazowe to jest 56% wszystkich dochodów. 64% ma Nadarzyn, 70 

ma Michałowice. Oczywiście, że gro naszego budżetu, o czym mówi, mówią dwa wiersze niżej, to są 

dofinansowania zewnętrzne zadań inwestycyjnych. Jesteśmy tutaj prawdziwym liderem. Tutaj Panie Wójcie, 

faktycznie to dofinansowanie jest na imponującym poziomie i nie sposób nie pogratulować. Tylko Panie 

Wójcie trochę podchodzę do tego z ostrożnością, a zaraz Panu powiem od dwóch przypadkach, które w 

mojej ocenie właśnie dają poddają pod wątpliwość i znak zapytania, jeśli chodzi o dofinansowanie 

zewnętrzne. Jesteśmy w tej chwili bardzo dobrym beneficjentem tych dofinansowań, bardzo takim 

skutecznym co jest na pewno istotne, ale jesteśmy też poniekąd od tych dofinansowań uzależnieni, patrząc na 

to w jaki kto nam daje te pieniądze, są to zazwyczaj pieniądze rządowe, bo już europejskie się, jak 

zauważyłam, skończyły w dużej mierz, gros tych dofinansowań, to są takie programy rządowe. Jesteśmy 

uzależnieni od jakiegoś tam Ministra bądź zespołu, którzy dają nam te dotacje. Super. Nie ma tutaj jak na 

pierwszy rzut oka wydaje się to fajne, ale zwróćmy uwagę na jedną rzecz. Jesteśmy poniekąd uzależnieni od 

widzimisię tego, co zrobi rząd, ile pieniędzy nam [niezrozumiałe]. Proszę Państwa, dzisiaj była taka jedna na 

początku sesji Pana wypowiedź, kiedy robił Pan sprawozdanie. Powiedział Pan o tym, że o Domu Spotkań w 

Grocholicach wymienił Pan jedną Radną, Pana Sołtysa, że jeżeli dobrze pamiętam chodziło o projekt co jest 

oczekiwane, oczywiście przez mieszkańców, a potem Pan wspomniał, będziemy szukać na to 

dofinansowania. To znaczy, że potrzeby mieszkańców będą realizowane, dlatego że ktoś na górze ten czy 

inny Minister wie lepiej, czy nam jest to potrzebne czy nie. Taki sam przykład jest z ulicą Miklaszewskiego, 

bardzo podobny. Kiedy wielokrotnie Pana pytałam od połowy ubiegłego roku można powiedzieć: Kiedy 

będzie ta inwestycja? Kiedy jest będzie projekt? Co z tym robimy? i tak dalej i tak dalej... To Pan 

odpowiadał: Dałem to dofinansowań do dofinansowania jako projekt. Dostaliśmy oczywiście na to 

pieniądze, ale nawet Pan nie wpisał w tym pierwotnym projekcie, który uchwaliliśmy na ten rok, nie wpisał 

Pan nawet tej inwestycji do budżetu, z tego prostego powodu, że nie miał Pan na nią dofinansowania, 

opowiedział Pan: Jak dostaniemy dofinansowanie to ją wpiszemy.. To znaczy, że co, że znowu jakiś urzędnik 

zewnętrzny będzie decydował czy nasza strategiczna inwestycja w gminie, bo nie ukrywam, że dla Dawid 



jest to bardzo ważna inwestycja, że ona będzie zależała od widzimisię rządu, przecież my jesteśmy tutaj 

Radnymi, tworzymy pewną unikatową społeczność samorządu i my o tym powinniśmy decydować. I tak jak 

powiedziałam Gmina Nadarzyn to została bardzo dużo mniej tych środków, Michałowice w ogóle mają 

mniej, ale proszę zobaczyć właśnie dzięki temu, że osiągnęły Michałowice tą bazę 70% dochodów własnych, 

w zeszłym roku ich wydatki inwestycyjne to było 50 000 000. Jak my wyglądamy w porównaniu z 20, które 

wydaliśmy? No, a mieliśmy nadwyżki, czy nic nie zrobiliśmy, żeby po prostu te pieniądze spożytkować na 

potrzeby mieszkańców. To znaczy, że Gmina Michałowice mając tak taką stabilne dochody własne taką bazę 

żelazne dochody jest w stanie realizować inwestycje na dużo wyższym poziomie i nie jest to uzależnione od 

widzimisię tego czy innego Ministra bądź tego, czy innego rządu, nie jakieś sympatie polityczne. My w 

Samorządzie nie powinniśmy się tego wystrzegać i myślę, że no powinniśmy się temu mocniej przyjrzeć i 

oczywiście tak jak powiedziałam na samym początku nie neguję tego faktu pozyskania tych dotacji. To jest 

coś, co zasługuje na uznanie, ale na Państwa Radnych, na słuchających mnie poddaję ten element pod 

analizę, dlatego, że sytuacja gospodarcza w kraju jest bardzo trudna, będzie coraz gorzej, inflacja galopuje. I 

myślę, że za chwilę nam się te pieniądze po prostu skończą z tych dofinansowań. I my musimy mieć taką w 

sobie stabilność w swoich finansach, żeby niezależnie od tego realizować zadania, które stawiają nam 

mieszkańcy, bo my tu dla nich jesteśmy i dla nich pracujemy. Też właśnie tutaj bardzo dobrze widać 

rzeczywiście Nadarzyn ma wyższe zadłużenie jeśli chodzi o zadłużenie gminy. No, ale Michałowice tutaj tak 

jak tutaj powiedziałam, to wcześniej to zadłużenie jest "0" i jak widać nie potrzebują kredytów. To tyle ze 

wskaźników i też chciałabym, żebyście Państwo to co powiedziałam, sobie jakoś przyswoili. Tu jeden z 

mieszkańców Pan Krystian Durma wspominał o placu zabaw. Też dał taką uwagę o tym, żeby były w 

planach. Oczywiście, że jest to cenna uwaga ja o tym na Komisjach Planowania Przestrzennego, wielokrotnie 

mówię i zwracam uwagę, może nie konkretnie o tym, ale zwracam uwagę na przynajmniej na jednej z 

ostatnich przedostatnich komisji my podnosiłam kwestię uchwalania planu dla tzw. "paseczku", z których tak 

naprawdę nie da się przemyśleć czy zaprojektować, czy zaproponować przestrzeni do integracji 

mieszkańców, bo jeżeli ci mieszkańcy mają traktować naszą gminę nie jako sypialnie, to oni muszą mieć tą 

bazę w miarę blisko domu. Oczywiście nie da się zrobić tego wszędzie, ale przynajmniej w jakimś zakresie 

zapewnić dostęp do tego typu obiektów, dbać o nie. Faktycznie pomysł Pana Marcinkowskiego, bo to było 

raz w miesiącu objazd jest jak najbardziej słuszny. Po prostu przegląd infrastruktury powinien być częściej. 

Zresztą ja przyznam szczerze, że analizowałam ostatnie wydatki Urzędu Gminy i bardzo mnie tam 

zainspirowała pozycja na dystrybucję Kuriera Raszyńskiego. Przecież ci pracownicy są w terenie, 

pracownicy Pana Darka Osielacza. To nie jest problem, żeby oni gospodarskim okiem spojrzeli na te 



wszystkie, na tą całą infrastrukturę, o której wspominał tutaj mój przedmówca. Szanowni Państwo, na pewno 

w nasze naszą rolą jako Radnych, bo to zwracam się teraz do Radnych, jest właśnie dbanie o to, żeby taka 

przestrzeń dla mieszkańców się pojawiła, żebyśmy my nie musieli korzystać z jakiś miejsc, które się natrafią, 

bo nikt inny tego nie chce u siebie i boi się tego jak ognia. Czyli mamy plac zabaw przy Oleńki, który jak 

słyszałam jest na terenie zalewowym i były jakieś próby nawet jego odwodnienia. No funkcjonuje teraz no, 

więc pytanie czy to jest wystarczające? czy mamy plac zabaw w Jankach, który jest w takim miejscu, jakim 

już tutaj wspominał mój przedmówca i też nie jest do końca szczęśliwe miejsce. Ja myślę, że tutaj zwracam 

się do Radnych, żeby takie miejsca jednak były przewidziane i żeby nie było to rzadkością, nie bać się tego, 

bo inaczej zabudujemy całą gminę dom w dom, płot w płot, a nasi mieszkańcy, którzy dla których my, u 

których usługach jesteśmy bo oni nas wybierają po prostu nie mają gdzie się spotkać, porozmawiać, 

zintegrować po prostu. To czego mi brakowało w tym raporcie, to jest takie zostawienie, bo one te uchwały 

się pojaw zostawienie uchwał się pojawia tylko w przypadku ochrony środowiska, ale nie ma zestawienia 

uchwał podjętych przez Radę Gminy i czy zostały zrealizowane, czy są w trakcie realizacji, bo to pokazuje 

jaka jest odpowiedź organu wykonawczego na to, co podejmuje Rada i to pokazuje również na ile 

oczekiwania Rady, bo podejmowane uchwały, no potem spotykają się z realizacją w organie wykonawczym. 

Tego w raporcie nie ma. Wydaje mi się, że to jest element, który powinien w takim sprawozdaniu, w takim 

robocie się znaleźć. Jeszcze chciałam się tutaj odnieść do Pana Radnego Aranowskiego, który zapytał o 

teren, który nam oferował KRS. Naczy ja dziwię się Panu, bo myśmy o tym dyskutowali 2 lata temu na 

Komisji, to była dość ostra dyskusja w wyniku, której naczy zostało odnalezione pismo po 6 latach w wyniku 

tej nawet chyba więcej niż po 6, w wyniku tego zostało ponowne skierowanie skierowane pismo do Prezesa 

HRS i pozostało bez odpowiedzi. Naczy ja pokusiłam się i porozmawiałam, rozmawiałam z Panem 

Prezesem, ale nie jestem upoważniona do przytoczenia tej rozmowy. Fakt jest taki, że ten ta działka w planie 

ma nie tylko usługę oświaty, ale bodajże chyba jakieś usługi sportowe. Więc tak naprawdę jest to działka w 

pełni zbywalna i nie może być, nie jest to powiedziane, że tylko będzie służyła gminie, ona może służyć po 

prostu prywatnej jakieś inwestycji. Myślę, że przegapiliśmy to totalnie jako Radni, ale nie tylko w tej 

kadencji, tylko jest to zaniedbanie z poprzedniej kadencji. Jedna tutaj Pani Dyrektor Irena Uszyńska zapytała 

o bazy, właśnie o rozwój bazy oświatowej w gminie. No to właśnie to jest ta baza, którą de facto straciliśmy, 

bo była szansa otrzymania ją za darmo. Ja zdaje się wie, albo w interpelacji w jakimś wniosku pytałam Panią 

Lille o, prosiłam o prze, o to czy, żeby zapytać KPMG albo Pricewaterhouse już nie pamiętam, którąś z firm 

doradczych odnośnie tego VAT-u. Z tej opinii, jak się dowiedziałam, wcale nie wynikało, że ten VAT 

musielibyśmy zapłacić. Tylko niestety przespaliśmy to i nie wiem, czy jest już teraz moment, żeby do tego 



wrócić, a to był darmowy, podkreślam darmowy teren. Chociażby po to, żeby tam wybudować przedszkole, 

jeżeli Pan Wójt tak bardzo lubi to przedszkole albo chce, żeby one były, żeby tutaj jakby nie poddawać się 

presji prywatnych przedszkoli. To można wybudować przedszkole porządne, wielooddziałowe. I zabrać do 

przedszkola, np. z Szkoły w Ładach uwolnienia, uwalniając tam te sale na potrzeby szkoły, ponieważ 

analizy, które wprowadza, które też analizy przekazałam do strategii o stanie gminy Strategii Gminy Raszyn 

bardzo dużo się buduje w naszej gminie, właśnie buduje się na Dawidach Bankowych na Falentach, no i ta 

szkoła za chwilę będzie pękać w szwach, o czym już wielokrotnie Państwa informowałam. Myślę, że ta 

działka, ten, to jest straszne zaniedbanie, że myśmy po prostu tego nie dopilnowali. I to póki co tyle. Nie 

mam już wię, nie będę zanudzała Państwa, jest godzina 21:40 21:04. Właściwie sporą część już 

powiedziałam. Z mojej strony to tyle. Chciałbym, żebyście Państwo Radni, którzy za chwilę będziecie 

udzielać, bądź nie absolutorium Wójtowi zwrócili na to, co przygotowałam, co udostępniłam uwagę. Mówię 

to, mówię o tym, dlatego że no tak nie możemy zarządzać, nie możemy pozwalać, żeby tak zarządzano tą 

gminą. Chciałabym, żeby Państwo się nad tym zastanowili. To tyle z mojej strony. Dziękuję serdecznie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Bardzo skrótowy sposób chciałbym się odnieść do wypowiedzi Pani Radnej Sulimy-Markowskiej ponieważ 

no było tam tyle nieścisłości, że no czasami trudno było wytrzymać chociaż udało mi się to, więc podziwiam 

swój spokój. Otóż jeśli chodzi o przykładowo Gminę Nada.. Gminę Michałowice, która tutaj była tego 

rekordowe działania. Czy Pani sprawdziła, jakie, że tak powiem, inwestycje, jakie były nakłady inwestycyjne 

gminy Michałowice w poprzednich latach? 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie, jakie to to ma znaczenie? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Dlatego ja...Ale proszę nie odpowiadać, to było pytanie retoryczne. Otóż proszę Państwa można analizować, 

czyjąś, że tak powiem, ten element znoszący górny element. Oczywiście gmina Michałowice zrealizowała 

gros zadań, które były przypisane poprzedniemu okresowi, w związku z tym rzeczywiście w tym roku mają 

bardzo ładny element tego piku, o którym Pani tak wspomina inwestycyjnego i to jest główny powód takiego 

dużego, rzeczywiście takich dużych inwestycji. To nie znaczy, że Gmina Michałowice co roku ma 

50 000 000 inwestycji na swoim koncie, bo.... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ale ja tego nie powiedziałam. 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ale tak Pani sugerowała. W związku z tym odnosi Pani do dlatego ja stronię od porównywania tego typu 

elementów, dlatego że one są niewiarygodne, dlatego że wybieramy gminę, która ma np. najwyższe 

osiągnięcia inwestycyjne w danym roku i porównywujemy ją z inną gminą. To jest oczywiście manipulacja, 

którą bardzo łatwo wykonywać, mając do dyspozycji ileś tam gmin. Ciągle przytaczane tutaj, że my mamy 

mniejsze dochody z podatków od osób fizycznych niż Gmina Michałowice, mimo, że ona ma mniej 

mieszkańców. Proszę Państwa no to jest wynik tego, że nasi mieszkańcy są przeważnie z punktu jeśli chodzi 

o demografię ludźmi starszymi o niższych dochodach, niż to ma miejsce w Gminie Michałowice. Czyli te 

dochody na mieszkańca są tu podstawowym elementem, czyli inaczej mówiąc proszę Państwa po prostu za 

mało zarabiamy, bo gdybyśmy więcej zarabiali, my wszyscy tutaj również obecni, to wtedy płacilibyśmy 

większe podatki i podatek dochodowy byłby większy. Ja rozumiem, że możemy tutaj podjąć uchwałę, 

zarabiajmy wszyscy więcej, tylko nikt tej uchwały oczywiście nam nie zrealizuje, ani żaden pracodawca 

naszych, gdzie pracują nasi mieszkańcy tego nie zrealizuje. Po prostu mamy taką a nie inną strukturę 

demograficzną, dlatego że jesteśmy jedną z najstarszych społeczności tutaj w tym rejonie Warszawy, a w 

związku z tym ten proces demograficzny u nas, który zachodzi jest procesem po prostu starzenia się 

społeczeństwa i dopiero przypływ nowych mieszkańców, tych którzy tutaj się nie urodzili, nie wychowali, a 

dopiero zamie będą zamieszkiwać powoduje, że jest szansa na zwiększenie tych elementów 

demograficznych, a co za tym idzie również zwiększenie dochodów własnych poprzez zwiększenie tego 

udziału w podatku PIT. Chciałbym również tutaj stwierdzić, nie można w ten sposób proszę Państwa 

mówienie od, żeby inwestycję zrobić w tym roku, a nie w przyszłym roku no to jest jakaś w ogóle 

demagogia. No inwestycja musi trwać ileś miesięcy, nie można jej wykonać w jednym roku budżetowym, 

stąd środki, które dostajemy na całą inwestycję, często z różnego rodzaju dofinansowania są rozpisywane na 

poszczególne lata i w danym roku nie można ich często zrealizować z uwagi na to, że przygotowanie 

inwestycji to jest okres długofalowy. Kolejnym elementem to jest to, że Pani powiedziała, no to taki jest 

fundusz wyborczy, to najlepiej te inwestycje nie robić, spłacić zadłużenie. No proszę Państwa, no jak można, 

jeżeli ktoś dał nam na drogę to tymi środkami spłacić zadłużenie gminy, czyli poszczególne raty wykupu 

obligacji. No tak się po prostu nie da. No można to zrobić czy środkami, czyli dochodami własnymi, czyli, 

jeżeli to co Pani podkreśliła, mamy wysokie wskaźniki, jeśli chodzi o źródła finansowania zewnętrznego, to 

zresztą Pani sama pochwaliła i dziękuję Pani za pochwałę tego stanu rzeczy, to siłą rzeczy nie można tymi 

środkami spłacić zadłużenia. Poza tym my oczywiście regulujemy swoje zadłużenie, tak jak tutaj są co 

wynika z naszych zobowiązań, terminowo i jednocześnie proszę Państwa, realizujemy inwestycje i to 



zadłużenie co roku spada, bo od już paru lat nie bierzemy żadnych kredytów, ani nie zacią nie emitujemy 

obligacji. 

To jest bardzo istotny sposób. I teraz zarzut dlaczego my takich inwestycji wiodących nie wpisujemy do 

budżetu od razu. Proszę Państwa, żeby wpisać inwestycję do budżetu, to trzeba mieć źródło finansowania. 

Pani Radna Sulima-Markowska nie zdaje sobie sprawy, że gdybyśmy nie mieli zewnętrznych środków, to z 

różnicy między dochodami własnymi, a wydatkami bieżącymi nie zrealizowalibyśmy nawet tej jednej ulicy 

Miklaszewskiego, ponieważ te różnic ta różnica jest po prostu zbyt mała, dopiero zwiększenie dochodów 

poprzez środki zewnętrzne, powoduje, że możemy cieszyć się tego typu bilansem i że mamy, że tak powiem 

dodatnie dodatni bilans, mamy nadwyżkę budżetową, ale tę nadwyżkę budżetową mamy jako podpisaną 

zadaniami, które musimy w ramach tej nadwyżki budżetowej wykonać z uwagi na zaciągnięte no uzyskane 

dofinansowanie. I oczywiście ma Pani rację, kiedy przyjdzie nieudolna władza, która nie będzie potrafiła 

pozyskać środków zewnętrznych, wtedy Gmina Raszyn może przeżywać okres stagnacji, okres, w którym 

nie będzie miała wystarczających środków na nowe inwestycje, ale na szczęście i tutaj musimy się cieszyć z 

tego stanu, tak jak Pani powiedziała, jesteśmy tutaj liderem w naszym obszarze, w naszych wśród naszych 

gmin w pozyskiwaniu środków zewnętrznych, ale nie można tymi środkami zewnętrznymi spłacić 

zadłużenia. Ja wiem, że Pani by chciała, żeby najlepiej nic nie robić, bo wtedy łatwiej jest, że tak powiem, 

przepraszam za kolokwializm, ale no może nie będę krytykować powiem łagodnie, krytykować władzy, za 

to, że po prostu nic nie robi. Ale proszę mi wierzyć zabezpieczenia, jeśli chodzi o budżet, mamy prawidłowe, 

nie grozi gminie żaden kryzys pod tym, w tym zakresie, a jeżeli będzie ktoś nieudolny kto nie będzie potrafił 

napisać odpowiednio wniosku, przygotować odpowiedniej dokumentacji i nie będzie w stanie uzyskać 

dofinansowania no to już, że tak powiem, jest będzie zależało od umiejętności. I dziwi mnie taki fakt, bo z 

jednej strony Pani mówi, że no obawia się, że Wójt będzie nie miał kim tego zrobić, a z drugiej strony chwali 

Pani, że ma tak dobrych pracowników, którzy potrafią uzyskać tak wysokie środki, przygotować inwestycje, 

co najwyżej i co najważniejsze wykonać te inwestycje. Otóż proszę Pani mam grupę pracowników, którzy są 

pracownikami odpowiedzialnymi, którzy znają się na tym, co robią i mogę na nich polegać i mam nadzieję, 

że będę mógł polegać jeszcze przez następne przynajmniej lata do końca kadencji i cieszyć się z tego, że 

wykonujemy dobrze robotę i po naszej pracy rzeczywiście pozostaje coś dla nie tylko dla nas, ale myślę, że 

nawet po części dla przyszłych pokoleń. Dziękuję bardzo. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja tylko muszę się odnieść Panie Przewodniczący do wypowiedzi Pana Wójta, bo po pierwsze, sam Pan Wójt 

w jednej z wypowiedzi powiedział, że my możemy z tej nadwyżki próbować spłacać kredyt, ale nie możemy 



tego robić. Ja się do tego odniosłam co Pan powiedział wcześniej, poddając czy to w ogóle jest możliwe. 

Także proszę mi nie przepisywać, bo oczywiście Pan lubi te intencje przepisywać które właściwie są 

niezgodne z intencją mówiącego, to po pierwsze. Po drugie powie wracając do kwestii pracowniku. Bardzo 

się cieszę, że ma Pan tak taki zespół, który pozyskuje środki. Tylko pozyskać środki to jest jedna część 

roboty również ciężka, ale wykonać inwestycję to jest druga część roboty. I chyba Pan doskonale o tym wiec 

może nie drążmy tego tematu . 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

[śmiech] drążmy ten temat. 

Tadeusz Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dyskusje niepotrzebne. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Nie, bo nie ma w tej chwili znaczenia. Chcę tylko powiedzieć Panu, że właśnie no niestety pokazał jakby 

pokazał Pan lata poprzednie, może Pan już tego błędu nie zrobi, ale właśnie pokazując lata poprzednie i 

analizując to, co przygotowujemy co rok z Radną Teresą Senderowską są zadania, które są niewykonywane 

od 2020 roku. To jak to jest Panie Wójcie, że się na wszystko inne znajduje, a na zadania, które były wpisane 

do budżetu, bo ja już nie mówię o tych, które wynikają z wniosków, były wpisane do budżetu, one nie są 

realizowane, więc to nie jest do końca [śmiech] tutaj mówi, że to jest właśnie tak że, tutaj tyle się dzieje, tyle 

się wykonuje. Owszem, ale to co wynika z budżetu, na co czekają mieszkańcy, co też wspominał Pan 

Przewodniczący Marcinkowski, to się nie dzieje, więc być może jest tak że jakby rozmija się Pan niestety z 

tym, co Pan robi versus to, co mamy zaplanowane w budżecie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

To ja teraz jeszcze tylko jedno słowo po tylu słowach Pani Radnej. Chciałbym tutaj zwrócić Pani uwagę, że 

Pani czaruje rzeczywistość, to znaczy potraficie Panie.. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak jak i Pan ...[śmiech] 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

..wydaje mi się.. ja nie przerywałem... Potraficie Panie napisać w zdaniu odrębnym zarzut Wójta co do 

wykonania budżetu co do zadań, które zostały zdjęte z tego budżet, no prze Państwa, proszę Pana jesteście 

Radnymi już no od paru lat, od w związku z tym powinna być ta wiedza, że nie można kogoś rozliczać z 

niewykonania zadania, które Rada Gminy zdjęła z tak powiem z realizacji.... 



Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Bo Pan uważa Pana Marcinkowskiego. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ale proszę mi nie przerywać. Pani mówiła długo i że tak powiem wianuszkami w związku z tym proszę mi 

dać odpowiedzieć na powiedzieć i ustosunkować się do Pani wypowiedzi. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ale Pan w tej chwili mówi zupełnie za długo i nie na temat. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Bardzo długo jeszcze razy, a ja nie będę dalej postępował w tym swojej kwestii, tylko będę analizował Pani 

wtrącenia, które Pani dokonuje. I chciałby zwrócić uwagę Pani, że tutaj mówienie, że ja powiedziałam coś, 

bo Pan powiedział, no to proszę mówić "cytuję", jeżeli Pani powtarza mnie. Wypowiedzi, którą Pani 

powiedziała, nie wynikało tego, że odnosi się Pani do mojej słów, bo ja wtedy bym zrobił wyjaśnienie, że 

oczywiście w sposób czysto matematyczny można by było to zrobić, ale w sposób, że tak powiem formalny z 

uwagi na uwarunkowania przedmiotu jeśli chodzi o zakres działań zapisanych w budżecie, nie można by 

było, że tak powiem spłacić tego zadłużenia wolnymi środkami, wolnymi, które powstały po poprzednim 

roku budżetowym. W związku z tym proszę Państwa nie będziemy drążyć tego tematu. Ja myślę, że Państwo 

Radni, którzy będą zabierać głos dalej, już będą mówić, że tak powiem do konkretne elementy, będziemy 

omawiać o konkretnych elementach, bo oczywiście możemy mówić, o że tak powiem od samego początku o 

dziejach o tym, co się tam wydarzyło itd. ale proszę Państwa rozmawiamy już trzynastą, dwunastą godzinę. 

Wydaje mi się, że to jest zbyt długo, a jesteśmy dopiero w połowie sesji. 

Tadeusz Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pan Radny Aranowski proszę bardzo. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

Tak ja chciałem ad vocem do Pani wypowiedzi, Pani Radnej Markowskiej. Po pierwsze nie bardzo wiem, co 

te słowa odnośnie działki mają oznaczać do mnie, bo może uściślijmy. To ja, to pismo znalazłem, to ja 

nagłośniłem ten temat, ja o tym powiedziałem na sesji, ja doprowadziłem do zwołania komisji, której 

efektem było wystąpienie Wójta do Pana Prezesa [niesłyszalne], powtórne tam jakieś, po iluś tam latach, co 

prawda, ale było i Pan Wójt nie otrzymał na to odpowiedź. Sugerowałem również, że być może powinien 

dodatkowo wystąpić Przewodniczący, może Prezydium Rady. Ten temat nie został podjęty. Nie wiem, co 

Pani jest, że tak powiem widzi złego w tym co zrobiłem? 



Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Nie ja nie widzę nic złego, tylko powiedziałam, bo pyta się Pan o rzeczy, które, jeżeli Pan jest inicjatorem to 

powinien Pan doprowadzić do końca. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

Ale moja rola się w tym momencie skończona....  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ale.... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

Już mam, też rozmawiałem z Panem Prezesem i nie tylko z Panem Prezesem, również z Członkami Rady 

Nadzorczej, ale nie jestem upoważniony do przekazywania tych informacji... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak jak i ja... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

Natomiast tylko tyle... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ale pytał się Pan.... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

Drastycznie zmieniła się zdani Pana Prezesa, jak widzę w momencie kiedy i tu jakby chyba potwierdzają się 

słowa Pana Wójta, że w momencie, kiedy Pan Prezes uzyskał sprzedaż, bo rozmowy trwały do momentu, aż 

Pan Prezes nie sprzedał ostatnich terenów i na tym się chyba skończyło myślę no, bo już teraz nikomu na 

nim nie zależy, żeby ta działka przeszła nieodpłatnie na rzecz gminy, przynajmniej z tamtej strony... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

[niesłyszalne] 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

A drugie, ja nie oczekuję od Pani odpowiedzi, a drugie Pani mam w uwagach.. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ale ja chciałam się odnieść od tego.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

ja przedstawiłem fakty i nie ma się do czego odnosić. Chciałem jeszcze jedną rzecz, bo tak Pani krytykuje 



pozyskiwanie środków, że jak były pozyskiwane środki... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Nie krytykuję, czy Pan mnie słyszał co ja powiedziałam? Proszę nie przeinaczać moich słów.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

Ale proszę mnie posłuchać. Krytykowała Pani, że jakiś tam Minister przyznaje środki. Wcześniej jakiś tam 

urzędnik decydent przyznawał środki z Unii, to było cacy, teraz jakiś tam Minister jak przyznaje, to jest be a 

ja Pani powiem tylko taką no w pewnym sensie anegdotę, ale to jest fakt autentyczny. Mieliśmy w UKSie 

takiego trenera, bardzo znaną postać nawet w środowisku piłkarskim ogólnopolskim, który mówił tak: to jest 

lepsze 1 pkt, czy 0? Ale on szedł dalej, jeszcze dalej: to jest lepsze wygrać 7:0, czy 8:0? A ja powiem tak to 

jest lepsze dla mnie jako dla mieszkańca, czy jak gmina wybuduje Miklaszewskiego za 9 mln wkładu 

własnego, czy za 15? I tyle w temacie. Dziękuję. 

Tadeusz Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja tylko Panu przytoczyłam, żeby ja tylko muszę odpowiedzieć Panu Ardanowskiemu. Przytoczyłam te 

fakty, bo pytał się Pan Pana Wójta o działkę jakby Pan zapomniał, że jakby była część dalsza i Pan w ogóle 

tego nie podnosi, więc ja Panu przypomniałam, że jest część dalsza, że nie ma odpowiedzi i wiadomo z 

jakiego powodu skoro Pan też rozmawiał więc nie wiem po co było to pytanie, wracanie do tematu, który 

wydaje się na ten moment jest zamknięty i szkoda, że nie doprowadził Pan do takich rozważań jeszcze 

wcześniej, bo kiedy ten temot może jeszcze leży na stole, a wracając do... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

[niezrozumiałe] 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ale wracając do tego, do tych środków unijnych czy zewnętrznych. Kilkukrotnie potwierdziłam poka 

powiedziałam, że jest to dobry kierunek, że trzeba jednak z tego korzystać. Pan oczywiście tego nie słyszał 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

[niezrozumiałe]  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ale ja cały czas mówię w kontekście  



Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

Właśnie co powiedziałem, że [niesłyszalne] 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Jak Pan nie rozumie budżetu, to niech Pan się nie wypowiada, jak nie zrozumie budżetu niech Pan się nie 

wypowiada. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

Łamanie słowa, że jak przydziela Minister to jest źle i można to stracić. 

Tadeusz Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę głos dla Pani Radnej Teresy Senderowskiej.  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Szanowny, Szanowni Państwo mieszkańcy naszej gminy Szanowny Panie Wójcie, Szanowni Radni Gminy 

Raszyn w szczególności serdecznie dziękuję mieszkańcom za głosy, które ukazywały trudną problematykę, 

które pokazywały istniejący stan rzeczy. Debata ma służyć wymianie poglądów, a także ukazywać nurtujące 

naszą społeczność problemy, dlatego podczas swojej wypowiedzi zwrócę Państwu uwagę na kilka stref 

działalności i trudną problematykę, z którą ja jako Radna Gminy Raszyn, która piastuje ten urząd od 2018 

roku, jak również Członek Komisji Rewizyjnej borykam się w swojej pracy. Pierwsze, pierwszy temat to jest 

temat lokalsy socjalne. Szanowni Państwo, ja przed wejściem do Rady Gminy Raszyn bardzo wiele lat 

borykałam się właśnie z problemem jako Pełnomocnik ludzi biednych w zakresie zapewnienia po prostu 

lokali, lokali socjalnych. Stąd też problematyka jest mi znana jako Radcy Prawnego. Pan dr Wojciech 

Rogowski zwrócił uwagę Państwa, że brak jest w raporcie o stanie gminy analizy porównawczej, ja proszę 

Państwa przygotowałam taką analizę w zakresie właśnie tego problemu, który uważam, że znam doskonale i 

chciałabym Państwa prosić, żebyście nie przyjmowali mojego głosu jako głosu krytyki tylko troski, jak 

również podziękowania skierowanego do Szanownej Rady, jak również Pana Wójta i wszystkich 

Urzędników za to, że po kilku latach mój głos został wysłuchany albowiem w naszej gminie od wielu wielu 

lat utrzymywał się bardzo zły poziom, jeżeli chodzi o zabezpieczenie przydziału lokali socjalnych, jak 

również komunalny najuboższym mieszkańcom naszej gminy. My mamy mały zasób tych lokali, tak jak 

wskazał Pan Wójt 77 lokali i według danych, które ja przygotowałam, które posiadam w swoim archiwum 

zabezpieczonym w 2019 roku, przytoczę Państwu dane oczekiwało 92 rodziny i na lokal socjalny, 51 na 

lokal mieszkalny. W 2020 roku na liście osób oczekujących na przydział lokalu mieszkalnego z zasobu 

gminy wpisanych było 167 rodzin, lokal socjalny miał być zapewniony dla 85 rodzin. Zawarto tylko 5 umów 



na najem lokalu. W roku 2021 w tym o którym teraz dyskutujemy na liście osób oczekujących na przydział 

lokalu mieszkalnego widniało 171 rodzin i trzeba wskazać że znowu na lokal socjalny aż 79 rodzin i i tylko 

zawarto 2 umowy najmu lokalu. Szanowni Państwo ja będąc w komisji, w zespole kontrolnym wraz z Panią 

Radną Beatą Sulimą-Markowską dokonałam bardzo szczegółowej analizy w tym zespole ujawniając 

wówczas, że były takie stany które są wręcz nie do pomyślenia dla przeciętnego człowieka, że umierają 

ludzie nie mogą doczekać się na te wymarzone 4 kąty, ludzie bardzo biedni. Lokal socjalny w 2019 roku, 

jeden Pan oczekiwał na lokal socjalny 25 lat. Został mu przyznany w 2019 roku, ale był także taki 

przypadek, że wnioskodawca na lokal mieszkalny oczekiwał aż 32 lata. Dlatego też ja bardzo cieszę się, że 

ten teraz nastąpi budowa, już jest zaprojektowany budynek w Podolszynie i dzięki wysiłkom nas wszystkich 

doszło do zaprojektowania budynku i wkrótce mieszkańcy najbardziej potrzebujący otrzymają lokale. 

Natomiast zwracam Państwu uwagę, że nadal sytuacja związana z zabezpieczeniem lokali nie będzie 

wyglądać dobrze na co wskazują dane, które Państwu przytoczyłam w kolejnych latach. Następną kwestią, 

która jest bliska zarówno mojej pracy zawodowej, jak i pracy w Radzie Gminy jest ład przestrzenny. 

Chciałabym wskazać, że w opinii części mieszkańców jak również osób przyjeżdzających, odwiedzających 

naszą gminę, Raszyn nie jest postrzegany jako ładna i zadbana miejscowość, a to nie z powodu, a to z 

powodu spuścizny, jaką my otrzymaliśmy z poprzednich lat, bo tego zagospodarowania przestrzennego nie 

da się zmienić z roku na rok, Raszyn został część domów zostało wybudowano samowolnie z czym ja się 

zpotkałam w swojej praktyce zawodowej. Także mamy do czynienia z samowolami budowlanymi, mamy 

wąskie ulice. Obserwuję w niektórych miejscach brak chodników. Mamy taką spuściznę. Podzielam również 

stanowisko Pana Krystiana, który przedstawił prawdziwy stan faktyczny w zakresie placów zabaw. Dziękuję 

Panu za prezentację, która uzmysłowiła mi i która zmotywowała mnie jako Radną do większej pracy i 

większego zainteresowania w tym kierunku. W szczególności place zabaw muszą być bezpieczne. Wracając 

natomiast do planów miejscowych, 

chciałabym wskazać, że część planów miejscowych była jak i jest w mojej ocenie nadal przygotowywana 

potem uchwalana mało rozważnie, bez przeprowadzenia szczegółowej analizy zapisów zawartych w 

projektach miejscowych planu. Mieliśmy przykład na ostatniej sesji gdzie wskazałam Państwu na to, że dla 

mnie jako dla Radnej liczy się ład przestrzenny, ponieważ gminę jaką zostawimy my jako Rada, jako władza 

dla przyszłych pokoleń będą oglądać nasi mieszkańcy, przyjezdni. Zostawiamy gminę dla przyszłych 

pokoleń, dlatego tutaj szczególna piecza i szczególna dbałość o zapisy jest wymagana od nas wszystkich. W 

mojej ocenie należy większą wagę przykładać w zakresie właśnie wyglądu zabudowy, jaka ma powstać 

zgodnie z zapisami miejscowego planu miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego, albowiem 



proces uchwalania planów jest procesem po pierwsze bardzo długim, po drugie bardzo pracochłonnym, jak 

również trzeba wskazać czasami zapisy, no pozostają na lata i trudno je zmienić. Chciałabym Państwu 

zwrócić uwagę i podać przykład dwóch planów np. to są Dawidy Bankowe gdzie powstała... Ja już mówiłam 

na ten temat, ale jeszcze raz przytoczę, powstała tam stadnina koni. Mieszkańcy, z którymi ja rozmawiałam 

wielokrotnie do tej pory nie mogą uporać się z tym tematem czyli brak dbałości o jeden zapis spowodował 

tak wielką uciążliwość i dyskomfort dla życia tych mieszkańców, z którymi oni będą się borykać przez 

kolejne lata. Podobnie chciałabym zwrócić uwagę na zmiany planu. Dzisiaj deweloperzy dążą do tego i 

składają wnioski aby zabudowywać jak największe połacie naszej gminy i też skarga wielokrotnie pracownie 

i zawsze oponowali, będą oponować zmianom planom planu i uwzględnianie wniosków deweloperów, np. 

ulica Pruszkowska gdzie ja właśnie posiadam dom. Tu był zaprojektowany piękne budynków 

jednorodzinnych, działki po 1000m. Powstało ogromne osiedle, zmiana planu miejscowego spowodowała to, 

że no żyje się mniej komfortowo, ponieważ brak jej infrastruktury drogowej. 

Dlatego też ja zwracam uwagę, jak również chciałabym, żebyśmy wszyscy zwracali uwagę na plany, na 

projekty planów miejscowych zagospodarowania przestrzennego. Zauważam również w tym zakresie dużą 

poprawę w pracy Rady. No uważam, że Radni zauważa, przygotowują się w tym zakresie do posiedzeń jak 

również do sesji, czego przykładem była osta, jedne z ostatnich sesji, na w której uczestniczyliśmy większość 

z Radnych. Szanowni Państwo, natomiast to co mnie zawsze nurtuje i o co dba staram się dbać o co zwracam 

zawsze, no co zwracam uwagę to jest czystość. Uważam, że musimy zwracać uwagę na czystość wokół 

siebie. Niestety ten ta sfera no pozostaje nadal no pozostawia wiele do życzenia. Na terenie naszej gminy 

brak jest podstawowej infrastruktury np. koszy. I słyszeliśmy głosy mieszkańców, którzy twierdzą, że w tym 

zakresie nasza działalność musi ulec znacznej poprawie. Kolejny temat to jest gospodarka odpadami 

komunalnymi. Jako Członek Komisji Rewizyjnej od w zasadzie od początku, od 2018 roku to znaczy od 

2019 roku, kiedy zaczęliśmy dopłacać z budżetu gminy do gospodarki śmieciowej, zwracałam uwagę na 

dopłaty i chciałabym przytoczyć Państwu dane, że dopłata w 2021 roku do gospodarki śmieciowej wyniosła 

3 401 171 zł dopłata w 2020 wniosła trochę mniej, ale też była bardzo wysoka 3 248 000, w 2019 była to 

kwota 525 000. A zatem rok w rok dopłacamy z budżetu gminy do gospodarki śmieciowej dokłada w 

porównaniu z 2000 z rokiem 2019 zwiększyła się sześciokrotnie. Istnieje konieczność dalszego uszczelniania 

tego systemu odpadów, wykonanie czynności, które umożliwią jednak oszczędności. Ja pytałam Pana Wójta, 

czy są takie czynności wykonywane. Pan Wójt potwierdził rzeczywiście tutaj są duże starania żeby ten 

system uszczelnić, niemniej jednak brak jest efektu, albowiem tak jak wskazywałam liczby mówią za siebie i 

są bardzo wysokie. 



Szanowni Państwo, jeden z Panów zapytał o Ośrodek Zdrowia. Temat znany mi doskonale, ponieważ jak w 

2018 roku dokonałam szczegółowej analizy prawnej aktu notarialnego jak i czynności dokonywanych przez 

Urząd Gminy w zakresie procesu, jaki został, jaki był już wówczas toczył się z Miastem stołecznym 

Warszawa. Miasto stołeczne Warszawa miało prawo do wystąpienia i odwołania darowizny albowiem w 

mojej ocenie przetarg nie został przygotowany należycie, nie zostały spełnione wszystkie kryteria i 

przegraliśmy we wszystkich instancjach i tu zawsze będę miała żal do Pana Wójta, że nie posłuchał mojego 

głosu, że nie wsłuchiwał się w ten głos. Prosiłam Pana od 2018 roku z grupą 10 Radnych o wycofanie się z 

procesu, aby móc jeszcze uratować ten majątek. Skutki tego tej utraty będziemy odczuwać jeszcze wiele lat, 

odczuwaliśmy te skutki w 2021 roku, ponieważ musieliśmy ponosić koszty utrzymania nieruchomości, 

budynku który został zwrócony dopiero w grudniu 2021 roku i to są skutki nie tylko majątkowe, ale ogromne 

skutki społeczne albowiem od 20 marca mieliśmy 2020 mieliśmy okres pandemii i ten ośrodek, który 

utraciliśmy, był ośrodkiem przestrzennym, pięknie wyposażonym i to są skutki, które są niepowetowane i 

nieodwracalne. Czekam, czekają nas długotrwałe, długotrwały, bardzo skomplikowany proces o zwrot 

nakładów poniesionych przez naszą gminę na ten ośrodek. I to jest bardzo istotne w moim, w mojej ocenie 

największy błąd, który widzimy i który widzą tak jak wskazywali nasi mieszkańcy i są pytania w tym 

zakresie. Nadal ten budynek stoi pusty, a dla przeciętnego mieszkańca ważne jest, żeby móc leczyć się w 

pięknym ośrodku. Nie jest ważne kto jest właścicielem, kto jest posiadaczem, jakie czynności były 

wykonane. Tutaj Panie Wójcie trzeba przyznać, że nie ma żadnego usprawiedliwienia dla tych błędów, które 

zostały popełnione, a tym bardziej, że była grupa Radnych, która wskazywała na sposób rozwiązania tego 

problemu. 

Szanowni Państwo koszty, jakie ponieśliśmy z tą sprawą przegraną były ogromne, w 2018, 100 000, w 2019 

były to mniejsze kwoty 11 000 w 2020- 230 000 potem nam sąd zwrócił najwyższy część opłat od skargi 

kasacyjnej. W 2021 bodajże 109 000 przytaczam te liczby z pamięci. Ja zawsze pytam Pana Wójta jakie 

koszty ponosimy. Jest to moim obowiązkiem jako Członka Komisji Rewizyjnej ukazywać Państwu i po 

prostu faktyczny stan rzeczy, jak się mają, jak się ma ta sprawa zwrot nieruchomości na rzecz Miasta 

stołecznego Warszawy nastąpił dopiero pod koniec 2021 roku. Ośrodek stał pusty i tak naprawdę nie 

oszacowano w rzeczywistości pełnej szkody i utraconych korzyści, gdyż to wymaga oczywiście 

sporządzenia, oszacowania przez rzeczoznawcę majątkowego, który oszacuje rzeczywistą wartość 

przedmiotowej nieruchomości w momencie przeniesienia jej na Miasto stołeczne Warszawa. To mnie 

najbardziej razi w tej sprawie. Też podkreślę jeszcze raz brak prawdomówności w ukazywaniu 

rzeczywistego stanu faktycznego w 2020 roku w Kurierze 115 przeczytałam artykuł, który mnie po był dla 



mnie porażający, tytuł był porażający "Sukces polityki zdrowotnej w Gminie Raszyn", "Realny sukces 

polityki zdrowotnej w Gminie Raszyn". Nie zgadzam się z takim stanem przedstawiania takiego stanu 

rzeczy, ponieważ to wprowadza w błąd mieszkańców. Owszem mamy dwóch operatorów, polepszyła się 

jakość świadczonej służby zdrowia, ale jakim kosztem Szanowni Państwo? Kosztem utraty majątku o 

wielkich rozmiarach, którego tak naprawdę już nie da się odzyskać. I proszę Państwa, można by dużo mówić 

na ten temat, ja wiem, że czas mam ograniczony, jest 21:40 dlatego temat ten kończę i przejdę jeszcze do 

jednej kwestii, która mnie nurtuje i chciałabym Państwu zwrócić uwagę, ponieważ również spotykam się z tą 

kwestią w pracy zawodowej, bezpieczeństwo w naszej gminie. Gmina Raszyn proszę Państwa w mojej 

ocenie nie jest gminą bezpieczną. Tu chciałabym podziękować Państwu Radnym, bo tutaj właściwa komisja 

doprowadziła w końcu do budowy systemu monitoringu, natomiast ten system został dopiero uruchomiony 

20 grudnia 2021 roku. Całość systemu składa się z 18 kamer, które są w 5 lokalizacjach. Natomiast istnieje 

konieczność rozbudowy tego systemu, mamy możliwości rozbudowy do 96 kamer gdyż wzrasta 

przestępczość, na co zwracał uwagę Pan dr Wojciech Rogowski. Proszę Państwa w 2021 roku było aż 411 

postępowań przygotowawczych, postępowań przygotowawczych na terenie naszej gminy, w naszym 

komisariacie nadzorowanych przez prokuraturę jest to ogromna liczba. Ja spotykam się również jako w 

swojej pracy zawodowej z ogromną ilością przestępstw z użyciem przemocy. W ostatnim czasie, także bójek, 

których uczestniczą młodzi ludzie, które kończą się ciężkim uszkodzeniem ciała powyżej 7 dni no i po prostu 

bardzo trudnymi skutkami dla tych młodych ludzi. Dlatego też należałoby pomyśleć w kolejnych latach, aby 

ten system monitoringu rozbudować, wówczas wykrywalność przestępstw na pewno będzie wzrastać. 

Pomimo tych bardzo trudnych problemów, które poruszyłam dziękuję serdecznie wszystkim Radnym, jak 

również Panu Wójtowi, jak również Urzędnikom Gminy za duży wkład pracy, albowiem dostrzegam rozwój, 

dostrzegam to, ile pracy wykonują Urzędnicy, dostrzegam szereg również aspektów, o których mówił Pan 

bardzo pozytywnych, o których mówił Pan Wójt i moi koledzy Radni przedmówczyn, jak również 

mieszkańcy. Kończąc tą wypowiedź przepraszam jeżeli uraziłam Pana Wójta lub Radnych, natomiast jest to 

powodowane absolutną troską o naszą gminę. Dziękuję.  

Tadeusz Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Głos dla Pana Radnego Andrzeja Góreckiego bardzo proszę.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Ja również, tak jak niektórzy Radni chciałbym podziękować mieszkańcom, którzy 

poświęcili swój czas, żeby wziąć udział w debacie. Proszę zobaczyć, gdzie my byśmy byli Państwo, gdyby te 

debaty wyglądały jak dzisiaj? Debaty i tak jak sprowadzone są do takich trochę nieraz kuriozalnych sytuacji, 



ale jeżeli chodzi o mieszkańców, to pierwszy raz się zdarzyło od 4 lat, że mogli się swobodnie 

wypowiedzieć. Jeszcze raz to muszę powiedzieć, słuchaliśmy dzisiaj Pana dr. Rogowskiego, który rok temu 

miał wypowiedź im bardzo rzeczową wypowiedź, i tam były nie wiem chyba 3 minuty to w ogóle jakieś 

kuriozum Państwo tutaj z otoczenia Wójta nie chcieli się zgodzić na większe większą ilość czasu 

wypowiedzi mieszkańców. I to tak praktycznie od 4 lat się działo. Dzisiaj jest inaczej. Nie wiem, mam 

nadzieję, że to już tak będzie, ale nie mogę zapomnieć, jak proszę zobaczyć, jak Pan dr Rogowski analizuje 

pewne rzeczy, jak potrafi wyłuskać pewne fakty i pewne liczby, a pamiętam rok temu no to było kuriozalne i 

Pan Przewodniczący w ogóle jak gdyby nie zainterweniował jak jeden z Radnych odliczał czas, żeby kończył 

Pan dr Rogowski, tak się nie traktuje mieszkańców, tak się nie traktuje w ogóle ludzi taki sposób, którzy 

mogą wnieść coś dobrego do tutaj do naszego naszej gminy, naszego samorządu. Pan doktor wskazywał tutaj 

o sprawach związanych z bezpieczeństwem. No mnie też to razi, że faktycznie mimo wybudowania nowego 

komisariatu, wyłożenia dużych środków jako mieszkańcy, bo mieszkańcy wykładają te środki ze swoich 

tutaj, jak gdyby danin nie mamy praktycznie poprawy bezpieczeństwa, jest monitoring i też jako Członek 

Komisji Bezpieczeństwa nie jestem w stanie stwierdzić, co ten monitoring na dobrą sprawę nam nadaje, bo 

nie mamy takiej wiedzy w ogóle też i czekamy na jakieś wyjaśnienia. W każdym bądź razie no, jeżeli się 

dzieje źle jeszcze gorzej, to znaczy, że trzeba temu zaradzić i być może inaczej skierować też tutaj środki 

gminne i nie dofinansowując jakiś takich, czasami chyba niepotrzebnych być może w policji rzeczy. A w 

każdym bądź razie wzmacniając może działania policji, ten monitoring miał to zrobić, a my słyszymy, że 

mamy jeszcze gorzej. No to tutaj coś jest nie tak. Dziękując jeszcze mieszkańcom, to też chciałbym tutaj 

podkreślić, że to są to jest bardzo ważny głos i jak on by rzeczywiście wybrzmiewał w każdej na każdej 

debacie, to być może Pan Wójt miałby też jak gdyby inny ogląd sytuacji, wiedziałby, że czasami te duże 

inwestycje być może nie trafiają czasami tutaj no nieraz w gusta mieszkańców, a już na pewno może niektóre 

nie służą tak jak powinny służyć tym mieszkańcom i tak jest dużo wiele krytycznych głosów, była mowa już 

tutaj od wielu lat, była mowa o tym, żeby była karta mieszkańców Gminy Raszyn.... Radni w ogóle z 

otoczenia Wójta, Pan Wójt są przeciwni, byli przeciwni praktycznie od samego nie wiem chyba od 6 lat, bo 

ten pierwszy wniosek, który Pan później ja go ponowiłem, następny i praktycznie wszyscy z otoczenia Pana 

Wójta powiedzieli, że nie ma sensu. To dlatego być może Gmina chociażby Michałowice ma mieszkańców, 

takich a nie innych, bo ta gmina im coś proponuje i to zwróćcie na to uwagę Państwo, tak samo Gmina 

Nadarzyn zresztą wiele gmin, praktycznie moim zdaniem prawie wszystkie mają tą kartę raszyniaka i to jest 

właśnie formuła o tym mówiła też Pani, tutaj Pani Mecenas Pani Bogusława, to tutaj nie pamiętam to już 

wiele lat temu była o tym mowa, że mieszkańcy tutaj budują, utrzymują i finansują jeszcze dodatkowo, w 



takich samych kwotach jak inni którzy w ogóle nie utożsamiają się z naszą gminą. Dopóki sobie nie 

weźmiemy Państwo Radni to pod uwagę, to będziemy taką gminą, o której Pan Wójt mówi no właśnie, że nic 

się nie dzieje i wszyscy najlepiej tylko tutaj przyjeżdżają spać. No i ja też ostatnio słyszę o słyszałem, tutaj 

chyba, któraś z Pani z Sołtys mówiła o tym, że te plany przestrzenne, które ostatnio o tych rozmawialiśmy, 

przy ulicy Źródlanej, że to ma być miejsce tylko na sypialnie. No może nie, może spróbujmy jednak właśnie 

tutaj sami też ingerować w te plany, tak, żeby powstawały te place zabaw, bo chyba to jest rola też Radnych. 

O ile to jest możliwe, to powinniśmy jednak tutaj no sami troszeczkę się uderzyć w pierś, dlaczego tak to 

wygląda a nie inaczej. Tutaj się dziwię też Radny którzy chyba już czwartą kadencję z otoczenia Wójta 

praktycznie wszyscy i Państwo Radni zadają pytania, mija pół roku '22. Zadają Państwo pytania, dlaczego w 

'21 nie zrobiono takiej nawet niedużej rzeczy jak skate park. No ja jestem zaskoczony, no dzisiaj takie 

pytania to w ogóle to jakby ja się zupełnie z jakąś ideą tej debaty, bo tak na tak dobrą sprawę to macie 

największy wpływ na Pana Wójta i możecie wyegzekwować takie proste rzeczy, to nie są jakieś kwoty rzędu 

5 000 000 czy 10 000 000 prawda? i ja pamiętam, ja słyszę praktycznie od 3 lat, te same słowa Pana Wójta 

on to zrobi a Państwo się pytacie ciągle Panie Wójcie czy to zrobimy? Kiedy to zrobimy? No to tak nie 

powinno wyglądać i no rzeczywiście, jeżeli to nie są duże koszta to powinno się to po prostu zrobić, a nie 

tylko mówić o tym. Tutaj była mowa o tym, że my, że jest wybudowany parking dla rowerów przy alei 

Krakowskiej. Praktycznie od samego początku wszyscy się dziwili co ten Pan Wójt tutaj wyrabia z tym 

parkingiem dla rowerów? Dzisiaj Pan Wójt mówi, że może byśmy go jednak wyrzucili, przenieśli nie 

wiadomo co z tym zrobili. Panie Wójcie, jakby Pan wsłuchał się trochę tutaj w głosy też Radnych i 

mieszkańców i nie podejmował takich rzeczy, kto w tym, tym razem byśmy nie stracili nie wiem 20 

przepraszam 200, 300 000 bo tyle to kosztowało. Mało tego jeszcze pół roku temu monitoring jest zrobiony 

specjalnie, tak, żeby był skierowany też na ten parking rowerowy. Czyli proszę zobaczyć no Panie Wójcie, 

więcej trochę wsłuchiwania się tutaj też w głosy inny no nie traktować tutaj innych jak zagrożenie, tylko po 

prostu się wsłuchiwać. Nie mam zamiaru z Panem polemizować, jeżeli chodzi o inwestycje i to, że jakaś 

firma na jakiejś budowie czy ulicy, czy czegokolwiek ma problemy z różnych powodów. I to też ja do Pana 

nie mam pretensji, ja mam bardziej pretensje do Pana, że Pan jak gdyby ignoruje pewne sygnały, jeżeli 

mieszkańcy zwracają uwagę na to, czy na tamto i to bardziej mieszkańców wkurza niż to, że ta firma w 

danym momencie nic nie robi. I powinno się po prostu reagować maksymalnie szybko i tu Panie Wójcie 

mam do Pana pretensje, dlatego że czy i też faktycznie związane z Ośrodkiem Zdrowia, bo w Ośrodku 

Zdrowia już powiedziano wszystko. Panie Wójcie sprowadził Pan praktycznie Pan ten budynek do ruiny 

można tak powiedzieć, jeżeli chodzi o taki nawet może nawet i wygląd zewnętrzny, bo proszę zobaczyć, jak 



to wygląda wszystko. To już nie jest nasze do końca, ale naczy w ogóle nie jest nasze i to jest wielka szkoda, 

ale mimo wszystko Panie Wójcie no tak nie powinno to wyglądać. Zmierzam do tego, Panie Wójcie, że 

inwestycje oczywiście ma Pan wiedzę merytoryczną tutaj faktycznie ciężko jest Panu powiedzieć, że Pan 

czegoś nie wie. O tym, mówiła Pani Dyrektor CSLu Pani Katarzyna Klimaszewska i tu ma Pan wiedzę 

merytoryczną i rzeczywiście te środki, które Pan pozyskuje, ja pamiętam dzisiaj ma Pan koniunkturę, bo jak 

gdyby tutaj partia, która rządzi, jest trochę jak gdyby z Pana skoligacona. Ja pamiętam kiedyś były rządy 

Pana Wójta Rajkowskiego jemu się nie udawało, chociaż Platforma rządziła tych pieniążków pozyskiwać w 

dużej ilości. W tej chwili widzę, że jest jakaś no jest jakaś dobra koniunktura w tym wypadku, tylko tak jak 

zaznaczyła Pani Radna Beata Sulima-Markowska, to się w pewnym momencie może skończyć i wtedy 

będziemy musieli jednak zadbać o te przychody, no, które rzeczywiście nie wyglądają imponująco, jeżeli 

chodzi o podatki. Być może będzie większa ilość inwestycji, tak jak te wszystkie hale i być może te środki 

będą napływać, ale mimo wszystko będziemy mieli bardzo dużo wydatków drogowych. I to chciałbym 

zwrócić na to uwagę. Państwo mówię tak jak powiedziałem, Pan Wójt robi co może czasami jak gdyby 

rzeczywiście nie zważa na te sygnały, o których mówią mieszkańcy, bo to, że rzeczywiście nie ma oferty dla 

mieszkańców, tutaj już, którzy płacą podatki, chcieliby się tu integrować, chcieliby być związani z gminą, 

oni nie mają tej oferty. I tu dzisiaj przewijało, to też głosami naszych mieszkańców i no tutaj my też jako 

Rada ja chciałbym żeby Rada była w ogóle jakimś podmiotem w ogóle w tej w tym Samorządzie. No nie 

może być tak Szanowni Radni, że my jako Radni w ogóle jesteśmy sprowadzani do jakiejś takiej roli tylko 

głosowania, zupełnie jak gdyby no nieraz jak gdyby nie odbywając nawet dyskusji. Mówię tu o planach 

przestrzennych, ale nie tylko. Jeżeli chodzi o tutaj o Pana Jacka, który wspominał o organizacji pracy Rady, 

no tutaj znacie Państwo moje zdanie. Ja zresztą też wystosowałem apel swego czasu żeby być może właśnie 

coś się, coś się stało, żebyśmy zmienili tu pewną, pewne rzeczy i może by się udało zorganizować lepiej tą 

Radę Gminy tą organizację pracy Rady Gminy. Była mowa o komisjach no o tych protokołach, tak, no to 

wszystko rzeczywiście prowadzi do tego, że aż się nie chce czasami pracować, bo no bo to wygląda 

wyglądało i wygląda nadal wygląda nadal źle. Mówił o tym Pan Radny Aranowski ja tutaj się z nim zgadzam 

zupełnie. Nie wygląda to inaczej niż było, być może teraz, jak idą wybory, być może niektórzy przejrzą na 

oczy i będą chcieliśmy się pokazać w dobrej strony, ale 4 lata mija 4 lata Szanowni Państwo, a my 

praktycznie nie potrafimy być Radą taką konstruktywną i jakby wskazywać tutaj też Wójtowi pewne rzeczy, 

które pewne mankamenty, które tutaj mają miejsce. Teraz tak administracja. No tutaj trzeba powiedzieć, to 

rzeczywiście, że Pani Beata wspomniała o tym, że odchodzą pracownicy i bardzo wartościowi pracownicy. 

No, ale jak Pan Wójt na początku roku mówi, że będzie dawał podwyżki od 1% do 7 no to każdy by się 



zastanowił, czy ja trafiłem do dobrej gminy, jeżeli mówię o fachowcach tak w takiej gminie. Referat, który, o 

które pewnie wszyscy wiemy, no to jest ważny referat i Pan Wójt nie robi tego wszystkiego sam, tylko 

właśnie robią to ci urzędnicy. Jeżeli Pan Wójt nie będzie szanował urzędników, nie będzie ich doceniał, no to 

takie ogłoszenie, które jest na BIPie to niewiele może dać, bo tutaj nikt nie będzie po prostu przychodził do 

pracy. I to też na to chciałem zwrócić uwagę, dlatego szanujmy pracowników, musimy wynagradzać, nie 

tylko pracowników urzędników, ale też w ogóle pracowników tutaj w jednostkach organizacyjnych, gdyż no 

wiemy, jakie są czasy i trzeba też zwrócić na to uwagę i to, że Urząd Gminy kosztuje mniej niż w 

Lesznowoli no tam jest mieszkańców trochę więcej, ale to nie może być dziadowska gmina Panie Wójcie, bo 

Pan kiedyś mówił o tej dziadowskiej gminie, bo Pan dziadował na jakieś pieniądze związane z jakąś 

promocją. No to ja stwierdziłem, że no to Pan jakąś dziadowską gminą tutaj zarządzał, bo Pan.... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Panie Górecki ja nigdy nie powiedziałem o dziadowskiej gminie.... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Nie. A ja nie będę Pana słuchał dopóki Pan nie wysłucha mnie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tym razem podam Pana do sądu, bo nikt nie.... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Może Pan mnie podawać, Pan już podał raz.. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Co innego jest sformułowanie że dziadujemy, oszczędzamy na jakiś tam działaniach.. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie Pan to powiedział, proszę dać mi powiedzieć 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

A co innego powiedzenie(???) 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący czy Pan może prowadzić tą sesję ? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Znajdzie się Pan ze mną w sądzie za te słowa.  



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

I Pan będzie, czy Pan prowadzi. Panie Wójcie, powiedział Pan, że dziadujemy i ja tak to przyjąłem. Uważam, 

że nie należy dziadować tylko należy rzeczywiście tutaj no te środki wydawać w taki sposób, żebyśmy mieli 

i pracowników, mieli promocje i ogólnie no jako gmina wyglądali: mówimy tu o czystości, mówią takich 

prostych rzeczach. Ja pamiętam Panie Wójcie, ja się nie dziwię, że dzisiaj tutaj ktoś powiedział o tym, że 

jakiś urzędnik czy urzędnik, ci panowie co jeżdżą z kurierem, nie mogą zobaczyć i doglądać jakiegoś placu, 

np. czy tam wszystko jest skoszone, przygotowane, no to są takie proste rzeczy, ale Panie Wójcie, jak ja się 

zapytałem Pana na sesji, dlaczego przy remoncie ulicy Cichej 19 kwietnia wygląda, jak wygląda Pan 

stwierdził, że nikt Panu tego nie doniósł. No to ja Panu stwierdziłem, że Pan jeździł tam 2 razy dziennie, co 

najmniej w tą i z powrotem. I Pan tego nie widział ?T No takie proste rzeczy Panie Wójcie, to wie Pan jeżeli 

Pan czegoś nie widzi no to jak ten Urzędnik ma zobaczyć to jakiś przykład trzeba dać. No ja mówię o takich 

prostych rzeczach, Panie Wójcie, które no o tym mówiła Pani Teresa Senderowska, no pokażmy 

rzeczywiście tą czystą gminę, pokażmy, że ona może wyglądać o wiele lepiej, nawet ta aleja Krakowska. No 

nie do końca nasza myślę, że też powinniśmy wpływać na tutaj na jej wygląd. Może ta uchwała 

krajobrazowa, która mam nadzieję, że jeszcze w tej kadencji zostanie chociaż jakiś projekt przygotowany tej 

uchwały krajobrazowej. Także Panie Wójcie, Pan oczywiście może Pan pozywać wszystkich Radnych. Już 

pan pozwał chyba dwójkę Radnych, może Pan i mnie pozywać tylko nie wiem co ja złego powiedziałem, w 

tym wypadku, skoro Pan powiedział, że Pan dziaduje no to ja nic na to nie poradzę. I to tak już gwoli 

wyjaśnienia. To, że gmina jest postrzegana no właśnie Państwo możemy wybudować jedną dużą jakąś dużą 

inwestycję, tylko no ta gmina musi mieć jakiś przekaz jakąś jakiś wygląd jeżeli ona jest postrzegana źle, no 

przez co jest postrzegana źle? Przez no właśnie takie proste rzeczy, jak nie egzekwowanie w ogóle tutaj 

takiego prostego prawa no chociażby przez to, że nie wiem, te parkowane samochody są na skrzyżowania. O 

tym już tak wielokrotnie się o tym mówiło. Te hotele, nad którymi nie ma w ogóle jakiegokolwiek 

panowania. Proszę się tutaj popytać mieszkańców, którzy mieszkają obok tych hoteli, kto do takiej gminy 

przyjedzie, tutaj i chce będzie chciał mieszkać, jak bez przerwy tu się takie takim problemami się zajmujemy, 

nie możemy sobie z tym poradzić. No musi być jakieś egzekwowanie tego prawa. Ja się zapytać Pana Wójta 

być może na koniec, mówił coś Pan Wójt o ochronie środowiska. Proszę powiedzieć Panie Wójcie, może Pan 

wie, ile razy zniósł się w powietrze nasz dron, który mamy chyba którego mamy chyba od 3 lat. No powiem 

szczerze, że chciałbym to usłyszeć, bo już wiele rzeczy słyszałem a i mam nadzieję, że Pan Wójt powie, ile 

razy ten nasz dron wzbił się w powietrzne i pokazał nam jakąś informację. Rzeczywiście wiele rzeczy się 

dzieje w naszej gminie w sposób w taki sposób, że jeżeli dziś jakaś dyskusja wywiąże na Facebooku, 



mediach społecznościowych wtedy zaczyna się dziać coś tylko o tych sprawach, tak to praktycznie nie ma 

jak gdyby żadnych działań i tak z tego, co widzę to naprawdę nie pisma do urzędu, bo widzę, że to też 

czasami są te odpowiedzi takie no nie do końca chyba satysfakcjonujące, że czasami warto rozpętać jakąś 

dyskusję na Facebooku i wtedy widzę tutaj nawet Pan Przewodniczący Marcinkowski dzisiaj jakąś 

wiadomość z Facebooka ciągnął gdzie jak gdyby było jakieś sprostowanie, czyli jednak to ważne są te media 

społecznościowe i nie bójmy się tego nie, zadając pytania, czy mieszkańcy zadawając pytania i ktoś z urzędu 

niech odpowiada. Mamy tu Panią Kajber, mamy Pana Kajbra, mamy chyba jeszcze siostrę Panią Kajber, 

mamy jeszcze inne osoby, które no widzę, że tutaj gdzieś funkcjonują w tych mediach no niech odpowiadają 

na te pytania, jeżeli mogą mieszkańców, żeby dane informacje szybciej docierały i no i był jakiś efekt tego 

tak. To są takie rzeczy no takie PR-owe, ale one są bardzo ważne no z punktu widzenia takiego wyglądu 

gminy i egzekwowania jakiejś takich podstawowych obowiązków gminy tak naprawdę. Ochrona środowiska 

tam jest związane trochę jest sprawa z tymi odpadami tak rzeczywiście tutaj co roku będziemy jak Szanowni 

Państwo Radni wiecie, no wszyscy co roku będziemy praktycznie podejmować tutaj uchwały związane z 

odpadami, co roku chyba będziemy wybierać firmy, które będą obsługiwały. Tutaj na bieżąco są różne 

dyskusje tak, w jaki sposób ulepszać ten system, w jaki sposób go nie podrażdżać, ale no Pan 

Przewodniczący dzisiaj 3 000 400 taki mamy jak gdyby niedoszacowanie naszego budżetu 3 000 400 to są 

praktycznie no bez mała 2 ulice można byłoby zrobić jeszcze 2 lata temu dzisiaj może już pewnie, może 

tylko jedną można zrobić jakąś porządną ulicę. To też jest ważne i no przydałby się rzeczywiście trochę 

więcej działania. Myślałem, że jednak w tym roku w związku z tym, że zmieniamy firmę, że uda się jak 

gdyby tutaj no wyegzekwować trochę więcej i spróbować bardziej uszczelnić ten system i zobaczyć czy 

czynny, bo to jeszcze nie jest koniec roku, czyli może jeszcze się coś pozytywnego wydarzy w tym aspekcie. 

Czy mieszkańcy podnosili temat? Dobrze to już nie będę tego też poruszał. Parking dla rowerów już 

poruszałem tek to rzeczywiście taka inwestycja trochę nietrafiona i później się dziwimy, że nikomu nie 

pasuje. Tu zwracałem uwagę Panu Wójtowi, nie widzę do tej pory żadnej, żeby coś się działo tam chodzi o 

właśnie o stojaki na rowery, jeżeli chodzi o budynek przy starym przy gimnazjum, gdzie bardzo dużo 

rowerzystów po prostu nie ma gdzie tych rowerów postawić. Takie no takie proste rzeczy, takie porządkowe 

chciałoby się, żeby to było jednak trochę bardziej uporządkowane. To, że gmina wygląda, czyli budynek 

urzędu wygląda jak wygląda no to też wiemy, Szanowni Państwo, nie ma co tego już rozdrabniać Pan Wójt 

też to widzi. Mnie tylko drażni nawet ostatnio gdzieś próbowałem też zainteresować no wjazd na parking dla 

nauczycieli. No jak to wygląda, no? To są takie, takie proste rzeczy. Ja dziwię się, dlaczego 20, 30, 40 m 

kostki nie można wyłożyć w ciągu nie wiem paru dni, tylko trzeba o tym rozmawiać 3 lata, a może więcej bo 



to już praktycznie rozmowa o tym jest bardzo długo, mieszkańcy mają gdzie zaparkować, nie mają jak 

wjechać jak deszcz oczywiście tutaj popada tak no takie rzeczy wizerunkowe Panie Wójcie, od Pana 

oczekuję, żeby no i Pan tego nie widzi? No to trzeba chce żebym ja pisma pisał do Pana w takiej sprawie? 

Pan tego nie widzi jak ma pan to przez okno. No to taki na prawdę nie warte chyba rzeczy, które powinno 

być na tej debacie, ale trzeba o nich powiedzieć, dlatego że no, jeżeli o czymś się rozmawia 3 lata to chyba to 

jest ważna sprawa, ale widocznie no nie dla wszystkich jest ważna i później to wygląda, jak wygląda. Mi 

czego brakuje jeszcze? Panie Wójcie, brakuje mi tak na dobrą sprawę trochę jajawności też na stronie 

urzędu. Kiedyś pytałem Pana o rejestr umów. Rzeczywiście ktoś o tym też już wspominał. Nie dzisiaj akurat, 

ale no to jest taka jawność, rejestr umów, które Pan po tutaj podpisuje, powinny być na stronie urzędu. Nie 

ma rejestru petycji w ogóle, ja nie wiem to jest takie bałaganiarstwo trochę. Jest jakaś nowa strona 

internetowa, ale no przydałoby się, żeby jednak na tym BIP-ie było więcej informacji, takich, które no chyba 

nawet wymaga prawo. To tak w tej sprawie. Szanowni Państwo no właśnie, to jeszcze raz podkreślę, proszę 

zobaczyć, ile ciekawych rzeczy można się dowiedzieć od naszych mieszkańców. Bardzo dziękuję jeszcze raz 

wszystkim mieszkańcom, Pan dr Rogowski, jak zwykle dobrze przygotowany. Ten temat związany z 

Instytutem itp. No to jest ważny temat i ja tutaj prośbę do Pana Aranowskiego, wspominał znaczy pamiętam 

no i tu Pani Beata też o tym wspominała, żeby jeżeli zaczynamy jakiś temat to musimy go dalej prowadzić. 

Była mowa o tym, żeby tutaj jednak Pan zaprosił nawet jakiegoś fachowca, który miałby nam wskazać w jaki 

sposób można jeszcze bardziej tutaj no zadbać o to nasze podzielone płuco Raszyna, żeby stworzyć tego 

chyba park to chodziło o park jakiś krajobrazowy, więc proszę, żeby jak gdyby dalej się coś z tym działo, bo 

jak gdyby od Pana ja w ogóle od Przewodniczącej Komisji oczekuję trochę więcej inicjatyw. Tutaj Pan Jarek 

akurat oczywiście ma dużo pracy i będzie miał dużo, bo taka jest komisja bardzo problemowa, i ale mimo 

wszystko musimy się spotykać i rozstrzygać te różne sprawy i Panie tutaj spróbujmy jeszcze w sprawie tego 

ITP no zadziałać. Szanowni Państwo, no bo tak na koniec tam była mowa o tym, że no właśnie tam instytut 

wiadomo jak się zajmuje tym terenem, ale jak my jako mieszkańcy, ale my jako samorząd to nie będzie 

wybaczane, jak byśmy doprowadzili do tego, że zostanie to w jakiś sposób likwidowane, a tak się może stać, 

jeżeli zabraknie ptaków, jeżeli zabraknie tam zwierząt, to po prostu tego rezerwatu nie będzie. I to jest rola 

samorządu i no tutaj oczekuję też od Pana Przewodniczącego jakiś form, jakiś inicjatyw, konkretnych 

inicjatyw i żebyśmy działali, bo tak rozmawiamy czasami, a później rok czasu w ogóle nic się nie dzieje. I to 

jest w wielu aspektach. Tak to wygląda. Tutaj ktoś wspominał o tym, że tak jakaś Pani tak mieszkanka, że 

Wójt nie odpowiada na pisma, że w ogóle tutaj jakaś jest taka historia. Pan Jarek też o tym mówił. Ja też o 

tym już wcześniej mówiłem, że to jest dziwna sytuacja, że mieszkaniec rzeczywiście pisze pismo do Pana 



Wójta i to wszystko. Wójt czasami się dzieli, czasami się nie dzieli, być może nie musi. Dlatego ja też 

zachęcam pan Jarek zachęca, ja też zachęcam. Nawet miałem napisać o tym trochę szerzej gdzieś może w 

"Naszej strefie" bardzo ciekawej gazecie, która jakoś inaczej też patrzy na te różne nasze sprawy czasami 

przeważnie krytycznie, ale niekoniecznie tak konfliktowo. Ale proszę, bo tak ważne są petycję, ale te pisma 

muszą być tak jak tutaj wspominał Pan Radny, muszą być kierowane i do Biura Rady i do Wójta, bo inaczej 

Szanowni Państwo, Wójt wie, co w trawie piszczy, a Radni w ogóle nie wiedzą o co chodzi. To jest jakaś 

taka dziwna sytuacja. Dlatego proszę żeby były adresowane, chociaż czasami mam tutaj pretensje do Pana 

Przewodniczącego i będę o tym mówił głośno bo te pisma albo docierają tygodniowym, dwutygodniowych 

zdarzały się z miesięcznym, a jedno pismo nawet 2 miesiące było przetrzymywane w Radzie Gminy, dopiero 

Radni dostali. Jak będzie Pan chciał Panie Przewodniczący, to powiem Panu, o którym. A jedno pismo Panie 

Przewodniczący, to w ogóle Pan nam nie chciał go udostępnić chyba, bo nie dostaliśmy, a dowiedzieliśmy 

się o nim przypadkowo na którejś sesji albo z komisji, dopiero wtedy został nam udostępnione, czyli proszę, 

żeby jak gdyby tutaj te pisma docierały na bieżąco, nie kiedy Pan tam, bo Pan pojedzie sobie na urlop, to 2 

tygodnie nie mamy informacji. No tak nie powinno to wyglądać. Ja już to wspominałem w Radzie Powiatu 

wygląda to tak, że pismo przychodzi praktycznie, na drugi rozdysponowana jest do Rad i to jest prawdziwe 

prawidłowa organizacja pracy Rady. Jak ci mieszkańcy mają? Jak my w ogóle mamy reagować szybko na 

jakiś problemy mieszkańców jak Pan przetrzymuje pismo 2 tygodnie. Proszę Pana, żeby Pan zmienił tą 

praktykę, bo ona jest ogólne, jak gdyby tutaj no moim zdaniem jest naganna. W tym wypadku, a nie daj Boże 

miesiąc czasu czekać na pismo. Także no ta organizacja pracy Rady i nie wiem, czy Pan jest tak uparty, Pan 

jak gdyby nie widzi tych takich mankamentów swojego postępowania, ale wydaje się, że z punktu widzenia 

mieszkańców powinno się to zmienić. Ja wciąż jeszcze nie zakończę dyskusji w ogóle, ale na pewno na ten 

czas chciałbym sobie jeszcze dać czas tutaj na przygotowanie jeszcze kolejnych kolejnej formy dyskusji, jeśli 

można. Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo, Panie Andrzeju nie [niesłyszalne] tak na marginesie.... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja tutaj może zabiorę jedno słowo podsumowujące, ale też chciałbym tutaj tego. To znaczy pierwsza rzecz 

Panie Radny Górecki nie można sobie wybrukować szkoły, tak jak niektórzy wybrukowali sobie podwórko, 

to znaczy nie zachowując parametru parametrów powierzchni biologicznie czynnej, ponieważ szkoła ma 

bardzo obciążony ten wskaźnik z uwagi na elementy choćby sztucznej murawy na boisku, w związku z tym 

trzeba pewne elementy niestety pozostawi naturalne i takie, które są biologicznie czynne. Stąd moja tego, że 



to nie jest taka lekkość bytu jaką Pan tutaj przedstawia, że wziąć sobie kostkę i wybrukować. Ja wiem, kto 

tak wybrukował sobie podwórko, że nie ma już na nim praktycznie miejsca między jednym domem a 

drugim, czasami przyjeżdżam i patrzę jak to można, ale to w prywatnych na prywatnych posesjach, czasami 

tak, bywa, że sąsiedzi nie zareagują w odpowiednim momencie i później ta woda zalewa ich z prawda z 

działki sąsiedzkiej. My nie możemy czegoś takiego zrobić, ale chciałbym odnieść do rzeczy zupełnie innej. 

Przedstawić tutaj, bo myślę, że w kolejnych zaraz dyskusjach będzie podnoszony ten sam temat w kółko, to 

znaczy niebilansującej się gospodarki odpadami na terenie naszej gminy. Ja bym prosił tutaj o przedstawienie 

takiego akurat wykazu, jak to się ma w sąsiednich gminach, bo to też jest istotne. Pan Przewodniczący mówi, 

że mówił, że no robił taką analizę, ja też zrobiłem taką analizę, jakbym mógł poprosić Panią Olgę o 

uruchomienie tego tych diagramów że byśmy mogli to ocenić. Bardzo proszę Pani Olgo. Tak i proszę tutaj 

zobaczyć, tak jak Państwo widzicie, mamy tutaj gminy sąsiednie tak jak tutaj było przytaczane wielokrotnie 

u nas jest powyżej 3 000 000 różnicy między dochodami, a wydatkami z na gospodarkę odpadami. I proszę 

zobaczyć Milanówek dużo mniejszy od nas, kwota różnica między dochodami z tytułu opłat od mieszkańców 

a wydatkami to jest kwota ponad 4 000 000 zł. Brwinów no troszeczkę większe od nas, w chwili obecnej 

kwo różnica to kwota 5 498 000 no można powiedzieć 5 500 000 jest tejże różnicy. Gmina Michałowice tutaj 

kwota Michałowice trochę mniejsze, bardziej warte od nas, ale generalnie kwota 2 000 881 również prawie 

3 000 000 zł. Grodzisk Mazowiecki całkiem nieźle tu wychodzi, ponieważ no Grodzisk Mazowiecki jest 

większą znacznie miastem niż Gmina Raszyn, w związku z tym tutaj gminą znacznie większa, w związku z 

tym tutaj kwota 4 500 000 zł no oni jakoś nie szokuje na tle tych tutaj przytoczonych kwot, które tutaj 

pokazałem. Nadarzyn, który ma no to szczęście albo nieszczęście w zależności od tego, kto o tym mówi, że 

jest siedzibą jednej z firm obsługujących to miasto, w związku z tym rzeczywiście zazwyczaj no mają dość 

preferencyjne koszty obsługi. I tutaj tak jak Państwo widzicie, to koszty obsługi Nadarzyna, które wynoszą 

zaledwie 5 766 000 zł. To są elementem, który no pokazuje, że ten Nadarzyn ten niedobór ma tylko na 

900 000 zł. Wiadomo, gdybyśmy cena za odpady była podobna jak u nas to, czy tak jak w Brwinowie, no to 

wtedy o ten ta różnica jeszcze się by się znacznie powiększyła. Piastów tutaj różnica jest stosunkowo 

nieduża, bo rzeczywiście wynosi tylko 800 000 niedoboru, ale wynika to z głównej mierze, że to jest 

zabudowa miejska, gdzie znacznie łatwiej jest o pewną weryfikację osób korzystających z tego systemu. 

Czyli reasumując, jeśli Państwo dokładnie zobaczycie na naszym terenie, nie jesteśmy ani liderem ani gminą, 

która tutaj, w jakiś sposób negatywny wyróżnia się na tle innych gmin, bo i Micha Milanówek i Nadarzyn i 

przepraszam Brwinów i Michałowice, to każdy właściwie każda praktycznie z gmin ponosi koszty, czyli 

dokłada do systemu gospodarki, odpadami. My na terenie Gminy Raszyn, oczywiście ruch uruchomiliśmy 



działania krzyżowe, to znaczy takie, które dają nam możliwość kontroli zużycia wody i osób, które są w 

deklaracji wpisane do deklaracji tych tzw. śmieciowych. Jak również oczywiście ewidencję ludności, gdyż 

no zdarza się, że w danym mieszkaniu z takich, czy innych przyczyn zaczyna przybywać mieszkańców, a 

jednocześnie nie jest zmieniana ta deklaracja i w takim dość prosty sposób przypomnienia do tych 

mieszkańców o konieczności aktualizacji deklaracji śmieciowej deklaracji o odpadach rzeczywiście przynosi 

to skutek, bo wielu z tych mieszkańców weryfikuje i przynajmniej po pewnym czasie wprowadza zmiany. 

Jeśli robi to na własny własne że tak powiem z własnego tutaj sam z siebie, no wtedy nie są że tak powiem 

stosowane żadne sankcje, jeśli okazuje się, że no my w ramach postępowania, urząd w ramach postępowania 

stwierdzi tę różnicę między faktycznie zamieszkującymi, a zdeklarowanymi osobami, wtedy no do czasu, 

czyli również staramy się określić od długiego okresu czasu, ma to miejsce i w wielu przypadkach no dana 

osoba musi zapłacić zaległości, również te, które wynikają z poprzedniego okresu. I nie będę ukrywał na 

dzień dzisiejszy oczywiście, no jesteśmy na styk między kosztami a wpływami. Badamy bardzo dokładnie 

właściwie co miesiąc, tak jak przychodzą rozliczenia od firmy od operatora. Tak badamy to jak to się ma do 

przychodów, które mamy z tego tytułu. Nie będę ukrywał, że to nie jest powiedzmy taki element, który daje 

możliwość, daje gwarancję, że nie będziemy w tym roku dopłacać, no ale myślę, że nawet zmniejszenie tych 

dopłat w stosunku do roku ubiegłego dałoby nam już możliwości powiedzmy pewnej satysfakcji z tych 

działań, które robimy. Tak jak Państwo tutaj widzicie, no jest to system nieszczelny, ponieważ no oparty jest 

na dobrowolności i prawdomówności, na uczciwości no różnie to bywa i czasami dla dosłownie kilku 

kilkunastu kilkudziesięciu złotych już można niektórzy sprawiają, że no ulegają i poświadczają nieprawdę w 

tych deklaracjach. Ja chciałbym tutaj też nadmienić, że w ostatnim czasie zresztą rozgorzała dyskusja wśród 

włodarzy miast, jak również gmin, jeśli chodzi o ten system, ponieważ wszystkie gminy nie tylko te 

podwarszawskie, ale i pozostałe w większości w Polsce mają z tym olbrzymi problem, dlatego no niektóre 

związki gmin, no proponują pewne zmiany w systemie, żeby jednak te ten system był bardziej bezpośredni, 

czyli mniej opierał się na pracy urzędników i gminy, a bardziej indywidualnie na właścicielach 

poszczególnych nieruchomości, no ale zapisy ustawy, która obowiązuje przynajmniej na dzień dzisiejszy 

takiej możliwości przełożenia z powrotem ciężaru odbioru odpadów nie pozwalają, żeby przełożyć ten ciężar 

na właścicieli nieruchomości. Ciągle to musi zgodnie z ustawą robić gmina. Dlatego myślę, że teraz w 

ostatnim czasie patrząc po ilości nowo składanych deklaracji i korektach, które są robione, no jest jakiś taki 

symptom tego, że jednak jakaś refleksja wśród mieszkańców następuje i mieszkańcy zaczynają bardziej 

uczciwie i w sposób taki rzeczowy do tego podchodzić, czyli również uwzględniać te zmiany, które zachodzą 

u nich w domach, w rodzinach uwzględniając to, że czasami pojawia się choćby nowy mieszkaniec, którego 



należy w deklaracji również ująć. Nie będę ukrywał, że no to półrocze, czyli koniec czerwca i faktura, która 

spłynie od operatora, będzie nam dawało możliwość zobaczenia w perspektywie rok do roku, jak również 6 

miesięcy do 12 miesięcy przeprowadzić taką analizę i zobaczyć, na ile ten niedobór w tym roku może 

nastąpić. Tak jak mówię dalej, dokładamy wszelkich starań, żeby ta różnica była możliwie jak najmniejsza. 

Proszę zobaczyć, że no Gmina Raszyn no niestety to jest mówię niestety, ponieważ wszystkie gminy mają 

ten problem, ale nie odbiega od tych standardów, które niestety są w innych gminach. My również cierpimy 

z tego powodu, czyli musimy dofinansowywać system gospodarki odpadami. Ale no proszę Państwa jest to 

możliwe, zgodne z prawem, jeśli chodzi o ustawę o finansach publicznych. Pamiętam również gminy, które 

dofinansowały tak powiem do kosztów opłat za wodę i ścieki i takie dofinansowania były robione. My jako 

gmina również kiedyś podjęliśmy taką uchwałę, żeby dofinansować pewne wzrost kosztów za wodę i ścieki i 

takie dofinansowanie do tych opłat do tych taryf było. Będziemy robić wszystko powiem szczerze nie ma z 

takiego idealnego tutaj systemu, który by dawał możliwości, zwery niwelowania do zera tej różnicy no a też 

zdajecie sobie Państwo sprawę, że zniwelowanie w drugą stronę jest tutaj też niedobre, no bo gmina również 

nie powinna zarabiać na swoich mieszkańcach. To jest kolejna rzecz, którą na, którą chciałbym Państwu 

zwrócić tutaj uwagę. Robimy wszystko, jeżeli jesteśmy też otwarci na dyskusję ze strony Państwa Radnych, 

żeby modyfikować ten system, nawet, przechodząc na wodę, chociaż tak jak Państwo wiecie, wg nowych 

zapisów ustawy no przejście na wodę dawałoby duże możliwości, zwłaszcza tym, którzy mają największą 

ilość zarejestrowanych, tak powiem domowników. Z różnych przyczyn również tych, którzy są 

zarejestrowani, gdyż po prostu wynajmują lokale w danej na danej nieruchomości. Tyle gwoli tego. Ja 

chciałbym żeby się Państwo zapamiętali ten te wykresy, one są zrobione na podstawie danych, które były w 

sprawozdaniach z wykonania budżetu za rok 2021, czyli to są najświeższe dane z tych gmin. Tyle ode mnie. 

Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Sławku, proszę poprowadzić dalszą część obrad sesji. Przekazuje Pan prowadzenie za chwilę będzie 

głos dla Pana, a teraz głos ad vocem dla Pana Radnego Góreckiego. Panie Sławku jest Pan obecny?  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, ta godzina ja, chyba już niedługo wie Pan. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Za chwileczkę będzie Pan[niesłyszalne] 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Bardzo proszę, tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

...o to mi chodzi 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

...bo nie ukrywam, że... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze. Oczywiście. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Po tylu godzinach nie wiem, na ile ja w stanie będę jeszcze poprowadzić... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

[niesłyszalne] 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ale oczywiście bardzo proszę. Teraz ma głos Pan Andrzej Górecki. Bardzo proszę. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panie Sławku. Pan się trzyma, Panie Sławku, da Pan radę. Ja tutaj do Pana Wójta trochę złośliwe. 

Panie Wójcie czy Pan chce powiedzieć mieszkańcom Gminy Raszyn i nam Radnym, że Pan nie może 

wybrukować wjazdu na parking? To jest pytanie. I tam jest największe, że tak powiem bajzel związany z 

tymi dziurami. Druga sprawa Panie Wójcie, co do tej polityki śmieciowej. Tutaj wiemy dobrze, że za śmieci 

w tym roku to będziemy płacić raczej nie z ryczałtu, tylko od wagi. Czyli tutaj chyba może być no niezła 

niespodzianka, ale to się jeszcze może okazać. Jeszcze mam pytanie do Pana Wójta: czy Pan widzi potrzebę 

my o tym rozmawialiśmy, ale czy Pan w ogóle w tej chwili ma już wyklarowane stanowisko, bo może Pan na 

większą wiedzę, na pewno ma Pan większą niż my Radni ze względu ma Pan dostęp do dokumentów. Czy 

my widzimy jako urząd jako samorząd, a Pan jako Wójt tutaj potrzebę budowy nowej oczyszczalni ścieku 

jak jak Pan mówił, zaczyna być trochę już i żebyśmy nie byli na początku przyszłych kadencji, być może nie 

my, ale inni Radni następna kadencja nie będzie w ogóle zaskoczona daną sytuacją i czy nie należy już teraz 

pod przedsięwziąć kroki. Jeszcze raz pytanie, czy my nie powinniśmy budować nowej? Czy jednak tak jak 

Pan wskazywał, rozbudować tylko tą w Falentach? I co się dzieje z koncepcją jak gdyby w tej sprawie? 

Bardzo proszę o odpowiedź. 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja dokładnie mówiłem o tym przy raporcie o stanie Gminy, gdy omawiałem raport o stanie Gminy. Ja w 

odróżnieniu, od których nie będę się powtarzał w kółko i mówił tego samego. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ale ja chciał znać Pana zdanie, a nie.... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Pan usłyszał moje zdanie podczas raportu. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju, to Pan się zgłosił ad vocem... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie, rozumiem, że Pan nie chce Pan powtórzyć tak? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Nie, po prostu uważam, że powtarzanie w kółko w momencie, kiedy jest pracujemy już 13 godzinę, no jest 

rzeczywiście bez sensu. Proszę Państwa, jeżeli karzecie mi powtarzać te 13 godzin... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Już dawno, by Pan powiedział Panie Wójcie dobrze nie chcę. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

...od początku, to jest paranoją.... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

.... naprawdę proszę Państwa. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja nie będę pytał, bo już dawno by Pan odpowiedział, ale skoro nie to nie. To proszę odpowiedzieć, czy 

wjazd na parking, to jest jakiś wielki problem dla Pana i biologicznie przez, że tak powiem, będziemy tutaj 

mieli problem. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Bilans, jeśli chodzi o powierzchnie biologicznie czynną na pewno byłby naruszony, jeśli wybrukowany 

byłby parking dla nauczycieli. 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Wjazd na parking Panie Wójcie, wjazd na parking. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Proszę Pana co to znaczy wjazd na parking? Co to ma znaczyć? 2, 3, 10, 20, 50 m², no proszę... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Tam potrzeba chyba 10 Panie Wójcie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

O czym Pan mówi?.. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze, Panie Wójcie, widocznie dla Pana to nie jest problem. Dziękuję. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję proszę Państwa rozmawiamy niby o raporcie i ja teraz moja kolej jest oczywiście, bo zgłosiłem się 

do dyskusji pewnie nic nowego nie powiem. Jak tutaj do przez te 13 godzin nic nowego nie padło, oprócz 

tego, co powtarzamy, to przez cały rok, 2 lata, 3 lata, bo ja tutaj nie zauważyłem, ani jednej nowej kwestii 

podniesionej w dzisiejszej dyskusji. Przetam przeczytam Państwu coś takiego: sesja Rady Gminy akurat 

Michałowice, ale nie o te Michałowice chodzi. Godzina 13:07 rozpoczęcie sesji, godzina 13:35 zakończenie 

prezentacji raportu, godzina 13:39 dyskusja, 13:40 uchwała w sprawie udzielenia wotum zaufania Wójtowi, 

godzina 13:50 uchwała w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi. Proszę Państwa [śmiech] 40 nie wiem 5 

minut, 50 minut trwała sesja i dyskusja. Proszę Państwa ja się temu przysłuchiwałem tam rzeczywiście może 

to było za krótko. My mówimy, że powinniśmy dłużej dyskutować, ale niech mi ktoś powie, co z tej 

dzisiejszej dyskusji nowego wynika? Przecież my na każdej sesji mówimy ciągle to samo. Zacznijmy od tego 

raportu, jeszcze krótko odniosę się do tego raportu. Jaki ten raport powinien być. Proszę Państwa no każdy z 

nas ma inne oczekiwania, jeden chciałby, żeby się znalazło to, drugi co innego itd. proszę Państwa ustawa, a 

konkretnie artykuł 28aa ppkt 3 nadaje daje Radzie taką możliwość, że Rada może w drodze uchwały określić 

szczegółowe wymogi, jakie powinien zawierać raport i tam ja mówiłem o tym rok temu trzeba było 

powinniśmy rzeczywiście podjąć taką uchwałę, jeżeli chcieliśmy co w tym raporcie miało być i taką uchwałę 

podjąć i rzeczywiście teraz wymagać, dlaczego tego nie ma. No każdy, że tak powiem z Wójtów pisze, jakby 

czy tam z Wójtów no tak Urząd Wójta pisze w raporcie to, co uważa najsłuszniejsze. Tutaj były takie, padały 

zarzuty, że brakuje tej takiej analizy porównawczej. Proszę Państwa, no ale analiza porównawcza konia z 

rzędem temu, który Wójt, pisząc raport o stanie gminy, na podstawie którego będzie mu udzielane wotum 



zaufania, tak? wybierze do tego raportu porównawczego czy do tej analizy porównawczej gminy lepsze od 

swojej? No proszę Państwa nie okłamujmy się, nie bądźmy dziećmi. Każdy jeżeliby w ten sposób robił to i 

tak wybierze te gminy, które będzie będą, że tak powiem troszeczkę słabsze albo przynajmniej równe. Mało 

tego, tam jeszcze będą wybrane odpowiednie parametry. Mieliśmy dzisiaj proszę Państwa dobry przykład. 

Pierwszą zabiera mieszkanek, która zabrała głos była Pani Katarzyna Klimaszewska, która porównywała 

gminy, a po 10 czy tam 15 wystąpieniach robiła to Radna Sulima-Markowska. Porównywała również te same 

gminy, tylko Państwo zauważyliście, że z jednego porównania wynikało co innego, że nasza gmina jest 

bardzo dobra czy dobra, a z drugiego, że jest "ba" czy bardzo zła. No i tak to wygląda proszę Państwa no nie 

można w ten sposób jakby, że tak powiem podchodzić do sprawy, bo te analizy porównawcze one są, gdyby 

były jakieś szczególne jakieś takie uwarunkowania, które gminy porównywać, które parametry w danej 

gminie porównywać, no nie można zarzucać Wójtowi czy Samorządowi tego, że gmina w Michałowicach, 

która ma 10 000 000 mieszkańców pracujących, dostarcza więcej podatku PIT, jak gmina Raszyn, która ma 

20, 12 000 000 no tego nie można cokolwiek zarzucić. Jaki wpływ ma Wójt, czy my jako Rada na to, ile nasi 

mieszkańcy zarabiają i odprowadzają podatków? Tylu jest zameldowanych, koniec kropka, więc nie można 

w ten sposób tego, że tak powiem w ten sposób przedstawiać. Proszę Państwa no tutaj padło takie nie wiem, 

przez mojego przed przedradnego, który był moim przedmówcą takie oskarżenie, że Wójt czy gmina 

zostawiła ruinę ośrodka zdrowia. Po pierwsze, że nie zgadzam się, że to jest ruina, to jest po prostu zużycie 

chyba normalne zużycie w wyniku właśnie tego dwule kilkuletniego czy kilkunastoletniego nawet 

użytkowania, ale z drugiej strony proszę Państwa w zdaniu odrębnym Radnych jest zarzut, że Wójt w ogóle 

wydawał pieniądze na utrzymanie tego ośrodka. Tam 109 000 zostało wydanych. Co by było, gdyby tych 

pieniędzy nie wydał, to by rzeczywiście była ruina. No nie można w ten sposób podchodzić do tej samej 

sprawy. Tutaj przez mieszkańców, czy przez Państwa Radnych tutaj często mówimy, jak ta nasza gmina jest 

zła, tylko nie rozumiem, czy nieprzyjazna mieszkańcom czy no różne rzeczy tu są zarzucane przez 

mieszkańców. Ja myślę, że przez mieszkańców to mniej, tylko przez nas Radnych samych takie zarzut 

najwięcej padają, bo skoro ta gmina jest taka zła, dlaczego w tej gminie działki są tak drogie, a właściwie 

najdroższe? Dlaczego tyle się buduje mieszkań, deweloperzy budują jeden przez drugiego i to słabe, a 

mieszkańcy to kupują, no przecież to niepokój to nie jest budowane, tylko po to, żeby to se stało tylko 

kupują, czyli chcą mieszkać w tej gminie i widzą tutaj jakieś, że tak powiem plusy zamieszkania w tej 

gminie, więc nie można tak wszystkiego, że tak powiem od początku do końca, że tak powiem krytykować. 

Sprawa bezpieczeństwa, oczywiście w tych gminach podwarszawskich pewnie wszędzie te bezpieczeństwo 

się nie polepsza, ale ja pamiętam, jak długa była walka o ten monitoring. Już dzisiaj mówimy, że ten 



monitoring nic nie da. Właśnie najpierw się koniecznie dopominamy. Ja byłem przekonany od samego 

początku, że ten monitoring proszę Państwa no nie da się wszystkiego skamerować, tak. No nie ustawimy, by 

dobrze możemy poprawić bezpieczeństwo na rynku w Raszynie, tak, ale tylko tyle tak, a gmina przecież to 

nie jest tylko rynek tu w Raszynie, czy park w Raszynie, tylko to jest jednak kilka miejscowości, trza by było 

wszędzie prawda, bo ci to, że tak powiem mają rozrabiać czy rozrabiają, no tak powiem i to bezpieczeństwo 

nam tutaj zakłócają kwestia jest tylko się przeniesienia spot z miejsca, gdzie są kamery w miejscach, gdzie 

tych kamer nie ma, więc w ten sposób tutaj nie ma. Proszę Państwa tutaj jeszcze była poruszana sprawa brak 

mieszkań komunalnych. Proszę Państwa no rzeczywiście tych mieszkań brakuje, ale ja nie słyszałem tutaj 

jakiś konkretnych wniosków wcześniej, żeby złożonych do budżetu gminy na wybudowanie kolejnego domu 

komunalnego, który by obejmował jakieś mieszkania socjalne, komunalne itd. a przeciwnie jak podjęliśmy 

decyzję o budowie domu komunalnego w Podolszynie no pojawiło się wiele głosów przeciwnych, że 

powinniśmy z tego zrezygnować i w ogóle tego nie budować tak, no rzeczywiście można i w ten sposób tak 

mówić, że tych mieszkań brakuje i zawsze będzie brakowało to się nie da tak, chyba że tak powiem tego tak 

poprowadzić tej gospodarki mieszkaniowej, żeby nie było chętnych na mieszkania komunalne dosyć 

atrakcyjnych miejscach. Zresztą tak jak w naszej gminie się buduje. Tutaj była podnoszona ta kwestia tego 

dużych środków zewnętrznych, które udało się w 2021 roku pozyskać, to rzeczywiście imponująca kwota, 

ona była, że tak powiem pozyskana aż z 13 instytucji, a realizowana była aż z tych środków z tym 

dofinansowaniem ponad 36 projektów, ale jak się okazuje, to rzeczywiście tutaj jak jedna z Pań Radnych 

mówiła, to wcale nie jest takie dobre. No ja tego też nie rozumiem, dlaczego jest niedobre, jeżeli się dostaje, 

czy pozyskuje środki z zewnątrz, bo ktoś tam będzie miał jakieś widzimisię. No nie patrzmy, co kto jakie ma 

ważne że z tego są pieniądze i że coś dla tej gminy jednak rzeczywiście budujemy. Proszę Państwa ja już 

rzeczywiście po tylu tych godzinach, tak jak powiedziałem, po pierwsze, że jest zmęczony, zresztą to już ten 

wiele więcej, tutaj rzeczywiście nie można dodać, bo mówimy o tym, o czym mówimy już od kilku lat 

właściwie, od początku tej kadencji, właściwie te sesje nasze niewiele się różnią, przeważnie są te same 

tematy podnoszone i te same stanowiska prezentowane jak tutej widzieliśmy. Także ja w tej chwili ze swojej 

strony już zakończyłem. Widzę, że się zgłosiła Pani Radna Teresa Senderowska ad vocem oczywiście. 

Bardzo proszę. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja chciałabym tylko jedno się odnieść ponieważ Pan stwierdził, że po mojej wypowiedzi wskazywałam może 

nie wywołał mnie Pan z nazwiska, ale ja mówiłam, że wydaliśmy 109306złoty 40 gr na utrzymanie budynku 

w roku budżetowym '21. Natomiast powiedział Pan, że to jest zarzut. Oczywiście my jako Członkowie 



Komisji Rewizyjnej, musimy badać celowość wydatkowanych kwot. Natomiast w moim zdaniu, w naszym 

zdaniu odrębnym może ja zacytuję wraz z Radną Beatą Sulimą-Markowską podkreśliłyśmy że aby 

nieruchomość mogła być utrzymała w stanie niepogorszonym, konieczne było napiętrzenie tych kosztów. 

Niemniej jednak wydatkowane kwoty nie służyły w rzeczywistości mieszkańcom naszej gminy, którzy nie 

korzystali w 2021roku z budynku, w którym mieściło się dawniej centrum medyczne, i który to budynek w 

okresie całej epidemii był zamknięty. Także proszę nie manipulować moją wypowiedzią. Ja zawsze w formie 

pisemnej szczegółowo opisuje swoje zdanie odrębne. Ja nie robię zarzutu tego typu, że w ogóle nie było 

potrzebne wydatkowanie tych kwot, tylko wyraźnie w formie pisemnej wskazuje, jakie mam zastrzeżenia w 

tym zakresie.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Było celowe czy niecelowe? 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Odczytałam proszę Pana, nie będę drugi raz wchodziła w spory bo mieszkańcy nie chcą słuchać sporów, 

tylko danych i rzeczowej dyskusji. Ja już Panu odpowiedziałam. Nie zamierzam po raz trzeci czytać 

akapitów, które są zawarte na w naszej pisemnej formie w zdaniu odrębnym.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Nie, ja również czytałam ten raport, dlatego czytam takie stwierdzenie: "Reasumując, stwierdzamy 

niecelowość wydatkowanej wyżej wskazanej kwoty" 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Proszę Pana, ale wyrywa Pan zdanie... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Nie wyrywam zdanie tylko czytam raport. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Zdania, natomiast nie cytuje Pan całość... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Całe zdanie przeczytałem Pani. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Jeszcze raz podkreślam, żeby nieruchomość mogła być utrzymana w stanie niepogorszonym konieczne było 

ponoszenie tych kosztów, niemniej jednak wydatkowane kwoty nie służyły w rzeczywistości mieszkańcom 

naszej gminy, którzy nie korzystali w tym roku z budynku. Jasna wypowiedź, jasne stanowisko. 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Jak się okazuje to właśnie nawet jasne stanowisko nie może być do końca jasne. Dziękuję Pani bardzo. 

Kolejna osoba, która się zgłosiła do dyskusji to jest Pan Radny Andrzej Zawistowski. Bardzo proszę o 

zabranie głosu.  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję serdecznie. Szanowni Państwo, zgodnie z obietnicą chciałem na początku udzielić prawdziwej 

odpowiedzi Panu Ministrowi Gasparskiemu, o co chodzi z tym wyposażeniem centrum medycznego? 

Wyposażenie ruchome: meble, aparaty i sprzęt medyczny budynku ośrodka zdrowia przy ulicy 

Poniatowskiego 18a w Raszynie zostało na podstawie zawartych w dniu 2 stycznia 2020 roku umowy 

dzierżawy przekazane Centrum Medycznemu Judyta Sp. z o.o. do dnia 31 marca 2020 roku. Wartość 

rynkowa wyposażenia zgodnie z operatem szacunkowym wynosiła 309 052 złote i 20 gr netto. Czynsz netto 

ustalony w umowie dzierżawy wynosił 2200 złotych za jeden miesiąc. W dniu 19 marca 2020 roku Wójt 

Gminy Raszyn wydał zarządzenie nr 43/2020 w sprawie ogłoszenia pisemnego przetargu nieograniczonego 

na oddanie w dzierżawę tego wyposażenia, po czym kiedy dzierżawą wyposażenia zainteresował się no 

Warszawa Ochota to w dniu 26 marca odwołał przetarg, po czym podpisał w dniu 31 marca 2020 roku aneks 

nr 1 do umowy dzierżawy z dnia 2 stycznia 2002, '20 roku przedłużając okres obowiązywania do dnia 

31 grudnia 2020 roku. Szanowni Państwo, tutaj jeden dokument adresowany, przesłany do Pana Zbigniewa 

Tokarza: "Witam w związku z ogłoszonym przetargiem nieograniczonym na oddanie w dzierżawę 

wyposażenia urządzeń i sprzętu medycznego stanowiącego własność Gminy Raszyn z przeznaczeniem na 

wykorzystanie do prowadzenia działalności leczniczej na terenie Gminy Raszyn oraz w nawiązaniu do 

rozmowy telefonicznej zgłaszam chęć obejrzenia proponowanego mienia przez przedstawiciela Warszawa 

Ochota. Proszę o informację, czy w dniu jutrzejszym tj. 25 marca o godzinie 12:00 jest to możliwe lub w 

czwartek 20 marca. Proszę o informację zwrotną na e-mail lub telefonicznie. Kierownik Działu 

Administracyjno- technicznego". Odpowiedź Od Pana Tokarza, długi wstęp dotyczący covidu "z tych 

względów nie jest możliwe udostępnienie sprzętu do obejrzenia". To jest Szanowni Państwo, czy pannie tutaj 

Wiktorze korespondencja dotycząca tego sprzętu. Jak widać, kiedy Dyrektor Zakrzewski chciał 

wydzierżawić sprzęt był on już w dyspozycji "Judyty", a jak chciał go zobaczyć to okazało się, że jest to 

niemożliwe i odwołano przetarg, dlatego że ten sprzęt już był wtedy w "Judycie". 

A to, o czym mówił Wójt, to była propozycja wynajmu tych ochłapów, których nie chciał nawet Dr. 

[niezrozumiałe], które potem zostały upchnięte w budynku byłego gimnazjum. Także taka jest faktyczna 

sytuacja, jeżeli chodzi o ten sprzęt, stanowiący własność Gminy Raszyn. Jednocześnie chciałbym tutaj 



sprostować jedną Pana wypowiedź, która została zapewne podyktowana tym, że w tej kwestii też otrzymał 

Pan błędną odpowiedź. Podziękowanie za ochronę ptaków nie należą się Wójtowi. Nie chciałbym tutaj 

wracać do tematu słynnych spotkań Wójtów z Dyrekcją itp. Chcę tylko powiedzieć, że podziękowania należą 

się Panu dr. Wojciechowi Rogowskiemu i całej rzeszy mieszkańców, którzy społecznie zajmują się ochroną 

nie tylko ptaków, ale i całego rezerwatu i falenickich zabytków. Muszę przyznać, że przez długi czas 

zastanawiałem się czy zabrać głos w tegorocznej debacie. I nie dlatego, że nie mam nic do powiedzenia, ale 

dlatego, że pamiętam jak te debaty o stanie gminy wyglądały w latach ubiegłych. I tak samo wyglądała 

tegoroczna debata na samym początku. Zamiast poważnej dyskusji o naszym wspólnej gminie, o 

osiągnięciach, no ale i o porażkach, o sukcesach ale i o problemach, mieliśmy wyreżyserowany jak co roku 

pokaz gadulstwa Wójta przy wykorzystaniu jego podwładnych. W mojej ocenie były to poniżające 

Dyrektorów Szkół, Centrum Sportu Raszyn, Centrum Kultury Raszyn, Dyrektorów Przedszkoli. Powiem 

otwarcie usta. Gdzie te szanowane, przez naszą społeczność osoby były zachęcane do zadawania pytań 

Wójtami w stylu: Dlaczego Pan Wójt uważa, że w naszej gminie jest tak dobrze? Tak jakby dyrektor gminnej 

instytucji nie miał prawa w ciągu roku w gabinecie Wójta zadać Wójtowi pytania. Czyli albo mamy ustawkę, 

albo Wójt traktuje dyrektorów z pogardą i wyższością nie godząc się na zadawanie pytań w ciągu całego 

roku. Okazuje się, że jedyną okazją, aby dyrektorzy mogli Wójtowi zadać pytanie jest sesja absolutoryjna. 

Przyznam się szczerze, że jeszcze mniej miałam ochotę na tę debatę, gdy poznałam listę osób, tych samych 

osób, co przez ostatnie lata, które tak samo jak w latach poprzednich zadawały pytania Wójtowi, a Wójt 

godzinami opowiadał to, co wszyscy słyszeliśmy wielokrotnie i znamy to na pamięć. 

I ta forma pseudo debaty spowodowała, że traciłem naprawdę zainteresowanie udziałem w tej szopce, gdyż 

czas mieszkańców i Radny ma być poświęcony na debatę, a nie na pokaz oratorki jednej osoby. Zmieniłem 

zdanie w momencie gdy w sposób bezpardonowy Wójt zaplecza Warszawy zaczął atakować mieszkańców, 

którzy ośmielili się wypowiedzieć krytyczne zdanie na temat jego działań, czy raczej braku tych działań. Ma 

to jednocześnie działanie zastraszające "pamiętajcie, w przyszłym roku też jest debata, a jak weźmiecie w 

niej udział, to ja was również zniszczę, a do wyborów coraz bliżej". Powiedziałem o Wójcie zaplecza 

Warszawy. Jednym z ważnych elementów tworzenia wspólnoty, Szanowni Państwo jest kształtowanie 

lokalnego patriotyzmu, dumy, że jest się z Gminy Raszyn. Tymczasem w raporcie o stanie Gminy Raszyn, 

czytamy, że jesteśmy zapleczem Warszawy. Ja się nie czuję niczyim zapleczem i myślę, że mieszkańcy też, 

ale skoro taka jest wola Wójta, to pozwolę sobie od dzisiaj tytułować Andrzeja Zarębę, Wójtem zaplecza 

Warszawy, bo ja takim sformułowaniem poczułem się urażony. Zacznijmy jednak od podstaw, jeżeli chodzi 

o debatę. 



 

Według Słownika Języka Polskiego debata to poważna i długa dyskusja na ważny temat. Najważniejszą 

częścią definicji słowa debata jest określenie jej jako dyskusji. To forma dialogu, w którym przedstawiamy 

na ogół odmienne tezy, by móc wysnuć rozmowy najlepsze rozwiązania w jakiś kwestiach. Najczęściej 

dotyczy ona poważnych tematów np. politycznych lub społecznych. Czyli debata to poważna dyskusja. W 

przypadku debaty o stanie gminy powinna to być poważna dyskusja o tym, w jakim stanie znajduje się nasza 

gmina Raszyn. Tymczasem w przypadku dyrektorów naszych instytucji, urzędników itd. w tym roku 

początek debaty zmieniono na teleturniej. Urzędnik czy dyrektor zadaje pytanie. Wójt zaskoczony pytaniem, 

którego treść znał przed jego zadaniem, przez pół godziny udziela odpowiedzi nie na temat, ale taka 

elokwencja ładnie wygląda w monitorze. Tylko czy o taką debatę, Szanowni Państwo, nam chodzi? Zarówno 

wójt jak i my, radni, zostaliśmy wybrani przez mieszkańców, aby dbać o gminę, o jej rozwój i mieszkańców, 

a nie po to, aby robić sobie takie pośmiewisko, z powagi debaty o stanie gminy. Właśnie ta szopka, 

wykonywana przez wójta i jego podwładnych, przekonała mnie, aby jednak w tej debacie zabrać głos, jako 

swoista przeciwwaga do lekceważącego podejścia do debaty i poważnego potraktowania dyskusji o naszej 

gminie. Na początek postawmy sobie pytanie czy nasza gmina idzie w dobrym czy w złym kierunku? 

Niewątpliwie, wiele spraw uległo poprawie. Nie można zatem wszystkiego krytykować, ale zmarnowany 

został czas na określenie kierunku rozwoju Raszyna. Przez długie miesiące, razem z Radną Beatą Sulimą–

Markowską, wnosiliśmy do Rady i wójta o przystąpienie do sporządzania podstawowego dla gminy 

dokumentu, czyli strategii rozwoju gminy Raszyn. Dokumentu, który powinien być nadrzędnym prawem, a 

takie dokumenty jak studium uwarunkowań i miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego powinny 

być z nim spójne czy wręcz mu podległe. Przez rok słyszeliśmy od wójta, że nie ma teraz obowiązku 

sporządzania takiego dokumentu, że nie jest potrzebny. A kiedy wreszcie przystąpiono do jego 

przygotowywania, kiedy później przedłużano czas na przygotowanie jego projektu, dostaliśmy coś, co 

okazało się totalnym bublem. Otrzymaliśmy dokument sporządzony metodą kopiuj-wklej, a jedynym 

rozbudowanym akapitem jest promocja Centrum Sportu Raszyn - prawie 2 strony. Jest to zapewne 

przypadkowy zbieg okoliczności, że pełnomocnikiem wójta do spraw tworzenia tej strategii jest Dyrektor 

takiej instytucji. A nie ma nic lepszego przecież, jak stara zasada, "Mamo, palą nas". Dzisiejsza sesja nie jest 

niewątpliwie momentem do żadnej dyskusji o strategii. Po przeczytaniu raportu o stanie gminy miałem 

nadzieję, że chociaż w projekcie strategii znajdę odpowiedzi na pytanie, w jakim kierunku idzie gmina, gdyż 

raport nie zawiera żadnych konkluzji. Jest zlepkiem informacji bez wniosków końcowych. Poza tym nie 

wiem, co to jest prezydium rady lub sesja nadzwyczajna. Widocznie autor raportu zna jakąś inną ustawę o 



samorządzie gminy niż ja, ale za to w raporcie jest dużo fajnych fotografii. Z tego względu sięgnąłem jednak 

do projektu strategii. Co prawda chciałem odnieść się w kilku punktach do tej pseudostrategii, ale jest ona tak 

chaotyczna, że musiałbym poświęcić tygodnie, aby dojść do jakichkolwiek wniosków. Jak wygląda ten 

projekt? W sferze społecznej mamy listę zabytków, a Pałac w Falentach płynnie przechodzi na temat 

seniorów. Nie wiem, czy autor tego opracowania zalicza z jakichś nieznanych powodów seniorów do 

zabytków. Jako placówki zdrowotne mamy podany komisariat policji w Raszynie. Ja wiem, że kiedyś milicja 

potrafiła uzdrawiać, ale nie sądziłem, że ta medyczna praktyka jest dalej kontynuowana. Niewątpliwie, 

bardzo duże znaczenie dla rozwoju naszej gminy ma tabelka z ilością widzów w kinie. Dowiadujemy się z 

niej, że w 2020 roku w kinie było 435 713 osób. Ponieważ mieszkańców tych zameldowanych na stałe jak i 

na pobyt czasowy jest w gminie 21 971 osób, to znaczy, że każdy z nas, nawet niemowlak, był w kinie 20 

razy. Zapewne autor opracowania chciał pokazać, że mieszkańcy naszej gminy są bogaci, gdyż statystyczny 

Polak do kina chodzi niewiele ponad jeden raz w roku, a naszego mieszkańca stać na pobyt w kinie, co dwa 

tygodnie. W tym pierwszym punkcie, dotyczącym spraw społecznych zobaczymy 20 tabel i wykresów, ale 

nie udało mi się poznać analizy dokonanej na podstawie danych statystycznych. Zresztą tak samo jak i w 

raporcie o stanie gminy. Za to dowiedziałem się, że od wschodu nasza gmina nie graniczy z żadną inną 

gminą. Wychodzi na to, że od wschodu mamy granicę państwową z Białorusią. W sferze gospodarczej 

dowiedziałem się, że jesteśmy gminą znaną z przyjaznego klimatu doinwestowania, dlatego mamy ponad 

dwudziestoprocentowy spadek miejsc noclegowych Gmin. Dowiadujemy się, ile podmiotów wpisało się do 

Regonu, ale nie dowiadujemy się, ile się wykreśliło. Ale powiem szczerze, że sfera przestrzenna po prostu 

powaliła mnie z nóg. Mamy więc podane zużycie wody i gazu na mieszkańca, mamy ilość druhów z OSP i 

mamy jedną bardzo ważną tabelę. Jest nią wykres powierzchni gruntów leśnych. Nie dowiadujemy się, jak 

zmienia się na przestrzeni lat struktura dróg, ile gruntów rolnych nam ubyło, a ile przybyło pod budownictwo 

jedno i wielorodzinne oraz pod hale magazynów, ale wiemy, ile mam lasu. Dlaczego o tym wszystkim 

mówię? Gdyż tak naprawdę nie mamy danych, w jaki sposób i w jakim stopniu zmienia się nasza gmina, a 

bez wiarygodnych danych nie możemy, nie tylko stworzyć strategii rozwoju, ale także ocenić w jakim stanie 

jest nasza gmina. Dlatego tak trudno jest wypowiadać się na temat raportu o stanie gminy. Owszem, 

otwieram raport i czytam "Sukcesy i osiągnięcia gminy i mieszkańców: szóste miejsce w rankingu Gmina 

dobra do życia". Nie szóste, a siódme. Szóste mamy w kategorii strefa podmiejska, ale nie czepiajmy się. 

Było już dzisiaj kilka porównań. Ja nie jestem takim wielkim specem, aby samodzielnie sporządzać 

porównania, dlatego odniosę się do rankingu, który prezentowałem Państwu także 2 lata temu. Jest to 

Ranking Finansowy Samorządu Terytorialnego w Polsce 2021. W grupie 1533 gmin wiejskich w ubiegłym 



roku nasza gmina uplasowała się na miejscu nr 109. Dla porównania gmina Michałowice zajęła drugie 

miejsce. W grupie gmin wiejsko-miejskich, na 642 gminy, w pierwszej dziesiątce z naszego województwa 

znalazły się Konstancin-Jeziorna - pierwsze miejsce, Łomianki - trzecie miejsce, Piaseczno - piąte miejsce, 

Brwinów - szóste miejsce. W grupie 236 gmin miejskich na czele uplasowały się Józefów - czwarte i 

Podkowa Leśna- piąte. W grupie 66 miast na prawach powiatu na pierwszym miejscu pojawiła się warszawa. 

A w grupie 314 powiatów ziemskich na drugim miejscu uplasował się Powiat Pruszkowski. Dla stosowania 

tego rankingu przyjęto następujące kryteria. Był to udział dochodów własnych w dochodach ogółem, relacja 

nadwyżki operacyjnej do dochodów ogółem, udział wydatków inwestycyjnych w wydatkach ogółem, 

obciążenie wydatków bieżących wydatkami na wynagrodzenie i pochodne od wynagrodzeń, udział środków 

europejskich w wydatkach ogółem, relacja zobowiązań do dochodów ogółem oraz udział podatku 

dochodowego od osób fizycznych w dochodach bieżących. Zacznijmy od wskaźnika nr 1, czyli udział 

dochodów własnych w dochodach ogółem. Wskaźnik ten pokazuje, jaką część dochodów budżetu ogółem 

stanowią dochody własne i relacja ta nazywana jest wskaźnikiem samodzielności finansowej i traktowana 

jest jako podstawowy miernik oceny tej samodzielności. Poziom wskaźnika informuje o możliwości 

prowadzenia polityki dochodowej. Wzrost wartości wskaźnika zwiększa możliwości decyzyjne jednostek 

samorządu terytorialnego w zakresie przeznaczenia dochodów własnych. W sytuacji, gdy wskaźnik spada 

oznacza to większe uzależnienie jednostki samorządu od transferów z budżetu państwa. I tutaj, wg tego 

wskaźnika, gmina Raszyn plasuje się na dwudziestej dziewiątej pozycji wśród wszystkich gmin wiejskich. 

Dla porównania 2 lata temu byliśmy na czterdziestej czwartej pozycji, czyli odnotowaliśmy jednak znaczący 

sukces. Jednak z województwa mazowieckiego wyprzedzają nas gminy: Michałowice, Izabelin, Jabłonna 

Lacka, Jabłonna, Celestynów, Prażmów, Leszno, Dozowna itd. Wskaźnik drugi to relacja nadwyżki 

operacyjnej do dochodów ogółem. Jest jednym z ważniejszych wskaźników, bowiem wartość nadwyżki 

operacyjnej służy często do opracowania innych wskaźników finansowych wykorzystywanych do 

przeprowadzenia analizy i oceny sytuacji finansowej jednostek samorządu terytorialnego. Tutaj trzeba 

przyznać, że odnotowaliśmy duży sukces, dlatego że z miejsca 170 trafiliśmy na pozycję nr 19. No, ale i w 

tym przypadku wyprzedza nas gmina Michałowice. Wskaźnik trzeci to udział wydatków inwestycyjnych w 

wydatkach ogółem i wskaźnik ten jest jedynym z wielu wskaźników wykorzystywanych do szerokiej analizy 

przedmiotem, którym jest dokonanie oceny sytuacji finansowej jednostki samorządu terytorialnego. Jego 

walorem informacyjnym jest pokazanie, jaką część wydatków ogółem stanowią wydatki inwestycyjne. Im 

wyższa relacja, tym dana jednostka wykazuje się większą działalnością inwestycyjną ukierunkowaną na 

rozbudowanie nie tylko infrastruktury technicznej, ale także i społecznej. I tutaj Państwa zaskoczę, gdyż ten 



wskaźnik jest dla naszej gminy bardzo niekorzystny. Dwa lata temu byliśmy na pozycji 388, a w tym roku 

zajmujemy bardzo odległe 640 miejsce, czyli wydajemy bardzo dużo, ale na inwestycje, wbrew pozorom, nie 

za bardzo... Nie będę tu wymieniał tych gmin z województwa mazowieckiego, które nas wyprzedzają, bo to 

zajmie za dużo czasu. Wskaźnik czwarty to obciążenie wydatków bieżących wydatkami na wynagrodzenia i 

pochodne od wynagrodzeń. Relacja ta wskazuje jaką część wydatków bieżących wydajemy na 

wynagrodzenia i pochodne od tych wynagrodzeń. Gmina Raszyn zajmuje pozycję 494 w rankingu gmin 

wiejskich. Nie będę wymieniał wszystkich Mazowieckich gmin, które wypadły w tej pozycji lepiej od nas, 

bo musiałbym zbyt długo wymieniać, bo prawie wszystkie. Wskaźnik piąty to udział środków europejskich 

w wydatkach ogółem bez poręczeń. Środki europejskie stanowią jedno z dodatkowych, a przy tym bardzo 

istotnych źródeł finansowania działalności jednostek samorządu terytorialnego. Ich pojawienie się w 

systemie zasilania finansowego wpływa na zwiększenie potencjału inwestycyjnego. Przez to traktowane są 

jako istotny czynnik rozwoju lokalnego. Tutaj także będzie duże zaskoczenie. W tej pozycji nasza gmina nie 

należy do przodujących. Ukazuje się bowiem dopiero na 528 pozycji, a w porównaniu z rokiem 2019 

odnotowujemy spadek o 198 miejsc. Wyprzedzają nas na Mazowszu Michałowice, Jabłonna Lacka, 

Jabłonna, Celestynów, Leszno, Sokołów Podlaski i wiele innych. Jest to o tyle smutne, że pozyskiwanie 

środków unijnych wcale nie wygląda tak dobrze w naszej gminie, jak można to wnioskować po artykułach w 

"Kurierze Raszyńskim". Wskaźnik szósty to relacja zobowiązań do dochodów ogółem. Relacja ta obrazuje 

udział w zobowiązaniu ogółem do samorządu terytorialnego w dochodach ogółem, czyli poziom zadłużenia 

jednostki. Zajmujemy tutaj w sumie wysoko miejsce, bo 567 w Polsce, a jest to duże osiągnięcie, gdyż 

jeszcze 2 lata temu byliśmy na pozycji 1320. Jest to w zasadzie zasługa tej kadencji Rady Gminy Raszyn, że 

spłacane są dotychczasowe zobowiązania, natomiast nie są zaciągane kolejne. Wskaźnik siódmy to udział 

podatku dochodowego od osób fizycznych w dochodach bieżących. I udziały we wpływach z tytułu podatku 

dochodowego od osób fizycznych, zgodnie z ustawą o dochodach jednostek samorządu terytorialnego, 

traktowane są jako dochody własne, a ich wysokość jest zróżnicowana w zależności od szczebla 

organizacyjnego. I tutaj ten ostatni wskaźnik mamy bardzo wysoki, gdyż gmina Raszyn plasuje się na 

osiemnastej pozycji. Czyli awansowaliśmy na przestrzeni 2 lat o 6 miejsc. Wyprzedzają nas Michałowice, 

Izabelin, Jabłonna, Celestynów czy Leszno. Warto tu podsumować wyniki tego rankingu. Jak z niego 

wynika, gmina Raszyn ma bardzo duży udział podatku dochodowego od osób fizycznych w dochodach 

bieżących, a także duży wskaźnik dochodów własnych w dochodach ogółem. Przy czym oba te wskaźniki, 

na przestrzeni 2 lat, uległy poprawie. Tak samo znaczącej poprawie uległa relacja nadwyżki operacyjnej do 

dochodów ogółem. Dochody gminy nie przekładają się jednak na wydatki inwestycyjne, gdzie 



odnotowujemy znaczący spadek i wbrew obiegowej opinii znacznie zmniejszył się dotacje z Unii 

Europejskiej. Wydajemy jednak bardzo dużo z budżetu gminy z tytułu wynagrodzeń i pochodnych od 

wynagrodzeń. Natomiast w znaczący sposób zmniejszyło się zadłużenie gminy. W tej kwestii wykorzystanie 

rankingu "Gmina dobra do życia" w celach propagandowych mamy już za sobą, bo trochę inaczej to wygląda 

w liczbach. Powróćmy jednak do stanu naszej gminy. Mamy lawinowo powstające osiedla, hale 

magazynowe przy systemie dróg, który nie jest w stanie spełniać swoją funkcję przy takiej ilości pojazdów. 

Za chwilę okaże się, że nie ma, gdzie budować szkół, przedszkoli, miejsc rekreacyjny, bo brakuje terenu. W 

naszej gminie powinna już być dawno uchwalona strategia rozwoju gminy Raszyn, a następnie zgodnie z jej 

zapisami uaktualnione studium uwarunkowań zagospodarowania przestrzennego, czyli dokument określający 

politykę przestrzenną naszej gminy. Nasze studium obowiązuje od 2014 roku, czyli jest dokumentem 

przestarzałym. Dopiero po przyjęciu studium powinniśmy przystępować do zmiany i do opracowywania 

miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego. Ale rok 2021 został całkowicie zmarnowany, jeśli 

chodzi o szansę opracowania, jakiś logicznych zasad rozbudowy naszej gminy. Patrząc na projekt strategii 

rozwoju, także ten 2022 rok zostanie zmarnowany, a w tym czasie deweloperzy i firmy logistyczne zabudują 

gminę w taki sposób, że staniemy się gminą niedobrą do życia. Domy jednorodzinne będą przeplatały się z 

centrami logistycznymi i osiedlami wielorodzinnymi. Bez odpowiedniej sieci dróg, bez tzw. osiedlowych 

sklepów, bez miejsc rekreacyjnych, bez terenów, na których będą mogły powstać szkoły i przedszkola. W 

rankingu "Gmina dobra do życia" za 2022 zajmiemy bardzo odległe miejsce. I smutne jest także to, jak wiele 

czasu zmarnowaliśmy na przyjęcie uchwał, które powinny zostać przyjęte już dawno. Rozpoczęcie działań w 

kwestii uchwały krajobrazowej to jeden z przykładów. Uchwała o Karcie Raszyniaka. Nadzieja na 

zwiększenie dochodów ogółem gminy trafiła do komisji, której przewodniczący nie mają ochoty zająć się 

tematem. Takich przykładów mogę wymieniać długo. Pokazują one stosunek do kształtowania naszej 

wspólnej gminy. Temat Karty Raszyniaka jest niezmiernie ważny. Chodzi bowiem o zachęcenie 

mieszkańców do płacenia podatków u nas. Karty innych gmin, innych gmin, dają zniżki nawet na zakupy w 

sklepach w naszej gminie, a u nas chwalimy się, że nasz pseudo bilet metropolitalny daje oszczędności 60 zł 

miesięcznie. Chcę coś wyjaśnić. W Warszawie bilet 30-dniowy na strefę pierwszą i drugą kosztuje 180 zł, ale 

dla warszawiaka już tylko 98 zł, czyli zysk wynosi 82 zł, a zatem więcej niż dla raszyniaka. Już na samym 

końcu chciałem zwrócić uwagę na pewien ważny aspekt. Zgodnie z definicją debaty, powinna to być 

merytoryczna dyskusja o stanie naszej gminy, o tym, co jest zrealizowane dobrze, ale i o tym, co jest źle. 

Taka debata powinna kończyć się wyciągnięciem stosownych wniosków i wskazaniem sposobu ich 

realizacji, tak, aby warunki rozwoju gminy uległy poprawie. Niestety formuła, którą mieliśmy na początku, 



dziś pytanie, dziś odpowiedź, pokazuje, że ważniejsza jest dla wójta promocja własnej osoby niż dążenie do 

tego, aby naszym mieszkańcom żyło się lepiej i to właściwe potraktuje jako puentę moich wypowiedzi. 

Dziękuję Państwu za uwagę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Sławku, mogę przejąć prowadzenie obrad sesji? 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Już tak, bardzo proszę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, czy są jeszcze osoby chętne do zabrania głosu w dyskusji dotyczącej debaty nad raportem o 

stanie gminy? Nie widzę. W związku z tym zamykam dyskusję i przejdziemy do podpunktu C, pkt 8 uchwały 

w sprawie udzielenia wotum zaufania wójtowi gminy Raszyn, ale przed podjęciem stosownej uchwały 

proponuję sprawdzenie obecności Państwa Radnych. Coś tam Pan Jarek w tej chwili pisze. To taka wymiana. 

Proszę bardzo Państwa o potwierdzenie obecności. 19 osób obecnych. Jeszcze 2 osoby. Pan Krzysztof 

Będkowski potwierdził. Teraz czekamy na potwierdzenie obecności przez Panią Radną Henrykę Koper. Czy 

Pani Radna jest obecna w programie z panią Zoom, Pani Olgo? Też już sprawdzam. Nie widzę chyba tu Pani 

Radnej, nie ma. 

Olga Kazubek (Biuro Rady)  

Ja też nie widzę, nie ma. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Nie było telefonu do Pani żadnego, że są problemy z połączeniem?  

Olga Kazubek (Biuro Rady)  

Nie, żadnego. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze, zamykamy możliwość sprawdzania obecności i przejdziemy do głosowania projektu uchwały. Nie 

chciałbym się spotkać z jakimkolwiek zarzutem czy protestem, że osoba nie brała udziału w głosowaniu. W 

związku ze sprawdzeniem obecności, jedna osoba nieobecna. Przystępujemy do głosowania uchwały. 

Uchwała w sprawie udzielenia wotum zaufania wójtowi gminy Raszyn na podstawie art. 28a ustawy z dnia 

8 marca 1910 roku o samorządzie gminnym. § 1 Po rozpatrzeniu raportu o ocenie gminy Raszyn oraz 

przeprowadzeniu debaty nad przedstawionym raportem, wójtowi gminy Raszyn udziela się wotum zaufania. 

§ 2 Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem udzielenia 



wotum zaufania dla wójta gminy Raszyn? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Czekamy na głos Pana 

Radnego Grzegorza Janiszewskiego, tak?11 za, 9 przeciw, 1 osoba nieobecna. Uchwała została przyjęta. 

Wotum zaufania zostało podjęte do wójta gminy Raszyn. Gratuluję Panie Wójcie. Przechodzimy do pkt 9 

porządku obrad. Uchwała w sprawie rozpatrzenia sprawozdania wójta wykonania budżetu za 2021 rok i 

sprawozdania finansowego. Panie wójcie, może po krótce, co do treści tej uchwały. Ta uchwała jest Państwu 

znana i dokumenty zawartej treści w tej uchwale też Państwu są znane. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, Szanowna Rado, chciałbym podziękować za głosowanie za wotum zaufania. 

Jednocześnie chciałbym przedstawić Państwu zarządzenie, właściwie główne elementy zarządzenia, w 

sprawie sprawozdania rocznego z wykonania budżetu gminy Raszyn za rok 2021. Proszę Państwa większość 

rzeczy, która jest w sprawozdaniu, element początkowy stanu finansowego gminy w raporcie o stanie gminy. 

W związku z tym wydaje mi się, że tych elementów przytaczać już nie trzeba. Będą one się powtarzać. Ja, 

żeby bardziej szczegółowo przekazać Państwu te informacje, to należałoby wejść jeszcze bardziej w 

szczegóły konkretnych zadań 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To może inaczej, Panie Wójcie. Proponuje, że jeżeli są pytania do Pana Wójta... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dlatego myślę, że na razie Państwo macie pytania to ja na nie chętnie odpowiem, a już nie będziemy wdawać 

się takie szczegółowe elementy tego sprawozdania, bo jest ich dużo i sama część opisowa jest dość pokaźna. 

Z niej można, zresztą, tutaj nabrać wiedzy odnośnie całego sprawozdania, które zostało Państwu 

przedstawione. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze, dziękuję Panie Wójcie. Proszę Radnych, czy są pytania? Otwieram dyskusję, czy są pytania do Pana 

Wójta w sprawie rozpatrzenia sprawozdania Wójta z wykonania budżetu gminy Raszyn za rok 2021 i 

sprawozdania finansowego? Ja zaczekam. Nie widzę. Przechodzimy do głosowania projektu uchwały. 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Ja przepraszam bardzo, a komisja rewizyjna, opinia? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To będzie w absolutorium. 



Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

W absolutorium? A tutaj nie było żadnych spraw komisji? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę zamknąć, Pani Olgo, głosowanie przez chwilę skoro mam taką uwagę. Panie Ryszardzie, głos na 

Pana. Czy komisja analizowała dokument w postaci sprawozdania Wójta z budżetu i sprawozdania 

finansowego? 

Ryszard Kowalczyk  

Witam serdecznie Państwa. Oczywiście analizowała i w następnym punkcie wszystko przedstawi. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze. Dziękuję bardzo. Ja sobie otworzę projekt uchwały, żeby go odczytać. Dobrze, przystępujemy do 

głosowania projektu uchwały. Proszę o wyświetlenie możliwości głosowania, Pani Olgo. Uchwała w sprawie 

rozpatrzenia sprawozdania Wójta z wykonania budżetu za 2021 rok i sprawozdania finansowego. Na 

podstawie art. 18 ustęp 2 pkt 3 ustawy z dnia 8 marca 1910 roku o samorządzie gminnym oraz art. 274 

ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych, Rada Gminy Raszyn uchwala, co następuje. 

Paragraf pierwszy; po rozpatrzeniu sprawozdania Wójta z wykonania budżetu za 2021 rok i sprawozdania 

finansowego ustala się o zatwierdzeniu. Paragraf drugi; uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. Kto jest 

za przyjęciem projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 11 za, 9 przeciw, 1 osoba nieobecna. 

Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad. Uchwała w sprawie udzielenia absolutorium dla Wójta 

gminy Raszyn z tytułu wykonania budżetu za 2021 rok. Tutaj oddaje głos Panu Ryszardowi Kowalczykowi, 

Przewodniczącemu komisji rewizji, który przedstawi opinię komisji w tym punkcie. Proszę bardzo, głos dla 

Pana. 

Ryszard Kowalczyk  

Komisja rewizyjna przeanalizowała sprawozdanie z wykonania budżetu wójta gminy Raszyn na rok 2021 i 

sprawozdania finansowego oraz mienia gminy i zapoznała się następnie z opinią Regionalnej Izby 

Obrachunkowej, którą pozwolę sobie Państwu odczytać. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo.  

Ryszard Kowalczyk  

Uchwała nr 3/353/2022 składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 24 maja 

2022 roku w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez wójta gminy Raszyn sprawozdania z wykonania 



budżetu gminy Raszyn na rok 2021. Na podstawie art. 13 pkt 5 i art. 19 ust. 2 ustawy z dnia 7 października 

1992 roku o Regionalnych Izbach Obrachunkowych Dz.U. z 2019 roku, poz. 2137 ze zmianami, art. 267 ust. 

3 ustawy o finansach publicznych 27 sierpnia 2009 roku, skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej 

w Warszawie, przewodniczący Konrad Pachocki, członkowie Agnieszka Szewc i Kamil Michalak uchwala, 

co następuje. § 1 Pozytywnie opiniuje przedłożone przez wójta gminy Raszyn sprawozdanie z wykonania 

budżetu gminy Raszyn na rok 2021. § 2 Uzasadnienie stanowi integralną część uchwały. § 3 Od niniejszej 

uchwały, na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy o Regionalnych Izbach Obrachunkowych, przysługuje odwołanie 

do Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie w terminie 14 dni od daty jej doręczenia. 

Uzasadnienie; W dniu 27 kwietnia 2022 roku do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie, wraz z 

zarządzeniem wójta gminy Raszyn nr 82/2022 z dnia 26 kwietnia 2022 roku, wpłynęło sprawozdanie z 

wykonania budżetu gminy Raszyn za rok 2021. Skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w 

Warszawie, opiniując powyższe sprawozdanie, dokonał jego analizy oraz porównania z dokumentami 

źródłowymi, będącymi w posiadaniu Izby. W efekcie powyższych działań skład stwierdził, co następuje. pkt 

1 Plan dochodu został zrealizowany w wysokości 182 796 086 zł, co stanowi 105,43%. Dochody bieżące 

wykonano w 105,56% planu, natomiast dochody majątkowe zrealizowano w 97,55%. pkt 2 Plan wydatków 

został wykonany w kwocie 159 625 720,64 zł, co stanowi 90,48%. Wydatki bieżące wykonano w 92,1%. 

Natomiast wydatki majątkowe 80,6% uchwalonego planu. Pkt 3 Wykonane wydatki bieżące są niższe od 

realizowanych dochodów bieżących, co oznacza, iż spełniono wymóg określony art. 242 ust. 2 ustawy o 

finansach publicznych. Pkt 4 Wynik budżetu zamknął się nadwyżką w kwocie 23 170 373,59 zł przy 

planowanych był w deficycie w wysokości 3 040 114 zł. pkt 5 Planowane przychody oraz rozchody zostały 

w całości wykonane. Pkt 6 Z przedłożonego sprawozdania Rb-N o stanie należności oraz wybranych 

aktywów finansowych wynika, iż na koniec okresu sprawozdawczego gmina posiadała należności 

wymagalne w kwocie 6 336 460,21 zł, co stanowi 3,47% zrealizowanych dochodów. Pkt 7 Według danych 

wykazanych w sprawozdaniu Rb-Z na koniec 2021 roku, zobowiązania dłużne gminy wyniosły 

41 540 000 zł, co stanowi około 22,72% dochodów wykonanych ogółem. Przy czym gmina nie była 

obciążona zobowiązaniami wymagalnymi. Na powyższą kwotę składają się zobowiązania z tytułu 

zaciągniętych kredytów i pożyczek dróg długoterminowych. Pkt 8 Wskaźnik spłaty długu wraz z kosztami 

jego obsługi nie przekroczył limitu wynikającego z art. 243 cytowanej ustawy o finansach publicznych. Pkt 9 

Spełniając wymóg określony w art. 6 ust. 2E ustawy z dnia 13 września 1996 roku o utrzymaniu czystości i 

porządku w gminach, Dz.U. 2021 roku poz. 888, to jest ze zmianami, w sprawozdaniu zawarto informację o 

wysokości zrealizowanych dochodów z tytułu opłaty za gospodarowanie odpadami oraz wydatków 



poniesionych na funkcjonowanie systemu gospodarowania odpadami komunalnymi z wyszczególnieniem 

kosztów wymienionych w ust. 2c wyżej wymienionego przypisu. Pkt 10 Z tytułu opłat za zezwolenia na 

sprzedaż alkoholu, zrealizowano dochody w kwocie 956 360,12 zł. Natomiast wykonane wydatki na 

działania związane z przeciwdziałaniem alkoholizmowi i zwalczaniem narkomanii wyniosły 648 128,95 zł. 

Skład orzekający zauważa, że w myśl art. 18 oraz art. 19 ust. 4 ustawy z dnia 26 października 1982 roku o 

wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi, Dz.U. 2021 roku, poz. 1119 z późn. Zm., 

dochody z opłat za zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych oraz dochody z opłat za korzystanie z 

zezwoleń winny być wykorzystywane na realizacji gminnych programów profilaktyki i rozwiązywania 

programów alkoholowy oraz gminnych programów przeciwdziałania narkomanii, zadań realizowanych przez 

placówkę wsparcia dziennego, o której mowa w przepisach o wspieraniu rodziny i systemie pieczy 

zastępczej w ramach Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 

gminnych programów przeciwdziałania narkomanii oraz na działania mające na celu realizację lokalnej, 

międzysektorowej polityki przeciwdziałania negatywnym skutkom spożywania alkoholu, a także zgodnie z 

art. 31a i 31b ustawy z dnia 12 marca 2022 roku o pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem 

zbrojnym na terytorium tego państwa, Dz.U. 2022 roku, poz. 583 ze zmianami, na pomoc obywatelom 

Ukrainy. Pkt 11 W świetle danych wykazanych w opiniowanym sprawozdaniu i danych zaprezentowanych w 

sprawozdaniu budżetowym Rb-28S, wg stanu na koniec 2021 roku, wykonane wydatki w poszczególnych 

działkach klasyfikacji budżetowej nie przekraczają wielkości planowanej. W ocenie składu orzekającego 

opracowane sprawozdanie spełnia wymogi wynikające z art. 269 pkt 1 do pkt 3 ustawy o finansach 

publicznych i jest dobrym źródłem informacji o wykonaniu budżetu za rok 2021. W analizowanym 

dokumencie organ wykonawczy wskazał i wyjaśnił pozycje, w których nastąpiło niepełne wykonanie w 

stosunku do planu wydatków majątkowych oraz przyczyny niniejszych odchyleń. Jednocześnie wskazać 

należy, iż, wydając opinię, skład orzekający dokonał oceny sprawozdania pod względem kryterium jego 

zgodności z prawem. Natomiast ocena działań wójta w zakresie stopnia realizacji budżetu oraz 

gospodarności i celowości przy wykonywaniu budżetu należy do rady gminy Raszyn. Wraz z wyżej 

wymienionym sprawozdaniem została przedłożona informacja o stanie gminy Raszyn na dzień 31 grudnia 

2021 roku. Zapoznając się z tą opinią komisji Regionalnej Izby Obrachunkowej, komisja rewizyjna wystąpiła 

do Regionalnej Izby Obrachunkowej z następującym wnioskiem oraz opinią. Wniosek komisji rewizyjnej 

Rady Gminy Raszyn w sprawie udzielenia absolutorium wójtowi gminy Raszyn za rok 2021. Działając na 

podstawie art. 18a ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym, Dz.U. 2022 roku, poz. 

559 z późniejszymi zmianami, komisja rewizyjna pozytywnie zaopiniowała wykonanie budżetu za rok 2021 i 



wnosi do Rady Gminy o udzielenie absolutorium wójtowi gminy Raszyn za rok 2021. Uzasadnienie. Po 

rozpatrzeniu sprawozdania rocznego wójta gminy Raszyn z wykonania budżetu gminy Raszyn za rok 2021 

jest pierwszy sprawozdania finansowego, informacji o stanie mienia komunalnego, wysłuchaniu wyjaśnień 

wójta gminy Raszyn, zapoznaniu się opinią RIO o sprawozdaniu wykonania budżetu za rok 2021, komisja 

rewizyjna pozytywnie oceniła wykonanie budżetu. Opinia komisji rewizyjnej o wykonaniu budżetu stanowi 

załącznik nr 1 do niniejszego wniosku. Wobec powyższego komisja rewizyjna wnioskuje o udzielenie 

wójtowi gminy Raszyn absolutorium za rok 2021. Na posiedzeniu komisji rewizyjnej, która obradowała w 

pełnym składzie 5 osób, za głosowały 3 osoby, które w głosowaniu jawnym przyjęły wniosek o udzielenie 

absolutorium. Radna Teresa Senderowska oraz Radna Beata Sulima-Markowska głosowały przeciwko 

udzieleniu absolutorium wójtowi gminy Raszyn za rok 2021. Opinia komisji rewizyjnej Rady Gminy Raszyn 

o wykonaniu budżetu gminy Raszyn za rok 2021. Komisja rewizyjna na posiedzeniach w dniach 24 maja 

2022 roku, kierując się kryteriami legalności, rzetelności, gospodarności i celowości oraz tym, czy wójt 

gminy Raszyn przestrzegał dyscyplinę finansów publicznych, rozpatrzyła sprawozdanie roczne wójta gminy 

Raszyn z wykonania budżetu za rok 2021, sprawozdania finansowego za rok 2021, informację o stanie 

mienia komunalnego gminy Raszyn na dzień 31 grudnia 2021 roku, opinię RIO przedłożonym przez wójta 

gminy Raszyn sprawozdaniu wykonania budżetu za rok 2021. Wykonanie budżetu gminy Raszyn za rok 

2021. Pkt 1 Dochody budżetu. Plan dochodów budżetu gminy Raszyn na rok 2021 ogółem wynosił 

173 384 880 zł, z czego 1,65% stanowiły dochody majątkowe. To jest 2 869 563 zł, a 98,35% stanowiły 

dochody bieżące - 170 515 317 zł. W 2021 roku zrealizowano dochody w wysokości 182 796 086,23 zł. To 

jest 105,43% planu. W tym: A; dochody majątkowe zostały zrealizowane w wysokości 2 799 306,65 zł. To 

jest 97,55% planu. Punkt B; Dochody bieżące zostały zrealizowane w kwocie 179 996 779,58 zł. To jest 

105,56% planu. Dochody majątkowe uzyskano z niżej wymienionych tytułów. Pkt 1 Wpłaty mieszkańców 

tytułem zwrotu wydatków poniesionych na wykonanie studzienek rewizyjnych umieszczonych na 

prywatnych posesjach wraz z przyłączami od granicy działek do tychże studzienek wyniosły 24 591,28 zł, co 

stanowi 34,37% planu. Pkt 2 Wpłaty mieszkańców za wymianę źródeł ciepła w kwocie 52 415,69 zł, co 

stanowi 52,42% planu. Pkt 3 Wpływy z tytułu przekształcenia prawa użytkowania wieczystego prawo 

własności w kwocie 28 596,31 zł, co stanowi 102,13% planu. Pkt 4 Wpływy z tytułu sprzedaży mienia 

gminy w kwocie 567 314 zł, to jest 7,04% planu, pochodziły ze sprzedaży: sieci energetycznej ulicy Złote 

Łany - 82 000 zł, lokalu mieszkalnego przy ulicy Lotniczej - 31 076,40 zł, działki gminnej - 453 238 zł. Pkt 5 

Wpływy w kwocie 77 983,69 zł z niewykorzystanych środków przeznaczonych na wydatki, które nie 

wygasły z upływem roku 2020, zgodnie z uchwałą Rady Gminy nr 36/312/2020, z czego 77 939 zł dotyczyło 



przebudowy ulicy Akacjowej, 44,69 zł dotyczy przebudowy ulicy Orzechowej. Pkt 6 Wpływy środków na 

realizację projektu pod nazwą Adaptacja budynku Austerii na Centrum Integracji Społeczno-kulturalnej w 

Raszynie przy Alei Krakowski jeden etap, drugi zgodnie z umową nr 74/21 działanie 1 MFF w łącznej 

kwocie 191 749,65 zł, w tym kwota 162 987,02 zł ze środków MF EOG, kwota 28 762,45 zł ze środków 

krajowych. Pkt 7 Wpływy środków Unii Europejskiej tytułem ostatecznego rozliczenia Adaptacji budynku 

Austerii etap pierwszy w kwocie 319 681,72 zł. Pkt 8 Z pomocy finansowej województwa mazowieckiego w 

łączonej kwocie 29 000 zł przeznaczonej na zagospodarowanie placu zabaw w Jaworowej przy ognisku 

wychowawczym (10 000 zł), zagospodarowanie terenu wokół stawu w Ładach (9000 zł) i zagospodarowanie 

wiejskiego placu zabaw w Słominie (10 000 zł). Pkt 9 Środki z Unii Europejskiej w ramach programu pod 

nazwą Dobry Start dla Przedszkolaków w gminie Raszyn w kwocie 19 543 zł. Pkt 10 Uzupełnienie 

subwencji ogólnej w kwocie 1 073 378 zł z przeznaczeniem na wodociągowanie gminy. Pkt 11 Środki 

rządowego funduszu rozwoju dróg w kwocie 321 600 zł na poprawę bezpieczeństwa na skrzyżowaniu ulicy 

Sportowej z ulicą Poniatowskiego i ulicą Klonową. Pkt 12 Środki z Unii Europejskiej w kwocie 72 268 zł 

tytułem refundacji części wydatków poniesionych na utworzenie placu zabaw przy Austerii. Pkt 13 Dotacja z 

budżetu państwa w kwocie 21 184,91 zł stanowi zwrot 12,67% wydatków majątkowych zrealizowanych w 

roku 2020 w ramach Funduszu Sołeckiego. Realizacja dochodów bieżących wg poszczególnych źródeł była 

dość zróżnicowana. Pierwszy; wpływ dotacji i środków z budżetu państwa i funduszy celowych oraz innych 

na realizację bieżących zadań, zarówno zleconych jak i własnych, wyniósł łącznie 38 790 295,64 zł, co 

stanowi 102,28% planu. Z tego: pkt a; dotacje na zadania zlecone (33 977 836,95 zł); pkt b; dotację z 

budżetu państwa na realizację zadań własnych § 2030 (1 697 341,81 zł), załącznik nr 7; pkt c; środki z 

funduszu rozwoju przewozów autobusowych na dofinansowanie linii R2 § 2170 (510 182,37zł), co stanowi 

95,09%; pkt d; z funduszu ochrony środowiska w łącznej kwocie 32 728,41 zł, § 2460, z tego 14 760 zł 

dotacja opracowania roku 2020 strategii rozwoju elektromobilności w gminie Raszyn - 9000 zł na 

finansowanie punktu informacyjno-konsultacyjnego w ramach programu Czyste powietrze, 8968,41 zł na 

dofinansowanie kosztów usuwania wywozu azbestu; pkt e; środki z funduszu przeciwdziałania COVID-19, § 

2180 w łącznej kwocie 1 745 908,20 zł, w tym dla szkół podstawowych w ramach programu Laboratoria 

przyszłości (604 200 zł), środki w ramach akcji szczepień przeciwko SARS-CoV-2 (36 098 zł oraz 1 100 000 

zł w formie nagród), opinia planistyczna (1 433 635,97 zł), opłata za zajęcie pasa drogowego 229 500, opłata 

za umieszczenie urządzenia w pasie drogowym (172 284,36 zł), czyli łącznie 1 835 420,35 zł, co stanowi 

110,04% planu. Pozostałe 19,33% to wpływy z innych dochodów, w tym z odsetek, zrealizowane w łącznej 

kwocie 10 739 221,54 zł, co stanowi 108,17% planu. Należą do nich między innymi dochody z najmu i 



dzierżawy 3 490 964,86 zł, co stanowi 107,07% planu. Wpływy z innych podatków lokalnych (rolny, leśny, 

transportowy) 1 144 590,94 zł, co stanowi 112,4% planu, dochody uzyskane przez centrum sportu 

1 268 341,99 zł, co stanowi 133,93% planu, rozliczenia z lat ubiegłych 632 087,11 zł, w tym zwrot VAT-u, 

opłaty za zezwolenie na sprzedaż napojów alkoholowych 868 501,9 zł, wpływy z opłaty skarbowej 

337 339 zł, wpływy z odsetek od nieterminowych wpłat 285 294,2 zł. Stan należności pozostałych do 

zapłaty, w tym zaległości, i nadpłat na dzień 31 grudnia 2021 kształtują się następująco: pkt 1; łączne kwoty 

wynoszą odpowiednio: a) należności pozostałe do zapłaty ogółem - 9 388 709,86 zł, obejmujące odsetki 

1 313 234,95 zł, pozostałe 8 075 474,91 zł tego, w tym zaległości 7 023 634,82 zł; b) nadpłaty 981 672,61 zł. 

Łączna kwota zaległości z tytułu podatków i opłat na dzień 31 grudnia 2021 wyniosła 5 024 680,46 zł. Pkt 2 

Wydatki budżetu. Ogólny plan wydatków gminy Raszyn na rok 2021 wynosił 176 424 994 zł, z czego 

14,07%, to jest kwotę 24 825 249 zł, przeznaczono na wydatki majątkowe a 85,93%, to jest 151 599 745 zł, 

przeznaczono na wydatki bieżące. Ogółem wydano 159 625 712,64 zł. To jest 90,48% planu, przy czym 

20 008 315,98 zł wyniosły wydatki majątkowe, co stanowi 80,6% planu rocznego, a 139 617 396,66 zł to 

wydatki bieżące, 92,1% planu rocznego. Zobowiązania gminy bez kredytów i pożyczek na dzień 31 grudnia 

2021 wyniosły 4 936 917,5 zł. Pkt 3 Wydatki bieżące budżetu, wydatki bieżące zrealizowano w kwocie 

139 617 396,66 zł, co stanowiło 92,1% planu rocznego. W największym stopniu zrealizowane zostały 

wydatki bieżące w poszczególnych działach: 751 urzędy naczelnych organów władzy Państwowej kontroli i 

ochrony oraz sądownictwa (100% planu), 855 rodzina, (99,64% planu), 801 oświata i wychowanie (96,94% 

planu), 750 administracja publiczna (94,18% planu), 926 kultura fizyczna i sport (93,27% planu), 758 różne 

rozliczenia (91,61% planu), 600 transport i łączność (89,3% planu), 852 pomoc społeczna (91,81% planu). 

W najmniejszym stopniu zrealizowano wydatki w działach: 400 wytwarzanie i zaopatrzenie w energię 

elektryczną, gaz i wodę (9,96% planu), 700 gospodarka mieszkaniowa (23,07% planu), 710 działalność 

usługowa (33,75% planu), 

851 ochrona zdrowia, 50,79% planu w pozostałych działach wydatki kształtują się na poziomie 74,49% co 

stanowi 91,52% planu. Punkt czwarty, inwestycje. Wydatki majątkowe w 2021 roku wyniosły 20 008 315,98 

zł, co stanowiło 80,60% planu rocznego. Z czego pierwsze kwotę 0,16 zł przekazano do MUE tytułem 

zwrotu niezależnie pobranych w 2019 roku środków z Funduszu Dróg Samorządowych na rozbudowę ulicy 

Zacisze. Pkt drugi. Kwotę 29 829,39 zł przekazano do Komendy Wojewódzkiej Państwowej Straży Pożarnej 

zgodnie z zawartą umową na dofinansowanie zakupu samochodu operacyjnego dla Komendy Powiatowej 

Państwowej Straży Pożarnej w Pruszkowie. Punkt trzeci. Kwotę 734 123 zł, zgodnie z zawartą umową 

przekazano tytułem pomocy finansowej dla powiatów pruszkowskiego na dofinansowanie zadań pod nazwą 



przebudowa skrzyżowania drogi nr 3122W i 3120W oraz przebudowa drogi 3120W na odcinku od ulicy Z 

Olszyna do ulicy Długiej w Ładach. Z wyżej wymienionej kwoty powiat wydatkował 208 593,84 złotego, a 

kwotę 525 529,16 zł zwrócił, ale dopiero w roku 2022. Pkt czwarty. Pozostałe 96,18% wydatków 

majątkowych stanowi finansowanie inwestycji własnych, kwota 19 244 363,43 zł to jest 79,98% planu. 

Kwota kwota 19 244 363,43 zł poniesiona na finansowanie inwestycji zakupów inwestycyjnych 

realizowanych bezpośrednio przez Gminę została wydatkowania na niżej wymienione zadania. Pkt pierwszy. 

Największą część powyższej kwoty wydano na budowę i przebudowę oraz projekty dróg 10 773 823,36 zł co 

stanowi 55,99% wszystkich wydatków na własne inwestycje i 89,25% zaplanowanych wydatków na 

inwestycje drogowe. Pkt drugi. Drugie miejsce 22,21% ogółu własnych wydatków inwestycyjnej zajmują 

wydatki związane z infrastrukturą wodociągowo-kanalizacyjną, łącznie 4 274 546,28 zł to jest 59,5% planu. 

Punkt trzeci. Pozostałe 21,8% poniesionych 21 roku w wydatków majątkowych na własne inwestycje w 

łącznej kwocie. 4 195 993,79 złotego Co stanowi 83,27% planu wydano na niżej wymienione zadania. 

Zrealizowano i rozliczono. Punkt C, budowę sieci wodociągowej w ulicy Aleja Krakowska w Sękocinie 

Nowym, Poniatowskiego w Jankach, Zgodna w Jankach, Widok w Dawidach Bankowych, Kwiatów Leśnych 

w Laszkach i Radosna w Jankch. B - budowę kanalizacji sanitarnej w ulicy Świerkowej i Radosnej, ulica 

widok w Jankach i Sękocinie Nowym. Punkt C, studzienki, przyłącza kanalizacji sanitarnej. Punkt D, 

przebudowę dróg Waryńskiego, Olszowej, skrzyżowania Orzechowej i Na skraju. Punkt E, monitoring na 

terenie gminy i rozbudowę monitoringu na tym terenie Centrum Sportu Raszyn. Punkt F, place zabaw, tereny 

rekreacyjne i boiska sportowe przy Austerii przy Szkole Podstawowej Raszyn na terenie przedszkola nr 1 

przy ognisku wychowawczym, teren wokół stawu w Ładach, boisko w Falentach w Słominie przy ulicy 

Falenckiej przy ulicy Partyzantów dla dzieci niepełnosprawnych. Punkt G, uporządkowanie gospodarki 

wodno-ściekowej faza piąta. Wdrożenie systemu informacji przestrzennej GIS. Punkt H, ograniczenie niskiej 

emisji w Gminie Raszyn poprzez wymianę indywidualnych źródeł ciepła na nisko emisyjne etap pierwszy. 

Punkt I, projekty dróg gminnych Cicha, Prosta Miklaszewskiego, Wiejska i Wąska. Budynku socjalnego 

komunalnego w Podolszynie Nowym, skweru przy ulicy Poniatowskiego w Raszynie, kanalizacji deszczowej 

w ulicy Zakole , oświetlenia ulicy Lasowej. Zakupiono i rozliczono. Ciągnik rolniczy z osprzętem, 

przyczepkę ratowniczą dla OSP Raszyn, odkurzacz basenowy w Centrum Sportu Raszyn, zestaw 

nagłaśniający w ramach projektu Austeria 2. Zakupy w ramach projektu Dobry Start dla przedszkolaków w 

Gminie Raszyn. Przepraszam. Przyjęto i rozliczono. Sieci wodociągowe w Dawida Bankowym długości 

825 m. W Falentach Nowych długość 204,80 m w Ładach długość 120 m w Raszynie długość 54,64 m w 

Rybiu długość 27 m. Punkt drugi. Sieci kanalizacji sanitarnej w Dawidach Bankowych długość 295,2 m w 



Falentach Nowych długość 137 m w Podolszynie Nowym długość 16,5 m w Rybiu długość 20,9 m i w 

Falentach długość 84,5 m. Ujęte w wykazie wydatków, które nie wygasły w roku 21 zgodnie z uchwałą 

439/21 Rady Gminy Raszyn dnia 22 grudnia 21 roku zadania wykazane w załączniku nr 10 na łączną kwotę 

5 948 983 zł. W trakcie realizacji. Punkt pierwszy. Projekt i wykonanie zintegrowanych tras rowerowych w 

gminie Raszyn. Punkt drugi. Budowa sieci kanalizacyjnej w Sękocinie Las, ulicy Czarnej, Olchy i 

Owocowej, ulicy Wichrowej w Jankach, ulicy Żwirowej i Sokołowskiej, ulicy Kamykowej, ulica 

Godebskiego w Raszynie. Punkt trzeci. Budowa sieci wodociągowej ulica Godebskiego w Raszynie, ulica 

Czarna, Olchy Owocowej i Żwirowej i Sokołowskiej. Punkt czwarty. Ograniczenie niskiej emisji w gminie 

Raszyn poprzez wymianę indywidualnych źródeł ciepła na nisko emisyjne drugi etap. Punkt piąty. Budowa 

strażnicy OSP w Dawidach. Punkt szósty. Poprawa bezpieczeństwa na 4 przejściach dla pieszych w 

Raszynie. Projekty A, dróg gminnych ulica Aksamitna, Rozwojowa w Rybiu, Nadrzeczna w Raszynie, 

Szlachecka, Ułańska w Dawidach Bankowych. Punkt B, sieci wodociągowej w ulicy Tęczowa i Tulipanowy 

Zakątek w Dawidach Bankowych, Migdałowa, Karmelowa, Bakaliowa, Daktylowa i Pistacjowa w Ładach, i 

Sławińska w Raszynie. W Podolszynie Nowym Baśniowa, Urocza i sięgacz Warszawska w Jaworowej, 

Bratnia, Świerkowa, Jarzębinowa, Piękna, Szybowcowa w Laszczkach i Panoramy i Sięgacze, Willowa, 

Droga Hrabska w Falentach Nowych oraz Sękocin Nowy. Termin realizacji 22 rok. Przepraszam najmocniej. 

Punkt C, sieci kanalizacji sanitarnej w ulicy Reja i Aleja Krakowska Sękocinie Nowym. Projekt System 

Tęczowa, Tulipanowy Zakątek, Starzyńskiego w Dawidach Bankowych Migdałowa, Karmelowa, Bakaliowa, 

Daktylowa, Pistacjowa w Ładach. Aleja Krakowska i Rzepichy w Raszynie, Za Olszyną, Figowa. W 

Podolszynie Nowym Baśniowa, Perłowa, Turkusowa i sięga Warszawska aż w Jaworowej, Bratnia, 

Świerkowa, Jarzębinowa, Piękna w Laszczkach, Panorama Falencka, w Willowej i Droga Hrabska w 

Falentach realizacja na 22 rok. Kanalizacji deszczowej wraz z odbudową nawierzchni w ulicy Reja i Małej 

oraz w ulicy Jarząbka, żłobka w Raszynie, oświetlenia ulicy Podleśna, Marwina Sękocin Stary, Figowa i Za 

Olszyną Podolszyn Nowy, Czarnej Olchy Laszczki oraz Długa Dawid Bankowe. Pierwszym półroczu 21 

roku sfinansowano wydatki, które zgodnie z uchwałą nr 35/312/2020 Rady Gminy Raszyn z dnia 18 grudnia 

2022 roku nie wygasły z upływam roku 20. Kwota sfinansowanych w 21 roku wydatków niewygasających 

wyniosła 2 178 178 zł co przedstawia załącznik dziewięć. Część środków przeznaczonych na niewygasające 

w roku 20 wydatki majątkowe które nie zostały wykorzystane w kwocie 77 983 zł w dniu 30 czerwca 20 

roku przekazano na dochody budżetu. Punkt 5. Przychody i rozchody budżetu. Pierwsze. Rok 21 zamknął się 

nadwyżką budżetu gminy w wysokości 23 170 373 zł. Punkt drugi. Przychody gminy w tym okresie 

wyniosły 24 269 594 i obejmowały A - wolne środki o których mowa w artykule 217 ust. 2 pkt 6. ustawy o 



finansach publicznych to jest 17 705 480 zł. Przepraszam. Punkt B. Nie wykorzystane środki pieniężne, o 

których mowa w art. 270 ust. 2 pkt 2 ustawy o finansach publicznych 6 564 114 zł. Punkt trzeci. Rozchody 

gminy w tym okresie wyniosły 9 000 209 102 zł i obejmowały wykupu obligacji 4 000 000, przelewy na 

rachunki lokat 5 000 209 102 zł. Przepraszam bardzo. Punkt czwarty. Na spłatę odsetek i koszty obligacji 

prowizja banku plus opłaty rejestracyjne wydano z budżetu łącznie 544 254 zł. Całkowita obsługa zadłużenia 

gminy w roku 21 wyniosła 4 544 254,49 zł, co stanowi 2,49% zrealizowanych dochodów w roku 21. Punkt 

szósty. Zadłużenie gminy w dniu 31 grudnia 21 roku wyniosło 41 540 000 zł i w 100% stanowią je obligacje 

gminne. Punkt siódmy. Skumulowany wynik budżetu na dzień 31 grudnia 20 roku stanowił deficyt w kwocie 

21 270 405,28 złotego. Na koniec roku 21 zamknął się nadwyżką w łącznej kwocie 1 899 668,31 zł. Punkt 

ósmy. Środki które mają być przychodami lat następnych na dzień 31 grudnia 21 wyniosły łącznie 

43 439 968 zł przy czym, punkt pierwszy kwotę 11 064 625,68 złotego stanowią niewykorzystane środki 

pieniężne na wyodrębnionych rachunkach bankowych. Punkt drugi. Pozostałą część w kwocie 

32 375 342,63 zł stanowią tzw. wolne środki art. 270 ust. 2 pkt 6 ustawy o finansach publicznych. Punkt 

szósty. Gospodarka pozabudżetowa, dochody jednostek budżetowych gminy prowadzących działalność 

określoną w ustawie o systemie oświaty gromadzone na wydzielonym rachunku i wydatki nimi finansowane. 

Wydzielone rachunki dochodów zgodnie z uchwałą Rady Gminy 846/10 z października 2010 roku z późn. 

zm. prowadziły niżej wymienione jednostki budżetowe. Szkoła podstawowa Raszyn, szkoła podstawowa 

Sękocin, Przedszkole nr 1 w Raszynie, Przedszkole nr 2 w Raszynie, Przedszkole w Falentach, przedszkole 

w Sękocinie, przedszkole nr 3 w Raszynie, zespół szkolno-przedszkolny w Ładach. W trakcie 21 roku 

wszystkie wyżej wymienione jednostki łącznie zrealizowały dochody na wydzielonych rachunkach o łącznej 

wysokości 1 248 562,98 zł. Realizacja wyżej wymienionych dochodów ogółem wyniosła 70,49% planu. 

Wydatki łącznie zrealizowano również w kwocie 1 248 562,98 złotego czyli 70,49% planu. Na koniec 21 

roku żadna z jednostek nie posiadała środków na wydzielonym rachunku. Spośród ośmiu jednostek 

prowadzących wydzielone rachunki dochodów na dzień 31 grudnia 21 roku 2 jednostki posiadały należności 

w łącznej kwocie 2 624,11 zł. Zobowiązanie posiadało tylko przedszkole nr 1 w Raszynie w kwocie 196, 04. 

Punkt siódmy. Instytucje kultury pod sektory samorządowe. W gminie Raszyn rejestrowane są dwie 

instytucje kultury. Centrum Kultury Raszyn i Biblioteka które w roku 21 zrealizowały 97,02 % 

zaplanowanych przychodów. To jest 3 694 973,02 złotego z czego 93,39% planu stanowiły dotacje 

podmiotowe z budżetu gminy 3 429 074,22 złotego. Punkt ósmy. Wydatki na programy finansowe z 

udziałem środków z budżetu Unii Europejskiej i MFOG w roku 21. Załącznik do budżetu obejmujący plan 

wydatków na programy i projekty realizowane ze środków pochodzących z funduszy strukturalnych, 



Funduszu Spójności i mechanizmu finansowanego Europejskiego Obszaru Gospodarczego zmieniany był 

sześciokrotnie. Punkt pierwszy. W dniu 25 lutego uchwała 329/21 dokonano rozbicia projektu pod nazwą 

Adaptacja budynku w Austerii na centrum integracji społeczno-kulturalnej w Raszynie przy Aleii 

Krakowskiej 1. Etap drugi na 2 części, z których jedno dotyczącą wydatków bieżących ujęto w pozycji 2-4 

przedmiotowego załącznika do której przeniesiono część planowanych nakładów w łącznej kwocie 

2 051 000 na lata 21 23 ujętych wcześniej w pozycji 1-3 załącznika. Po zmianie pozycji 1-3 łączna kwota 

nakładów na lata 21-23 wyniosła 14 993 045 zł. Dokonano również zmiany klasyfikacji budżetowej 

zmienionego projektu. Zamiast rozdziału 92.120 § 6056 wprowadzono w pozycji 1-3 załącznika rozdziału 

92.195 i § 6056, 6057, 6066 i 6057 w pozycji 2-4 załącznika dział 921 rozdział 92.195 i § 2006, 2007, 4216, 

4217, 4306, 43.007. § 2 w dniu 19 maja uchwała numer 346/21 wprowadzono zmianę tylko w zakresie 

wydatków bieżących dotyczących zadania pod nazwą Przedszkolna Integracja w Raszynie poz. 2,2 

załącznika polegająca na zwiększeniu limitu na 21 rok o kwotę 79 736 zł, w związku z niewykorzystaniem 

wyżej wymienionych środków w roku 20. Punkt trzeci. W dniu 28 lipca uchwała 370/21 wprowadzono nowe 

zadania przy czym, A dwa na niżej wymienione zadania inwestycyjne na lata 21-22. Budowa sieci 

kanalizacyjnej w miejscowości Sękocin Nowy Gmina Raszyn z łącznym limitem wydatków 4 000 000 zł na 

rok 21 i rok 22 odpowiednio 1 500 000 zł i 2 500 000. Dobry start dla przedszkolaków w gminie Raszyn z 

limitem na rok 21 w kwocie 1943 zł. Punkt B. Jedno zadanie bieżące pod nazwą Dobry Start dla 

przedszkolaków w Gminie Raszyn z łącznym limitem wydatków na rok 21-23 z czego na rok 21 97 455 zł, 

rok 22 166 160 zł, rok 23 34 540 zł. Punkt 4. W dniu 9 września uchwała 384/21 dokonano zmian w trzech 

niżej wymienionych zadaniach inwestycyjnych, wydatki majątkowe. Punkt A. W zadaniu pod nazwą 

Ograniczenie niskiej emisji w Gminie Raszyn poprzez wymianę indywidualnych źródeł ciepła na nisko 

emisyjne etap pierwszy o kwotę 60 860 zł. Zmniejszono finansowanie środków z Unii Europejskiej przy 

jednoczesnym wyliczeniu finansowania środkami własnymi gminy. Punkt B. Dla zadania pod nazwą 

Ograniczenie niskiej emisji w Gminie Raszyn poprzez wymianę indywidualnych źródeł ciepła na nisko 

emisyjne etap drugi wydłużono okres realizacji do roku 22 i część środków w kwocie 603 561 zł przesunięto 

z roku 21 do roku 22. Punkt C. Dla zadania pod nazwą Budowa sieci kanalizacyjnej w miejscowości Sękocin 

Las Gmina Raszyn zwiększono kwotę łącznych wydatków o 300 000 zł i jednocześnie 500 000 przesunięto z 

roku 21 do roku 22. Punkt piąty. W dniu 28 października uchwała 400/21 dokonano zmian w dwóch 

zadaniach inwestycyjnych, wydatki majątkowe i w jednym zadaniu bieżącym. Punkt A. W wydatkach 

majątkowych o kwotę 100 000 zł zwiększono środki na realizację zadania pod nazwą Budowa sieci 

kanalizacyjnej w miejscowości Sękocin Las Gmina Raszyn z tego od 20 000 na rok 21 i o 80 000 na rok 22. 



O kwotę 4495 zł zwiększono środki na zadanie pod nazwą Dobry Start dla przedszkolaków w Gminie 

Raszyn. Środki własne gmin. Punkt B. W wydatkach bieżących w zadaniu pod nazwą Budowa i wdrożenie 

zinterpretowanego systemu wsparcia usług opiekuńczych opartego na narzędziach TIK na terenie 

Warszawskiego Obszaru Funkcjonalnego E-opieka środki z roku 21 przesunięto do roku 22. Punkt szósty. W 

dniu 22 grudnia uchwała nr 437/2021 dokonano zmian w czterech zadaniach inwestycyjnych, wydatki 

majątkowe i jednym zadaniu bieżących a w zakresie wydatków majątkowych wydłużono okres realizacji do 

roku 22 dla zadań pod nazwą Budowa zintegrowanej sieci tras rowerowych w Gminie Raszyn w ramach 

ZRiD, przesuwając do roku 22 kwotę 160 000 zł z roku 21. Dla zadania pod nazwą Adaptacja budynku 

Austeri na Centrum Integracji Społecznej Kulturalnej w Raszynie przy Alei Krakowskiej 1 etap drugi środki 

w kwocie 3 695 348 zł przesunięto z roku 21 do lat następnych odpowiednio. Do roku 22 3 212 800,85 zł do 

roku 23 482 495 zł. Zgodnie z nowym harmonogramem dla zadania pod nazwą Ograniczenie niskiej emisji w 

gminie Raszyn poprzez wymianę indywidualnych źródeł ciepła na nisko emisyjne etap drugi dokonano 

zwiększenia wydatków ogółem o kwotę 90 000 zł na rok 22 oraz przesunięto kwotę 247 152 zł z roku 21 do 

roku 22. W zadaniu pod nazwą Budowa sieci kanalizacji w miejscowości Sękocin Las Gmina Raszyn kwotę 

1 010 000 przesunięto z roku 21 do roku 22. Punkt B. Dla zadania pod nazwą Adaptacja budynku w Austerii 

na Centrum Integracji Społecznej Kulturalnej w Raszynie przy Alei Krakowskiej 1 etap drugi z roku 21 

środki w kwocie 163 662 zł i z roku 22 środki w kwocie 453 843 zł, czyli łączną kwotę 617 505 zł 

przesunięto do roku 23. Przedmiotowy załączniki obejmuje wszystkie zadania zarówno roczne jak i 

wieloletnie, na które gmina otrzymuje dofinansowanie ze środków Unii Europejskiej i EOG. Zadania 

dofinansowane ze środków Unii, na które Gmina Raszyn nie otrzymuje dofinansowania, nie są ujmowane w 

wyżej wymienionym załączniku w celu uniknięcia podwójnego ujmowania tych samych programów przez 

różne jednostki. Natomiast w WPF-ie są ujmowane wszystkie zadania wieloletnie również te, na które gmina 

nie otrzymuje dofinansowania z uwagi na konieczność zabezpieczenia środków limitu w poszczególnych 

latach. W WPF nie są ujmowane zadania jednoroczne. Ogółem w roku 21 na finansowanie programów 

realizowanych z udziałem środków pochodzących z budżetu Unii Europejskiej i Europejskiego Obszaru 

Gospodarczego wydatkowano kwotę 3 362 374,90 zł załącznik nr 13 z tego wydatki majątkowe wyniosły 

2 928 416,17 złotego, wydatki bieżące wyniosły 433 958, 77 zł. Stopień zaawansowania programów 

wieloletnich. Stopień stosowania programów wieloletnich ujętych w WPF-ie na rok 21 wyniósł 80,25% przy 

czym dla zadań inwestycyjnych 74,47%, a dla zadań bieżących 86,05%. Ponad to Komisja Rewizyjna 

zapoznała się z informacją mienia stanu komunalnego Gminy Raszyn wg stanu na dzień 31 grudnia 21. 

Stanowisko Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Raszyn. Komisja Rewizyjna Rady Gminy Raszyn w wyniku 



dokonanej analizy i oceny sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Gminy Raszyn za rok 21, 

sprawozdania finansowego za rok 21, informacji o stanie mienia komunalnego gminy zapoznaniu się opinią 

RIO o sprawozdania wykonania budżetu za rok 21 stwierdza, że ma podstawy do wydania pozytywnej opinii 

o wykonaniu budżetu Gminy Raszyn za rok 21 i wystąpieniu do Rady Gminy Raszyn z wnioskiem o 

udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Raszyn. Na końcu opinii podpisy pięciu członków komisji i notatka 

jednego z członków komisji Pani Sulimy-Markowskiej, że do tego wniosku zostanie złożone odrębne przez 

Radną Panią Teresę Senderowską i Sulimę zdanie odrębne. To był wniosek wraz z opinią Komisji 

Rewizyjnej, który został wysłany do Regionalnej Izby Obrachunkowej. Izba Obrachunkowa wydała opinię 

na temat wniosku Komisji Rewizyjnej który teraz Państwu odczytam. Uchwała 3/E/350/22 składu 

orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z 24 maja 22 roku. W sprawie wydania opinii 

o przedłożonym przez Wójta Gminy Raszyn sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Raszyn za rok 21. 

Na podstawie artykułu pkt 5 i art. 19 u. 2 ustawy z dnia 7 października 1992 o Regionalnych Izbach 

Obrachunkowych Dz.U. z 2019 roku poz. 2137 ze zmianami art. 267 ust. 3 ustawy o finansach publicznych 

27 sierpnia 2009 roku Dz.U. 21 poz. 305 skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie 

przewodniczący Konrad Pachocki członkowie Agnieszka Szefc, Kamil Michalak, uchwala co następuje § 1 

pozytywnie opiniuje przedłożone przez Wójta Gminy Raszyn sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 21. 

§ 2 uzasadnienie stanowi integralną część... przepraszam bo zacząłem czytać drugi raz tą samą. Przepraszam 

najmocniej. O zaopiniowaniu wniosku i opinii Komisji Rewizyjnej, Regionalna Izba Obrachunkowa wydała 

następującą uchwałę. Uchwała nr 3/F/246/22 składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w 

Warszawie z dnia 10 czerwca 22 roku w sprawie zaopiniowania wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy 

Raszyn w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Raszyn za rok 21. Na podstawie art. 13 pkt 8 i 

art. 19 ust. 2 ustawy z dnia 7 października 92 roku o Regionalnych Izbach Obrachunkowych Dz.U. 219 poz. 

2137 oraz art. 18a ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 90 roku o Samorządzie Gminnym Dz.U. z 2022 roku poz. 

559 z późniejszymi zmianami skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie 

przewodniczący Konrad Pachocki, członkowie Karolina Aszkiełowicz i Aneta Dygus uchwala, co następuje. 

Punkt pierwszy. Pozytywnie opiniuje wniosek Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Raszyn w sprawie 

udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Raszyn za rok 21. Punkt drugi. Uzasadnienie stanowi integralną 

część uchwały. Punkt trzeci. Od niniejszej uchwały służy odwołanie do Kolegium Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Warszawie w terminie 14 dni od daty otrzymania uchwały. Uzasadnienie. W dniu 27 maja 

21 roku do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie wpłynął wniosek Komisji Rewizyjnej Rady 

Gminy Raszyn o udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Raszyn z tytułu wykonania budżetu gminy za rok 



21. Komisja Rewizyjna po zapoznaniu się z następującymi dokumentami sprawozdaniem z wykonania 

budżetu za rok 21 wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej, sprawozdaniem finansowym za rok 21, 

informacją o stanie mienia komunalnego wg stanu na dzień 30 grudnia 21 roku, sformułowała wniosek o 

udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Raszyn z tytułu wykonania budżetu. W głosowaniu, w którym brało 

udział pięciu członków komisji w skład komisji wchodzi 5 osób. Wynik głosowania był następujący. Trzy 

głosy za, dwa głosy przeciw i zero głosów wstrzymujących się. Tym samym skład orzekający stwierdził iż 

wniosek Komisji Rewizyjnej ma swoje uzasadnienie w przedstawionej przez skład orzekający Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Warszawie opinii o wykonaniu budżetu za 21 rok oraz spełnia wymogi wynikające z 

obowiązujących przepisów prawa. Niezależnie od powyższego wskazać się należy, iż do przedmiotowej 

uchwały Komisji Rewizyjne w formie załącznika numer dwa dołączono zdanie odrębne dwóch członków 

komisji którzy wyrażają sprzeciw uchwały wobec uchwały w sprawie pozytywnego zaopiniowania 

wykonania budżetu Gminy Raszyn za rok 21 oraz przeciw wobec zawnioskowania przez Komisję Rewizyjną 

do Rady Gminy Raszyn o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Raszyn za rok 21 wskazując na 

uchybienia w tym brak celowości wydatkowania kwot. Mając na uwadze powyższe skład orzekający 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie zauważa iż Rada Gminy Raszyn rozpatrując zgodnie z 

wymogami art. 18 ust. 2 pkt 4 ustawy z dnia 8 marca 90 roku o samorządzie gminnym to jest Dz.U. z 22 

roku poz. 559 z późniejszymi zmianami sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 21 oraz podejmując 

uchwałę w sprawie absolutorium dla Wójta z tytułu powinna niezależnie od oceny jego działań 

przedstawionych przez Komisję Rewizyjną dokonać własnej wnikliwej oceny wykonania budżetu i na tej 

podstawie podjąć decyzję w sprawie absolutorium. W tym celu należy przede wszystkim umożliwić 

Wójtowi. Gminy złożenie w toku debaty absolutoryjnej wyjaśnień dotyczących sposobu realizacji uchwały 

budżetowej w 21 roku, przyczyn i okoliczności powstania rozbieżności pomiędzy planem wykonaniem 

dochodów i wydatków gminy oraz swobodne odniesienie się do postawionych zarzutów. Reasumując, to do 

kompetencji Rady Gminy należy dokonanie ostatecznej oceny sposobu realizacji przez Wójta budżetu 

Gminy Raszyn w roku 21 w tym ustalenie przyczyn niepełnego wykonania wielkości planowanych oraz czy 

winą za stwierdzone rozbieżności można obciążyć organ wykonawczy gminy, czy też były one wynikiem 

obiektywnych uwarunkowań. Mając na uwadze powyższe skład orzekający postanowił jak w sentencji 

uchwały. W ten sposób pracowała Komisja Rewizyjna i w związku z powyższym wnioskuję do szanownej 

Rady o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Raszyn za rok 21. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panie Ryszardzie za przedstawienie stanowiska pracy Komisji Rewizyjnej w tej chwili oddaję głos 



Pani Teresie Senderowskiej członkowi Komisji Rewizyjnej. I pewnie usłyszymy zdania odrębne, które są 

przygotowane przez dwie Radne. Proszę głos dla Pani Teresy Senderowskiej. 

Teresa Senderowska  

Szanowni Państwo, z uwagi na okoliczność iż jest już to chyba 14 czy 15 godzina debaty postaram się swoją 

wypowiedź ograniczy do trzech minut, natomiast wskazuje, że nasze zdanie odrębne zawiera, aż cztery 

strony i dlatego też odsyłam Państwa do tego dokumentu, stanowiącego załącznik nr 2 do dokumentacji. 

Chciałabym wskazać na najważniejsze elementy, które zawarłyśmy z Panią Radną Beatą Sulimą-Markowską 

w naszym zdaniu odrębnym. Szanowni Państwo składając zdanie odrębne dokonałyśmy oceny wykonania 

budżetu pod kątem celowości wydatków, gospodarności, jak również realizacji uchwał związanych z 

budżetem gminy dotyczących zadań inwestycyjnych. Temat dotyczący braków bilansowania się wpływów z 

wydatkami w zakresie z tytułu opłat od mieszkańców za gospodarowanie odpadami komunalnymi w roku 

2021 omówiłam szeroko podczas mojej wypowiedzi. Natomiast chciałbym przytoczyć tylko dane, że i 

podkreślić fakt, iż deficyt systemu gospodarowania odpadami komunalnymi zwiększył się w stosunku do 

roku 2020 o kwotę 151 418,61. W roku budżetowym 2020 kwota dopłaty z budżetu za gospodarowanie, 

dopłaty z budżetu to 3 248 753,38 zł, natomiast w roku budżetowym kwota dopłaty z budżetu za wywóz 

odpadów to kwota 3 401 171 zł 99 gr. Działania podejmowane przez organ wykonawczy w powyższym 

zakresie nie są wystarczająco skuteczne. Odnotowano także nieprawidłowe wykonanie rzeczowe budżetu w 

zakresie opisanym w załączniku nr 4 do sprawozdania rocznego Wójta Gminy Raszyn. w dziale 600 

zauważyłyśmy niedostateczne wykonanie zadania w zakresie opracowania projektów i kosztorysów dróg 

gminnych. Tak wykonania zadań dotyczących projektów budowlanych ulic które były ujęte jako projekty 

budowlane do wykonania na rok budżetowy 2021 czyli Partyzantów, Kwiatów Polnych, Jabłoniowa, 

Narożna. W dziale 900 brak wykonania zadań dotyczących projektu oświetlania ulica Przelotowa, 

Projektowana, Czerwonego Kapturka, Wołodyjowskiego, Róży, Szmaragdowa, Oliwkowa, Grudzi, 

Rumiankowa, Graniczna w Jankach, Polanki wskazuje również, że tak stwierdzono również w tym zakresie 

w roku 2020. Natomiast zgodnie ze sprawozdaniem przedłożonym przez Wójta gminy Raszyn do wykonania 

projektów oświetlenia zlecono ulicę, które nie zostały wpisane do budżetu na 2021 rok. To jest projekt 

odcinka ulicy Lasoty przyłączenia naświetlenia ulicy jednej z ulic w Sękocinie Starym jak również brak 

wykonania oświetlenia w ulicach Tęczowa i Tulipanowy Zakątek. W zakresie, natomiast sprawozdania 

finansowego Centrum Kultury Raszyn za 2021 wskazać należy istotne przekroczenie planu wydatków na 

wynagrodzenia bezosobowe i była to kwota 44 438 zł 56 gr co stanowi 117% założonego planu. Ponadto 

wskazuje na istotne przekroczenie planu wydatków na zakup usług o kwotę 253 118,08, to jest 165% 



założonego planu. Przedłożone Komisji Rewizyjnej sprawozdanie Centrum Kultury Raszyn na rok 2022 nie 

zawiera wyjaśnień, jakie były przyczyny tak istotnych rozbieżności w wydatkach w stosunku do założonego 

planu, jak również podstawy jakie były podstawy poniesienia takich wydatków ponad założony plan. Pani 

Radna Beata Sulima-Markowska zwróciła również uwagę, że po raz kolejny przekładane sprawozdanie CKR 

jest niekompletne, opiera się jedynie na informacjach finansowych, natomiast nie zawiera informacji 

opisowych które umożliwiłyby dobrą ocenę po prostu i rzeczowe podejście do tej sprawy. Szanowni 

Państwo, jeżeli chodzi natomiast o informację o stanie mienia komunalnego Gminy Raszyn na dzień 31 

grudnia 2021 wskazuje, że w grudniu nastąpiło przekazanie budynku centrum medycznego, w którym 

mieściło się kiedyś centrum medyczne na rzecz Miasta Stołecznego Warszawy o wartości bilansowej 

8 812 789 zł 19 gr. Podkreślam że to jest wartość bilansowa. W tym miejscu również należy wskazać iż 

skutki istotnych błędów, na które wielokrotnie wskazywałyśmy i na które wskazywała podczas swojej 

wypowiedzi w trakcie debaty w zakresie bezpodstawnego sporu sądowego którego można było uniknąć i 

zachowując należytą staranność przez Wójta Gminy skutkom utraty mienia zapobiec są widoczne również w 

roku budżetowym 2021. Zwrócić należy uwagę, iż koszty utrzymania budynku w roku budżetowym 2021 

zgodnie z informacjami przekazanymi przez Pana Wójta wyniosły łącznie 109 306 zł 40 gr. Wydatkowane 

kwoty nie służyły w rzeczywistości mieszkańcom naszej gminy którzy nie korzystali w roku 2021 z tego 

budynku, który był zamknięty. Z tych względów złożenie zdania odrębnego stało się konieczne i w naszej 

ocenie jest uzasadnione. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Czy są pytania w tym punkcie porządku obrad? Zdania jeszcze odrębne ewentualnie. Nie 

widzę związku z tym przejdziemy do głosowania projektu uchwały. Przystępujemy do głosowania. Uchwała 

w sprawie udzielenia absolutorium dla Wójta Gminy Raszyn z tytułu wykonania budżetu za 2021 rok. Na 

podstawie art 18 ust. 2 pkt 4 i art. 28, podpunkt a ust. 2 ustawy z dnia 8 marca 1990. 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Przewodniczący można prosić o kworum bo ja się dołączyłam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Udało się Pani tak, dobrze. Dziękuję że Pani nas informuje. Pani Ewo proszę o możliwość potwierdzenia 

obecności na sesji przez Państwa Radnych. Proszę potwierdzenie obecności. Ja kliknąłem wydawało mi się 

że kliknąłem. Coś nie halo. Dobrze, poszło. Obecnie 21 Radnych. Przechodzimy w związku z tym do 

głosowania projektu uchwały. Jeszcze raz. Niestety zamknął mi się projekt uchwały. Pani Ewo może Pani na 

chwileczkę zamknąć, bo zablokowałem możliwość wejścia tutaj w program. Momencik, momencik. otworzę 



sobie projekt uchwały i przychodzimy do głosowania. już możemy głosować. Uchwała w sprawie udzielenia 

absolutorium dla Wójta Gminy Raszyn z tytułu wykonania budżetu za 2021 rok. Na podstawie art. 88 ust. 2 

pkt 4 i art. 28 pod punkt a ust. 2 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący nie ma. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Momencik, co się dzieje, poproszę głośniej tutaj uwagę zgłosić. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie ma aktywnych głosowań. Przed chwilą było a teraz nie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Coś się wydarzyło tak Pani Olgo, proszę odświeżyć może. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Już jest Panie Przewodniczący. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze to jeszcze raz. Do trzech razy sztuka. Uchwałę w sprawie udzielenia absolutorium dla Wójta Gminy 

Raszyn z tytułu wykonania budżetu za 2021 rok. Na podstawie art. 18 ust 2 pkt 4 i art. 28 pod punkt a ust. 2 

ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym oraz art. 281 ustęp 1 ustawy z dnia 27 sierpnia 

2009 roku o finansach publicznych. Po zapoznaniu się podpunkt pierwszy sprawozdanie z wykonania 

budżetu za 2021 rok. Podpunkt drugi, sprawozdaniem finansowym, punkt trzeci opinię Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Warszawie. Podpunkt czwarty informację o stanie mienia Gminy Raszyn. Podpunkt piąty 

stanowiskiem Komisji Rewizyjnej Rada Gminy Raszyn uchwala co następuje § 1. Udziela się Wójtowi 

Gminy Raszyn absolutorium z tytułu wykonania budżetu gminy za rok 2021. § 2 uchwała wchodzi w życie 

dniem podjęcia. Przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych za przyjęciem projektu uchwały? 

Kto się wstrzymał? To jest przeciw? Jeszcze głos Pana Radnego Marka Bańburskiego w tej chwili widzę że 

nie jest oddany. 

Agata Kuran-Kalata (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący Agata Kuran z tej strony. Panie Przewodniczący pomyliłam się przepraszam, 

przepraszam wróciłam z łazienki. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

W związku z tym z pomyłką głosowanie proszę Pani Olgo. 



Agata Kuran-Kalata (Radna Gminy Raszyn)  

Przepraszam.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ponowną możliwość zgłasza nam tutaj uwagę przez Panią Kuran-Kalatę. 

Pracownik Biura Rady  

Ponieważ głosowanie nie zostało zamknięte to ja anuluję wynik. 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący mam problemy z E-sesjom nie mogę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

To zróbmy Panie Marku, tak Pan już się nie wyłącza w tej chwili ja dopytam Pana o oddany głos dobrze, za, 

przeciw, wstrzymujące dobrze tak się umówmy. Także proszę nie wyłączać mikrofonu, jeżeli Panu się nie 

udało uruchomić zagłosuje przez program E-sesji, a także odda Pan głos słownie. Proszę Pani Olgo 

spróbujmy jeszcze raz przegłosować projekt uchwały. Przystępujemy do głosowania uchwałę w sprawie 

udzielenia absolutorium dla Wójta Gminy Raszyn z z tytułu wykonania budżetu za 2021 rok. Kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęcie projektu uchwały? Kto jest przeciw? 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący zawiesiła mi się E-sesja czy jest mój głos oddany? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Marku, jeżeli tak proszę słownie powiedzieć czy jest Pan za, przeciw czy Pan się wstrzymuje. Panie 

Marku Pan mnie słyszy? 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Mnie też się zawiesiła sesja. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ale Pani widzę że oddała głos. 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

No ale teraz nie wiem, trzy razy oddawałam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Momencik sprawdzimy teraz tak Pani Agata Kuran-Kalata nie oddała głosu. Panie Marku czy jest Pan za, 

przeciw czy Pan się wstrzymuje? Pytam się pan Pana Radnego. Pan Marek mnie słyszy? 



Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

No Przed chwilą był. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Był przed chwilą Pan Marek tylko że niestety ja nie słyszę pana Marka. Panią Olgo jest Pan Marek w Zumie? 

Pracownik Biura Rady  

Jest, tak jest. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Marku, miał Pan przed chwilą głos. Czy Pan jest za, czy przeciw czy Pan się wstrzymuje? Jest Pan 

obecnie w programie zoom siada mi Pana głos. Co się u Pana Marka dzieje? O Pan Marek teraz dzwoni. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

On jest za, niech powie głośno. 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący czy mój głos jest zaliczony bo mam problem z E-sesją. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Marku czy jest Pan za, przeciw czy Pan się wstrzymuje? 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Jestem za. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo i tylko o to mi chodziło. Czyli głos Pana Marka jest ważny. Proszę o wyświetlenie wyników 

głosowania. 11 za, 10 przeciw. Gratuluję Wójtowi udzielenia absolutorium na 2021 rok. Jednym głosem za. 

Kilkukrotnie podchodziliśmy do tego głosowania. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo ja chciałbym oczywiście Szanownej Radzie podziękować za udzielenie absolutorium. Co 

prawda wynik, którym to absolutorium zostało udzielone można powiedzieć, był już znany od samego 

początku, bo sesja absolutoryjna właściwie nie są dyskusjami na temat budżetu, na temat działania Gminy 

Raszyn, a ograniczają się do pewnych demonstracyjnych, wypowiedzi. Niemniej bardzo dziękuję wszystkim 

Państwu za udział w dzisiejszej sesji. Szczególnie tym, którzy głosowali za udzieleniem absolutorium 



Wójtowi Gminy Raszyn, bo tak naprawdę głosowaliście Państwo za potwierdzeniem, że wasza roczna praca 

miała sens i przyniosła efekty, bo ten budżet, który wykonujemy co roku, to jest budżetem realizowanym 

przez nas wszystkich nie przez tylko i wyłącznie przez Wójta Gminy Raszyn, bo ja oczywiście, jakby jestem 

hasłem wywołującym tutaj pewne zadania i pewną odpowiedzialność, ale za mną stoi rzesza pracowników, 

która ciężko pracuje na wykonanie tego budżetu przez cały rok. Również stoicie wy Państwo jako Radni, 

którzy podejmują decyzje, jeśli chodzi o wydatkowanie środków na poszczególne cele i poszczególne 

zadania. Są również pozostali samorządowcy tacy jak sołtysi, członkowie rad sołeckich a myślę, że również i 

w jakimś stopniu również nasi aktywnie działający mieszkańcy w kołach gospodyń wiejskich w klubach 

seniorów, to wszystko stanowi pewną społeczność i my wspólnie taką dużą społecznością pracujemy, po to, 

żeby odpowiednio budować, kształtować, unowocześniać naszą gminę i myślę, że ten rok 2021, choć w 

trudnych pandemicznych że tak powiem sytuacjach, ale dał możliwość realizacji o tym się już zapomina, ale 

trzeba przypomnieć, że w roku 21 jeszcze były zamykane sklepy, jeszcze nie funkcjonowało w olbrzymim 

stopniu gospodarka a nam udawało się te to przezwyciężyć. Osiągnęliśmy bardzo dobre wyniki, zarówno po 

stronie dochodów jak i racjonalnych wydatków, bo to, że mamy tani jeden z najtańszych urzędów, to było 

stawiane jako zarzut w dniu dzisiejszym, ja tego tak nie odbieram to, że mamy tańszy urząd, tańsze 

funkcjonowanie gminy to jest no sukces tego, że on jest dobrze kierowany i że potrafimy zrobić to, na co inni 

muszą wyłożyć większe środki. Chciałbym podziękować w tym miejscu tutaj niewidocznej, ale będącej z 

nami tutaj on-line do tej pory Pani Skarbnik Lilianie Kłos dlatego, że to jest również budżet jest olbrzymim 

jej zasługą olbrzymią jej zasługą, dlatego, że to jest jej ciężka praca, często z w weekendy często do późnego 

do późnych godziny niemalże nocnych, dlatego że tych spraw jest tutaj jakichkolwiek błędów wymaga to 

naprawdę bardzo ciężkiej skupionej pracy Pani Lilianie i bardzo za to dziękuję. I dziękuję jej również za 

olbrzymią mądrość, którą przejawia, jeśli chodzi o angażowanie środków o analizowanie stanu finansowego 

gminy i prorokowanie i przewidywanie pewnych sytuacji finansowych, które mogą zajść po to, żeby w 

każdej chwili nasza gmina była bezpieczna pod względem finansowym. Bardzo, bardzo dziękuję Pani 

Skarbnik, bardzo dziękuję wszystkim pracownikom za taką naprawdę wzmożoną pracę często też kosztem 

własnego wolnego czasu, często kosztem również godzin, które mogliby poświęcić dla swoich rodzin i 

prywatnych spraw. Wszystkim Państwu dziękuję myślę, że dobrze, że ten, że to absolutorium jest, choć 

oczywiście Państwo dobrze zdajecie sobie sprawę, że, że to jest jakby ocena, która jest nas wszystkich ocena 

całego samorządu, ale myślę, że powinna ona być jakby troszkę z innym wynikiem. Myślę, że kiedyś 

przyjdzie refleksja dla tych Państwa, którzy tylko i wyłącznie kierują się, że tak powiem niechęcią do mojej 

osoby lub reprezentowanej przeze mnie wartości, zwłaszcza do tych osób, które tak na dobrą sprawę w ogóle 



tym budżetem się nie interesują i ten budżet jest im zupełnie obcy i myślę, że ciężko było im tutaj nawet 

mówić na temat tego, jak on jest zrealizowany, a jednak głosowali głosowały te osoby przeciwko. Powiem 

szczerze że jest to pewna przykrości, dlatego że my analizujemy każdą cyferkę, nawet te znajdujące się już 

po przecinku i taki bardzo no wręcz tendencyjny sposób oceny wykonania budżetu jest rzeczą przykrą. Takie 

bezrefleksyjne głosowanie tylko przeciwko że tak powiem wykonanemu budżetowi zwłaszcza jeśli nie wie 

się, jaki olbrzymi wkład pracy trzeba włożyć, żeby ten budżet zrealizować. Całe życie właściwie między 

takim instytucją się właściwie prowadziło i prowadziło się życie wokół instytucji samorządowych, a 

jednocześnie nie wchodząc tak głęboko w same te aspekty już realizacji. Te aspekty realizacyjne są proszę 

Państwa, bardzo trudne, bardzo ciężkie wymagające olbrzymiego skupienia i olbrzymiej pracy. I tak jak 

dzisiaj słyszałem, że rzeczą wadliwą rzeczą naganną jest pozyskiwanie środków na cele inwestycyjne, tak jak 

dzisiaj słyszałem, że powinno wpisywać się zadania bez pokrycia finansowego, tylko dlatego, żeby je pisać, 

bo takie są taka jest wola, to jest brak roztropności, to jest brak chyba też jakiegoś takiego racjonalnego 

podejścia do takich życiowych spraw do tego wszystkiego co nas otacza. Ja myślę, że to jakaś tam refleksja, 

jeśli chodzi o analizę budżetu, powinna być i powinno być zawsze oddanie, przynajmniej jeśli nie mnie, bo 

mnie możecie Państwo nie lubić, ale przynajmniej oddanie jakiegoś szacunku dla pracy olbrzymiej grupy 

urzędników, olbrzymiego grupy pracowników, Urzędu Gminy, jednostek organizacyjnych Gminy Raszyn. 

Jeszcze raz dziękuję wszystkim Państwu i dziękuję, zwłaszcza Radnym, którzy oddali głos za absolutorium i 

za wotum zaufania. Dziękuję oczywiście, tak jak wspomniałem Pani Janie Kłos Skarbnikowi Gminy Raszyn, 

który od wielu lat sprawia, że nasza gmina jest bezpieczna finansowo. Myślę, że jutro spotykamy się a 

właściwie już dziś bo jest grubo po godzinie dwunastej dochodzi już pierwsza, spotkamy się I będziemy dalej 

budować naszą gminę, przynajmniej ci, którzy widzą w tym sens i znajdują w tym takie osobiste 

zadowolenie. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo Panie Wójcie, mogę dołączyć tu do słów które Pan w tej chwili wygłosi, dziękując 

wszystkim osobom które zaangażowały się w tworzenie tego budżetu i wykonanego budżetu, każdy z 

Państwa Radnych, każdy z pracowników Urzędu Gminy dołożył swoją cegiełkę, jestem Państwu wdzięczny. 

Ja będę troszeczkę miał odmienne zdanie od Pana Wójta, że osoby, które głosowały jakby za nieprzyjęciem 

tego absolutorium dla Pana Wójta, uważam że też w jakiś sposób wpisują się w tworzenie tego samorządu, 

tej gminy i wkładają swoją, może w inny sposób, ale słowo krytyki nikomu nie zaszkodzi warto żeby to też 

brać pod uwagę. Także jeszcze raz dziękuję wszystkim za to cegiełkę, którą dokładamy co roku każdego dnia 

na rzecz rozwoju naszej Gminy Raszyn. Dziękuję Państwu wszystkich. 



Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękujemy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Mamy kolejny punkt porządku obrad. Sprawowanie Przewodniczących Komisji Stałych, proszę bardzo, 

Komisja Oświaty Kultury i Dziedzictwa Narodowego. Panie Krzysztofie głos jest Pana.  

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

To w największym skrócie też na wstępie słowa podziękowania i tutaj ta na ręce Pana Wójta za te działania z 

zakresu szczególnie oświaty i dziedzictwa narodowego, które w Gminie Raszyn myślę tutaj, oczywiście 

wyższym potężnym przedsięwzięciem [niezrozumiałe], które tutaj jest niezwykle cenne, ale też o tym 

wspomnianym dzisiaj wysiłku w oświacie[niezrozumiałe] Gmina Raszyn no zresztą już od dłuższego czasu 

dodaje tą następną złotówkę starając się stworzyć jak najlepsze warunki. Nie jest to łatwe gdyż mamy 

potężną konkurencję stolicy. Bardzo krótko o najbliższych działaniach i poprzez biuro rady prosiłem 

Państwa, Radnych wszystkich oraz Klub Radnych, Grupy Radnych o składanie tych propozycji do 

regulaminu honorowego, zasłużonego mieszkańca. Proponowany termin do końca lipca. Natomiast do końca 

tego miesiąca jeszcze powinniśmy się spotkać i [niezrozumiałe]. Ostatnią sprawą troszeczkę wykraczającą 

może ściśle z zakresu, Panie Przewodniczący komisji natomiast też [niezrozumiałe] wspomniałem jak 

najlepszej współpracy organizacji pracy rady w sposób jak najbardziej grzeczny chcę tu powiedzieć ze 

świeżym na ostatniej sesji prosiłem, zgłaszałem, żeby jakieś wydarzenia nieraz takie tragiczne czy smutne 

były nam przekazywane dotyczące świętej pamięci Pana Maksymiliana Galińskiego. I ja jednak nie 

otrzymałem takiego mejla i ja jak ja oczywiście tutaj też nie stawiam sprawy na ostrzu noża jednak ja i chyba 

ktoś jeszcze inni Radni byli trochę strofowani słownie, a jednak jak wiem to ani ja ani wielu Radnych nie 

otrzymało tego mejla. Ja wiem że to się może zdarzyć to tutaj mówię nie zarzucamy ale jednak chciałbym 

żeby to było w jakiś sposób słownie w odpowiednim czasie, kiedy będzie Pan uważał. To wszystko dziękuję 

bardzo.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Widzę, że Pana bardzo nurtuje, był Pan wtedy nieobecny Panie Krzysztof tak na marginesie. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Nie no ale mejla nie ma bo było mówione że dostaliśmy maila, ale nie otrzymaliśmy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Narrację którą Pan proponuje, proszę bardzo, głos dla Pana Przewodniczącego Komisji Budżetu i Inwestycji 



Mienia Komunalnego.  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Komisja Budżetu i Mienia Komunalnego spotykała się dwukrotnie przed sesjami, opiniowała projekty 

uchwał panie Przewodniczący. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Komisja Planowania Przestrzennego Inwentaryzacji Pan Przewodniczący Janusz Hoffman. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący Komisja Planowania nie obradowała między sesjami. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ale planujemy spotkanie.. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, planujemy spotkanie w poniedziałek za tydzień, znaczy tak za tydzień o siedemnastej. Tematem będzie 

właśnie rozmawiałem z Panią Moniką. Punkt ten ostatni który był zdjęty z sesji. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Plan zagospodarowania przestrzennego.  

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Tam chodzi o 17 ha, także godzina szesnasta w poniedziałek 27. Zapraszam. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Punktualnie. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Tak jest. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Komisja Kultury Fizycznej i sportu współpracuje z organizacji pozarządowymi. Przewodniczący Ireneusz 

Hoffman. 

Ireneusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący Komisja między sesjami nie potykała się. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Komisja Zdrowia Spraw Społecznych i Profilaktyki Przewodnicząca Pani Radna Anna Matracka.  



Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący Komisji Zdrowia Profilaktyki oraz Spraw Społecznych od ostatniej sesji nie spotkała 

się nie obradowaliśmy.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Komisja Rolnictwa Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego, Pan Przewodniczący 

Jarosław Aranowski.  

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Komisja Rolnictwa Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego nie miała spotkania od ostatniej sesji ale 

chciałem też pytać. Słychać mnie, tak? Chciałem też pytać Pana Przewodniczącego Hofmana co z planami 

Dawid Bankowych bo też miały być. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Jeżeli Pani Monika się wyrobi bo rozmawiałem właśnie z nią wcześniej też o tych planach Dawid 

Bankowych powiedziała, że jak się po prostu wyrobi no to wtedy będzie w drugim punkcie. A jak nie to 

będzie tylko ten ostatni punkt. To już zależy Pani Moniki po prostu, też o tym rozmawialiśmy także no 

musimy podlegać po prostu, musimy poczekać. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze dziękuję 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Proszę bardzo.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Komisja Rewizyjna, Pan Przewodniczący Ryszard Kowalczyk. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Komisja Rewizyjna obradowała raz. Zajmowała się właśnie opiniom i wnioskiem w sprawie udzielenia 

absolutorium Wójtowi. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Komisja Skarg Wniosków i Petycji. Pani Przewodnicząca Ewa Surmacz. 

Ewa Surmacz (PRzewodnicząca Komisji Skarg Wniosków i Petycji Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący Komisji Skarg Wniosków i Petycji między sesjami nie obradowała. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

Ewa Surmacz (PRzewodnicząca Komisji Skarg Wniosków i Petycji Gminy Raszyn)  

Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

[niesłyszalne] Gminy Raszyn oraz Gminy Rady seniorów. Pani Przewodnicząca Elżbieta Kuczara. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn)  

Komisja od ostatniej Sesji Rady Gminy, czyli od 3 czerwca nie obradowała. Planowane spotkanie jest na 

dzień czwarty lipca na godzinę 16. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, przechodzimy, więc kolejnego punktu porządku obrad. Punkt dwunasty sprawy różne. Czy 

ktoś z Państwa Radnych jeszcze ma siłę z mieszkańców zadać pytanie? Nie widzę. Przejdziemy do punktu 

czwartego komunikaty Przewodniczącego Rady Gminy Raszyn. Planowana sesja najbliższa to jest termin 

7 lipca. Będą oczywiście uchwały dotyczące no pewnych zagadnień o których między innymi w tej chwili 

rozmawiamy. Plan przestrzenny może nam się uda. Bo jeśli nie to będą inne uchwały, które znajdą się w 

porządku obrad przygotowane przez stosowne referaty Urzędu Gminy Raszyn. To tyle w komunikatach 

jeszcze z tego, co wiem nie wiem czy Pani sołtys Beata Boros-Bieńko jest obecna będzie chyba piknik, tak? 

Odbyła się coś takiego w Ładach? Pani sołtys? 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Nie ma. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie ma. Nie męczę Państwa godzina pierwsza wybiła w tej chwili punktualnie, w związku z wyczerpaniem 

porządku obrad LIX sesji Rady Gminy Raszyn zamykam obrady. Dziękuję Państwu za pracę za obecność i 

życzę miłych ciepłych snów i dobrej nocy Państwu życzę. Godzina pierwsza jeden także. 
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